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2. — Саоиштси.е имтсрмелаиијс сенатора i. Ипана Хрибара 

na i. Претседника Краљевске владе; 
8. — Дневни ред: Наставакпретреса навештаја Финан- 

сијског одбора o прсдлогу буџета држанпих расхода и прихода 
са предаогом ФинансиЈског аакона ta lo;i() 37 годину. — Пред- 
loi буџета iipiiM.i.on je у вачелу. — Прииљени су буџети: Врхов- 
иа држанпа упраиа, Пенацје n инвадндске потпоре, Државш лу- 
loiiii; буџети Ммнистарстана: пранде. проснетс, иностраши по- 
слоиа, унутратн.их послопа, војскс и иорнврице, фин&КСИја; 
Лржаини приходи и буџетски резс|)11|{и крслмти. 

Говорници: JOHO liaii.anim, иввестнлац Јонап Алексић, 
Министар фивансија Душав Летииа, Заступннк Мипистра правде 
и MmiiicTa|) социјалае полнтике и нароовог utpaBAa Драгиша 
UncTKoiiiiii, др. Јосил Шидовнћ, Миннстар просвете Добрнвоје 
Стошошћ, Иван Пуцел., Драгослан ISoplicinili, др. Отои Фрашсш, 
др. loi-iiii Иемсц, Прстседимк Минмстарског саиста и Мивистар 
иноетрани! послова др. Милап М. Стојадиновић! Д1>. ЈЈуднслан 
Гргур Aiiijiviiiiiomiii, Иваа Хрибар, Мишстар увутрашњих по- 
слона др. Аптои Корошсц, Мивнстар нојскс м мориарнцс армиј- 
ски ln'iic-рал Л^убомир Mapnh, Павле Uvjnfi. 

Лпгпрппдиик jvp. Мирослав Плој:  Отварам XI 
редовнв саотааак Овната. Мо.шм r, (п^и-трл ,I;I цро- 
'iii1.1 записннк iiiHtiii.ior саотанка, 

Гг/./уг/«/) др. Васо Глушац орочита записвик X 
редовног састанка. 

Потпретседник др. Мирослав Плој: Има   iii i..i 
квог ариговора иа npdMiiTami паиисншс? (Псма). По- 
што нема никаквог приговора, објављујем да Je за- 
miciiiii; iipiiM.i.m u оверовљен. 

Md.IIIM v. секретара AQ самшггв внтерпелациј; 
сснатора г, Ивана Крибара. 

Секрвтар др. ВасоГлушац саопштава интерпе- 
лацију оенатара г. Ввана Хрибара ва г. Претседви- 
ка шоанстарско! савета o .vinniiv Фирмг ..h"])yii" из 
Всена у ивељеварв ,v Зеници - в тражн да joj се 
црвзна арвенство. 

Потпрвтседникдр. Мирослав Плој: Поштоročno- 
[o ггц.ггири. r. lizali хрииар тражв да се овој интвр* 
пелацијв аризна првевство, го мо.шм г. Претседни- 
ка ЕСраљевоке владе да се o гом^ нзволв вајаснвтн. 

Министар трговиие u индустрије лр. Милм Вр- 
банић: У iiMc господнна Претгсдппкп ифлл.свгкс нли- 
дв, таот ми je вајавити, да оримаш арввнотво. 

Потпретседнин др. Мирослав Плој: Чули сте, 
господо сенатори, да г. Преггоеднив вдаде а^шма пр- 
венство за ову внтерпелацнју, na сада питам nac, 
да MI mi примате арвенствоза ивте] лацију г. X.pu- 
бара? (Прима ое). Објављујем, да .i'1 Овнат прихва" 
тио трааеено прввнотво за ову интерпелацнју. 
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Прелазимо на дневни ред. Па диевпом реду je: 
на-ставак претреса изксттаја Фшшнсијског одбора 
o аредлогу буџета државних расхода и орихода са 
предлогом Фипапсијског закона за 1936/87 годииу. 

Реч има сенатор г. Јово Бањанин. 
ЈовоБањанин: Гошодо сенатори, извештај во- 

iimii' Финансијспо! одбора заслужује захвалност и 
оризнање овога високог Дома. 11 до сада су Фпмаи- 
сијски одбо|ш Сената аосвећлвалв нарочиту па-ки.у 
извепп^јима  ttoje су аодносилв Оенату; али, OB»IJ 
нзвештај одваја се од свију досадатп.пх CBOJOM upe- 
ii,ii;!iioiiiliy. својом јасноћом. Он je, гогподо сенатори, 
дао ориказ целокупне ваше финалсијске и буџетске 
политике, и дао je једну критику која u позваним 
факторима иоже да послужи у решавању sajnei бу- 
џетског проблема. 

Гошодо соиатори. взвешхаЈ напомиње на врло 
делшсатаи пачии, да je предлот Пуџста взгласан и 
аретреоев у Вдродној скушптини no хитпом аосгуп- 
ку, и да јо та чињеница сама no себн валагала Фи- 

нансијском одГизру взнтшо и свестрано расматра- 
ње. Доказ je особитот обзира, гошодо. што се Фннал- 
сијски одбор само толико задржао на овом иитаи.у. 
Ja пршсваћам тај став Финансијскот одбора, алв лич- 
но MiiciiiM д,| бн Сенат имао оуно ораво да MIIOIO 
одлучније yi)e у ово витање. II", увиђавности, Финач- 
снјски одбор 1тј(л учтто више.  Али, у ДИСКусијВ 
imnioj ово пигање, гооподо. треба да заузме мпого 
niinif аажње. Beh i^ оријатељ г. Авђелинов^! овде 
Взјавио: да je заједно ce кшом био на галерЕји На- 
родне скуппггине онога дава када je требало да буде 
гласање o хитностн претреса буџета, в ja потврђу- 
Јем оно mm je ов казао: да сам ориправав на сваком 
месту потврдитв и заклетву положити да гласаН)а 
није било. A-IH, господо, и да je било гласава, гла- 
сан>а није смело бити, јер вема хитвости у допо- 
шен»у буџета државвог. Рећи he можда неко: да i0 

то диран>е у унутарњи рад Наоодне скупштине. He, 
господо, јер буџетско гфаво Народвог претставни- 
iiiTna je једво једивствево ораво. Ово што го je јуче 
догоднло у Народвој скупштвни, мозке сутра na ce 
догодп у Севату, п мп омо дужвв да дигаемо свој 
глас против тога. Ja тврдим да ie буџет у Народвој 
скуиттиип донесев  противво Уставу   и   противно 
Пословвшсу скупштннском. II ona i Дом пмао ,jf пу- 
ио право да, ве улазећи уотцте у [фвтресаље бу 
џста. аовратв буџет Народној овутптишг, да га ота 
оретоеое овако како то Устав и Пословвик валажу. 

Гог.подо, no чл. 102 Устава CBaice године Народ- 
no претставништво одобрава државвв   буџет   који 
вредц аа ro.um.v дана. Чл. io;i каже; Док ие одобри 
подиоссци му буџет Народно претставништпо може 
одобравати дванаестине за један еглн више кгереци. 
Значи, господо, да je Народном [фетставништву ocu 
гурано в^умално вишв од четирв мвсеца sa nperpec 
државног буџета, a дмгушта ce да ce raj рок irosec 
в продужити, ако бн то аотреба вакгевада, \\ ia сс 
ва претрес буџета могу тражити јадна вдв вншв ^ва- 
naciTima. II no пословниву и скувшпшв u Овната 
јасно јо. господо, ta je ва буџет оредв^ено вајпшре 
Moi'.vlic врвмв, a in'Ma никакве иогућносп! која би 
допуттала. ла Св буџвТ првтрвоа  хитпо. 

Влада i'. ('To.ja.imiDi'nlia гматра.ча. ј(% да, трвбВ   [Л 
учпип ту аеуставност, n да ва та! начив довесе бу 
џет државни и пред овај високв Дом. Алн ja иорам 
вагласити да у томе лежв једав опасан преседав, 
вога ce мл ^орамо чувати н датн свакоме na знање 
да такг.и  поптпци    ввћв    ВИШО СМбТВ Дв Св ИЗНвСЈ/ 
црвД ог.а.ј IIIK'OKII ДоМ, 

Госиодо, Фииансијски одоор оредааже у закЈвуч- 
ку свога извештаја две ствари: прво, Да ce државни 
буџет расхода н прпхода за 1936/37 год. прими у це- 
iiiini. и друго: да ce учипе веке нзмсие у ФинавсиЈ- 

i i,dM завову. Потребво je то, господо, особито нагла- 
сити, јер ce у јавпости и од агената п трчкала режи- 
ма ветачно и вевврно ориказује став Финансијског 
одбора Оевата, Извевггај Финавсијског одбора не ме- 
н>а. госнодо, ни за једиу пару оуџст. Ни у Фипаисиј- 
ском закону иије дирнута ниједна олргдпа. која ce 
односв na Пуџет, тако да нијгдиим словом нпје ио- 
рекећена пуџетска равнагежа. Изи&њевв су, госпо- 
до, само one ствари. које ce одноге na иитаља који- 
ма уопвгге вема иеста у Фивавсијскм! закону (Један 
глас: Тако je), п воја вису смела im бити унесена у 
raj :1акон. Прпмап.с тих оилашКења, господо, зиачи- 
ло би взванредно ашерење у Владу г. СтојадиновЕ- 
ha. кога поверења вема вв у Финавсијском одбору, 
a ja верујем пи у већпни овог внсског Дома'. 

Солуппја коју je предложио Финансијски одбор 
iiam.ia je вајсретнији, управо јединн могући пут. је- 
unm Mor.vlm взлаз иа овог твшког питап.а. Омогући- 
ла je да onaj Оеват мало ве у кошшетаом броју јвд* 
вогласно изгласа буџет државни, Нвповереве у Вла- 
лу aiicopoonano je n задржало ce само ва изиењеним 
одредбама Фивансијског закова. 

Да ce узмогне оцевити волитичко зпачење овс 
солуције, госводо criia-n.ini. потребно je вагласити да 
je већина вз Финансијског одбора n Сената састав- 
љена од политичких протпвппка Вла.дсг. Стојадинп- 
rnha. Овим ставом оборене су све клевете да Сеиат 
омета буџет. To je, господо, управо евавђеоска су- 
сретљивост врема једној Влада којато вичим ие за- 
служује. Кад би, господо, већина овога Дома бнла 
Југословвнска радикална заједница в кад бв мред 
том већивом стајала влада i;oja je волитичкл шн)- 
тивник ЈРЗ, ja бих желео видети, како rm ce та во- 
luma вовашала врема тој Влади (Једав глас; Тако 
je!). II MI'CTO да Влада учинв вризваље Финансиј- 
CI.CM одбору im његовој увиђаввоств, ona n даље 
преко jarnocTu клевета Финановгјски одбор и Оенат 
како веће дв да i.v аеиљв буџет. 

A, господо сенатори, зар вв мислите да у слу- 
чају да nnc.v вредложеве веке измеве у Финавоиј- 
ском закону, зар мвслите ia бв тиме било опакшало 
довошеве буџета у овом Севату? He, господо сена- 
торп, ono on било отежано, a иогуће в онемогућено, 
јер пма вас, a верујвм да nar има доста, да вас има 
много, који бисмо у том (мучају гласалн уошпте 
inpoTiiH буџота: n опда би бИЛО ВИТаље ДВ, ЛИ 6ir бу- 
џет нзашао ва овога Дома. Наивна je творија која 
ce провосн да ce буџет вотира земл>и a ne влади. 
Можда би ce отоммогло још говоритн \» ое ради <> 
некој веутралној радној влади. Алв господо, кад 
пред вама стојв Једна полнтичка влада, са тачно од- 
prl.viiiiM врограмом, којн je у сулротностн са вашом 
и (.вологијом, n кад ce овда то тврдв, то значи бвсмн- 
слицу. Вуџет ce вовераба једној вла m за взвођвње 
јвднв одређенв волитаке. A та волитака je у оупрот- 
iiocTu с oniiM мко Mu схватамо вођеав државне и 
вацноналне политике. 

Господо,   од онога дана кад je у Фнвалсијском 
одбору m ла дебата •> предлоп/ државног буџета, 
аритисла i'' овај дом |едва тешка атмосфера Аген- 
Tii режима поплавили су Овнаг, иожда у встом бро- 
iv као n жавдармн војв окружују ову аућу. Ти 
aivimi, ивђу којима вма и акгиввга ииниотара, ао- 
i;yiiiai;aiy ОВб ШТО МОГу CaMO Да ninnjv n ОДОМб ca- 
иогт iioi<Mniiiix овнатора, Прети oe, вдашв ое, обећа- 
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ва се, нуди се на све стране. Ja нећу да износим све 
детаље ове ружне и иодмукло вашгањб, исћу да учи- 
Ш1м то аато, господо сенатори, јер iictiy да срамотим 
обраа ове земље. 

Господо сеиатори, првд свима иама, a ввћ ii у 
Пародној скуиштиии догађало се то; оцртавалл су 
ce чароиии видпци, таробне внзије неких места Koja 
стоје на расположсп.има. Ето Мииттарство иравде, 
Koje je оразна, na иоио иослаиство у Штокхолму, за- 
тим нека иаиска MI гта која треба да ce иснразие. 0 
свему томе шалутадо ce, мислећи да и у овој кући 
IIM.I ашљних кошшгенага. Али, госиодо, једио морам 
да изнесем, јер ce гиче части овог нашег Дома. llpe- 
тило ce чак именованим сенаторима, да he бити раз- 
рвшенв дужноств као каквв општииски нли баио- 
внсвЈВ већницЕ. Претило ce да he бити no три држав- 
на лечника упућена да прегледају сенаторе (Др. 
Франгеш: Сјајно!) Господине Франгешу, ви само hy- 
тнте (Глас са деснице: Њега треба л^гледати). Ja 
открнвам oii.v грамоту цред целом иашом јавношНу 
и иред целлм оиим До.мом, да ce види како ce mi- 
ско иало. 

Госашдо, у дсбати всоја ce водила у иленуму, до- 
шло ce чак дотле да ce нама иориче да имамо бу- 
џстско право. Једап сенатор, врло уважени г. Милан 
Оимоновнћ, icojii je до недавна седео у нашој среди- 
ни и с пама заједно взрађивао и аопшсао ннтерде- 
лацију од li iidiirMupa, сада ДОКазује да Гсиат ВвМв 
буџетског ирава, да je то ираво сведено на улогу 
Есакве iionnv која једну пмпиљку треба да достави с 
једиог иеста sa друго. Госнодо, већ су два говорпи- 
ка побила то гледиште, и ja мислим да ce na то уоп- 
iiiTe не ТЈХ^ба ии осмртати mi o томе гоиорпти. Јер 
није иствиа да no нашем Уотаву Сенат има неко 
умаљено буџвтско ораво. II акоје г. CiiMoiioi'.nh овде 
цитврао увавеног i. Сдободана Јовановнћа« којв je 
тсорпјскц говорио '» томс како буџетсво ораво стојв 
у раиличптпм Јфзвавашц MU бнсмо му моглц цитп- 
раТВ MUHI I,III,C истога. Г. СлобОДааа Jor.aiiniiiilia. где 
ов тврдв да je DO данашоем Уставу буџетско араво 
Сеиата још јачв нвго буџетско ораво оародае (жуп- 
lllтllll(,. (Узввци: Тако je!), 

Господо, у дискусвју вашу унета оу века врто 
деЛИКатва  пптан.а. ro(4i(),iiiii  Мплап  ('iiMonoitiili    je 
Есазао да ono, што мп радимо значв одузвма&е upe- 
рогатвва Круве, значв да ce ми уздижемо управо 
вввад ореротатнва Круне. Претоедник владе г. Ото- 
ja.iiinoitiili у дебати o ЕЕтерпелацвјв говорио je иама 
ОВДе Ла судбппа |;ладг no Угтаиу цс ;tai',iicil од ilaji- 
ламтта. no >'гтаиу ОД I98l ГОДИЕб. Г. Л|». ОгОЈаДННО« 
mili je восилац те велике демократвје у вашој земљн 
п on тобоке спрема тв ведвке слободарове демократ- 
оке |и'(|)ормо. Лли, ввдвте, госводо, онв дикгаторскв 
орвтседницв вла (a; n [Тетар Жтввоввк в Војвслав 
Ma|iiinKdr.iili n Уауновић H ep1111«'11'1 говорилв су са- 
сппм друкчвје. Овв оу говорвли, иада су претстав- 
.ч.алп тобожњу диктатуру, да иогу у Парламвнт^ 
оотатв дотлг. док mile ла расволоввење Парлаивнта 
одговара њима. Г. Стојадвнови!] мп<-m да ое п^га 
располоаееое Парламвнта se таче в повлачн овдс 
K'ji.vn.v ла бв то доказао. 

•la мпслим. гооподо, пвтање je сувише двликат" 
no ла бВ Ce 0 п.гму MOIMO ОВСОЖВО 1>асп|)аил.ат1! 
у jaiuioj ООДВИЦВ ОВОГ ВЦСОКОГ Дома: јвр, ГОСПОДО, 
одаипо je код nar уввдвв обвчај, n ввдатв да ce и 
давас увлачн, да г.г. Мввистри, вад se умеј^ да ce 
cnab.V,   нстичу   Круну   i.ao   ттит   ВШфед  Овбв.   A 
уставнв ј'' прввцип у свакој државв, бидо варла- 
ивјвтарво] nm ако хоћете „двктаторокој", Есао mro 

je pannjf било код нас, ла владе вокрввају Круву, 
a не да ce сакрииају вза Круве. (Узввцв: Тако je!). 

Круна, Влада в Парламеват, господо, тако je 
деликатво Евтање, да би сваво вмао орава да га вз- 
восв пред овај Дом upe нпо Претседввв ЕСраљевскс 
владе. Истииа je, господо, да ми вемамо у пуном 
опсегу MIKTO парламептарпп режвм. Влада долазв 
[loncprii.iM ЕСруве, и тиме je спречено и ja верујем 
корисво спречево, бар за дугв ввз годвва еи)д иас, 
да владе могу падати на сваком случајвом влв спо- 
редвом швтању. Али ипак постојн Парламенат, по- 
cTojn буџетско право Народног вретставвиштва, no- 
стоји ii])aiio на внтврпелацвје в постојц ираво Ha- 
родве скувштиве да ставв под оптужбу владу n ми- 
вистре. 11 кал je в no Уставу тко, овда Претседвик 
влаДе iii'Ma праио да каже да га ce no тиче располо- 
жеи* Парламигга. Крува, господо, није везана од- 
луком Иарламгпта. a m у раоподоквњу Парламента 
ЕСрува валазв ввдакацвје за своје одлуке. Уоста- 
ЛОМ, ai;o je тако како г. Стојадввоввћ i;avKO, зашто 
ce овда ('KJi)no у Скувппивв тако очајво да добије 
ма какиу већвву Југословевске радвкалве заједвв- 
це, и зашто су кликталв од задовол>ства sa опу ве- 
лику изјаву поиерсп.а која je дата Владв када ce 
гласало у фебруару меоецу o јесевском оемеву про- 
шле године. 

Господо оеваторв, прсллог ФвнанснЈскос одбора 
стоЈп BBCORO взвад мутпс атмосфере, воју у пашом 
парламсптарпом ашвоту ствара влада п. Стојадвно- 
Biilia. Taj врвДЛМ показао je n пленуму овога Дома 
једини пут, којим he часво n достојно решнти пи- 
таое ДржавнО! бЈГЏета. Г. др. Ma',K'ypaiinli n P. Mu 
лав ('iiMonoiinli забрвнутв су да бв тобозое својви 
поотушсом Сепат могао nain.v државу довести у ех 
tez cTaii^e. Господо севатори, г. др. Мажуранић je 
врло угледав ^овев у Загребу, кога n ja ввсоко no- 
штујем. A m бп бвло Miioio батве да on оде у Загреб 
и да тамо  ЕрОВОВвДа како  se  i'.a.i.a  водвтв ех 1ех 
IIO.IIITIIK.V.   >'   ОКОМС   ДОМ.У    11.1'ГОГ.г   лскцпјс   ппсу   no- 
требве. Јер, пхшодо, ввко у овоие Доиу se иисли, 
ла држапу тсра у ех 1ех стап.г. II оиај поступак 
Фишвснјско! одбора пргма предлогу буџета n Фа- 
naiicnjcKor закопа. ппкако se ДОКазује, да ce sa Се- 
нат иозве вабацвтв та л>ага. Дап n soh радио je Фи- 
nanriijcKii одбор Севата; дшв n sob радво je Севат, 
да IHTO npr sperpece n свршв драаввв буџет, n ввко 
вема праиа да му прсбацује, да on xolie пеко ех 1ех 
стање. 

A m гсмчтда KavK'.v. a гоиорпло ce joni ВВШО B8- 
мг1)У чгшрц звда, ла Moiy бвти веае страхшвте сце- 
ni' у Вародвој скушптиав, да ce иогу догодвтв до- 
rabajn. KOJU lic све запревастити, na оу века госпо- 
ла. se звам зашто, говорвла чан n то: sa вв sac те- 
рате iipivi куршуме! Господо, врупне речв! Ja ми- 
CHIM да iinico у oitoMi- Дому miKora iiHic тервтв врвч 
Есуршуме, n ja, господо, se верујем, да he ce n /lolm 
пред вуршуме, ако <-о буџет вратв у Иаролпу окуп- 
niTiin.v. AKO ce, господо, баш тапо иислв, овда ja ми- 
».IIIM. да државу se tioace да води onaj .,ico од crjia' 
Мрг"". 

Господо, sehe 9втв, ja сам дубсжо уверев, ви- 
каквт 1Л'ра\<1|;пт11х сцева у Окушптввв. Ja чак 
могу prlm. да звам, бар за два кдуба вз опозвцвје, 
да ве n omi, кал npri ii.iiN дођу ове взмеве, гласатв 
sa asa. A увервв сам, да h тава Народва скуп- 
niTiina n MaiMina n већвва бвта задовољва, да 
пред њахопвтдођеовај буџет, да he бвтв задмољ- 
na да оаана, шта ce, уовште, валазв у том Фиван 
cnjciroM закону. Jep су гамо у послвдњв чвс пред 
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гласање убацивани амандмаии, a да нико за њих 
није знао, и иародни иосланицн морали су нас мо- 
љакати: ако Бога знамо, да им дамо предлог Финан- 
сиског заЈсона да ввде, шта je у том закоиу. 

Госиодо, ниЕаквв крупие и страшне стаари не 
оредлаже Финанснјски одбор Сената. Ja hy само да 
Вас упозорим иа једну ствар, na § 100 Фииаисијског 
закона, где со тражи овлашћење за Министарски са 
вет, да може изузотно од постојећих законоких upo- 
писа ликвндирати имовипу бивпшх политичких 
странака 3a6paii>(4iiix 1.928 годиио. Дашхе, госиодо, 
изузетно од закона лпквидиратп једиу привахнз 
имоинну — једна, заиста, демократска усганова и 
један заиста демократски за^стев! И то се тралш, ми 
знамо, јер нам je речено у Финансијоком одбору, 
да се ne i>a.ui mi o чему друтом него o имовинн вав 
ше радЕкалне стлрашсе — o хотел „Паризу". 

Господо, MU знамо да јо Југословенска радикал- 
на заједница основана под вођством г. Аде Станојс- 
Buha. Г. Аца Отанојевић дао je овој госиоди могуК- 
ност да полнтнчки стану na ноге. II онда, ка i Je то 
учинио, он je гурнут у страну. да не смета гоеподн! 
И впдите, r. СтаноЈввић, како сам вам цитирао у де 
бати o интерпелацији, занолио je, аоввао je г. Ко- 
рошца и г. Сиаху да му ссажу: како omi гхпатају 
тај однос, јер су они с њим a нс са г. Стојадинови- 
ћем оснивади радикалну заједницу, a господа иису 
нашла за вредно да одговоре томе отаром господину. 
И г. Аца CTanojiMiiili калв ое sa то у једноме аро 
гласу. i;ora je штампао Ј^ фебруара 1936 родине a 
за којн ja. важалост, нисам анао, кад сам говорио 
у дебатв o интерпелацији. 

Господин CTaiiojeiuili каже да г.г. Корошсц п 
Сиахо ниоу n.i'Mv месец дана одговорилв ва његово 
учтиио и мирољубиво писмо. Чудан обичај учтизо 
сти према једноме човеку, са којим ćy ia госиода 
годинама ареговарала да створе Југосдовеноку ра- 
дикалну заједницу! U господив Аца Сханојеви1Ј 
каже оио: ..Из тога ii.vran.a ii остајања г.г. Kopoiu- 
ца и Спаха у Владн г. ОтојадавовЛа ae>h се je uo 
гла завључитв њихова солидарноот са г. Стојадино- 
liiiiu'M и њихова решеност да са њим у дослуху на 
ставе петомајскв режим. Ајш ое je ових дана ;r- 
СИЛа једпа  iiojana   КОЈа   иам  Jamo казујв да  су г.г. 
Корошец и Опахо потпуно напусгалн опоравум csa 
l'aлика.шом етранком и удружили ое са г. Отоја-Ш" 
новићем и његовии рођацрма и личним пријатвљи- 
ма. Партијски орган наше Радшсалне странке „Само- 
управа", који смо ма покренулн 1881 године, лада 
je n Радикална стралка основана, и који je поло 
raiiiv столећа биотумач namer програма в бранилац 
народниз слобода незаконито и (шлом власти г.г. 
Корошец n Опахо аајвдно са г. ОтојадановЛем прн- 
овојилн су и sa чело истога ставилн сшја имвћа. 
II тако видимо »валосну појаву да онн преко нашет 
партијског органа желе преварити радикалне масе 
н унсти у IMI\ забуну. Оваквим сжојим радом r.r. 
[Сорошец и Спахо овесно pa № на моралном разри- 
г.аи.у Радикалне странкв...' 

Л ма.и) даље г. ('iamijriaih каже: „Што се пак 
TiiMe аокушаја !■. Стојадинов^а n п.сгоиих аома- 
гача Драгише Цветковића, Ћуре Јанк(шића п оота 
лих да. сс онв претставе Есао вооиоци радикализиа 
ii радикалног дела Југооловеноке радикадне 1ај0д 
нице, тај je аокуохај толнко нвовбшђав да ce im je- 
даи радикадац неће дати првваритв и обмануш. 
A,m Ееако оваквв оокушаји, вбог ввмања олободе 
ттампг na чак nn ОЛОбОДе ДОПИСИВања, МОГу  ПЈмша- 
вссти вабуну у радикалним вароднии tiaoaiia, ома" 

трам за потребно да вас известим да су r.r. Мнлав 
Стојадшшвић, Драгиша Цветковић, гБура Јанкпвић 
n остали помагачи r. СтоЈадииовпћа у овом штег- 
noM раду, оиакиим својим поотупцима, вапустлли 
аачела и програм радикалски, и да су ce тако самп 
вскључилв из радикалских редова..." 

ETO, росподо, спромах Аца СтанојевнК под евоју 
схарост дошао je у положај да овако брави „Само- 
управу", аоја му je отета, a мораће да бранв и „Ha- 
риз" који гакође хоће да му отму! 

Ja мислим, господо, да ово није фер игра, icoja 
ое врши са овим старим господинои, a наЈмање je 
фер игра од ове Владе, која je имала једног специ- 
јалиог Мшшстра без портфеља г. Ђуру Јааковића, 
коЈи аије ono аишта друго него аташнрани пратп- 
пац r. Аце CTaiioJt4uiKa на његоввн честим путова 
њима вамеђу Београда n ЕСљалсевца II сада г. Ђура 
•laiiKoinih доказује да je бољи и већи радикал Оп 
r. Ацс OraBoJmulia! И када ce од нас тражи да и 
такг.е cTisapn иропуштамо, опда ne зпам шта би ce 
још од нас могло да тражи. 

Господо сеиатори, доиустите мн сада да иређем 
na опште проблемс naiiic државне полптике. Међу 
тпм проГмсмима истиче сс ва прво место питаље де- 
мократије. Не зпа ce ко Je бучпији демократа у овој 
земљи: нли г. Љуба Дав.пдовић, или г. Драгољуб 
Јовавовић, ii.in r. Ђура Јанковић! Сви оии тралге 
политичке слободе, сви траже изборе, ва n активви 
Мпппстри, који on мссто трааеења тога ва зборо- 
laiMa. пма.ш да раде na. томс Једао ce међутим, го 
сподо, заборавл,а: mije демократаја централно mi- 
гање name државне кризе. Да ce само o демокра- 
тнји радп, ппкада ое то питање ве би nn воставило, 
јер вико ве би демокрахвју доводио у витањв. Ради 
ce o сасвим вечем другом. Дубока криза вахватила 
јеваш полптнчки жпвот ве зато што maco ввће де- 
мократију, вего зато што аеко веће државу; востав- 
ља io ce je питаљв (Јаме др-кавс и у томе je централ- 
no пптап.!' овс дапапт.с крпзс. 

Демократија сама no оебн иије била ивкада 
врвдмет дискусије, вв 6 јаауар вије дошао зато да 
укине демократију в»го зато, да спасе n демокра- 
тнју n државу од вобеснелог вартизанства којо je 
онда владало. A давас опет видимо, да ce Etao сши- 
сиоци дгмократпјс јавЉају onu исти ко.јп су n зем- 
JI.V n демократију увела у отрашву годину 1928, 
omi хоће да уведу ошг ту исту демократију и да 
II,I ncTii пачпп. како су upe владали, вдада.ју опот 
тобожг no дгмократскпм приНЦИПИМа. 

CnoMiMi.vo  сам   il  Jan.vap.  a   Јучг  гам   впдео,  да 
врло воштованог ккшодана др. Иажуранића смета 
Miioro iiiTo ce тако често ОПОМНЉв raj 6 Jan.vap, na 
каже, вашто ce го уввк опомиље, кад je тај 8 јануар 
ЈШКВИДИраН,  i.a.ia  Јг СТВОрвВ   УсТаВ од   1931   годппе. 
lle. рбсподине др. Мажуранићу, вије б јануар ;шк 
видирав n ве може да буде лнквидирал, јер у г^вму 
има Јсдпа   в a  мисао:  „Чуватп  JIVUIMCTBO парола 
n цг.пту државе вајвшпв je заков за Мше n за 
овакога. (Бурни аплауз.) Не иоже битн 8 Jan.vap 
лцкввдиран упркос тога, што us г. др. Фралгеш 
аплаудира, a т^ба аматп срца за Лугослаппју, ro- 
(Ч10Д1   Maa.vpamili.v. да. 06 Ift ИИОаО ОХВаТИ. 6 Ја- 
вуар ве Moa.v бити ликвидирав ан зато, што je кшоао 
манифеста уввсвна у Устав од 1981 родиве, n у њему 
n даље шти в ва тај Устав бори ce n Оенат. 

A.in пма. РООПОДО, јвдна г.сома спмптоматпчпа 
CTBap у naincM по.пггпчком ШИВОТу, коЈоЈ мп одјек 
олушамо окпх дапа n ог.дс у (Viia/r.v. Huje .111 с.импто- 
матпчпо, гооподо оенатори, да сс сви onu, коЈи нећо 
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Југословенства или који се одричу њега, и у овом 
Дому окупљају око владе г. Стојадиновића? Није 
ли симптоматично и то, да се из круга људи који 
помажу политику г. Стојадиновића могла и у овом 
Дому чути преступна реч, да се Срби, Хрвати и 
Словенци могу и разићи из ове државе, реч за коју 
су други долазили прсд суд за заштиту државе? 
Зар се онда можете чудити, да ми Југословени упра- 
во ради тога и проти тако опаких махинација спо- 
мињемо тако често и тако високо уздижемо ми- 
сао о јануара. 

Господо сенатори, траже се политичке слоооде 
и тражи се да се што upe иде у изборе. Врло добро. 
Господо, била би cpeha да се могу што хитније до- 
нети политички закони, и да се може што пре ићн 
у изборе за Народну скупштину. Само се пита, јесу 
ли земља и народ сиремни за то. Пита се, да ли су 
избори неки јавни рад, који треба да служи Отаџ- 
бини, или je то неки маскен-бал иза којега се скри- 
вају некакве маске. Јер одговорност за то, да дође 
шта пре Изборни закон и избори, noće сви од реда, 
ту одговориост ноои и Влада a носи и опозидија 
у парламснту и изван парламента. Јер у једној, ако 
хоћете управо демократској земљи, нема, не може 
и не сме бити политике без одговорности. Али кал 
овако одговорите на то питање јавно, онда he вам 
многи добацити, да сте реакционари, да сте иро 
тивници народних слобода и да нећете демократију. 
И као иајкрупнији аргумеиат баца се на зборовима 
да ми тврдимо да народ ншје зроо за слобод,у. To 
нико no тврди. Народ je зрео за оно што je његова 
дужност, али вође нису зрели, јер вође мисле да се 
може водити политика и без одговорности. A најве- 
ha je слабост и највећа necpeha наше демократије 
увек била да с малим изузетцима на челу странака 
нису стајали државници, него агитатори и демагози. 

Госиодо, треба да се донесу политички закоии и 
треба да сс идс на изборе, ако je могуће што ире. 
Али видите, кад je Финансијски одбор Сената од- 
редио једаи рок до кога 7\н'6а, да се донссу Закон o 
штампи и Закои o збоЈ)овима и удружењима, онда 
се гракнуло на њега како он смста Влади у њепом 
раду. Ta Влада која већ осам месеци носи у џену јед- 
iio овлашћење да донесс иолитичкс законе, није ни- 
агга учииила да то доиссе, и нас који смо joj то 
овлашћвње дали, иреко пријатељске шталше и из- 
ванпарламснтарнс оиозиције, свакога дана оптужује 
да смо (})aiiiHCTe који uvhv. грађанске слободе. И sa- 
ro сам ja ,1114110 друЕчијвг мишљења o томе да ли 
овој Влади троба дати онлашћеље које je ирошле го- 
дине onaico проиграла. Прошлога пута добила je 
Влада OBJiainheibe, али то je била радна влада, иеу- 
Tiia.iim илада, која инје имала НИКаквих партијоких 
веза. Даиае ona иред иас взлазв са захтевом o овла- 
niheibHMa као влада ЈРЗ, која се најочајиијим сред- 
стиима. крпи no целој вемљи. Зиак je веливе само- 
затаје онога Дома, кад се тој влади иооле тога дају 
оваква овлашћења, Лли, господо, ако се xoho да иде 
у озборе, за које бнх ja желео да што upe дођу, он- 
да треба jacno да <(• зпа свачији став 11|)сма дЈјжапи. 
11c мо/кс će iilm у iiiinopi' под маском, јер као :IITO 
гам рекао, то пије никкав маоквнбал, не сме да се 
вде под иаском са листама које оу увијене у маглу n 
тајанственост, ве tioaee ое niui na изборе na којима 
могу гласати за ноту листу надбискупи и комуни- 
оте, дезвртерн с фронта југословенске политшсе и 
Фралковци. 

За изборе су ii(»T|)cniic дие ствари: оналеав а\- 

торитет државни и истинско смиривање страсти у 
народу, и на томе су позвани сви једнако да раде, 
јер сви заједно носе одговорност. Дужност je и ван- 
парламентарне опозиције да учини све што треба 
да се избори могу провести. До данас нисмо опази- 
ли ни један корак, ни један гест, да je то учињено. 

Господо сенатори, у тој великој вреви и галамн 
o демократији заборавило се на основне, вајпр^ 
митивниЈе захтеве демократије. Први би захтев де 
мократије био да вође народу говоре истину. A то, 
госаодо, најмање може код нас да се нађе. Г. Љу- 
бомир Давидовић, који je негда био и мој вођа, и 
његови доглавници говоре својим присталицама у 
Србији да се данас и у сложеној држави, o којој се 
кадшто кроз зубе говори, не ради ни o чем другом, 
него o неким широким самоуправама. Један од тих 
доглавника рекао je да то није ништа друго neio 
као нека окружна самоуправа. Дакако, да je дошао 
најодлучнији деманти г. Мачека, a г. Давидовић и 
његови доглавници нису хтели да саопште те деман- 
тије својим пријатељима. A ^ја питам зашто та го- 
спода обмањују народ? Господин Давидовић учи- 
нио je у Шадцу необично интересантну, и за нас ко- 
ји га добро познајемо, жалосну изјаву. Он je рекао 
да je увек са нешто мало лукавства и нешто мало 
бизантинства говорио да je Југословен. Он je годи- 
нама обилазио целу земљу и свуда упућивао aue- 
ле: Југословени на окуп! Ми смо му онда на реч 
веровали, управо зато што je Југословен, и ишли 
смо за њим. Данас он каже да нас ije обмањивао. 
Па ипак je г. Давидовић данас постигао висоии ранг 
маршала југословенске демократије, a шеф генерал- 
штаба je сигурно г. Милан Грол. 

Господо, г. Владимир Мачек, иознат je несум- 
њиво као човек лично ванредно исправан. Али, ви- 
дите ова политика, како ју je почела да спроводи 
удружена опозиција, завела je и њега да тамо, где 
je потребно, мало притаји своје мисли. Видите, у 
Лесичном у Словеначкој, подитнута je опомен-плоча 
на кући његовог оца, јер знате г. Мачек je Словенац 
родом. Он je велики вођа Хрвата, који уопште не 
иризнаје да су Словенци и Хрвати један парод, не- 
го да су то два вособна народа, атга je он ипак као 
рођени Словенац данас вођа Хрвата, у чију реч KU- 
KO пс сме да посумн>а. У Лесичном на ову сиомен 
плочу његовог оца, стављене су речи, да je он „во- 
дитељ кмечксга народа", што значи да je вођа се- 
љачког иарода. Међутим није речеио каквог je се- 
љачког народа вођа г. Мачек, да ли хрватског или 
словеиачко!'? Господину др. Мачеку било je потреб- 
но да ту мало притаји истину. Он je учинио једну 
сличпу гссту и према Србима. 0 прошлом Волшћу 
он je упутио једну божићну честитку Србима селЈа- 
цима, и с том су честитком твегове присташе npa- 
виле велику рекламу, како je г. Мачек изашао у су- 
орет Србима. У тој божићној посланици, честитци, 
др. Мачек каже, да се води борба само за поштење, 
човечноет, равнаправност, слободу и сељачке пра- 
вице, за човека достојни живот. Видите, вије леио 
да г. Мачек 1тд говори Србима, овако говори. Зашто 
он и Србима ne каже, шта су прави циљеви н>егове 
политике, да je ирави циљ његове политике да xohc 
да створи независну хрватску државу, na да онда 
види хоће ли ти Срби да иду за њим. 

Има, гооподо, у тој nainotj демократији и ина- 
че прло чудних појава. У Загребу се иајвише виче 
o демократији, a нигде, осим можда у Хитлерог.ој 
Иемачкој пије фирерски принцип проведев тако 
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строго, као у доменн г. Мачека. Он je тамо провео 
готово до смешности тај припцип. Вођа тамо одлу- 
чује чак и o цени стоке на тржшпту. Провео je 
глајхшалтунг читавог јавног мњења и свега др.у- 
штвеног и културног живота. Оно што се не можс 
да проведе милом, ироводи се силом. 11 онда ти исти 
л.удн sohe да нам буду учитељи демоиратијо! Зато, 
господо, ту вику н ту галаму o дгмократији, ми мо 
рамо често примати с резервом, јер много иута сс 
догађа, да je та вика o демократији само кануфла- 
sa за друге циљеве и тежње. 

Госиодо, миоги, a нарочито у Србији, пададе 
уираво у неки занос кад говорс o демократији, тако, 
као да демократија има поку мистичну моћ, као да 
je она лек за сва питања и за све болести људског 
друштва. Међутим, данас када свет још увек срс- 
hoM у Hohiimi дрзкава живи у лсмократији, на ту де- 
мократију се и. ai; гледа критички, и ви сте могли 
видети да у Француској људи од ранга Думерга н 
Тардијеа са много Есритике иристулају демократији, 
и траже реформе, Roje би ту демократију опасле од 
демагогије, која даиас и у Француској отима маха. 
По зборовима чује се на све стране како нема хле- 
ба бсз демократије, и нарочито се упире прстом на 
Сједнњене Државо Амернке и прича се пароду ка- 
ко та демократија чува народу право na хлоб, право 
на рад и праио на слободу. A иидите, госиодо, упра- 
во та амсричка дсмократија дотерала je дотле да 
je у својој зешвн имала 12,000.000 незалослевих 
pa,iinii;a. за које није нмала im нравог соцкјалног 
оситурања. 

Гооподо, агитатрри демократије позивају се и 
na оример западних европошх држава, да нам ио- 
1;а',к'у i;ai;() ое сретно ашвв у двмократијама. При- 
казују се ствари народу, који мало зна o томо. као 
да та демократија већ столећима тамо влада и да je 
створила бнагу, богатство и величину ових земалл 
Mi'b.vTiiM. кад се малоунатраг помисли, онда се бд- 
ди да je то опет једна османа, Е1нглвска, махица пар- 
ламентаризма, нема тко одаипо тај демократски рс- 
жим. До 1832 r. две трећине Доњег дома енглеског 
парламента били су стварно Еменованв од феудал 
пих великаша. Тек од 1832 \\ арчела je демократиза- 
ција парламецгаризма у Енглеокој, и проводила се 
лагано и постепено "штавих 100 година, a довршв- 
na je ток после para. Ila и после рата господо, за- 
држала je енглеска демократија једну гарантију за 
контипуитот 1!лада11«а, да со релатшшом већином би- 
рају вароднв аосланицЕ. Такву оирезиост, такву 
аостепеност показала je цатица аарламентаризма 
демократизирајућв свој јавнв асивот. A у ваквој 
земљи и у каквом народу, гооподо? Треба да вам 
ciioMi'iii'M само последње нзборе у Енглеокој. Госпо- 
до, у земљв ватвгзохен индустријској, у земл.п у 
i.u oj ii данас има 2,000.000 незапослених радника, п 
гдв гофово нема сел>ака1 у тој авмл>в од 21,699.763 
iipc.iaii.i гласа, вод најслободннјих взбора sa свету, 
■27i-j7 глаоова пало je за комунисте и добили оу 
само једав мандат, п го захваљујућв релативној ве- 
liimii ca 12 npoTiir. 23,ооо гласова, ROJB су na/m за 
друге две листе. Још je господб, звачајнијв олучај 
био код iipdiii.iiiN ii:;ni)pii, који су далв аређашњи 
евглескв аарламеват. Комунисти су поставили 27 
кандвдата, и im Један аије взабран, a 24 п.мх су 
изгубвлв кауције, које морају аоложвти, јер 1шсу 
MoiMii поотипа mi аотребнн no заквну минимум гла- 
сова. Ivr«'. росподо, тако та звмља, која je шш за- 
iimilii'ii.i од комунизма, приступа демократваацији 
»■nor jaiiiior шшота, a замислите само ово:  како je 

код нас било и како би опет код нас могло бнтп, кад 
се за комунисте гласало тамо где ле само да нема 
({)абричких дпмњака, псго нв на кућама нома дим 
њака, (Смех). 

Господо, ни француска демократија није ос pa'j- 
вијала тако ндилпчно, како се желп прстставиги у 
пашој земљп. Од 1789 г. кад je буквула револуција 
до 1875 г. када je добила Фралцуска данашња Устав, 
имала je Француска да претрии 4 револуције, 3 кра- 
љевства, 2 царства, 3 републике и неких 12 Устава, 
док je дошло дотле да устали свој иарламентарии 
лгивот. Даиас тај парламентарпи живот не задовоља- 
ва ви многс ]1ајбол>е демократе. И Думерг и Тардје 
су устајали да спасу своју отаџбипу од демагогије, 
од које ми иатимо десет иута више него Фраицуска. 

Kao најчешћи пример код нас, јер je млада др- 
жава, показује нам се Чехословачка, и каже се: u 
то je млада држава, вастала шосле рата, и ввдите 
како се демократски влада. Јесте, у Чсхословчкој 
влада демократија, и то joj призиаје цели свет, али 
ja hy вам овде изнети пешто мало доказа, како Че- 
хословачка, како су један Масарик. и Бенеш, схва- 
тили н сматралн демократију. Изнећу еамо из 1933 
г. некатико ирнмера, да ввдите шта зпачи чехосло- 
г.ачка демократија, истинска демократвја. 30 Maja 
1УЗЗ год. иоднесен je законски предлог o иамсиама 
и допупама Закона o изиаиредшга мерама од 14 
аирила 1920 г. Ту су уведене пооебне мере за зашти- 
ту једивства државе.Уотава, јавиог мира и порет- 
ка. У јулу 1933 r. поднесен je закоиски ареддог за 
иооштрење Закопа o заштити државе и Закона o 
пггамии. 

Госиодо. Малипетр, тадапшл цретоедник владе 
бранећа 20 јуна 1933 тај предлог, каже; „Дужпост 
je двмокрагије да се бранн против деструктивде ono- 
зицијг". Kofl нас се, госиодо, мжсли, да двотруктив- 
uoj опозицији трсба препуоштв сав јавни ашвот. 

28 јупа L933 ГОДИНе ВЗНеоев je пргд Чгх(11'.10вач- 
ки парламенах и примљев опст прсдлог закона o 
прогаи.ан.у дрзвави непријатељске делатности др- 
-i;ai'.iiiix службеншш и чоких других лица, и o пре- 
мештању судија протвв п.ихове воље. 

17 октобра 1933 год. ESHeoe'B je пред Чехослова- 
4i;ii парламеаат и примљев џавлв [фотив држави ue- 
пријатељоких странака и § i тога закопа гласи: 
„Лко се делатношћу једне аолитичве странке угро- 
жава у iioi'.nmciioj Mi'pn оамосталдост, уставно je- 
динство, целокуппост, демократско-Јк^пуб.шкаиски 
облив nm ситурност Чехословачве Републике, можс 
вла (a дал.у делатност таке странке обуставити и ш 
je рагиугтпти." 

Господо. м r. Ма.пшетр npaiiciiii 24 октобра 1933 
пред уставним одбором Сената закон, каже иво; 
,.\lii. којп I-MO за оиу државу, хоћемо да се бринеж) 
за ii.fii.v сигурност п њене републиканско-демокра!- 
cice ТвМвље, и мв осигураг.лмо сг.има опима једи.пса 
арава, којв примају sa се једнакс дужностн. Mu да- 
јемо све слободе демократије свима, којв хоће да ое 
с пама брину за сигурност државе. Онв који угро 
жаваЈу државу, нвмајју права да траже те олободе". 

Гооподо севатори, свв су ги заковв иреддоженв 
n ii))iiM.i.i'im у ЧехословачЕои парламевту, и свн оу 
TU законв пред чехосдовачнои јаввости извесеви са 
круимим iiar.ioiuiMa: „Заштита демократије". Нико- 
ме у Чбхословачвој вијв пало sa памет, да то иазо- 
ве веким режимом pearapije илв диктатуре. Код sac, 
госиодо, н вајмаља иера да ое заштитв држава ома^ 
тра ое одмах као страшна реакција и диктатура. 

Ллп Чехос.чог.ачка imjc тако ОрбТВа. Да ii\ia  г.с- 



СТЕНОГРАФСКЕ ПЕЛЕШКЕ 169 

ликог маршала дешжратијв, који ва јгдноме вбору 
у великој емфази Есааве, како завов o штамип фзба 
да им.i само један оараграф: ,ДЈ[1тампа je слободна". 
A његов шеф генералштаба пжорв опет ва другоис 
збору, како греба велнкв викф, великв ветар да -а- 
тресе ODOM земљом. Дакако г. Грол иисли, да тај 
вшсор не on дирнуо im шепшр на његовој главл. 
(Смех). 

Господо, namoj звкљв треба демократија, јер во- 
лико се год у веЈШЕом свету чнне аокушајв са ства- 
рањем веве тоталнтарне дрзкаве, сматрал да су то 
Jom увек саио експеримвнти в могу да ое подракавају 
једино најстроокијом диктатурсш. A не верујем .m у 
оне магловите шсли, всоје се код нас војављују, u 
чпЈп II|>CT. T.iiiiiin; rc.iii u na клупама Краљевске вла- 
де, да Mu треба да ств^нмо неку задрухну стале- 
Kin.v државу. Господо, го je држава, o којој iiincu ни- 
шта na свету не зна! A ja мпс.шм, да cuo ми Југо- 
cionciiii у ових i: ro.iima довољно дсжазали, да iie 
умемо да водимо вв државу, какву cas свет аоанаје, 
и   спгурпо MIO  iia.JMan.i'  ООвванВ  Ла   СТВарамО  iio;;ii 
rim држапс Mn \о'и'мо демократају, a.in хоћемо Ју- 
гословенску националну демократнју. Аео ое демо- 
■сратија схваћа као олакшвње нли слобода разорног 
рада na разграђиваљу државе, оцда ce то кора при- 
Mimi. господо, с највећш CKencmi, морају oe тражи- 
m велшсе заштнте против таквог схватаоа демо 
кратпјс Демократоја која ие бв служнла учвриЉп- 
вању Јутославије, вије деиократвја, него je само 
('|)одстпо и оруђе за друге циљеве. Декократнја воја 
верује у себе в ову државу, uopa ое<5в сачувахи све 
иогућноств да бравв од рупшлачкш елемената и 
себе n државу. 

Господо, нарочиту пажњу вашу ааслужује јвд- 
iia веобнчна тањеница mro су есод нас вајвећв про 
narari pil n агитаторв демократизма вретствввцв 
R [ервкализма, оне волвтике која je рођена в ство- 
рена у тотадвтар&ој хиЈерархијској органиаицијн. 

Ja желим, господо, дв напаспм да мп iiopaito 
врло строго да разликујемо цркву a веру од клера- 
Есализма. Има код вас разлвчнога клервкализшц вв 
je <амо један. Hita клервкализиа муслишшског, » 
доваа je гоме што и данас оостојв мусдиманова IM- 
литнчка оргааизација Пма. важалост, n Еслерикалв- 
зма вравославног, в сишшшв Ваеговв војазљују сс 
на раа.шчмпм странама ваше земл>е врло вемидо в 
врло вепотрвбно. A.m изиеђу сва трв (слерикалЕзиа 
греба iipaiami разлнку, треба вагласнтв да je вај- 
onacniijii  onaj  ВЛерНКаЛИЗаМ   lio.in   прпма  ввоонра- 
imjf n директиве од M<IIIIIIIX фактора взвал aami 
Отаџоппг. 

ИпЈсдпој зеил>в вије ввше вотребав м^уверсвв 
мпр, вего Југославвји. Ниједва aeiuu вема тоаико 
раздога да воштује све ввре OBOJHS riialjana. a napo 
Mino Tpn велике верв, у које je раадељева југосло- 
вевова вацвја, Све вероке овети&е CBHI оввх ввра 
морају оптп чуг.апс браљене п воштоваве од сввју 
nac.   A.in  oaill у   |ia.iy  КЛврВКаЛВ IMB     le-Kll   najivlia 
oiiiii'iioi-T за неђуверскп мпр вашс државе n вашвг 
народа. Ha видвте да oe raj клервкалазам повааује 
КОД nac као iici.n пркооорац дсмократпje. У TOJ  I и;- 

гицв, у HM MI ioni, клорвкашаам je аотпуно јоднан 
M sivim ;\iy. II коуувиааи je за вајишру деисжралиЈу 
1амо где on ur вла ia; ,i тамо рде вла 1.1 он ве воанаје 
демократију, ввго крутим врвтвскт! гаав ове што 
Mv oe ur вокорава. (".umno jr n o клерикализмом. 
Имамо y llciK.rpc moM ^усвТОТВу CBOMt јбДВу ipa.aiiv. 
.\,\.'Tpiijy. ROJa oe ОТрОГО liia.ia  no прппцттма  lia- 
пинске енцнклнке •qua(lragesimo  anno*. У roj др- 

асавв псма демокрахије. У тој државв je 111)оведен ау- 
торвтахввнв ирипцпп до скраЈНи^ Егавсеквонцв u 
граница. Огворена je арвтиском власта једва поли- 
тичка организацвја ..домогашскп фровт", којв je je- 
двнв вретставник волитвчке вол>е у државн, в iui- 
једва друга волвтичва органвзацвја ве сие гало да 
oe војавв. A во духу своме, гв кдервкалцв вису да- 
леко од папшх клерикадаца. II овв вашв су, ввдито, 
велвкв демократв, a они ишо су велнкв "кп&лизл- 
торп. 

Треба ce добро замислитн у мотир.с са којнх je 
код nar вдервЕалвзам толвко ратоборав за демокра- 
тпју. Зашто им то треба, в ima онв хоће тпмс да no- 
nniTiv'.' Треба свакаво тражвтв заштвту државе од 
превеликог утацаја Еихервкализма. Ja сам веровао 
yi!ci; n верујем и данас, да oe го мохе воогаћв CR^ia- 
пањем ЕСовкордата. Ja oe морам чу.ттп mro oe ivon- 
кордат. Koju ji' ввћ потппсап. Jom увек ве взносв ва 
ратвфвкацвју аред Народво вретставнвштво. Не шам 
разлоге за го, алв мт-.шм да бв било вопребно да 
овај Дом и liapo.ma гкуипптша оулу што вре упо- 
зватв оа садрживои ЕСовкордата в да oe ов врвведе 
ратифвкадвјв. 

da ве возвајев гекст ешвкорДата, в ве возвајеи 
MoTiiiic ca којпх oe задржава његова ратификацвја 
jep копкордат ве нде у рад ових цеђународвнх уго- 
вора за које ваје потребав вристанак Вародвм upet- 
ставниопва. A m знам да у том Еижкордату imau вш 
једва угтаиог.а. која вас цора варочито ввтересова' 
тп. a то je: IHTO oe у конкордату даје заштвта једвог 
уговора једвој оргаввзацвјв, која ce зове Катошчка 
iiKimja. У naiiicM кошсордаху. волако cau uorao до 
зватв, отојл: да je то оргаввзацвја која стојв нзнад 
li взвав по.пптткпх стралака. A.in то je, господо, 
M.I.IO yMii|ii'ii,c за nar. jep MU смо ва кругова ваших 
клеракалаца моглв да чујемо: да го „взвад n азван 
по.ппттких отравава" вма да звачв да je Католитпса 
акцвја крхопш арбвтар овега јаввога ашвота. To 
установе вема у сввиа конкордатина војв оу св lon- 
љшв восле рата, Нема je вв у BOAICROU, вв у румун- 
(•I;OM, mi у вруском, оаиаргком. бадевском ковкорда- 
ту: a ВВДВДВ ОМО В miaMo да je у Пта.шЈп фалш- 
гтпмкој n у Немачкој Хатлеровасој прг.п оукоб no- 
ОЛе   ci; lanail-a   коикордата   ДОШаО   упраВО   pa m   ОВб 
Католичве акцнје, в да оу те две државе вмале то- 
шке брвге в теише сукобе, док оу в ту Католичву 
акчш.ју првсвлиле na onaj рад који ЊОЈ трсба ла 
буде одређев. 

Каже ce обвчн^ : да je Католичка акција сарад- 
n.i lani.a у кијерархајскои апостолату цркве. Кад 
on oe ЕСатоличка акцпја довста задржавала оамо na 
ародубљЕваљу n в[рошириван^ духовнос вшвота, 
h.pcKor (Mviiaii.a n X]MIIII1I јлсве етике, пико c onor 
MCCT.I ве ои требао вв омео да вроговорв ваједне 
рвЧВ ВрОТИВ тога. јвр јв ГО ВвСуКЊИВО  loMriia цркве 
в вврв. Еадротвв, го бв делова&е требало поадра- 
miTii. jep on ono on.io корнсно u благотворво у IM^- 
мспу кад су воремећене све вредаоста. 

Ani, naa.a.iocT. код nar ВИЈе ТаКО, В ми  ВШШО 
iip.io мало pa;;.ima дв верујемо ,ia je Католичка 
акцијв вод nac једва веполвтвчка органиаацвјв" ^11 

io lai iiiMo, гооподо, eeh ва тога, што je вамеђу 
две ЕСатодвчве aiupje код вао, ваиеђу ове у Љу- 
rp.i.aiiii n ове у Загребу в Сарајеву,всћдаваовастао 
ОуПОб,  ll то СуКОб  na  ЧИСТО  ПОЛВтиЧКВХ  par.iora.  У 
Словенијв су члавова ЕСатопичко акцвје вриотупилв 
у Југословевску радвкалау заједввцу, в претсвдник 
Катодичве аквдје у Љубљанв равво са тога воло- 
naja ускочио je раввоу Вла iy r. ('Tojii.mnomilia, To 
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je, господо, иаазвало осуду претставника Католичке 
акције у Загребу и Сарајеву, и „Катадички ТједптГ' 
писао je услвд тога: да постоје код нас два типа Ka- 
ioau4i;c акције: сдовевачка и хриатски. Према ,Л\л- 
тојшчком ТЈслиику". оЈишу Католвчке акције иад- 
бискупа Шарића у Сарајеву, im оПичш! таановв 
Католичке акције ие смеју у странке у којима пре- 
вдадавају другв вере. A „Обзор", којн je волонтер- 
ски аостао некв opras Католичке акције, иде и даљс, 
папшпе: да католички свећшнцв не могу припадати 
по.штичким страикама. a иоготову не странкама, у 
којима има и неватолика, Дакле, ако je и само један 
некатолвв у једној странца, у н>ој нема кесга једаом 
католику, no мншљсн.у нсгда лпбералног „Обдора". 
Ввднте, гооподо, овај сувоб избио je и upe ратнфека- 
ције коикордата. који нас уверава да luiT(Viii4i:a ак- 
ција стоји нзвав и ианад странака. To je већ само 
no себв доваа колико врвде обавеве пршиБене у 
конкордату. 

ЕСагоЈшчка акцпја. господо, међу Словеицпма 
одлучила ое аа Југословенску радакалну ваједницу; 
мсђу Крватима одпучила се аа Мачека и sa н>егосу 
iio.iiiTiiK.v. A за докаа кавве оу тежње Католичке ак- 
цијв, која je данас рЕкопростраоена у сиима држава- 
ма где има ватолика, мала опи свуда ие-уживају ва- 
iiiTHT.v конкордата, ja ћу битн слободан, јер je ствар 
(.i великога интереса ва вас, арочитатн веволхскоди' 
тата од врло ауторитативних писаца. којп he вам ио- 
казатв у чему су пдљевв Католичке акције. 

Фридрих Мукерман, врло утицајнн језуита у 
Псмачкој. у својој Kii.ii-ui o Католичкој акцији пи- 
ше ово: „Паиа зоие ва вовв крсташкв поход Каго- 
личкс акције. On ji1 вођа којн носи ваставу Христо- 
ва краљевства. II«' радн ое само o цркви, ради со o 
дрванн, i» вауци, o уметности, ЕСатодичка акција 
трсба да овухвата униввраум, Папински сувервнитет 
je iiajmmm иа аемљи, вајвише и најсветије добро чо- 
исч.иктпа. и за id тај суверенитет иора имати upa 
во H дужност да све друге области владаља држн у 
оградама које оу им востављенв... Католичка акција 
значв сабирање светоког католициаши Ona Mopa 
lipolm крое овоје јуначко д<Ч5а, jep Џ у крвв иуче- 
miKii вивла ирва epa западног Хришћанства, и вово 
доба мовве ое добтав само агртвом крвв ва Хриота" 
To je, гооподо, пиоано 1928 кд. дик Јпш Хитлер mije 
владао \ Немачкој, a вма варочитог значаја п no 
TOMI' MITO je увод за ову кљижицу namicao кардннал 
Бугеи Пачели, онда вунције у Немачкој a оада лр- 
лмипи оекретар у Ватикану. 

Католичка адција у Аустријн нздала je овој ro- 
.IHIIIIIHU; 3Q 1036 гол. Вечкн кардннад Пппцс]!. у уво- 
ду oiiora m,iiiiiiii.ai;a ка-же, да сс m' p.i.in nn ranile mi 
мап.с nrro o томс да се цркг.а опрвма да опет в свом 
ciiai'oM поставв овој тота.штарип аахтев, mro гл од 
Христа i-iior бопааспот осниваоца има na ове људв 
н све људоке одноое. Папв Пију XI Еамењено |е no 
плану божије [пкдаидноотн отвараље офанзиве у onoj 
ro.icMoj борби. Taj IH immuiK. гооподо, вма више чла- 
nai;a. у I;OJIIM.I се OCHOBHa IfHCaO ОВОДВ na or.o: ОоНИ* 
i;,iii,('M K'aro.ui'iKr аквдјб добива нове облшбе утицај 
Ефкве na свет ii п.гкп; поредав, ва друппво и све 
n.rroi'.c  'iiaiior.r.   na   Државу,   првврвду   n   по.игпи,;. 

lio na.iorv бнскупа Бернинга у Оснабрику na- 
micao je др. Мп\ас.1 ЕСелер књнжицу o ЕСаЈтоличкоЈ 
акцпјп 1986 ro.imic, која je, рааумв Св, micana оцре- 
niio Jep Je оида већ Хитлер владао у Нвмачкој, И 
др. Келер кааее да оостојв офЕцијелна в веофицн- 
јелна Католичка аввдја, Директно подручје Като- 
личкс акцпЈс јсст само верско. Све друго, вао >\ici- 

ност, наука, привреда, политика птд. прииада лпди 
ректним подручјима, jep она xohe да цели свет: по- 
роднцу, школу, државу, привреду, уметност, књл' 
жевност, штамиу, сиорт, све задобије патраг за слу 
жбу Бога. 

Гоеподо, у Бечу излазн једна клерикална cuo 
тра која се зове „Der Christliche Standestaat" која 
8 сштсмбра iipoin.ic године miiiic да je вдеал Karu- 
.iii'iicc акције деполнтшацвја цркве, a у исти мах 
католизацЕја, хрвсгнјанизацнја аолитаке. Qpeua 
свему томе, госиодо, видите да je Јгатоличка акција 
исто ono IHTO и Елершсализам, исто ono што се вначе 
зове политичкп католицнзам. У НеначБој се дааас 
клерикалци бране од тога да постојп по.иггпчкп 
католип^зам. Али у Бечу тамо где ое потпупо влада 
no начелима Ватикана, „Der Christliche Standestaat" 
од 22 септембра 1936 год. кажс: „Kao iio.iaana хсза 
за ова расматрања nei;a. се upe свега утирдп да ио- 
литичког католицнзка има, и да се овакв католик 
мора одлучити да ту ознаку оримв као почасну ти- 
T.v.i.v место да се против њс ораии к-ао 11|>отип дп- 
фамадЕје". 

Видите, гскч10Д0 сепаторп, тамо у Аустријв MOIV 
отпој^епо да сс откривају ораве мисли, jep се псма. 
страха од Хнтлера. 

A n iiajiiiiinii ауторптст католичке цркве, сам 
Hana Пијс XI, дао je нсто овако тумачсп.с Католнч- 
кој акцпјп. У восланицв na .incaooiicKor i;a|i;i,iiiia..ia 
u патрпјарха 0 аалацпма Католнчже акипјс. liana mi-. 
ше, да je „дужност Католичке акцкје, ваво она са.ма 
не тера ло.штпку у строгом CMIIC.IV речн, да своје 
чланове приправља да терају добру полптпку, у 
свему ородахнуту кришћансвш! вачелима", 

Гооподо, шха значв после свега тога и какс.о 
пам rapaiiriijc дајс, кад 06 каже ono да K'aToiirnta 
ВКЦИЈа стојп nanaii n папад страпака? ВаТИКав CG 
одрпчс страпачкс по.штичкс ВКЦНЈе у ДНеВНОМ 9RHB0' 
ту, али путсм luiTo.iiriKc акцпјс стап.па у службу 
својс no.iirniKc великог стила ове црквене n вероке 
i IIIC. 11 кад (ne то знамо, морамо веровати да je го- 
топо чстппа mro je ка ;ао једаа фрапцуски оубЛНЦП- 
ста у ревији „L' Europe Nouvelle" да je католичка ак- 
unja заправо акцвја ватиканско! фалшвма. 

Код nac je ЕСатоличка ашџвја ушла eeh акппат 
n cnavivaio у аолитвчку борбу. .v Католичку акцију 
у Загребу iipiiM.i.eiie су две организације са вминент- 
!io по.штпчкпм цпл.ес.пма. то Je Омладинска органИ' 
залрја „Домагој" n Савев крижарскш братогава. U 
аато Je ДОбрО n потреоио Ла Св ДОбрО OTBOpB 0ЧН И 
ОЦДа, кал кот.орлат буДв потписап и ратИфИКОВал, 
да 06 ДОбро naaii na KjieTaiLe те Католпчке акцпје. 
Ja сам аато да će ратификација вонкордата проводо, 
jep сам увврев Да nama oTai.iniina мора ДОПрИНбТВ И 
пртве na олтар вербког мпра. a.ni встовремено грвба 
добро дв ое паан да ое под иаском ЕСатооичке акцијб 
це увуку no. iimriLll mi.l.eiai. Kdjil могу oiITll ОПаОНЛ 
no мпр name лрлсаие. 

1\'.|е|тка.11|:'.ам   Je  ДОбНО  n   BUa   ВООбИЧНО  јак   n 
важав утппаЈ na namv државну no IIITIII;V r.eli данас 
oani зато, mro Je водељев у два фронта. Ja ве знаи 
l.i ni Je cTiiapan ii.in фпктпг.ап оуПОб na.\iel)V ОЛОВО- 
ваЧЕб n  xpi'.aivi;e K'aTo.inma' акцпјс. n.in оу TO мо 
цда само подељенб улоге no јвдном олаву. A.m свг 
како Mli liiiuiMo. n TO eiujn. дв Je с.к.иепачка К'ато 
ЛИЧКа amuija .vinia у n 1ал\  И v opramiaamijv jyi'0- 
оловенокб радакалне вајвднице,  [ок Католичка а.к- 
цп.ја v X|MiaT(4;<»J n BoOBB стоЈп na лепом крплу Ma- 
nnaaie u. ,inTii4i;c ррупаЦИЈе.зајвДНО с фрапкоиппма, 
n ааступа вајеКОТреМЕНЈб полптпчке [ЏЦђеВб ЕСОЈИ 06 
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могу поставити. У развоју наше унутрашње иоли- 
тике ово je једна од најкобнијих појава, и на њу се 
мора врло добро лазити, зато што je она претстаз- 
љена и у КраљевсЕој влади. 

Ja морам, господо сенато])!!. овде да се узгрсд 
осврним и на оно UITO je уважени наш друг сенатор 
г. Пуцељ овде ових даиа изнео, a чсму je дао повода 
сам Прегседник владе г. Стојадиновић. Г. Стојадино- 
вић je нашао за потребно да овде иред нама дока- 
3УЈе југословенски патриотизам г. Корошца чак и 
давно пре стварања Краљевине Југославије. To није 
било шппта пово, што je г. Стојадтгаовић овде гово- 
рио. To je пре њега већ казао и г. Крек на једном са- 
стапку у једној крчми у Београду, само што f г. 
Стојадиновић мислио да ono што je речено у јелној 
крчми уз чашу вина, да то треба да се изнесе и на 
говориицу овог виооког Дома. И г. Пуцељ je имао 
ираво да je на то реагирао и да je он изнео докумен- 
та o томе великсш патрнотизму г. Корошца. Било би 
добро да то није морао изиосити и да се то све мопо 
да баци у заборав. Али, када то господа граже, онда 
нека се износи, и ja hy бити олободан да принесем 
један мали цветак у тај венац патриотизма јутосло- 
венског г. Корошца. 

Г. Херман Вендел велики пријатељ Југослове- 
на написао je, мислим 1925 г., књигу „Борба Југо- 
словена за ослобођење и уједињење", и у тој књизи 
иише и ово: 

„У лето 1914 г. „Словенец" je прииисивао у за- 
слугу католичкај и словепачкој политици што ее 
код Оловенаца укоренила аустријска државна мнсао, 
и то тако дубоко као ни код једног другог парода у 
царевини..." Joui и у јапуару 1917 г. др.. Корошец 
je у сиојстиу 11|1етседника Хрватско-словеначког клу- 
ба у Царевинском већу, у једном писму, које je мun- 
io .шчило na поруџбину, a било упућеио на Мнии- 
crna оретседника Клаин МаЈштица, писао и ово: 
.,.'lyi;,ii:() антантипо уверавање да he она ослободити 
Словене у Аустрији, изазвало je само огорчоњо вод 
Југословена, пошто je nam хрватско-словевачки na- 
род увек бмо. na ii сад je иотпупо и чврсто решсн 
да и у свакој невољв и до смрти остане ворап и одан 
монархији и узвишепом Хабсбуршком владалачком 
дому..." 

Гооподо оенатори, сада ми дсшустите да пређем 
sa ^дружену опозицију. Она je та која највише вичс 
o двмократпји. н ona гталпо тражи да се иде na из- 
борв. A m ОНа зашрлил.а да п ona iiocn одговориост 
зато, када he ое п како he се nhn у изборе. Ona je 
дужна да гтпори све могуНпостп да 06 до тога што 
nj)!' дође. Приа nn joj ду/шпх-г fm.ia да горадв јасав 
и одређев tiporpaM како замшпља државно уређетБе. 
Онда бп. господо, било лако допог.ити демократске 
закопе. Mai; бц no моме кШШЉбЊу било лако да Св 
и влада преда Уд1)ужвНОЈ ОПОвИЦИЈИ .v руг;с. i;aла бв 
ona пмала upoi'paM којп ne дира у темеље југословеи- 
ског државног јединства. Али, гооподо, Удруженз 
опозиција бежи од програма, јер она иема nn једне 
MIKMII заједничке, a вечито говори o споразуму. II 
она стално говорв o дшократији, a првн je за&тев 
дем<жратије да ое пред варод n јавпост изпег^ Jačan 
и одређен програм. Шта je то, господо, споразум, и 
где on треба да се склош? Ja oau у Загребу capa 
liiiinid na ЛИСТу, icojn сс Kl годмиа aa.iarao 38 Oliopa- 
аум. a.in аа (ашрааум. lociuvio. у Лугослаипјп има 
само једно меото, a то je јутослов^скл [Харлаиенат 
Овакн други споразум, који бв личио na склапање 
векш! уговора o миру, свакв други опоразуш искљу- 
чгп je n самим опсталком сже државе. 

Ta господа већ 7 годипа ра-зговарају o спораоу- 
му и ми пишта не знамо до чега су дошлп. Г. Дави- 
довпћ 25 августа np. год. у Крагујсвду пемоћно се 
изговарао пред својим пријатељима да je тежшате 
споразума било између Књажевца и Загреба. Ту Je 
г. Давидовић открио јодпу тајпу, алв открио je само 
надола. Јер, гоалодо, пико у јавпостп не ша да су с« 
годипама водили пекп прсговори азмеђу Књажевца 
и Загреба, и пнко ne зпа до чега су дошли и зашто 
су се разбили. Г. Давидовић ту лањске годипо из- 
јављује како би on тај споразум између Књандапца 
и Београда пепрочитап потписао. Ja ne звам каква 
je потреба г. Давпдовића да потписује непрочптан 
споразум између Књажевца и Загреба, кад on већ 
сам 7 годипа преговара a nn до чега пије дошао. 

У јуну месецу прошле године одлучила су оба 
крила Удружепе опозицијс у Београду и Загребу 
да изаберу једап радпи одбор, који he прппремитп 
споразум. Taj радпи одбор могао je до сада тешком 
муком да се састапе само два пута, негде у октобру 
лањске годипе и крајем јапуара ове годипс. 

Господа су после тих састапака изјављивала, дб, 
мођу њима цема пикаквих песугласица и размпмо- 
нлажења, да су осповпи погледи исти, да су одпосн 
најсрдачнији, и свет се после у чуду питао: na за- 
што онда пома споразума? „Обзор" je после другог 
еасталка радпог одбора паписао 3 фебруара о. г., да 
na расшрар.у ппсу nn дошла питања, у којима би 
могло бити разппх мишљења. Све je остало na ин- 
форматввним разговориш. И у томе су, господо, љи- 
ховп споразуми, споразуми o томе, да уопште избе- 
гавају да спомену питалва, o којпма треба да се 
споразумеју. 

Није ни чудо. што међу њима нема споразума, 
кад и o пгкпм вајобичнијим елемснтарпим питаљи« 
ма влада највећа пометепост међу њима. Опжо да 
вам цитирам дг.а тудпа питата. Тако „Обзор" 11 јула 
np. год. niinic: ..Mn хоћемо децептрализацију, a пи- 
тање je вреговора, да ла he та двцштраЈШзалија бити 
у форми аутономијо, федерације или конфедерације"'. 
Дакле двцввтрализа^ја могла би ићи чак до коифе- 
дсрације! 

• liiaii ол доглавппка г. Давидовића, г. Рибар у 
6coi'|)a;iri;oM „Народу" 24 аовембра umne: „Боље je 
створитп једву чврсту заједвицу са задовољним rpa- 
ђапима и у једпој децептралистичко-цепт1)алпо сло- 
жевој оргаавзацији, нсго подржавати трајпо васил- 
но тмадоиол.гтио у централистичкој оргапизацији". 
Ja мислим, господо, да се већа копфузија ne мо/ке 
замислити! 

Гооподо, Удружепа опозпцпја ne само што нема 
заједничког програма, вего иема nn једпе једипс ос- 
новне мисли заједвичке. Ja признајем, да се ne раду- 
јгм томе, то je голема штета за држаиу. јер велике 
масс пародпс, заведене и заслепљепе, стоје иза удру- 
жеве оповиције. II зато je разунљиво, да међу п>има 
ne Moste .iniiii nn до шсво! споразуна. He зна се ни 
под каквом фирнош се води политика. У самом За- 
гребу постојс трп фирме за иоту полптпку: Хрватска 
ссл.ачк-а (Т|)апка,, Оел>ачка демократока коалпција и 
Хрвагоки па.родпп фронт. II сада, као кад комс гре- 
ба: јслаппут цретставља Хрватоку сељачку странку, 
другв ii.vT Сељачко-демократску Есоалицију, a трећв 
пут Хрватовв пародпп фровт« 

Господо, Стјепац Радић je био мало мудрији 
политичар. Он je био вођа хрватске селЈачке 
странке и ои je хтео да задобије градове, али увек 
je држао иодство политике у Хрватској сељачкој 
страпци. Г. др. Мачек пренео je средиште политпке 
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у Загреб, у Хрватски народни фронт, у коме фрон- 
ту одлучну реч воде Франковци и клерикалци. Из 
те екстремне кухиње води се подмукла кампања 
против сваког споразума уопште. Г. Мажураннћ 
дошао je овде да нас учи, како треба да будемо 
за споразум. Ja сам опет слободан напоменутн, да 
би њему за то проповедање било много више ме- 
ста у Загребу. и да би г. Мажуранић, ако ништа 
друго, могао да оде на Каптол загребачки. камо 
би, ако сам не може, могао да му отвори пут најближн 
његов пријатељ г. Шверљуга, и да на Каптолу за- 
гребачком међу бискупима и надбискупима упути 
господу како би био потребан споразум. 

У Удруженој опозицији, господо, влада пот- 
пун хаос у мислима и у организацнји. Загребачко 
крило Удружене опозиције не изјашњава се у раз- 
говорима са својим сзвезницима o основним пита- 
њима државе, него тражи ла му бесградско крило 
Удружене опозиције изради и поднесе свој про- 
грам и да га г. Мачек милостиво одобри. Па какав 
je уопште, господо, однос међу њима? Г. Давидо- 
вић устаје ванредно оштро против војвођанског 
крила Удружене опозиције. У своме писму од 29 
августа 1935 год. и у својој штампи он побија не- 
одмерене пропагаторе идеје o федералној Војво- 
дини. Војвођани агитују за слободну Војводну. a 
органи Мачекови устају одлучно у одбрану војво- 
ђанског крила Удружене опозиције. Г. Давидовић 
je дошао у сукоб и са Драгољубом Ловаиовићем и 
његовом политиком. A. г. Мачек je у почетку тога 
сукоба, изјанљмвао, да би с успехом Драгољуба Јо- 
BanoBHtia у Србији и стварањем његовог сељачког 
фрснта пола посла било свршено. Ta су се господа 
доцније мало одрекла /1раголЈуба Јовановића. онда 
када je он почео све више истицати бољшевичку 
страну свога програма. 

Па где je, господо, ту могуКност да се на1)е 
база споразума? И на којој основи уопште води 
политику г. Давидовић? Он ставл>а Мачеку на из- 
бор два система: или 8,9 или 10 самоуправпих по- 
крајина у истом односу према целини, или четири 
федералне јединице са самоуправним подједиии- 
цама. Мачек одбија и једно и друго. Г. Давидо- 
вићауопште ирати један фатум у политици. Он 
je напустио све принципе у државној политици ко- 
је je исповедао. Његови доглавници тврде да он од 
1922 године, од познатог загребачког конгреса, за- 
ступа увек једну нсту мисао. Међутим, господо, то 
je једиа мистификација. Јер конгрес у Загребу од 
1922 године био je нешто сасвим друго него што 
г. Давидовић данас ради. Он Je био југо.словенски 
и унитаристички, a г. Давидови!! се данас изјасиио 
за три мосебна народа, и иајмаи.е он има права да 
говори o конзеквентности у политици, Од најкру- 
ћег централизма у Видовдаиском Уставу па преко 
»тврдога града Веље Вукићевића'*, Давидовић je 
водио све политике у овој држави. Давидовић je нл- 
пустио јединство народно, да би нашао сиоразум 
с Мачеком, и пристао на идеју o три народа, nače 
одмах уплашио од те идеје и изј^вио да у нашој 
држави ne може бити тријализма. И господа из 
Загреба слажу се да у iiamoj држави не може бити 
тријвлизма, lla .чатто, господо, да ne МОЖе бити 
тријализма. ако смо три парода, зашто господа 
беже од тога? Зато што су уверени да се то no 
може остварити. li бежећи од тријализма, г. Дави 
.■lomili ставља се на базу хисторијских покрајина. 

Ни тај принцип није извео до краја и морао се 
задржати на идеји o четири јединице са само- 
управним подједииицама. Па ко гарантује да he 
г. Давидовић им-ати снаге да задржи процес раз- 
двајања тамо где on хоће. ЕСојим праиом, ваприиер, 
он Црној Гори n Војводинв може одузиматл исти 
положај? Етовидите, са.м г. Давидови!! зауставио се na 
пола пута, али ако крене тим путем и даље, на тој 
низбрдици нема више заустављања! 

Осећајући немогућност начелног споразума у 
Удруженој опозицији г. Давидовић je својим са- 
везницима почео сладити владавинску комбинацију, 
почео je препоручивати. да je једини пут непосре- 
дан, стваран и остварљив програм. да треба ићи за 
остварењем реалних жеља кроз сарадњу у држав- 
ној управи. Загребачки трабанти Светозара При- 
бићевића, који се редовно скупљају у Светојеро- 
нимској дворапп, одмах су загризли у удицу и из- 
јавили. да су приправпн за позитиван рад, na ма 
кар се и упрљали. јер су тп чистунци прпправни за 
један велик интерес да се и упрл^ају. A видите, г. 
др. Мачек, човек исправан и доследан, остао je хла- 
дан и на те сиренске гласове. 

Господо, у овом лутању без циља и без правца 
г. Грол je дошао на мисао, да у Суботици подели 
државу на две заједнице, једну с претежном срп- 
ском већином, a другу опћу државну заједницу. To 
су опет два фропта, онаква два фропта- каква je 
проповедао и г. Стеван Ћирић. 

Г. ДавидовиК ne зна шта ради, и не зна шга 
хоће и куда иде. Али г. Мачек зна шта чини и зна 
за чим иде. Он то не казује својим савезницима, 
али указује на други пачин страној штампи, да 
наше питање пласира пред ме1)ународни форум. 
У страним новппама, у бугарским листовима, на- 
посе у листу „Зора", у словачком сепаратистичком 
листу „Словаку". 13 октобра и у великом енгле- 
ском листу „Daily Telegraph" 12 новембра 1935 год. 
г. др. Мачек je јасно казао, за чим иде и шта x()lic. 
IberoBe мисли могу се сабрати од прилике у ово: 
Национални и политички суиеренитет са свим кон- 
секвенцијама. Посебпи посве изразити териториј 
са политичким не етнографским границама, na ком 
долази до изражаја потпупо слободап хрватски на- 
род. Од тог суверенитета даће хрватски парод сга- 
повити део држампој заједпицп, колико треба ja 
заједнички наступ према ппосгранству. Зато je ми- 
нимални програм — натраг у 1918 годину. Дакле, 
натраг у доба, када државе пнје било, na да се из 
почетка почне преговарати. 

A urra би то г. Мачек допустио заједпици? Он 
би допустио заједничко министарство војно, ино- 
страних послова n (|)im:mciija. /loiiycTHo би, каже, 
и једнога шефа д|)ж:ик', алн се ие каже, ко je и што 
Je тај шеф државе. Само и заједница ових мини- 
старстава изгледа чудновато. Војска српска има да 
буде са cpncKiiM официрима, a хрватска с хрват- 
^ким офицнрима. У заједиичку касу давале би ие- 
зависне државице квоту за заЈедничке послове, За- 
јсдпичка CKvmiiTima имала бп бити саСтављеиа од 
делегација марламепата позаниспмх држава. Тако 
би се саставила заједница од 6 — 7 независних др- 
жава: Србија, Хрватска. С.ншсппја, Војводина, Ма- 
кедонија, и Црна Гора; Босна би била седма, ако 
no би бмла подел.еиа између Србије И Хрватске. 
Само не знам, да ли би воЈска била подељена na 
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седам држава, јер ако су те државе суверене, онда 
би свака од тих држава требала да има своју по- 
себну војску. Сва министарства осим поменутих 
била би потпуно независна од заједнице. 

Господо, то je програм који би нашу државу 
довео у гори положај него je пол.ски вето довео 
Пољску. Како би већина министарстава била неза- 
висна од државне заједиице. значи не само да би 
правосуђе, просвета, него и саобраћај, новац, по- 
ште и све друго било подељено у седам државица 
и онда. господо. изволите замислити живот те за- 
једнице и начин како би она требала да живи. И 
ja сад питам r. др. МажураниКа, може ли ro бити 
база за споразум за којим он тежи? (Др. Мажура- 
нић: To није њихова службена база, io су припо- 
вести.) To није демантовано, то je потврђено иа 
свима странама. Уосталом, да не мислите да je то 
нешто што није потвр^ено и са стране г. Мачека 
и његових агитатора, ja hy вам изнети шта je 16 
фебруара било ове године у Сиску на једној скуп- 
штини. на којој je говорио и народни заступник 
Људевит ТомашиК, који je говорио овако: „Питају 
нас шта значи слободна Хрватска? Одговарамо им: 
потпуни суверенитет хрватског народа на етно- 
графском и политичком територију. Хоћемо хр- 
ватски сабор у Загребу и њему одговорну хрватску 
владу. ...Ha дан 5 маја прошле године разбили смо 
прозор на тамници, a сада je на нама да разбијемо 
и врата. na да иза1)емо на слободу. Само слободан 
хрватски народ може и разговарат he ca слободним 
српским n словеначким народом. Ми смо зато да 
буде слободна Хрватска. слободна Србија и Сло- 
бодна Словенија итд. a то ће бити онда када буде 
у држави само сел>ачка политика". Дакле потпуна 
потврда ове политике и са стране најближих при- 
јател)а г. Мачека. Ово je не само слободно гово- 
рено- него n слободно штампано у Југославији, и 
заплењено je тек онда кад je било растурено у 
свима крајенима гдс je требало да се растури. Ми 
побијамо овде федерацију и кажемо да je нећемо, 
јер ona слаби државу. Али ово што г. Мачек из- 
иоси као свој минималан захтев, враћајући се iia 
1918 годину, ово. господо. није ни конфедерацмја, 
ово уопште није држава, ово je некакав савез сли- 
чап Малој Антантн и пишта друго. И док се тако 
говоритамо, r. Давидовић уљуљан у своје снове 
И дал.е уверава своје пријател.е у Србији да се 
ради само o широким самоуправама. Колико су 
помућени погдеди г. Мачека na ово питање види 
се из тога, што он у том истом разговору доказује 
како Швајцарци тј. Немци и Италијани и Фран- 
цузи у Швајцарској могу бити један народ, a Срби, 
Хрвати и Словеици у Југослаипји. Југословени, не 
могу да пуду један народ. Уз овакве појмове o 
народу, разуме се да je тешко наћи споразум и да 
je тешко створити једну здраву концепцију o ја- 
кој државној n народној заједници, Овим плано- 
вима, господо, o парцелацији Југославије — јер 
то mije milina друго nero парцелација xohe се 
да ми сами ceu- осакатнмо и извршимо оно mro 
су na другим народима чинили странци. Допустите 
ми, ГОСПОДО, лл иам и.мкччм КЗКО je јсдан францу- 
cKn иегорик који je недавно умро, no имену Jaques 
Bainville   у   својој   хисторији  o   два   народа,   o 
<l'paim\-,',iiM i u Немцима. говорио <> столетним од 
иосима  ИЗИеђу Ова  диа  парода.   Сам  ројалистаи 
члаи ројалистичког удружења L'Action FrancaieeoH 

износи и уздиже заслугу Бурбона за француску 
нацију и налази особито два велика њихова дела у 
историји Француске. Kao прву заслугу Бурбона ис- 
тиче што су провели унификацију францускога на- 
родз, a друга je заслуга што су спречили уједи- 
њење Немачке. Jaques Bainville налази да je највеће 
историјско дело што су Бурбони Вестфалским уго- 
вором од 1648 године створили организовану не- 
мачку монархију. Он каже: „Ha немачком партику- 
ларизму. на личном интересу, на супарништвима. на 
самољубљу принчева и племена германских ство- 
рилн су неразмрсиви систем..." Ето како je у 17 
веку Француска умела да даде Немачкој либера- 
лан систем, одређен да одржава анархију!? Сва по- 
литика Француске монархије тежила je за тим да 
подели Немачку и да je одржи у стању анархичног 
расуда. ФралцусБа на ocuomi систешј Вестфадсвога 
мира имала je бити заштитник германских слобо- 
да. Он слави и Луја XVIII, што je после револу- 
ције и Наполеона. прихвативши начело легитими- 
тета, бечким уговором o миру 1815, постао за- 
штитник малих и средњих немачких држава. 

Код нас, господо, као и да не треба Бурбона, 
да нам кроје отаџбину. Код нас сами родољуби 
хоће да створе организовану анархију југословен- 
ску, и они би дали земљи либералан устав. који би 
подржавао анархично расуло. 

Господо сенатори, најопаснија мисао нашег no- 
литичког живота јесте стварање српског и хрват- 
ског фронта, како то желе г. Грол и г. Ћирић, a 
која се реч чула и у овом високом Дому. Ha овоме 
спстему од два фропта, морају се неизбежно раз- 
вити борбе, којима нема краја. Ha овим фронто- 
вима морају преовладати екстреми и на једној и 
на другој страни, n против хрватског сепаратизма 
устао би српски сепаратизам, a из једног и из дру- 
гог сепаратпзма, родио би се шовинизам, и моје 
je уверење. господо, да српски шовннизам и сепа- 
ратизам није ништа мање опасан него хрватски, a 
можда je још опаснији. To би. господо, било ко- 
начио и бесповратно напуштање југословенске мм- 
сли, уништење јединог елемента измирења и хар- 
моније у нашем југословенском јединству. To до- 
води пред једину алтернатнву: или борба у којој 
може бити пауза и примирја, али никада краја, или 
непосредна подела и раздвајање. Пролазни спора- 
зуми значили би само прибирање снага за нове 
борбе, само етапе за коначно раздвајање. И у јед- 
ном и у другом случају ми бисмо ишли за истим 
кобним циљем. 

Сви ови планови. господо, праве се за решење 
хрватског пнтања. Нема сумње, да постоји хрватско 
питање. али ми верујемо да je једино могуће ре- 
шење на основи југословенског унитаризма. Све je 
друго, господо, пропаст и за Србе. и за Хрвате и 
за Словепце. Једини je спасоносаи споразум, којн 
\TH|)l)yje југословенско једииство, a то je мисао 
водил.а шестог јануара, и то je основпо начело 
Устава од 1931 године. Ha томе je, господо, начелу 
Ивграђен и програм Југословенске Нациоиалие 
Странке, којој смо ми у већини чланови. У југо- 
словеиској мнслн, господо. ne може бити ни мрж- 
и.o im пспријатељства ни за једно племе наше. Си- 
гурно .je да соиаратизам иора донети мржњу, ако 
ra иржња neh mije родила. 

У сваком уређењу државе које одступа од ис- 
TiniCKor југословснског једмт-ша, MOryha je и хе- 
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гемонија и сепаратизам. Југословенски унитаризам 
једина je гаранција једнакости и равноправности 
у нашој држави. У томе лежи сигурност да ни у je- 
дном закутку Југославије неће Хрват бити под- 
ређен српској власти. ни Србин хрватској, него ћс 
и један и други подлежати југословенској власти. 

Тако ми схватамо, господо, југословенску Mu- 
cao. A г. Мажуранић устаје овде и буни се против 
lora што спомињемо толико интегрално југосло- 
венско јединство. Ja- господо, нисам пријатељ овак- 
вих атрибута. Нама није потребно ни интрегрално 
ни синтетично југословенство. Наша терминологи- 
ја политичка je врло млада и оскудна, na се ми че- 
сто препиремо и o домаћим изразима шта значе. 
a кад пређемо на стране изразе, онда се још мање 
разумемо. Ja, господо сенатори, мислим да југо- 
словенско јединство, да југословенство значи не- 
поколебљиву и тврду веру да су Срби, Хрвати и 
Словенци један народ (Бурно пљескање.) Само г. 
др. Мажуранић, ограђујући се од интегралног југо- 
словенства, заборавио je да нам каже какво он ју- 
гословенство хоће. јер није довољно рећи: Ja нећу 
интегрално јединство. a не казати: хоће ли југо- 
словенство уопште. To треба, господо, да се зна. 
AKO они неће овако, ако ми можда рђаво радимо, 
нека кажу какво je то југословенство боље и пра- 
ведније од нашег. 

Господо, тврди се у агитацији, која се води 
против нас, да je унитаризам југословенски исто 
што и централизам. Beh je стотине пута казано и 
доказано да je унитаризам далеко од тога да буде 
исто што и централизам, Али знајући какво je иску- 
ство наша држава имала са централизмом, xohe 
ова iirirr.iuiija да се шша пребаце свн тн грвои, Ш 
ђутим. ни Устав од 1931 г. није централистнчкм. и 
обмањује народ ко тако тврди. Устав који je иашу 
Отаџбину поделио у 9 бановина не може бити цен- 
тралистички, опако као онај који je нашу државу 
пре поделио у 33 немоћне, слабе и мале области. 
Onaj je Устав окупио снаге народа у 9 бановина, и 
створио им могућност да се у њима развија нај- 
шира бановинска самоуправа. И није грешка Уста- 
ва у томе, што je он тобоже централистички, него 
je зло и грешка у томе, што тај Устав није про- 
веден. Уиитаризам југословенски значи, господо, 
да je сав југословенски народ носилац државне 
воље и власти, и то се мора осећати не само у др- 
жавном животу, него и у свима установама нашим. 
Бановинске самоуправе имају да омогуће слобо- 
дан развој свих бановина, јер југословенско le- 
динство значи равноиравност и једнакост свих де- 
лова иације у нашој Отаџбини. A бат југословел- 
ски унитарпзам може дати најшире самоуправе, 
које у стварној компетенцији могу бити врло близу 
федерацији. али без опасиости да се разори др- 
жавно јединство. Te самоуправе иорају бити и фи- 
нтсијски осигуране, тако, да се избегне двоструко 
(>inv|ii'lii'ii,c варода ii да ое бановинама омогућн u 
развој н процват. 

Mu, господо, имамо веЈшкш твшкоћа у вашеш 
драеавном вивоту, ала тавве тешвоћв вмадв су свн 
иароди, којв cv ce уједиљавали, и те тепшоће нв бн 
гребале да вабриаују, алв вас морају забрн&аватв 
рааорне твв {внцијв, које ое ЈављаЈу ваа ип TCIIII.HIM. 
A у исто врем« ја.пљају сс u опасности споља и ив- 
срсђсиост 1м;|н.иг i;ojii пам  иабршг.ујо да  Отаџиииу 
iiaiiiv cianiiMo, тако, да ona pa раслабљении снагаиа 

дочека дане који нас могу стићи. Једна од највећих 
опасности која пред нама стоји je сабласт Хабзбур- 
га, која ce пред нас подижо. Ja морам признати да 
je г. Миниотар иностраних послова могао да нас 
задовољи с изјапом да Отаџбииа nama и Мала Ан- 
танта стоје одлучно против рестаурације Хабвбурга, 
али ми ce .чини да то још увек пијс довољно, в ia 
би требало читав свет много гласније u мпого од- 
лучније да чује, да сваки покупшј повратка Хабч- 
бурга на престо у Бечу и Пешти значи започп11«1љо. 
in'MHpa у Сродњој Еврогеи. 

Јер, у изјаве дапашње аустријске владе ne 
могу ce iio.iaraTii пикакво наде, a опасностооввћава 
je тлме што и у Паризу и у Лоидону нма фактора 
који с пршшчшш сшшатијама глеоају на то, да ce 
Хабзбурзи поврате на свој престо. Господо. једипа 
концесија коју данашаа аустријска влада чини, то 
je, ла (штаље Хабзбурга није актуелно. Да ди оно 
сутра веће аостти актуелно. то не звамо, али рад 
саме те аустријске владе упућује нам да будемо ван- 
редно опрезни. Канцелар Illviiiiuir био je 16 јану- 
ара у Прагу и то ce сматрало као један варочиги 
ЗНав ii|iiio.iir,Ki'ii,a државама Ma.io Аитанто. Мођу- 
тим. одмах ni јануара одржап je у Бечу јодан во- 
лики збор, конгрес домовинске фронте, која данас је- 
лина аресзавља по.штичку вол.у Аустрије, И шва 
Ттарембврг, иолкаицолар ауотријски, ио1)а домо- 
виновО! фронта, говорио je na том ЕСонгресу ово: „He- 
ксогуће je одвојити аустрнјску хисторпју од иојма 
Хабзбурга. Немогуће je нвгрсфнватв Аустрнју бу- 
дућносги, која m' on ма у ROM облику била укоре- 
п.гпа у арошлооти. Сасвим je немогућо iiopclui да. јс 
у току векова величина Хабвбурга бцла и вели- 
мпиа Аустријв, новол.а Хабзбурга вевоља Аустрнјс 
o.ijiana монархпгтпчка вропагаадв леаеа алоолутно 
у пранцу домовннске Miir.in. Mu мопемо сасвии до- 
б|)о замислитв да he доћл час када he ое војковв 
Кабвбург и Аустрија опет спојвтв за срвћу п про- 
цпат и.ихои." To јв, гпсцодо. пцо оДГОВОр Аустрп.ј«' 
na срдачап ДОЧвК Г. Ill.viiiiima у Прагу. 

Вођа аустријсквх лвгитимиста барун Bnaitep 
2б фвбруара 1936 i'd.iinir v једном говору ваглашава, 
ла лвгитинисте пду раме уа раме са домовинском 
фронтом. Omi ое додуше ве иешају у унутрашње од- 
восе других земаља, алв ce вадаЈу да li<4 једвом ва 
one језгре нагтати царство, у KUM ln' ce II другпм 
зешвама дати могућноот, да му ce пршсључе, чу- 
вајућв своју мародпост. Гооподо, то оу враве тен- 
лгицијс лоппшшстачкоФ пок/рета. И. не греба схва- 
niTii оио само Есао акцмју једнот удружења, јер ле- 
гитимпстпчк-а организација je цела у домовинскоЈ 
фронш, Читав епископат са csmi клерои и Като- 
ЛИЧКЕ акцпја   je  сагтатт  део дрновиноке  фрОНТе. 
Ећшскопат аутсријска je још o Бовкићу 1938 годшие 
v боавЛној посланицн Eiaaao, да he А.уотрија опет 
пити ono IHTO je столећима nnia. ЕСлеривадизаи ау- 
стријоки, домовннска фронта, Католичка акциЈа, 
епискошат, догиппшотв, владе аустријска, све то да- 
пас радп ВНТвЗНВНО na поиратку Хаолоурга. To je 
iiiiTan.c TaKO аКТувЛНО, да пс MOVKT пикада. опти ски- 
вуто с дневнога реда, в потребна je вајвећа onpeb* 
ност гиих држава Мале Лшатс в целога светв да 
ое Ecase, ако ce Кабвбурзв поврате, мира у Сјндц.ој 
Вврош! неће бити! 

10СПОД0 oeSaiopE,  nama  Јв ОтаџГшпа  ОКружвна 
опашоотима сдоља и потрвсана je родвваш кривама 
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унутра, и у томе часу на челу владе Југославпјо 
стоји r. др. М. Стојадлиовић, и како његови органи 
тврде, има један јодинствени фронт с удруженом опо- 
зицијом, која не признаје чак ни Устав, ии законе 
државне. Господо, земља наша има право да зпа, 
шта тај јсдинствени фронт значи, куда on води и за 
којим циљем иде- Докле г. др. Mii.ian ('тојадииовић 
иде на том једном фронту са удруженом опозицијом? 
To није и не сме бити никаква тајиа! Тајна могу 
битп његовп прлватни послови, али гдс су у ии- 
г.ш.у највшпи ивтореси државе, mia парод да зна 
куда се иде и како се државом упрапља. A доказ 
гога једннства, господо, виделв смо ми и ових дана. 
IIDC. ic дебате o интерпелацЕји устала c.v два актера 
Удружене опозпцнје у Загребу, да бесомучно пасрну 
п на Онат и на мсно .iiiMiio. који сам у тој дспати 
говорио. Једав бивпш кинистар у Југославији н 
лјпти државнв оекретар, г, Хвнрив ЕСризкал n г. 
Већеслав Вилдер, оба нас иитају, у чије нмо гово- 
римо, a onu живе далас ио.штичкп од милости Вла- 

•пмира Мачека. 
Гооиодо, ова два гооподина, који служе данас 

Владшшру Мачеку, у исиа су час ексионвнти Свс- 
гозара Прибићевића, п онн иоде политику на основв 
његоипх одвратних памфлета, штампалих у Паризу, 
п na ociioiiii инструвдија и дпктата које им on ma- 
ље. II кад се јављају ова два господина да бране др, 
Мплана Отојадановића против Сената Краљевине 
Југосдавије, овда мп тпамо в вмамо права да пп- 
тамо. да .ni непрекидав ланац води рд др. Милана 
Отојадиновића до Смтовара Врибићевића. Господо, 
ini here опростжги, Ев Гш, додуше, заслужила ona два 
ГОСИОДИНа да толико namv иажи.у na ir,nx onpaliaM. 
али imai; саи дужав да то учиним, jop ja познауем 
ту гооподу и треба да ваЈЕвм RO су та господа која 
нам одричу niiaiio да говоршш 0 нашсм јапиом аш- 
воту. 

Хенрик ЕСризиав био je ииннстар у onoj земљи. 
Оа je управо заједно с Вилдером био бесомучав 
пропагатор вај1фућвга чентралиама, .\i;o ое не иа- 
рам, у доба д<шошен>а Видовдавско! >'стаиа. тај je 
господин говврио овде у Бвограду: ja саи за Југо- 
r.iaiaijv. ако то не uoaee да буде, ja oau за Орбију, 
ако иемогу бити Југооловен, ja hy бити Србин, јер 
nrliv да будвм Хрпат. On je, господо. o КЈшатнма 
пред српима, говорно у Веограду raso ружно да су 
la   ОрбН  oiio\iiiii,a.iii  да   пс  ружи   и   ne   ррдн   ТОЛИКО 
Хрватотво. II on се дадас јавља као заштитник Хр- 
ватства прохив ннтегралнш Југословена, и ов nar 
luna V  'inje Hlie гоиорнмо. A у iianopnoM  aaiauiv мо- 
рада je да буде удесена нарочига одредба да он мо- 
Јве n iioiHu количншса добити мандат у вараждин- 
СКОМ ii!o(i|iii(iM овругу. 

\ другн господин, r. Већеслав Вилдер, Eto je тај 
гооподин? To je, гооподо, искорвњв] овек беа о- 
таџбине,  IOK кога вишта mro je човеку овето не 
вевв с овом :;C\I.I,OM. дооељвннв у првој генвраццји, 
''•М" 06 imjr mi РОДИО у оиој ЗвМЉИ. U'a.l Св ,l(a;oiiao 
влаотн, on je у чентрализму вшао голико далеко да 
je в скупоцено покућство ва Баасвог двора у За- 
гробу xiv,, дл пренесе у Београд. Данас, кад je nao 
с '■•■':|ГТ|1- on говор ime овако. Њ<аеда иа љубавн 
ва Хрватство? He, гооподо. Веиа љубави у душа и 
орцз тпх л.удц. To je rv.r освета држави, зато што 
'■v lu ш г власта. II ва твип   људв рекрутују се 
aivnin, гртаала  r. др.  M,,,,,,,,,,  ('Tojai niha  у За 
" У " У Хрватској. A. m пм,| још једал внтервсан. 
"ii TIHI у сЈагребу, tcora многв од вас, господо, чеће 

i 
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познавати, a потребно je oaui зато што je и он овде 
прискочио у noMoh др. Милану Стојадиновићу, да 
вам га оцртам са иеколико речи. Ради се o др! Ми- 
ливоју Дежману. днрвкгору „Обзора", достојном 
другу Вилдера и Кризмана. Taj господин диригира 
три дневпа листа у ЗаЈрвбу, и зато може да буде ин- 
тересаитаи. Он стоји na левом крилу Мачекове 
странке, am ипак аоиаже г. др, Милала Стојадино- 
Hiiiia. тако да „Самоуправа" са задовољством прено- 
cii ono IHTO ,.Обзор" пнше протнв Сеиата Краљевине 
Југославије. Треба да се зна ко je тај госнодпн и шта 
on значи. 

Госполо, пред пролеће 1918 године — raj госпо- 
дин je писао у ..Обзору" низ чланака, који су послс 
пренети у једну посебну књигу, у којој je иео да 
врикалсе своје вогледе на решење јутословенског 
пптан.а. Онда. господо, када су и најкодебл.ивији 
људв iioMiviii да верују у остварење Југославдје, 
опда je r. Дежман устао да докааује потребу роше- 
и.а југословенско! аитања у оквиру Хабзбуршке 
цонархије. On у тој књизв агитује да се стаори ју- 
гословгаскв покргт у Аустрији, којп бц ono реак- 
ција na рад Југословенскот одбора у емиграцији. 
•Тер on важе: да Е£рфска декларацнја сфетставља и 
значв aneicciionncTii'iKii екстрем. II г. Дежмав ту до- 
вазује: како je аотребно створитв југословенску др- 
жаву у оквиру савезних држава ибобуршке монар- 
хпје; како су свн noдптпчкп фактори Јужних Сло- 
nena за идеју јутословенсЕе државе у оквиру хабс- 
бурпше мопархпје: како je у хапсбуршком држав- 
noM савезу једппо MOITIIIIO решење југогловенског 
питап.а: n ссаже да je: „уједињење -Тужппх Словена 
проведиво једипо у државном савезу хабсбуршком, 
јер су, како емо изложили. испувенв ceu предувје- 
Tn да се може разннхв та nona драава". Бтогосподо, 
то су no ттпчкс мпслп тога гогподппа у чаоу када 
je сав југословенскв варод веровао у стварање Ју- 
гославије. A данас тај госиодив врискаче у IIOMOII 
шефу југогмоеспгке Владе r. др. Мплапу Стојадппо- 
вићу, n у всто време on je вајвсћн аурвтанац ва 
Мачековом фронту, човев којн удара жот сраиотс 
свакоме који je вмао смелоотв да вомаже волитику 
б јануара A внднте, господо, тај пуоитанац je умео 
да пгкорцстп i; јадуар мало двукчије, вего мпогп 
пудп i;ojn су нскреао n уз убеђења помагалв полп- 
тику ii јануара. 

Гогшодо. 21 jaiiya]»a. 1929 годппе регулиоана je 
пензија г. др. Милнвоја Дежмана, регулисана je 
iMTiiaccTor дана аосле тога crpanraoi дшсгаторског 
акта ЕСраља Александра И тај гооподин, воји je био 
niecT кеоецн в ooaai дапа воверендо за социјалну 
псрб у Загребу, добио je оризнаае иензије од is го- 
дппа. ."> месецв в II дана, јер MV je вризнато 15 го- 
дина n s иесецв слувбе код Окружне благаше за 
оошураве радника, која ое служба многим лекари- 
ма у onoj земдл mije npnananaла. ]] na тој ОСНОВИ 
on je ДобИО I92fl i'O.inne ci-e од l маја 1П24 годппе 
ПвНЗИЈу од JJ.ITn.— дппара  lominn.e. On вде у ред 
оппх аензионера, аротвв којих je пат друг, сенатор 
Г. Mn.ian  Mapjanoenli    В0ДИ0    ТвКО упорпу оороу v 
Финансијсаом одбору. Taj господив je под шестоја- 
вуарсквш диктаторсввм DesHiim ono члав Врхов- 
ног ваквводавно! савета. Увбо п je тамо њвгов друг, 
п.егои пптпмап прпјател. г. др. ПТверљуга, КОЈИ je бпо 
игто тако мпппстар [пестојануарског диктаторсшт 
режииа. ll оадв свв ии, који данас всповедамо да ј<ч 
в jaiiya|i,4 дошао као вужда |ia,iii спасавања југоело- 
венског једппетпа. cnn  СМО мп ЗДОЧИЦЦИ, a  ona   ro- 
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ппода која су искористила 6 јануар, они су далас 
пуританскв Мачегожци, 

Господо сенатори, »шњеница да у Владв г. др. 
Mn.iiiiia Стојадиновића пресудал утицај врпш дух 
клерикализма ввазива оправдано неповерење према 
oiiOM рсжиму. A jciaii једивствев фровт његов с У- 
друженш оповицијом потенцира то неповерење, јер 
не знамо којв су цаљевв в докле иде овај фронт. И 
чато овај високи Дом не може према тој Владн узе- 
ти другн став, него онај којв je л ао до изралкаја 
у извештају Фннансијског одбора. 

Ja liv i'-i.ir;mi. господо, за нзвештај већине Фп- 
важжјоко! одбора^ (Аплауа в уввицн: Живео!) 

Претседник лр. ЉубомирТомашићгГосиодо се- 
натори, гнме je оретрес o предлогу државнот буџета 
у ii.i4c.iy '.акллмги. Прелазимо на гласање у иа- 
челу. које ое врпш аоименично. Молнм р. рекретара 
да ивволи иаврпштв ороеивку господе сенатора. 

Секретордр. Васо Глушац провива г. г. сенато- 
ре, н omi су ГЛасалв оиако: 

Алексић Јован —• ва 
A.iuricidiaili  Агим — за 
Алкалај др. Исав — за 
AMTima|i\rai;omili Лор.аи — за 
Анђелинов^] др. В. Гргур — за 
Aimli Лазар — за 
Бањанив Јово — за 
l>oro,joHiili Baca — отсутав 
Видакови)] Аитуи — за 
r.iuaKonili Љубомир — за 
l!ii.ioiiiili  Осмав  — отгутан 
liliaimli  Ihto — за 
Bpoaimli др. Mn.iaii — за 
liv.jiili Павле —■ за 
l!yi;oriili Ћуро — за 
rai!|iii.imaili др. Богдан      за 
Гај Људевит — отсутан 
Глушац др. Васо — за 
Грасл ip. Георг — за 
Грегорив ДР- Густав      за 
Десница др. Урош — за 
Добринић Петар      отсутан 
, (раговић Miii.vrini - - за 
Дуник Радослав      за 
Ђорђевић Драгослав — за 
/K'iiuainiiaili Јеремија — за 
Зец др. Uffs&p    - за 
llnaiiiiiiKaiiili Дои  Фрап  — за 
li:a.iimili др. MiiM'in.io - - отсутав 
II iiiuamiaili   Дикитријб 38 
Јалжабетић Totto — ва 
Јеличић Bosa       отсутав 
l>'a|ia\i('\MtMomili  др,  Хамдија        отсутам 
ЕСорсмиец др. А.итов    - за 
I\'(ii;a4riaili  TOMO        отгутап 
Котур др. Ђура      отсутав 
Крамер др, Алберт      аа 
li'pnnli Серафим      за 
li'p.v.i.   ip.  УрСнв ;,i 
Кујунџић Алдра      отоутан 
Maj('Ti»oiiiih лр.  lino     - аа 
Mapjaiioraili Милан  -    аа 
Марупгаћ лр. Драго      ва 
Ma\Mvai'iriniaili   СефбДВВ аа 
Mii.mliriaih Божидар      за 
Kj i..\ i.taaih i !авЦИНСКВ "l'pan ;а 
Љупцпрати!) Л1>. Саио        аа. 
Maa.'vpaimli  др.  ЖвЛИМИр   - - Bfl 

Михалџић Стевал — за 
Муфтвк Салем — за 
Немец лр. Јосии — за 
Обралоии)! llajo — за 
Павелвћ др. Авте — за 
Петковић Петар — за 
Петровић Добросав — за 
llioj др. Мнрослав — за 
rTonomili Дака — за 
ПоиоипЈ! Мапгја — отсутав 
IlonoBiih JI. Милап — за 
IIpoTiih Војислав — за 
Пуцсл. Ииан — аа. 
Радовановић Крста — за 
Радуловић Марво — за 
Самуровић Јаико — за 
Селвћ Јоца — за 
CiiMonoiuih  Мплап — отсхп-ап 
CMii.i.aiiiili  Iv'pcra   - - отсутаи 
Станковић Јоваи — за 
CTPUMIIII лр. Душав — за 
СтојалиноииИ лр. Мплаи — за 
Сулејмановиђ лр. Џафер — за 
TIIMOTII.J(MUI1I Коста — за 
Тпмић Световар — за 
TpiiiiaJ(Tiih л||. Дипко       за 
Убавив Павле — ва 
Улманскн др. ('aiio — отсутаи 
Фрапгош лр. Отои — отсутаи 
Xl)ariiiiua др. Халндбег — за 
Хрибар Иг.ан — за 
Цаи.уга Ватрослав — sa 
Црквенац лр. Мирко -   за 
ijai.oiuih Миломаи — за 
Шигрл.уга др. Стаико — аа 
Illn.iomili др. Јосна — за 
lllo.ia Атанасије — за 
Шупернва др. Бењамив — отсутав 

IKHMK r.lACAil.A 
Претседник лр. Љубомир Томатић: Изволите, 

господо оенатори, чутп резултат глаеања. Гласало 
je укупво 80 сенатора м овв оу гласалв за. Према 
томе on.jai .iivJi'M ца je у вачел^ прихваћвв аредлог 
буџета драсавни! расхода в орихода са преддогом 
Финаноијокрг закона за 1936/87 годину. 

ГОСПОДО.  lipe НвГО urni iilM'l)i'M(i lia   [фвТрвО У  110- 

јединостима, дајем одмор. 

ПООЛВ ОДМОРЛ 
Претседник др. Љубомир ТомаииЛ: Ваставл>а- 

ко оедницу.   Пре иего што ваставимо рад,   роспо- 
ло гсматори. иорам ла ое коригирам с обзиром na 
објавд>енв број сенатора којн су гласалв аа предлог 
буџета у начелу. Taj број није 80 него 70 присут- 
IIII\ сенатора којн су глаоалв за буџет у начелу. To 

{е била погрешка у читању. 
llpc.ia aiMn сада na ирстргс у појединоотина, II 

го Раадела I — Врховна дрпавна управа. Пошто се 
MULO milje јавио за pi'M [хрелааимо на гласањв. Гла- 
cahe сб no партнјама. Мп.тм r. вввестиоца да про- 
'Hira  иартију  iipi;y. 

Известилац Јован АлекснН прочита партију 
прву. 

Претседниклр- Љубомир Томашић: Прима m 
Свнат iiajmi.l.v прву? (Прима). Према томв обЈав&у- 
јсм ла ji' партија прва прнмљвна. 

(За omiM јв (Vnar. iviac.i.i.vlui ОвДењеМ П .veraja- 
ц.см o i г.амм 'iiujeamm.i партији, v омис i.\  ч t.  102 
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Устава и § 67 Закона o пословном рсду у Сенату, 
примио цео буџет расхода Раздела I — Врховне др- 
жавне управе, и то од партије 2 до закључно пар- 
тије 45.) 

Прелазимо на Раздоо II — Пензијс и иивалид- 
лидске потпоре. Реч има г. Мииистар финансија. 

Министар фииаисаја Душан Летица: Господо 
сенатори, у скспозеу o предлогу буџета за 1936/37 
годину истакнута je огромна диспропорција која по- 
стојн између личних и материјалних издатака. За 
иокриће личиих издатака предвиђен je у буџету за 
1936/37 годину укупан кредит од 5.010,542.012.— ди- 
иара. Од ове суме одређено je за исплату пензијских 
и ипвалидских принадлежности, као и за исплату 
разних издржавања и народних призиања, укупно 
1.100,738.432.— динара, што значи око 1/5 свих лич- 
ипх издатака. 

Према подацима које сам   добио од подручних 
благајпцца, било je на дап 1 октобра 1935 године 

пичних пензионера 38.810 
породичинх пензионера 24.979 

лица која примају разна издржавања и народ- 
иа признања 441, дакле укупно 64.236. 

Но 6i)oj ових платежника иостепепо расте, што 
се види ii-i сдедећег прегледа: 

na дан лица ДИН. 
1 НОВвмбра 1935 64.309        87,426.(i:)7 
I ДвЦвМбра 1935 85.227        89,403.883 
1 јануара 1936 65.484 90,952.740 
1 фебруара   1986 64.706        90,172.876 
1 марта 1936 64.802        91.564.156 

Узрок овомс порасту лежи: 1) у великом броју 
актипмих смужбепика који no закопу имају право 
na пензију и 2) у воћем прнтнцају псшшопера из 
активне службе a ма.кш отицају аензЕОнера! услед 
омртв и.m других услова под којилш понзија ио за- 
Емшу престајв. Кад се узме у обзир и чнњеница да 
no смрти пепзнонера пеизнја П1)елази и на остале 
'мапоие аорОДВЦб, on.ia. <■(■ можс ЛОКО схиатнти како 
n вашто број пепзнонера лагапо a постепено расте. 

Да се ne би овај процес, o коме се код иас ro- 
лппама roiiopii. paaiuijao n лал.с у оиом правцу; да 
C)ii се подизање сваке године крвдита na пензије за- 
устаБило, односно у iiajmpoM civiajv огралнчило 
na арироднн ток ствари, поворио сам проучаваље 
овога проблема једпом одлпчпом пашем стручњаку, 
који he. уз noMoh стручиих сарадника, верујем, уро- 
пптп у ono сдожено аитаље в (шогућитв да се оно 
што upe аравилно приввде крају. 

ЕСредит, вредвиђев у оредлогу буџета за наред- 
иу буџетску годвну, mije поднзав ореиа аредиту за 
oii.v буџетску годину. To вије тањвно у првтпостав- 
цп да lic садашав крвдит n поред нзнете генденције 
аораота 6ИТИ ИПав доиол.ап. n то с оГитЈИЈ.м iiii, јегс- 
Нао НЗВршвну pe;i,vi;n,n.i.v додатак-а na CKVIIOIIV. која 
je nrivM;,iTii.i,i n аензионере лжчнб n породпмпс. llpc- 
M.i T()\ir, морам да iiriipaniiM онај дво Езвешт^а м- 
Imiic Финанснјско! одбора, гда ое каже: ..Mu иорамо 
лредузети sa свбе дуаност да вадрасвио партију o 
пенаијама, icoja ое варочЕТО ашећада у буџету ва 
1934/86 год. llcnmijc дрвавних олужбенЕва оу пзпо- 
ОИЛв ва 1933/34 год. 295,558.928. - ДИН., a у" нарсд- 
noj 1934/85 год. и je OBOKI порагла иа. 874,674.884.— 
дпп. Додатцн .iinim n ii()|.(un'iiiii   снпх   дрлсавнвз 
пспзиоисра u СвНВИОНеркв изпоспли су у 1933/34 г. 
168,429.708.— дип., a у варвдној 1034/35 год. они 
гс цсп.у na цифру од 549,520.064.— ДИН.. да v овом 

буџетском предлогу достигну своту од 555,520.064.— 
дин. Када узимамо у обзир и пораст осталих пози- 
ција из ове партије, видимо да je она порасла за по- 
следње 2 године од 915,738.432.— на 1,100,738.432.— 
днн., односно повишена je за 185,000.000.— дин. Да 
би се задржало даље повећање ове партије, Финан- 
сијски одбор Сената наглашава да у будуће неће 
предлагати, нити пак одобравати буџетске предлоге 
који би допуштали да се ова партија и даље пове- 
ћава". 

Ова напомена већине Финансијског одбора може 
дакле да се односи само на буџете прошлих годииа, 
a ппкако на предлог буџета за наредну годину, у 
којој таквог повећања ни нема. 

По извештају већине Фипансијског одбора ка- 
же се даље: „И ранији министри финапсија су нам 
признавали да нису у стању да нам пруже тачан 
број и списак неких категорија државних платеж- 
ника, као и то: да нису у стању да се ухвате у ко- 
ттац са сталним повећавањем броја таквих плате- 
жнлка". 

Ja сам се потрудио да вам, господо сенатори, за 
ваше студије no предлогу буџета пружим врло де- 
таљне податке из којих сте могли утврдити у којим 
се размерама креће број наших платежника укупно. 
За иензионере могу вам те податке, овде данас, и де- 
таљисати. 

У нашој земљи данас има укупно 63.789 пензи- 
онера-ки, који примају своје пснзијске принадлеж- 
чости на разним благајнама, a na тс\)от државпог бу- 
џета у укуппом годишњем износу у 1.035,174.071,67 
дипара. 

Taj број пензиопера-ки дели се и то: na личпе 
пспзиопере-ке. Бројпо стање личппх пепзпореа-ки 
изпоси 38.810 који прпмају годиитње припадлежпо- 
сти у изпосу од 734,540.052,19 дипара. 

По благајпама, na којима се исплаћују ове npn- 
падлежности, они се деле овако: Код Главне држав- 
не благајне 4.605 лнца, код Фннансијске дирекппје 
ЈБубљана 6.803 лица, код Фип. дир. Загреб 9.146 лм- 
ца' код Фин. дир. Бап>а Лука 1.362 лпца, код Фин. 
дир. Сплит 2.782 лкца, код Фпп. дир. Сарајево 2.999 
лица. код Фин. дпр. Подгорица 3.072 лица, код Фнп. 
дир. Нови Сад 3.854 лица, код Фип. дир. Ниш 2.161 
лице, код Фип. дир. Скопл^е 1,412 лица, код Фпн. 
днр. Београд 622 лица. Укупно 38.810 лица. 

По ресорима пензиоисрп-ке деле се овако: 
Код Врхоппе државпе управе: Народно прет- 

ставништво 8 лица, Претседпшптио Мнпистарског 
савета 101 лице, Државпи савст 6 лица, Главна коп- 
Tpoia 126, Цивилпа кућа Њ. В. Краља 2 лица, Кан- 
uc.iapnja Краљ. ордепа i лице. 

Кол Миписта1х;тва правде 2.801 лице, код Ми- 
пистарстиа просиете (i.oi 1 лпцс код Мпн. ппостра- 
i!iix послова 100 лица, код Mnn. упутратп.пх посло- 
ва T.iTs лпца, код Mnn. финансија 5.393 лица, код 
Mnn. војске и морнарице 8.183 лица, код Mnn. rpa- 
bmiina 1.157 лица, код Mnn. саобраћаја 4.793 лнца, 
код Мин. потта, телеграфа и телефопа 2.328 лпца, 
код Mnn. поЛ)Опривреде 887 лпца. код Mnn. тргови- 
Вб n ппдустрије 209, код Mnn. шума n рудппка 1.087 
лпца. код Mnn. соцпјалпе политпкг n пародног 
здравља 559 лица, кодМип. аа фиа. ваопицањв на- 
рода Евма ппшта.. — Укуппо 38.810 лица. 

Ha no])o,ui,ine тдппипсро-ке: 
Бројпо crmirt породичипх тммпоиора-кп износи 

24.979 лица, који прпмају годишње пепзијске npn 
иадлелшости у износу од 300,634.019.48 динара. 
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По благајницама они се деле овако: 
Код Главне држ. благајне 3.4бб лица, код Држ. 

Хип. банке 99 лица, код Фин. дир. Љубљана 3.185 
лица, код Фин. дир. Загреб б.889 лица, код Фин. 
дир. Бања Лука 967 лица, код Фин. дир. Сплит 1.730 
лица, код Фнн. дир. Оарајево 2.299 лица. (Др. Урош 
Круљ: Шта he нам све то?) Господине сенаторе, за 
то, што се у извештају већине Фин. одбора подвла- 
чи, да нису довољни податци пружени и да ни са- 
дашњи Министар финапсија каони ранији нису те 
податке поднели. Желео бих да удовољим Сенату, да 
Сенат знаде, да ти податци фактички постоје. 

Код Фин. дир. Подгорица 1.813 лица, код Фин. 
дир. Нови Сад 2.736 лица, код Фин. дир. Ниш 1.682 
лица, код Фин. дир. Скопље 736 лица, код Фин. 
дир. Београд 389 лица. — Укупно 24.979 лица. 

To би били, господо сецатори, податци v погле- 
ду пензионера. 

0 инвалидима стање стоји овако. 
У нашој земљи има укупно 70.142 инвалида 

који примају своје инвалидине на разним благајна- 
ма, a на терет државног буџета у укупном годиш- 
њем износу од динара 104,546.859,62 дин. 

Горњи број инвалида дели се и то: 
Примањо no благајиицама код: 

Фнн. 

1 la личне породично 
лица лица 

uja Љубљана 2252 2868 
Загреб 4010 7615 
Бања Лука 1219 1243 
Сплит 1685 3490 
Сарајево 2319 8954 
Подгорица 1056 3962 
Нови Сад 1821 5786 
Ниш 2203 12730 
Скопље 1027 4405 
Београд 281 1216 

Укупно     17873 52269 

Због ириродног смањивања погребног кредита, 
кредит но би тробао бити у предлогу у оволикој су- 
ми. Али због тога што hc'no Урпдби o измопамаи 
допунама Инвалидског закона joiu 17.416 инвалида 
стоћи право на ичвалиду, морао со кредит задржати 
у висини буџета овс годино. 

Пород иропшррња броја лица која имају право 
na инвалиду, у поменутој Уредби, која се' налазк 
iip(V( Финапсијским одбором Народне скупттине, 
предбиђвне су и извосно измоне o томо кад ое губи 
право на шгвалиду. По садашњим законским норма- 
ма, инвалида се губи кад инвалид плаћа непосредне 
пореве преко 120.— динара годишљо. Ова оштрина 
ублажона јг у пројокту измона поменуте Уредбе. 
Прома тим измспама инвалиде се неће губити одмах 
у цолини чим се прекорачи порески цензус. Инвали- 
да he се у овом случају постепоно снижавати. Пре- 
ма томе како трел расто, док со посве не угаги кад 
достигне порез одрођону висину. Овако ho сс укло- 
лити оштре равлике којима со досада оправдано 
ириговарало у круговима налшх инвалида. Ta ио- 
степена догрссивна скала инвалидо изглсдаћс овако: 
до 120.— динара нвпоорвдне порезе прима инвалид 
целу ичвалиду. Ако иорсз непосредни изиоси преко 
120—130 динара ипвалида се исплаћујс само са 90 
од сто. AKO износи i30—140 динара само 80%, ако 
изчоси 140—150 дипара само 70%, 150—160 динара 
памо 60%, 160—170 динара само 50% a тек то порез 

прелази 170.— динара годишње губи се посве право 
на инвалиду. 

Ja мислим да he се са овом Уредбом o измена- 
ма и допунама у Закону o инвалидима наши инва- 
лиди Mohn знатно користити. 

To je, господо сенатори, o чему сам сматрао за 
потребно да вам накнадно пружим податке. 

Претседник др. Љубомир Томашић: Пошто се 
нико више од господе сенатора није пријавио за реч, 
прелазимо на гласање o Разделу II — Пензије и ин- 
валидске потпоре. 

Молим г. известиоца да чита партију no пар- 
тију II Раздела. 

Известилац Јован Алексић прочита партију 46. 
Претседник ар. Љубомир Томашић: Прима ли 

Сенат партију 46? (Прима.) Објављујем да je пар- 
тија 46 примлЈена. 

(За овим je Сенат, гласају1ш седењем и устаја- 
њем o свакој ттојединој партији, у смислу чл. 102 
Устава и § 67 Закона o пословном реду у Сенату, 
примио цео буџет расхода Раздела II -'- Пензије и 
инвалидске потпоре, и то од партије 47 до закључно 
партвјс 55.) 

Тиме je цео буџет расхода Раздела II — Пен- 
зије и инвалидске потпоре примљен и у поједино- 
стима. 

Прелазимо на Раздео III — Државни дугови. 
Има реч r. Министар финансија. 
Министар финансија Душан Летица: Господо, 

сенатори, пошто je трогодишњи доломични морато- 
риум за плаћањс наших страних дугова, закључен 
па дан 26 јула 1933 г., истекао 13 октобра 1935 г., a 
с обзиром да се економске прилике у свету, na след- 
ствено и у нашој зомљи, нису у толикој мсри по- 
бољшале да би иам омогуЈтле да приступимо редов- 
ним уговорним IIлahaH)Имa o нашлм спољним еми- 
еијама, ангажов.ши су у своје време нови преговори 
са Националном асоцијацијом фрапцусчшх иортера у 
циљу рогулисан>а купонске службе no српским пред- 
ратннм зајмовима и 7% стабилизациопом зајму од 
1931 год. 

Ови су преговори завршени са успехом и постиг- 
нут je нов споразум који предвиђа продужепЈе до- 
садашњег мораторног стања за новн период времена 
од 2 године, рачунајући од 14 октобра 1935 до 13 
октобра 1937 год. и то на следе11ој бази: 

i) 15% од вредности доспелих купона иоплаћи- 
ваће се у страној уговориој моиети; 

2) за 55% од номиналио вродпости купона изда- 
ваће се иове 5% фундинг обвезнице са роком амор- 
газације од 22 и 21 године; 

3) из преосталих зо% конотитуисаће се аморти- 
зациони фопд за откуп првобитпих обвезница који 
he се распоредити на цео иериод од 22 године. 

У самом почетку иреговора нарочиту тепшоћу 
11реставл.ало je питање пачина регулисанА (Јјраицу- 
ске порезе на фундинг обвезтгаце. Ова je пореза у 
1935 години повшпвна од 20 на 25% од номиналио 
вреднооти, a према конвенцији од 20 јула 1933 год, 
део од 10% поменуте порезе имала je да сноси и ио- 
imh.vje nama држава приликом откупа фундииг об- 
вевница na бсрзи у циљу амортизадије. После мно- 
гих интервеиција и предаје званичне ноте од страио 
Крал>евског посланства у Паризу, француска влада 
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je под 31 октобром 1935 г. донела уредбу на основу 
које се француска пореза на фундинг обвезнице од 
25% има у будуће наплаћивати не од иоминалне већ 
од берзанскс вредности обвезница. Ha тај начин по- 
стигнуто je једно осетно олакшање терета за нашу 
државу no већ емитованим фундинг обвезницама н"а 
основу Конвенције од 26 јула 1933 r., с обзиром да 
сс она плаћа као што je напред поменуто, приликом 
откупа фундинг обвезница на берзи у циљу амор- 
тизације. 

Карактеристшге новог споразума o двогодишњем 
дслимичном мораториуму могу се резимирати у сле-. 
дећем: 

Пре овега je од интереса напомеиути да се но- 
вим споразумом ступа у једну нову фазу начина ре- 
гулисања наших спољних обавеза.' Купони се не хо- 
норишу у пуном свом износу већ само за 70% од 
њихове номиналне вредности. Користи које из тога 
проистичу за нашу државу су вишеструке; 

Пре свега умањује се емисија нових фундинг 
обвезница за 30%, a самим тим и њихова купонска 
и амортизациона служба за цео период од 22 годино; 

Затим, споразумом да се из тих 300/о конституи- 
ше гпецијални амортизациони фонд за откуп прво- 
битних обвезница, који he се распоредити на све 
време трајања фундинга, тј. на 22 године, умањиће 
се, већ за време саме двогодишње консолидације, и 
номинални износ купона за консолидацију, чиме he 
се и сама емисија новог фундинга још више ума- 
љити: 

Даљим, пак, откупима за преостало време ума- 
њиће се, како главница нашег спољног задужења, 
тока и њему одговарајућа интересна служба; 

Сом тога, пијс лотребно нарочито паглашавати 
чин.оницу да he ови откупи пружити могу1шост 
оживљавања тржшпта наших старих зајмова, што 
ће у крајњој линији повољно утицати и на побољ- 
iim>o uaiuiM' кредита у ииостранству. 

ТТовнлг споразумом изостављена je потпуио мо- 
ivlniocT опције за наплату купона у динарима, што 
lm претстављати зиатио олакшање за дрлсавну бла- 
гајну. 

Исто тако потпуио je отпала обавеза наше др- 
исаве за игплату фралцуске по]1езе на нове фундинг. 
обвезпиде коју he, у буду11е, у целости свих 25% 
сиооити сами портери, a с обзиром да je она сада 
знатно вмаљеиа наћред иоменутом фрапцуском 
уредбом. 

Најзад, вредно je истаћи jom и чињеницу, да he 
ое, нрема новом споразуму, консолидација доспе- 
лих купона BI)IIIHTH боз обрачупаванха интереса од 
дана доспелости купона до дана шнсолидадије, што 
he тако1)0 претстављати осетпо олактање терота за 
државну благајну. Исто тако, у могућности сам да 
обавестим оиај високи Дом да су у току преговори 
o регулисању интересне службс и то обадва Бло- 
рова зајма из 1922. Споразум no овим зајмовима 
биће васновал и изведен no апалогпим припднпима. 
као и опоразум са Јгмаоцима папшх зајмова у Фраи- 
u.vi-Koj. Игто тако у могућпости оам да известнм Се- 
нат да су првведени крају и преговори o провизор- 
ном рвгулиоаау наших обавеза ирема фрапцуском 
тревору, пашпх плаћања према заједничко] каси и 
према дурштву Јужних железница. C обзиром на 
потеппсоће и финансијскв TI валутне природе, које 
na м je лополо ово привредпо гешко доба, ови спо- 
разуми као и за прошле три године, обухватили су 
само делимично регулисање односних обавеза. Али, 

овог пута и ово делимично регулисање повољније je 
од оног ранијег. Оно се односи само на две године, 
a обавезе преузете овим споразумом HSBpiunhe се 
само у малом делу у девизама, a далеко Behn део 
6Hhe испла{1ен у динарима везаним за извоз наших 
добара. У овом погледу учињено je отступање само 
према француском трезору, који no природи ствари 
не може да се бави трговачким пословима, алп je и 
обавеза miahaH>a у девизама према њему сведена на 
умањоп изпос, који hoiio моћи поднети. 

1) Према тим споразумима плаћаће се годишња 
сума од no 4,000.000 фр. фр. француском трезору на 
име аконтације дужних интереса no авапсима фран- 
цуске државне благајне, исплаћује се у тромесечним 
ратама од no 1,000.000 фр. фрапака у девизи, рачу- 
најући од 14 октобра 1935 године; 

2) Друштву Јужних железница за наредне две 
године, почев од 14 октобра 1935 г. плаћаће се 15% 
од његовог годпшњсг потраживања, с там да се од 
одговарају^гег годшшвег износа друштву има испла- 
тити у девизама no 2,000.000 фр. франака годишње, 
односно no 500.000 фр. франака тромесечно, a да се 
сстатак суме стави друштву на расположење 
преко француског клиринга или у интерним дина- 
рима са примом, уз напомену да би се употреба 
исплате износа у динарима имала доцније спора- 
зумно утврдити; 

3) Заједничкој каси за наредне две године, ио- 
чев од 14 октобра 1935, iMahahe се 15% од њеног го- 
дишњег потраживања, с тим да се од одговарају}1ег 
годишњег износа заједничкој каси има исплатити 
у девизама no 2,000.000 фр. фраиака годишње, од- 
носно no 500.000 фр. франака тромесечпо, a да се 
остатак суме стави заједничкој каси на располо- 
жмве преко фраицуског клнринга или у интерним 
динарима са примом, уз напомсну, да би се употре- 
ба исплате износа у динарима имала доцније cno- 
разумно утврдити. 

Прбтседник др. Љубомир Томашић: Пошто се 
нико није јавио за реч, објављујем да je завршен 
претрес III раздела. Прелазимо на гласање. Молим 
г. известиоца да прочита партију 56. 

Извести.тцЈован Алексић прочита партију 56. 
Претседпшлр. Љубомир Томашић: Прима ли 

Сенат ттартију 56? (Прима.) 
Објављујем да je партија 56 прпмл>ена. 
(За овим je Сенат, гласају1ш седењем и устаја- 

њем o свакој појединој партији, у смислу чл. 102 
Устава и § 67 Закона o пословном реду у Сенату. 
примио цео буџет расхода Раздела III — Државпи 
дугови, и то од партије 57 до закључно партије 59a.) 

Пролазимо на претрес раздела IV — Министар- 
стиа правде; Реч нма г. Министар правде. 

Заступник Министрп прпвде u Министар соци- 
јалне полптике u народног згрављо Драгиша Цвет- 
ковић: Господо сенатори, промона политичких, еко- 
номских и гоцијалпих прилпка. која je изазвапа 
светским ратом. проузроковала je битпе измоне у 
позитивиом законодавотву у читавом културном 
свету. Ваљало јо законодавство приалгодити сада- 
n.ii.M жпвотиим приликама. И у nainoj држави, која, 
можемо са поиосом pohn, у погледу рсформи пози- 
тивиог права, корача папоредо са пајкултурнијим 

' државама света, — такођер je у миогом погледу из- 
пршена радикалиа реформв иознтнвпог закоподав- 
ства. Данас ми имамо српско законодавство, бар у 
главном онакво какво имају остале културне државе. 

Рад на законодавном пољу. 
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У овом излагању ja ћу се ограничити на то, да 
сиоменем само најважније судско законодавство, 
донето после ослобођења и уједињења. 

Наш кривични законик израђен je на потпуно 
модерној основи и са познавањем наших специал- 
них прилика, тако да се може мерити са најмодер- 
нијим кривичшш законима у свету. Грађански пар- 
ншши поступак, Кривични судски поступак и Ван- 
парнчки поступак, који такођер припадају нашем 
новом унифицираном законодавству, могу се и кри- 
тиковати. Али несумњиво je да, и поред извесних 
недостатака они претставл)ају напредак према оно- 
ме законодавству, које je пре ступања на снагу 
ових законика важило у појединим правним под- 
ручјима наше двжаве. Менични закон и Стечајни 
закон такођер се могу убрајати у посве модерне за- 
конике, Закон o извршењима и обезбеђењима, и ако 
није још ступио на снагу, претставља такођер до- 
бро законодавно дело, и његова he се вредност ви- 
дети тек онда када се уведе у живот. Уводни закон 
за закон o извршењу и обезбеђењу израђен je у Ми- 
нистарству правде и изнеће се пред Народно прет- 
ставниттво када буде томе време. Morao бих вам 
још иабројати низ закона и уредаба израђених у 
Министарству правде. који су озакоњени и ступили 
у живот. Али ja сматрам, да бих тиме само одузи- 
мао драгоцено време г.г. сенаторима, без велике 
стварне потребе. Мени се чини, да je потребније да 
г.г. сенаторе упознам макар и у најкраћим потезима 
са трима законским предлозима, који су израђени 
у Министарству правдс, и од којих he два, верујем, 
у скоро време постати законима. 

Пројект Закона o судијама израђон je готово 
дефииитивно. Рађеп од стручњака, познавалаца на- 
шег правосуђа и стања у коме со налази судијски 
ред; он садржи масу одредаба којима he се,' несум- 
њиво, подићи и углед и делатност нашега судијоког 
реда. Нозависност, сталност и некретност судија. 
основни елементи појма судијског пшива, потпуно 
су загараитонани овим законским продлогом. Натај 
начин, доношењем овога закона и његовим ступа- 
њем на снагу, HSBpiiinhe се наређеља члана lOl' na- 
me г Устава. 

Прод Народном скупштином налази се и гфед- 
лог Трговачког законика. И он je нзрађен на модор- 
шш принципима науке и са познавањем отварних 
прилика у нашој држа.ви. Вероватко je, да he и овај 
закокик ускоро бити стављен на дневни ред у На- 
родном претставшгаггву. 

Предлог Грађапског законика na коме Beh де- 
сотшгама годича раде напш најпознатији правници. 
— цивилисте — није још добио свод дефинитивни об- 
лик. Али томе се не треба чудити, госиодо. Грађан- 
ски закоиик je осковпи законик, који регулише. са 
малим изузетцима, екоро целокуппо приватно пра- 
во. Услед тога mije иикакво чудо тто су се no no- 
јединим п^авним питањима, koja тај закоп треба 
да расправи у виду законских норми, појавила paš- 
na и чеето врло суиротна митл>еп3а код папгах naj- 
познатијих правпих стручњака. При овоме су имале 
знатног удела ne само чињепица да смо мп до скора 
имали шест правних аодручја у namoj државп, га 
разполиким закоиодавотвом и правним обичашма, 
него и чињвница да с.у животне прилике и правна 
гхватања данашвице битпо различите од оних које 
су владале у времопима када су доношени поједини 
грађански закоппци, који важе и дапас na терито- 
ријама поједипих правпих подручја у namoj држа- 
ви. Могу вам pehn и то, да се у Мшгастарству прав- 

де чине пепрекидпи папори да Грађански законик 
као предлог законски добије што пре дефипитивни 
облик, како би се могао изнети пред Народпо прет- 
ставпиштво. У том циљу предлог Грађапског зако- 
пика, послат je na мишљевће како патим стручња- 
цима тако и свима оним устаповама n оргапизаци- 
јама, које o овоме предлогу могу и треба да даду 
своје мишљење. 

Управа n оргапизација правосуђа. 
У погледу судске управе и оргапизацпје право- 

суђа учињепе су од ослобођења na овамо такођер 
зпатпе реформе. Ha целој територији Апелацпоног 
суда у Београду, Апелациопог суда у Скопљу и Ве- 
ликог суда у Подгорици, место дотадањих првосте- 
пепих судова устројепи су окружпи и срески судо- 
ви. Ha повртшш од 248.665 км2, na којој у Краље- 
випи Југославији стапује преко 15 милиопа станов- 
пика, дапас постоје: 371 срески суд, 69 окружпих 
судова, 7 апеладиопих судова и 1 касациопи суд са 
оделењима у Веограду, Загребу, Новом Саду, Сара- 
јеву и Подгорици. 

Ha овоме месту морам са жаљењем копстатова- 
ти, да nn до дапас nnje постигпуто стварно једип- 
ство Касациопог суда. Pehn hy само то, да je чи- 
њепица да ми nn дапа^ пемамо јелинствепог каса- 
nnonor суда, од najnehe штете no једпообразпост 
паше јудикатуре, парочито у погледу namer повог 
закоподавства. A од колике je штете неједпака ју- 
дикатура у пашим судовима na разпим правпим 
подручјима, мислим да je свима пама добро позпа- 
то. Уверен сам чак, да he се и поред свију тешкоћа, 
na коje се у овом погледу паилази и може nanhn, 
ппак у скоро г.реме прпступитп копачпом ретењу 
питања једипствепог касацпопог суда. 

Осим реоргапизације паших судова учињепо je 
MHoro штошта и у погледу тога да се убрза и олакша 
како ошптење иарода са судовима, тако и само суд- 
ско пословање. Ако сс у овом поглсду и nnje са- 
свим успело, пије кривица само до Мипистарства 
11])авде, neh и до ошптпх (жопомских n политичких 
ирилика. 

Треба пагласити, да je no статистичким подат- 
цина, којо je Министарство правде почело сређи- 
вати, у току 1П34 годпне било грађапскпх предмета 
962.507 од којих су у току те годипе решепи 703.575 
предмета, што чипи преко 70%. У истој годагаи било 
je код папшх судова 558.924 кривичних предмета, 
од којих je решено 389.098 продмета, што такође 
чипи преко 70%. Према овомс излази, да je од npn- 
лике сваки девети стаповпшс Краљевипе Југосла- 
виј« пмао no једап предмет код суда у току 1934 
годипо. 

Сматрам да треба пагласити и то, да je peopra- 
пизапнја нашега судског уређеља изведепа сл ми- 
нималнии расходима. ПТта више може сс pohn. да 
je организација окружпих и среских судова од Бео- 
града до Ђовђелије. Цетиња и Бара изведена са не- 
вороватио малом сумом тако, да то без претеривања 
11]1етставља скоро феномен у правпом животу јед- 
пога парода. За оргапизацију тих судова била je у 
буџету за 1934/35 г. предвиђена само сума од дин. 
5*000.000, na n та суна у Закону o буџетским два- 
паостипама je изостала. 

Поред реорганизације редовних судова изврше- 
na je n организација управних судова, којпх далао 
има o. Иако je упранно судотво и управно суђеше 
код nac релативпо пова појава, ипак послови 1^од 
управпих судова постају сватшм дапом све обилнији 
тако. да оу поједшш управпи судови neh дапас про- 
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трпани. У току 1934 г. само код београдског Управ- 
ног суда остало je нерешених 7.694 предмета a код 
аагребачког 5.142 предмета. Настојавања да се још 
у овом буџету омогући повећање броја управних 
судија и осталог особља, како би се могао убрзати 
рад код иравних судова, остала су безуспеиша услед 
тешких финансијских прилика.. Надати се, ца hc со 
ипак. у скором року мбћи наћи могућност за повс- 
ћањем броја судија и осталог особља. 

И у погледу Шоријатских судова учињени су 
знатни кораци. У свима местима готово где je то 
потреба захтевала установл>ени се шеријатски су- 
дови, у оним крајевима где дотле они нису по- 
(■тојали. 

Сматрам да треба истаћи чињеницу да je број 
судија у нашој држа.ви, у сразмери са огромношћу 
посла, који судови данас обавл>ају, несразмерно 
мали. Бкономске и опште прилике у читавом свету 
учиниле су, да je број парница и других судских 
послова умнотостручен, с обзиром на број истих 
пре рата, док je број судија и осталог судског особ- 
ља само незнатно повећан. И данас на читавој те- 
риторији наше државе имамо окружних судова са 
по четири до пет судија свега. Овакви окружни су- 
дови у ствари су у немогућности и да правилно 
функционишу, јер за суђење најтежих кривичних 
дела потребно je веће од 5 судија, a поред тога у сва- 
ком окружном суду потребан je no један истражни 
судија, као и no један судија за млађе малолетнике 
и стечајни судија. Услед тога нису ни данас ретки 
случајеви, да се други, a не надлежни суд, морају 
делегирати за пресуђење најтежих кривичних дела, 
што je од велике штете и за сам народ, јер се изла- 
же излишним трошковима, a и за углед нашег пра- 
восуђа. 

Ни срески судови нису у бољем положају. 
Зпатан je број среских судова који данас имају само 
no једног судију или само старешину. Дрлсавна ту- 
жиоштва такође нсмају довољан број чланова др- 
жавног тужиоштва. У погледу осталог судског оооб- 
ља нс стојимо такође добро. Има среских судова са 
no једним na чак, и без једног судског приправника, 
и окружних судова са no два до три судијска при- 
правиика што je апсолутпо недовољно. 

Свима од вас je довољно познато стање нашега 
судства те се на томе нећу дуго задритвати. Рећи 
hy то, да je материјално обезбеђење судија, чланова 
државног тулшоштва и нижег судског особља испод 
оиога, које би требало да буде у једној модерној др- 
жави. Од колике je то штете no добро иравосуђа, 
оставл>ам: вашој оценн. Сматрам пак потребпим да 
пагласим, да je већина судија успела да очува и no- 
ред свију тешкоћа и свој и углед правосуђа. Надам 
се шшк, да he повим Законом o судијама бити знат- 
по нобол^пап иоложај нашега судског реда. 

МАТЕРИЈАЛНИ РАСХОДИ 
Са жал.ељем се мора констатовати да су кре- 

дити како за личне такои за материјалне расходо 
продвиђени у овом буџсту веома скучсни. 

У погледу судских зграда може се рећи, да изу- 
зев двеју модсрних судских палата, у Љубљани и 
Сарајеву, и пеколико судских зграда које колико то- 
лико могу одговарати својим памепама, све остало 
оудоке зграде у таквом оу стању, да апсолутно не 
могу ла задовоље потребе судова. Уопште узсвши 
мора f!e признати, да се од рата на овамо судским 
зградама поклањала најмања пажња.    И у самој 

престоници, a и у Загребу, скоро сви судови смеште- 
ни су у зградама, које ne одговарају сврси којој су 
намењене. Али не само да се није ништа радило 
на подизању судских зграда, већ су и кредити за 
оиравке и одржавање постојећих зграда, одобравани 
у поједипим буџетима и дванаестинама, тако ску- 
чени, да судоке зграде данас у многим местима из- 
гледају врло лоше. 

Кредити за намештај и канцеларијске потребе 
судова, предаиђени овим буџетом, такође су мини- 
мални. Кредити за остварење судских библиотека 
уопште нису предвиђешг овим буџетом. Изгледало 
би, као да су судске библиотеке излишан луксуз. 
Међутим, оне су насупша потреба за правилан рад 
у судовима. Јер ново законодавство захтева од да- 
нашњег судије много више студирања и читања 
стручне литературе. Међутим судија je данас у не- 
могућности да прати стручну литературу, IIOUITO je 
она веома скупа, a судија почетник у мањим мести- 
ма прима данас на име свију принадлежности једва 
нешто преко хшваде динара месечно. 

И остали кредити, као н.пр. на име путних и 
селидбених трошкова, за набавку канцеларијског ма- 
теријала, на име трошкова кривично-судског поступ- 
ка, итд., такође су мали. Напомнњем, да су нови 
судски поступци изазвали и нове расходе, који се 
предвиђеним кредитима тешко могу подмирити. Да- 
нас je апсолутно немогуће плаћати из судских каса 
сведочке дангубе у кривичшш процесима, и ако je 
то изрично наређено у Законику o кривичном суд- 
ском поступку. 

И поред законске могућности, да наши судови 
могу директно саобраћати са чехословачким, пољ- 
ским и бугарским судовима, a делимично и са ау- 
стријским и италијанским судовима, јер им то омо- 
гућавају конвенције o узајамној судској помоћи за- 
кључене са тим државама, наши судови данас не 
могу стварно саобраћати директно са судовима по- 
менутих држава. Разлог je томе недостатак кредита 
за поштарину у међународном правном саобраћају. 
Услед тога трии и брзина постугаса и државнакаса. 

У нашој држави данас постојс: 11 казнених 
завода, 2 завода за принудан рад, 4 завода за васпи- 
тање и поправљање деце и млађих малолетника, 
3 завода за лечење и чувањс неурачунљивих лица 
и 3 завода за лечење пијаница. Може се рећи без 
претеривања, да су ови заводи бар релативно добро 
уређени и да одговарају у главном како захтевима 
правне науке тако и нашим стварним потребама. 
Што се тиче кредита предвиђених овим буџетом за 
те заводе, може се рећи да су и они минимални. Це- 
локупно бројно стање осуђеника данас износи преко 
10.000 лица, a у буџету je предвиђено свега око 800 
службеника и чувара за те заводе. И у погледу кре- 
дита за одржавање ових завода овај буџет показује 
велику штедњу. 

Од 1929 године, када су послови Министарства 
вора препсти на Министарство правде,. допети су 
скоро за све вере нови верско-политички закоип, 
којима je дата свакој појсдиној вери широка ауто- 
номија. Поменућу најважније од тих закона: Закои 
o српској православној цркви, Закон o верској за- 
једиици јевреја, Закон o евангелистичким хришћаи- 
ским црквама и o реформованој хршпћанокој цркви 
и Закон o исламској верској заједници са уредбом 
o изменама и допунама тога закопа. За све ломену- 
те вероисповести израђени су и организациони ста- 
тути, (Устави). 
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За' све вере, за које су донети закони, предви- 
ђене су у глобалној сумн и сталне државне помоћи, 
које ое свакој појединој вероисповести исплаћују у 
месечним износима, За основицу je узет буџет за 
1929/30 годину. 

У погледу ратничких гробаља може се рећи да 
je урађено прилично, мада ипак недовољно. Подиг- 
нуто je преко 20 костурница у земљи и 6 костурни- 
ца у иностранству, a у изградњи су још 10 ко- 
стурница. 

За територију Апелационог суда у Београду и 
Скопљу и Великог суда у Подгорици установа зем- 
љшпних књига je потпуно нова. Због тога je no сту- 
пању на снагу Закона o унутрашњем уређењу, осни- 
вању и исправљању земљишних књига и осталих за- 
кона који су са овим законом у вези, иристуил^но 
оснивању земљишних књига на подручју Београд- 
оког Апелационог суда у оним срезовима у којима 
je извршен катастарски премер. Основане су и већ 
функциоиишу земљишне књиге код 7 среских су- 
дова на томе подручју, a у току je оснивање још 
код 14 среских судова. Рад на овоме напредује спо- 
ро јер су буџетска средства за оснивање и одржа- 
вање земљишних књига скучена. 

Нагласио сам већ, да су кредати, предвиђени 
овим буџетом за ресор Министарства правде уоп- 
ште мали, и да he се са њима у току идуће буџетске 
године тешко изаћи на крај. Па ипак и са оваквим 
кредитима морамо бити задовољни. Јер наше еко- 
номскс и финансиске прилике налажу нам да прин- 
ции штедње спроводимо у свима гранама државне 
управе, na и у правосуђу. Истина je да je штедња 
у правосуђу врло штетна, a истина je и то, да се 
она у данашњим приликама није смела пренебрег- 
нути. Надамо се да he буџет за 1937/38 год. омогу- 
ћити да се у ресору Министарства правде извсду 
многе и многе реформе и побољшања, неопходна за 
успешан рад судова и осталих установа у ресору 
Министарства правде. 

Претседник лр. ЉубомирТомашић: За реч се 
јавио г. сенатор Шиловић. 

Dr. Josip Šilovic: Gospodo senatori, u novije 
doba pojavila se u nas jedna čudna pojava, da su le- 
kari na svojim sastancima stali da traže da se dozvoli 
pobačaj sa socijalno-ekonomskih razloga. Ono, go- 
spodo, što Jugoslavija najdragocenijega imade, to su 
divna naša djeca, to je nada naša, to je budućnost 
naša, to je sreća naša, to je jedino zadovoljstvo naše. 
A ne zaboravite onu latinsku: »nasciturus pro iam 
nato habetur cum de eius comodis agitur« — »dete 
začeto smatra se da je već rođeno kad se radi o nje- 
govoj koristi«. Kad se javno traži i zahteva da se 
sa socijalno ekonomskih, tj. sa materijalnih razloga 
dozvoli pobačaj, karao to vodi? Kamo to vodi, go- 
spodo? Niko ne zna, koje će dete biti najdarovitije, 
najsposobnije, koje će dete kad postane čovekom, 
svojoj domovini učiniti najviše usluga. Hvala Gospodu, 
svi smo' mi seoska deca, seoski unuci i praunuci, jer 
sirotinja seoska nadoknađuje nedostatak u gradovi- 
ma našim i u gradovima celoga sveta. Zato je preko 
nužno, da kažem ovde da se protivim ovome zahtevu 
i lekara i drugih ljudi da se odredba Krivičnog za- 
kona, koja kazni pobačaj kao zločin, promeni i da se 
dozvoili pobačaj sa ekonomskih razloga. 

Drugi predmet o kome hoću nekoliko reči da ka- 
žem i da upozorim g. Ministra pravde, g. Ministra so- 
cijalne politike i narodnog zdravlja i g. Ministra po- 
ljoprivrede, jeste upravo to, da preplaviše Jugoslaviju 

bezprizorni, skitnice, tobož besposleni, a oni prosja- 
če, i kad im se prilika pruži i kradu i pljačkaju. Mogli 
bi da se upotrebe i te kako za rad. Mi imamo u našoj 
domovini naših velikih predela, koji su močvarni i 
usled toga ti predeli uništavaju zdravlje naroda, koji 
ondje živi; ti predeli ne nose i ne vrede ništa, ali kad 
bi se oni uredili, bili bi najplodniji i narod bi tamo 
bio zdrav. 

Mi, gospodo senatori, imamo § 52 Krivičnog za- 
kona koji glasi ovako: »Za lice koje je u skitničenju, 
prosjačenju, bludničenju, učinilo u povratu ma koje 
krivično delo za koje se goni po službenoj dužnosti, 
sud će presudom izreći da se posle izdržavanja izre- 
čene mu kazne ima uputiti u zavod za rad kao opasno 
za javnu bezbednost, ako nade da je skloao vršenju 
krivičnih dela i sposobno za rad. Zadržavanje traje 
najmanje jednu a najviše 5 godina.« 

Prema tome, naša Vlada imade sredstava u § 52 
Krivičnog zakona da očisti ulice naše od ovih skit- 
nica, od ovih prosjaka, od ovih pljačkaša, da ih ot- 
premi onamo gde mogu krasno da koriste narodu 
svome, i ne treba ništa drugo, nego nekoliko žan- 
darma koji će pripaziti na njih, i pitanje će biti reše- 
no. Mi ćemo time i gradove i sela naša osloboditi od 
njih, a oni, kada budu pet godina radili, i te kako 
radili, neće se više odati ni skitnji, ni prosjačenju. 

Ja ću glasati za budžet Ministarstva pravde. 
Претседник др. Љубомир Томашић: Пошто се 

нико више није јавио за реч, то објављујем да je за- 
вршен претрес o IV Разделу буџета, и прелазимо на 
гласање. Гласа се no партијама. Молим г. извс- 
стиоца да чита редом партије буџета Министарства 
правде. 

Известилац Јован Алексић прочита партију 60. 
Претседниклр. Љубомир Томашић: Прима ли 

Сснат партију 60? (Прима.) Објављујем да je пар- 
тија 60 примљена. 

(За овим je Сенат, гласајући седењем и устаја- 
њем o свакој појединој партији, у смислу чл. 102 
Устава и- § 67 Закона o пословном реду у Оенату, 
иримио цео буџет Раздела IV — Мшшстарства прав- 
де, и то од партије 61 до закључно шртије 194.) 

Према томе je прихваћен цео буџет расхода Раз- 
дела IV — Министарства правде. 

Прелазимо на претрес Раздела V — Министар- 
ство просвете. Молим г. Министра просвете да из- 
воли узети реч. 

Министар npoceete Добривоје Стошовић:Гоопо- 
до сонатори, у овом моменту када се пред вама нала- 
зи на решаваљу буџст Министарства просвете, ja 
стојим прод троструким задатком: 

1) да вас упознам са дапашњим стањем поједи- 
них врста школа и других иросвстиих устапова; 

2) да вам бар у најкраћим потозима отворено 
изнесем тешкоће и запреве којс стоје на путу п.ихо- 
вом нормалном ирогресу и усавршавању; и 

3) да вас упознам са оним мерама које Мипи- 
старство просвете вашрава предузети да се даиаш- 
ibe стаље поирави. 

Уверен сам да ћетв, уиозпати са овим овим 
околностима, моћи прашлиијо дошгги колико су 
оправдани — na ако не и скромпи — захтсви у по- 
гледу материјалних срсдстава, коЈа се у предлогу 
државног буџета за 1936/37 траже за росор Митги- 
старства просвете. 

Пре него што приступим излаган.у оташа појо- 
дииих категорија школа и осталих просвотиих уста- 
пова. жолим да вам изнес^м слику која he иампри- 
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казати темпо повсћавања броја школа од дана ује- 
диЈБења до данас, јер сам уверен да баш у овој окол- 
ности која, иако доказује видан прогрес наше про- 
свете, треба потражити и разлоге због којих наше 
школе и no својој унутрашњој организацији и no 
спољашњем уређењу не стоје на onoj висини како 
би то ми сви желели. 

У моменту уједињења затекло се на данашњој 
територији наше Краљевине 5610 основних шкат са 
050.000 ученика и 11.000 учитеља, док почетак те- 
куће школске године 1935/36 исказује 8.490 оонов- 
них школа са 1,374.000 ученика и 26.700 наставни- 
ка, што значи да je свака нова школска година npo- 
сечно доносила no 170 нових школа, 43.000 учепика 
и 924 нова учитеља. Према буџетима државном, бапо- 
винским и оиштинским за 1935/36 годину предвиђеи 
je за осповну наставу укупан издатак од динара 
621,346.000(503,500.000 + 13,216.000 + 104,630.000) 
што значи за једног ученика 450 динара, (a за једну 
школу просечпо 75.000 динара) годишње. Ако се 
ова цифра узме за подлогу долази се до закључка 
да je у раздобљу од уједињења до данас утрошена 
за народне школе свота од 7.814,000.000 динара. 

Број гимназија у 1918/19 школској години из- 
носио je 120 ca 42.700 ученика и 2050 наставника. 
У овој школској годипи њихов број износи 181 са 
102.400 ђака и 4.800 наставника и повисио се je 
према томе за 61 школу, 59.700 ученика и 2750 на- 
ставника. Према државном и бановинским буџетима 
1935/36 износи укупни годишњи издатак на гимна- 
ЗИЈе ДИН.  121,680.000 (109,245.000+ 12,435.000) И TO 
само за државне школе са 89.000 ученика што зна- 
чи годишњи издатак од 1.470 динара за сваког уче- 
ника. У времену од уједињења до данас захтевало 
су према томе драсавне срсдње школе утрошак од 
динара 1.531,000.000. 

Пре уједиње1Ба постојала су на данашњој тери- 
торији nauie државс два ушшерзитета, у Београду и 
Загребу са no три факултета, обадва 1913/14 са 226 
насташгика и 2.095 студената. Данас имамо три уни- 
верзитета са 20 факултета, 885 наставника и И.611 
студената. Годишњи издатак за све универзитете 
предвиђен je у буџету за 1935/36 са 67,261.000 дина- 
ра, што зпачи да држава издаје за сваког студонта 
no 4.600 динара годишње, одпоспо да je издржавањс 
универвитета захтевало до данас 842,500.000 дипара. 

Ове констатацијс изведене за три главпа типа 
наших наставних завода доказују довољно јасно да 
су се ћ високе и средње школе развијале истим, ако 
нс и бржим темпом, као и осповне школе, стављају- 
1ш нз године у годину свс веће захтеве на државин 
буџет, којима с« пије могло задовоЛ)Ити у пуној мо- 
ри. Прп^дна je последица тога да данас имамо врло 
велики број осповпих школа сметтоних у тесне и ne- 
хнгијенске, врло често изнајмљенс, зграде без нај- 
важнијих средстава; ретке оу гамназије у којима се 
може држати пормална пастава, него у већини слу- 
чајева иста учиоиица служи дневно за два оделзеља 
која, oiiTepehcna всликим бројем ученика, раде са 
скраћоним наставним часовима. Није бољестањени 
код миогих факултота који се борс с нестатицом 
11ро<торија и раде без потјх^Оних научпих института 
и без донољпих иоичаиих дотација. 

C друге иак стране указује се као послсдица 
овог абнормалног темпа у приливу броја ученика у 
грсдшим школама и студената на упивррзитетима из 
године у годину све већи број апсолвената средњих 
и високих школа који остају без запослења, изврг- 

нути штетним утицајима no њихову духовну, соци- 
јалну и политичку оријенатацију. 

Мислим да сам са ово неколико кратких пода- 
така довољно јасно указао да досадашњи обнормал- 
ни ток у средњешколском — високошколском обра- 
зовању наше омладине претставља један од основ- 
них и најхитнијих проблема наше просветне полити- 
ке, чијем he се решењу морати пристуиити што 
скорије. 

Taj проблем no мом схватању може се решити 
на један од ова два начина: — илл да се овако несраз- 
мсрно великом приливу ученика у предње две врсте 
школа стави нека врста бране, и заустави ово рапи- 
дно повећавањс тшстојећих типова ипшла, a једно- 
времено да се настане да се садашњим школама даде 
и бол>а унутрашња организација и повољнији усло- 
ви за рад и усавршавање; — или, да се изврпш ко- 
ренита реформа целокупног нашег школског систе- 
ма путем преоријентације не само у погледу типова 
школа, већ и у њиховој подели no појединим рео- 
нима. 

У решавању овог питања Краљевска влада на- 
мерава да пође овим другим путем — путем ствара- 
ња нових типова школа, које he оспособљавати на- 
шу омладину за оне грађанске службе, које данас 
поиуњавамо било странцима, било самоуцима, било 
аматерима. Краљевска влада жели да нашој земљи 
обезбеди онај просветни и културни ниво, који he je 
довести до духовног и материјалног благостања, na 
стога he се трудити свим силама да пружи најшире 
Morj'hHocra целокупној омладини, без обзира на ста- 
леже и друштвене класе, за уопешно школско раз- 
вијање и образовање за оне позиве, за које буде по- 
казивала наклоности и ■природне способности, и за 
чији рад и услуге националан живот буде ocehao 
потребу. И у овом погледу Крал>евска влада жели 
да своје делање спроводи на чисто демократским 
пачелима. 

BpahajyhH се на питање основних школа морам 
нажалост констатовати, да мрежа основних школа у 
нашој држави није још довољио изграђена. Једна ос- 
новна школа отпада просечно на 29 км2. Повољније 
стоје баношие: Дравска, која има једну основну 
школу на 18 KM', Савска, на 21 км2, Моравока на 25 
км2 и Дунавска на 282, a неповолдаије: Вардарска 
бановина, где о(-иовпа. школа долази на зз км2, При- 
морска на 33 км2. Зетска на 40 км2, Дринска на 41 
км2, и Врбаска на 43 км2. 

JOHI се јача разлика указује када се сравни ста- 
ње no срозовима, јер и данас има целих срезова који 
немају више од четири школе (кладањски у Дрин- 
гкој и качанички у Вардарској бановини). 

Из ових података види се да je мрежа основних 
школа у великом делу државе још увек ретка. a ка- 
ко no Закону o иародшш школама дужност подиза- 
n.a нових школских зграда и издржавање осповних 
школа пада у дужност општииама, нема вероватно- 
оти да би со у догледном вромепу могла изградити 
бар приближпо иормална мрежа. Јер општине због 
економске кризе ne само да нису у отању подизати 
нове школе пего не могу отавити ни nocTOJohmi шко- 
лама потробпа средства за пормалан рад. Реткост je 
да која општипа изврши потпуио школски буџот. 
папротив, врло су чести олучајеви да школа не до- 
бијо ни 10% у школском буџету предвиђених креди- 
та, због чега" врло многе школе оотауу без учила, 
књига, na и без послуго. 

C ових разлога доведено je правилно функцио- 
нисање основнпх школа, na и њихов опстанак, у пи- 
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тање. Једини начин да ое овом злу стане на пут, био 
би преношење дужности издржавања основних шко- 
ла на банске управе, тако да се из опшитнских бу- 
џета елиминирају школски буџети, a банске управе 
да у својим буџетима предвиде потребне кредите за 
издржавање ооновних школа, повисжвши проценат 
бановинског приреза. Ha тај би се начин постигло 
да оваква школа добије потребне кредите за издржа- 
вање, na ако се приходи појединих бановина не би 
могли остварити у предвиђеним износима, ипак би се 
мањак расподелио на све школе равномерно и не би 
с« могло догодити да поједине школе у сиромаишим 
општинама остану без икаквих средстава за свој рад. 
Ова мера не би никако значила ново оптерећење 
грађана, јер би се са повишењем бановинског приреза 
пропорционално смањио општински прирез, шта ви- 
ше рационална расподела кредита из бановннских 
буџета имала би за последицу да би допринос гра- 
ђанства за народне школе могао бити осетно мањи 
него данас. 

Решавању питања једноликих школских уџбе- 
ника у основним школама целе Краљевине већ јо 
приступљено, и расписани конкурс донео je, судећн 
no броју пристиглих рукошгса, добре резултате. Ра- 
зуме се да ни ова аклија, која je потекла из најбо- 
љих настојања да се с једне стране ђацима даду 
што боље и јевтшшје књиге, и с друге стране да се 
уједначи настава у целој држави, није остала по- 
штеђена од замерки и протеста. Уверен сам да сам 
својом изјавом, која je пре кратког времена објав- 
љена у дневној штампи, обескрепио све неоправдаие 
приговоре. 

У унутрашњоу организацији основне шхсоле сто- 
ји још увек отворено питање обавезног осмогодиш- 
н>ег школовања односно питање више народне шко- 
ле. Закон o иародагим школама од 1929 донео je у 
томе поглсду пшитивне одредбе и захтева за сву 
мушку и женску доцу обавезио школовање до навр- 
шене 14 године живота, али се je овом законским за- 
хтеву удовољило само у ошш крајевима где je и upe 
доношења Закона иостојала виша народпа школа. 
Почстком ове школске године било je у целој држа- 
ви 112.000 ђака у вишим народним школама, од то- 
га броја отпада 56.250 само на Дравску бановину, 
62.100 на Дунавску, Примор-жу и Савску бановину, 
т;ј. на оне крајсве где je основно школовање било 
већ 1929 шродужено на8 или 6 година, док остале 
бановинс исказују минималап број од 3.780 ђака a 
у Врбаској и Бардарској бановини нема уопште ви- 
ших народпих школа. Сва настојања да се основно 
школовање продужи бар на 0 година, остала су без 
успеха. Месни школски одбори не предлажу отвара- 
ње виших разреда пародиих школа, нсго шта вшпе 
траже да се отвореиа одељења затворе. 

Не трсба много доказивати да четворогодигање 
основио школоиање не задовол>ава данас ни потробе 
оела, где дете no свршеном четвртом разреду основ- 
но IIIKO.IC налази одмах довољно запослења. У гра- 
довима и варошицама деца сиромашних родитеља 
која пемају могућиооти да наставе школовање v 
гимпазијн или у грађапској школи, na и она Двца 
која буду одбијена na пријсмном испиту у средњоЈ 
школи, остају ирсиуштепа улици до 14 годипо када 
могу ступити као шегрти na занат. Да би се оиом 
злу бар допекле стало na пут, морало се je ова.ко- 
вој деци одобрити да ое поново уписују у четврти 
разред осповне шкаие. Стога се преко овог питап.а 
не може даље ћутке прелазити, na и ако се за отва- 
рање витппх разреда ооновних школа памећу   повп 

издаци и држави и општинама, мораће се њихово 
отварање форсирати бар у градовима и то од почет- 
ка паредне школске године, пошто се прикупе no- 
требни подаци за поједипа места и донесе нови на- 
ставпи план и програм за ову врсту школа. 

У унутрашњу организацију основпе наставе спа- 
да и актуелно, до сада нерешепо питање школског 
падзора. Ова служба no својој природи тражи иза- 
брап кадар парочито стручно спремљенпх просвет- 
пих радника, с тога je Министарство просвете при- 
ступајућп постепено решавању овога питања доне- 
ло правилппк o полагању падзорппчког испита, a 
уједно памерава да у випшм педагошким школама 
у Београду, Загребу, проведе такву органпзацију, 
да се за спремање будућих пшолских надзорнпка 
отворе посебна оделења. 

Имам још да напоменем да у иптересу основно 
школе и њепих паставпика сматрам врло потребпим 
измену прописа o дисцпплинском суђењу учптеља 
пародних школа. Ово je једина категорија државппх 
чиповника, која се за дисциплипске кривице суди 
без фромалпог суда, само решењем среског начелпи- 
ка, бана и Министра просвете. Тако звапи дисцип- 
лински одбор при Министарству просвете има само 
карактер саветодавног тела, али његово мишљен>е 
није обавезно за Мшгистра просвете. Намера ми je 
да се дисциплинско суђење учитељским лицима вр- 
ши са незнатним изменама no истим припцишша 
као и чиповницима опште државпе управе у две ин- 
станције: пред баиовинским дисциплинским судови- 
ма и пред врховним дисциплинским судом при Ми- 
нистарству просвете. У томе погледу поднесе« je 
амандман за овогодишњи Финансијски закон. 

Крајем школске године 1934/35 није била без 
учитеља ни једна основна школа, ни једно одељење. 
Нова школска година 1935/36 донела je 91 нову шко- 
лу, a како су се поред тога отворила нова оделења 
у већ иостојећим школама, настала je потреба да се 
даду нови учитељи за 600 оделења. Поред тога оста- 
ла су миога оделења без учитеља с тога што су се 
морала no законским прописима отпустити из служ- 
бе ona учитељска лица, која у npouncan'oM року 
нпсу положила практичног испита, известап број 
оделења упражњен je одласком учитеља na одслу- 
жерве кадровског poita оставком, пепзиоппсањем и 
смрћу учитеља. Овако упражњепих оделеља билоје 
516 што je ca rope показаппх 600 оделења, захтева- 
ло 1.116 пових оделења. Да би се попунило овако 
створепе празпипе приступљепо je повим поставље- 
њима првепствеио повраћањем у службу опих учи- 
тељских лица која су отпуштепа због нсположеиог 
практичпог испита, na су овај испит пакпадпо no- 
ложили. Ујодпо су постављоип опи хсандидати који 
су службу прокинули због отслужсп>а војпог рока, 
или су одмах no евршспој учитслјСкој школи отп- 
шли да одговоре својој војиој дужнооти. Укуипо je 
поставлЈСпо 766 лида, т. ј. ополико колико je било 
празпих буџетских мегта a остало. je пешопуљенпх 
350 прааних оделвља, за која no садашљвм буџету 
пома крсдпта. Ha овај пачин примљени су у службу 
и сви мушки каидпдатп, взузевши II.IIX 127 који су 
Учитељску школу заврпшли у јупу 1935 године. 
Нијс се мотло удовол.пти молбама. свршених учп- 
тољских прпправпица из ранијих и i 935 године, 
чпји број пзпосп 1.450. 

У п^длогу буџета за 1936/37 тражи ое крвдит 
за 500 пових постављеп>а, a да he тај кредит битп 
недовољан види се no томе, што одмах чим буде одо- 
брвн буџет треба попунити 350 празних оделења. 
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Да би се стало на пут великој навали кандида- 
та за учитељска места, a нарочито жеиских који се 
не могу одржати у основним школама no забаченп- 
јим местима морало се je у ппсолским годинама 1933/ 
1934 и 1934/35 женским сасвим ускратити пријем у 
5'читељске школе, a од мушких кандидата тражио 
се je с одличиим или врло добрим успехом положени 
нижи течајни испит у гимназији. У текућој гакол- 
ској годни ограничен je у свима Учитељским шко- 
лама број примања у први разред нових ђака на 9Go 
(2/3 мушких и 1/3 женских) na je стога број ђака 
у Учитељским школама спао од 3.712 (1.612 му- 
шких и 2.100 женских) на 3.322 (1.73C мушких и 
1.586 женских). Према даиатљем броју ђака од 2 
до 5 разреда Учитељских школа може се очекивати 
да he до конца школске године 1938/39 изаћи по- 
степено из учитељских игкола 2.000 учитељских 
кандидата, ако се томе броју дода 1.570 досада при- 
спелих молби, следи да he за наредне три школскс 
године стајати на располагању 3.570 Јсандидата, a 
тај he број бити потлуно довољан да лодмири по- 
требе ооновних школа и у случају ако и Behn број 
данашњих учитеља пензионнсањем или с других 
разлога оде из учитељске службе и ако се пораст 
нових школа и оделења буде кретао у досадашњим 
границама. Од школске године 1939/40 биће број 
свртених учитељских кандидата регулисан бројем 
примања у прве разреде Учитељских школа. 

Податке o бројном стању гимназија изнео сам 
у почетку овога екопозеа, поред њих примају уче- 
нике из основних школа и грађанске школе, чији 
број нзпоси 213 са 38.500 ученика и ученица и 2.400 
наставника. Број ученика у гимназијама расте ра- 
пидно, према 93.700 ђака на концу прошле годино 
уписано je почетком ове године 101.600 ђака што 
значи пораст од 8,5 процената. У јуну 1935 године 
положило je пријемни испит и уписало се у први 
разред гимназије 20.970 учсника. Истина je да и 
број ђака у грађанским школама шоказује знатан 
пораст само у мањој мери псго у гимиазијама, јер 
број нових ученика грађанских школа у својој 
школској години износи 2.500 т. ј. 7% од npoiii.'io- 
годшиљег броја. 

Узрок овако великој навали учсника и учеиица 
у гимназије, долази отуда што данашљи чииовнич- 
ки закон све службсиике na и стручно особље кла- 
сифицира no броју свршених разреда гимназије a 
још јачи разлог има се тражити у стагпацији парод- 
не привреде због чега родител>и налазе да he своју 
децу пајсигурније збринути ако их спроме за др- 
жавну службу. 

бвој навали учеиика na гимназијс cTahe се нај- 
успешпиуе na пут отварањем стручпих школа n то 
не само техпичких, запатских и пољопривродппх 
какве данас — до душс у врло пезиатпом броју — 
већ постоје пего и опаквих стручних школа, којб ће 
своје ученпко опремшш за опецијалне позиве, за 
које се ученици ne могу у земљи сцрвмити nero их 
морамо слати у пиострапство или — што-јо пажа- 
лост мпого чепЉо — покрпватп шУтребе довођељем 
стручњака иа кноотранотва. ЕГримвра ради спомену- 
hy само шталшарскн занат, за који помамо nn једнс 
i аецијдне школе, nero na пајбоље хонорпсаиа ме- 
ста доводимо странце. Исти je случај и у осталим 
грапама привреде: випарској, хотелијерској, Е[већар- 
ској итд. итд. 

Како се и за ове школе тражи извеспо огипте 
образовање, пшре него што га дајс осповпа тпкола, 
настаје потреба да учепици који he се спремитп за 

ове позиве претходно прођу кроз такве школе, које 
he их оспособити да с уопехом могу наставити рад 
и у стручпим школама и у практичпим позивима. 
Такова улога припада првенствепо грађапској шко- 
ли, којој се стога мора поклонити парочита пажња. 
Истипа je да многе од њих пису у пуној мери од- 
говориле захтевима, али се разлог мора тражити 
у недовољном броју оиремних наставника и у оску- 
дици ]тотребних иаставних средстава, јер се гра- 
ђанска школа индустријског смера не да ни зами- 
слити без добро уређених радионпца као ни она по- 
љопривредног смера без угледног добра. Министар- 
ство просвете спремно je да изиђе у сусрет сваком 
финансијски довољно спремлЈеном тражењу да се 
отвори нова грађанска школа. У просветном савету 
Beh су проучени и одобрени нови наставни програ- 
ми за све типове грађанских школа, a у изменама 
закона o средњим и учитељским школама предви- 
ђена je врло добрим и одличним ученицима гра- 
ђанске школе MoryhHOCT прелаза у гимназије и у 
учитељске школе после успешно положеног долун- 
ског испита. 

Примена закова o средњим школама показала 
je да се у њему налазе извесне празнине. Појединс 
одредбе нису довољно јасно прецизиране a неке су 
опет недовољне за обезбеђење нормалног и здравог 
живота школе. Зато су у Министарству просвете. 
у договору са претставницима професорског дру- 
штва. израђене измене и допуне овог закона, Ове 
измене доносе извесне одредбе у циљу, да би ове 
школе бол>е одговарале потребама народа, да би се 
оне што јаче уткале у живот заједнице. Нарочито je 
узет у обзир шринцип одабирања вредних и за нау- 
ку способних младића. 

У опоразуму са Универзитетима израђен je за- 
конски пројекат за оснивање педагошког института 
са гимназијом — вежбаоницом при филозо(!)ским 
факултстима наших универзитета. Овим законским 
пројектом жели се пости^ш да се педагошка спрема 
наставпика стави на солидну и добру основу, чиме 
би се наш наставнички кадар за неколико година 
потпуно оспособио за успешан рад у средњој школи. 

Веома тешко шитање преставља подизање до- 
вољног броја нових школских зграда за средње 
школс. Због више него удвострученог броја учени- 
ка и оделења према стању из 1918 године знатан 
број школа npeoniepeheH je великим бројем оделе- 
ња и учепика. Ретка je школа у којој нијс полуднев- 
на настава. Примера ради наводим да гимназпја у 
Скопљу има 1420 ученика са 33 оделења, друга 
мушка' гимназија у Београду 1484 ученика са 32 
оделења, друга реална у Љубљани 1716 ученика са 
38 оделе11>а итд. 

Подизање нових школских зграда и прошири- 
ван>е старих врло je актуелно. Банске управе, које 
су no закону дужно да сс старају o школским згра- 
дама, чипе све што им je могуће, али општа при- 
вредна криза ne допушта да се бар из далека учи- 
nn колико je потребно. 

Наставничко особл>о ква.читатпвно и квантита- 
тивно je несравњено болл nero што je било прошлих 
година ino рату. Последње генорације дале су леп 
број врло способних и вредних паставпика. Јодипо 
iiiTo бп се могло поиселети, то je да добију спрему 
у педагошком и методском погледу као што су до- 
бнли у својим стручпим пред\гстима.. 

Велшсу бригу задаје број дипломираних студе- 
пата филозофије' који чека да уђе у државну слу- 
ж.6у. Дапас их има око 1.000. Кад би се подигао 
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довољан број зграда и тиме дала могућност да у 
оделењу не буде више ђака него што je законом 
предвиђеио, пружила би се могућност да се 
добар део ових кандидата упосли. За сада се овим 
кандидатима даје упослење и у грађанским школа- 
ма, које не добијају довољан број наставника са 
свршоном вишом педагои1ком школом. 

Kao што сам нашред споменуо, постоје данас у 
земљи три универзитета са 20 факултота и 14.(ili 
студената. Томе треба придодати и економско ко- 
мерцијалну високу школу у Загребу са 505 студе- 
ната, Од овог укупног броја студената највећи број 
отпада на увиверзитет у Београду (8.000), a затим 
Загреб (округло 5.000) студената. Најјаче су фрек- 
вентирани правни факултсти, на којима има 5800 
студената, затим филозофски са око 3.000 студе- 
ната. тохнички са 2100 студената, медицински са 
1400 студената и пољопривредно-шумарски са 1180. 
Сви богословски факултети имају 713 студената, a 
иотериански у Загребу 542 студента. 

AKO се ове цифре сравне са стањем у школској 
години 1919/20, види се да годишњи пораст студе- 
ната на унивррзитетима износи 750. Ова појава n 
ако јасно доказује настојање наше омладине за уса- 
вршавањем и школовањем била би врлр утешна кад 
би дипломирани студенти no свршетку својих сту- 
дија своје знање и способност могли стављати у 
счужбу опште и самосталне привреде. 

Нажалост, мора се из године у годину конста- 
товати да дипломирани студенти у ирвом роду и у 
прстсжпо већем броју траже упослење у држапној 
олужби, na како je број места no држ. надлештвима 
већ иопуњен, констатује се из године у годину све 
воћа незапосленост дииломираних студената. 

Ова појава није остала незапажена и као што 
je познато питање заиослења интелектуалаца узела 
je Краљевска влада у озбиљно расматрање. Нема 
сумње да би ово питање било најлакше решено ако 
би ое nama иривреда могла подићи и санирати у то- 
ликој мери, да без тешкоћа апсорбује овај вишак 
незаиослених интелектуалаца. Но како ово рвшеш; 
изискујс liiiine времена. Министарство просвете бићс 
ускоро припуђоно да у споразуму са универзитет- 
ским властима потражи начина, да сс овај прсве- 
ликп и иоздрави прилив младежи на униворзитети- 
ма благоирсмоно icaiia^nmr1. Данас се пријом na упи- 
верзвтетина иршп чпсто аутоматски, без икаквог 
контроди^ања паклопости и способпости капдидата 
за усиешио праћоњо студија јодпог илидругог фа- 
култета. то услед тога долазп чосто до разочароња 
и материјалне штоте. 

Једад од пачипа за правилно регулисање овог 
ирешног питања био би тај, што би ое код иримања 
студената за поједине фажултвте обавл>ала гтрога 
и озбил.па оолокција. Ta селекција би се обављала 
помоћу пријемних.испита, на којима би кандидати 
морали доказати. да у довољиој мери поседују опо- 
соСтостп и знања, која ce безусловно морају тра- 
vKiiTii за успешан студиј на појединнм факултетима. 
Ова мера доптринела би знатпо и сашфању стаља на 
појодиним универзитетима и подигла би квалитет 
рада, jop би ce у том случају врло знатни издаци 
из државно! буџета — као што јо про показапо. ова- 
ки студвнт стоји државу 4.600 дпн. годиши^ — мо- 
гли употребити како за ■изградп>у пристојпих и no- 
требних универзитетских зграда, тако и за довол>но 
дотарање иоједипих иаучних ипститута, без којих 
ое ne да   замислити  усиешан универзитетски рад. 

Укупни издаци за високу наставу износе 
67,260.000.— динара (личнн и материјални). Нема 
сумње да овај издатак није незпатан, али ако ce 
узме у обзир фактична потреба универзитета a на- 
рочито потреба да ce универзитети снабдевају ло- 
требним зградама, да ce изгради потребан број на- 
учних института, семинара и библиотека, показује 
ce у стварности да овај кредит није довољан. Kao 
што je малопре речено, очекује ce санирање овог ви- 
тања у ограничењу свакогодишњег прилива студе- 
ната. али he поред тога бити безусловно потребно. 
да ce ова изградња универзитета подведе под један 
смишљен план, no којему би ce пристушило првен- 
ствепо подмиривању пајактуелпијих потреба, у пр- 
вом роду изградњи потребних универзитетских 
зграда. Ово тим пре што he нормални прираст ста- 
новништва псред свих ограничења код примања 
нових студената из године у годину давати универ- 
зитетима ипак све већи број слушалаца. 

Поред ове спољашње стране води Министар- 
ство просвете рачуна и o унутрашњој организади ји 
рада на универзитетима доношењем савремених 
уредаба за поједине факултете. Тенденциуа ових 
уредаба поред осталога иде за тим, да ce од универ- 
зитетске младежи одмах од почетка студија захтева 
плански и интензиван рад и полагање испита у од- 
ређсним роковима. До сада су издате уредбе за тех- 
ничке и богословске факултете, a израђене су уред- 
бе и за све остале факултете. Њихово спровођеље 
у живот налази ce у завришој фази. 

Овом приликом морам напоменути да ce у 
задње време констатује све чешће и енергичнијс тра- 
жоње са вишо страна да ce апсолвептима среднзих 
стручних школа омогући приступ на поједине фа- 
култете. Иако ово питање нзгледа споља врло једно- 
ставно, Министарство просвете мора га подврћи оз- 
биљном проучавању с више разлога. Bjioj гродљих 
стручиих школа у нашој држави врло je незпатан, a 
задаћа им je да спремају стручњаке за мап.а ирив- 
редна предузећа, која не могу no своме обпму рада 
упослити факултетски спремљене стручњаке. Стога 
ce мора настојати, да ce апсолвепти средљих струч- 
них школа одмах no свршеној тколи приводе дирек- 
тно практичном запослењу место оних, који тада та 
места заузимају са педовољпом стручпом спреном 
и место страпада, који су иоралн бити доведепп у не- 
достатку напгих стручњака. C друго je отране позпа- 
то, да. млади људп no својим амппцнјама пастоје да 
постигпу (()акултотско образовање, na због тога no- 
стојп оиасност, да би релатшто велики број апсол- 
вепата с^дњих стручпих школа, парочито оних ко- 
jn ne могу одмах no свршеној стручпој школп добп- 
ти запослеље, тражио пријом na Упиверзптет. Тнм бп 
ce прилив на Упиверзитст само појачао. Све ове 
околпостп треба озбилшо промотрити. upe ввго што 
ce допесе no овоме пптаЈву до(ј)ипитивпо peiiien>e. 

У горљпм нздагањима изнео сам број студена- 
та no поједииим факултетина. Верујем да пије остао 
незапажеп мало пеобичап факат. да je број студепа- 
та na Ветеринарском факултету пајмаљи (542), ла- 
леко мап.и од броја студепата na осталим факулте- 
тима, na шта више скоро за 180 мап.п noro n број 
студената na тоолошкпм факултетвма. Оваква би ce 
појава могла разумоти допокло, у зомл.ама са бога- 
то ралвијодиом ппдустрпјом. али je без оуиње an- 
сурдпо за nanio ирилике и у зомјви која оа ипше on, 
90% живи од пол.опривреде и сточарства. Према нз- 
вештајима којо je Мипистарство просвето добило од 
Мипистарства пољпоривредв и Мшшотарства војоке 
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и морнарице, ветеринарска служба није ни из да- 
лека онако изграђена како би захтевале потребе на- 
ше земље. Поједини срезови морају се задовољити 
са једним ветеринарским стручњаком, a има их до- 
ста велики број који оваквог стручњака уопште не- 
мају. Последица овако малог броја ветеринарских 
стручњака указује са најеклатантније у недовољном 
сузбијању заразних сточних болестн, које no изја- 
вама многих познавалаца наших сточарских прили- 
ка наноое нашој привреди штету која иде у стотине 
милиона годишње. Све ове чињенице довољно дока- 
зују да би било потребно да се оснује још један Ве- 
теринарски факултет за нашу државу. Taj факул- 
тет треба да се изгради у Београду, јер je баш у ис- 
точном делу наше државе сточарство најмногоброј- 
није и баш се у тим крајевима oceha недостатак ве- 
теринарских стручњака. 

Истина je да постоји мишљење, да би се дово- 
љан број ветеринара могао постићи повећавањем 
броја студената на Ветеринарском факултету у За- 
грсбу. Међутим то мишљење није оправдано, јер je 
Еетеринарски студиј чисто стручни студиј, упућен 
готово у целости на рад у лабориторијама и институ- 
тима, na не би било могуће број студената 'знатно 
иовећавати без штете по њихово стручно образова- 
ње. Ta чињеница налази довољно доказа и код дру- 
гих сличних факултета као што су Медицински и 
Пољошривредно-шумарски, у којима данашњи број 
студената це достиже ни 800, a већ се подижу ре- 
криминацррје на преоптерећеност бројем студената, 
који немају довољно прилике да практично раде у 
институтима, клиникама итд. 

Поред универзитета намењени су у нашој држа- 
ви уиапрсђењу научног рада академије наука, музе- 
ји, библиотеке, архиве и посебни специјалпи знан- 
ствени заводи, као што су Геолошки институт у 
Београду, Геофизички завод у Загребу, Астроном- 
ски опсерваториј у Београду, Сеизмолошки завод у 
Београду, Метерсолошка опсерваторија у Београду 
и Ориитолошки опсерваториј у Љубљани. За све овс 
институције предвидео je предлог буџста за 193C/37 
кредите, не додуше у оној мери, колико би било по- 
требно, да се њихов рад развија оним темпом, који 
би желели и у овим установама запослени научни 
радггаци a и Министарство просвето. 

Али he се предвиђеним кредитима ипак моћи 
осигурати нссметани развој ових институција. Њи- 
хова унутрашва организација исказује такођс изве- 
сне мере, a нарочито законе и уредбе који би заме- 
iiii.iH у већиии случајева застареле законе или ста- 
туто, no којим се у овпм институцијама сада ради. 
Стога су у Министарству просвете израђени и no 
стручпим комисијама прегледани законски пројекти 
o музејима, o чувању старина, o јавним библиотока- 
ма, o државшш архиваша, и регистратурама, a у нај- 
скоријем времепу стуиићс на снату и уредба o Океа^- 
всграфском институту у Оплиту. Сви ови спремље- 
ни закопски арој^тн биће предложони Народној 
скушшганн n и.ихопо доношење допеће без сумље 
обшшу корист no рад и развој ових паших паучпих 
инотиоуција. 

Свс IHTO je речено за научне заводе вреди и за 
one устапове које су намењене упапређивању умет- 
иости. Њихов рад биће зпатио уналређев ако Ми- 
нистарству просвете пођс за руком да донесе два 
врло важпа закона и то Закоп o уметничким школа- 
ма и Закоп o умстиичком савету, који су већ у npo- 
јекту израђеии и од стручних комисија прегледани. 

• Сређивању финансијских прилика у државним 
и обласним позориштима знатно je допринео при- 
ход од позоришног динара, јер je на тај начин по- 
шло за руком да се код свих ових позоришта регулп- 
ше и питање старих дугова и да се за текуће мате- 
ријалне расходе прибави довољан кредит. 

У горњем излагању изнео сам у најкраћнм по- 
тезима слику данашњег стања просветних установа 
и изложио сам њихове потребе као и то какве кора- 
ке намерава подузети Министарство просвете да се 
запажене мане и залреке њиховом нормалном раду 
уклоне. Уверен сам да није остало незалажено да 
све просветне установе паралелно показују тенден- 
цију прогреса чему со безусловно можемо радовати, 
али je та чињеница с друге стране скопчана с пове- 
ћањем захтева na државни буџет. Водио сам бригу 
o томе да ове две чињешгце доведем — колико je год 
могуће — у склад, na се надам да ми je пошло за 
руком да предложеном висином кредита с једне 
сгране не укочим правилан ток и развој просветних 
установа, a с друге стране да ne поступим супрот- 
но нашем заједничком настојању да се државни из- 
датци сведу на праву меру. 

Претсе&ник др. Љубомир Томашић: Реч има 
сенатор г. др. Франгеш. (Нема га). Пошто га нема, 
сматра се да je одустао од речи. Други no реду je 
сена/гор г. Иван Пуцељ. 

Ivan Pucelj: Gospodo senatori, ja sam se javio 
kod Ministarstva prosvete za reč prije svega iz razlo- 
ga, jer smatram da je potrebno da se sa ov.oga mesta 
konstatira, da imamo u Senatu većinu koja sučustvuje 
s našim učiteljstvom jugoslovenske orijentacije i koja 
budno pazi na sve nepravde i strašne pnogone kojima 
je to učiteljstvo izloženo. Drugi razlog da sam se ja- 
vio za reč je taj, da je g. Ministar prosvete na sednici 
Finansijskog odbora, kad je — mislim — kolega g. 
Kramer sa nekom upadicom pokušavao skrenuti paž- 
nju na ono što se dešava naročito u Dravskoj bano- 
vini, izjavio iz jedne cedulje koju mu je napisao njegov 
svemoćni referent za Dravsku banovinu, da se ne ćini 
ništa nepravedno u Dravskoj banovini, da se ne pro- 
goni niko zbog svoga nacionalnog uverenja, a kamo 
li zb.og rada i truda u jugoslovenskom Sokolstvu. 

Gospodo, prije nego što bih išao dalje, slobodan 
sam da učinim ovu konstataciju. 

Svaki režim u našoj zemlji jogrešio se i u tom pogle- 
du, da je više ili manje dirao i činovništvo i učiteljstvo 
pa ga je premeštao neki malo mnogobrojnije, a neki 
opet malo obazrivije i u manjem broju. Takav je bio 
običaj, takav običaj smo mi doneli — naročito pod- 
vlačim — doneli sobom, nar.očito mi iz Dravske ba- 
novine, naše lepe banovine, doneli smo nešto od tog 
običaja, koji je zavela bila klerikalna strahovlada po- 
sle godine 1907. Tada mi je ispričao sin jednoga uči- 
telja, kojemu je majka bila udovica, a komu sam ja 
omogućio državnu službu, .ovo: 

Naš otac je bio idealista, pa zbog toga sam bio 
stalno na putu. Sećam se jedne scene. Sedela je mama 
s malim bracom u zimi na saonicama pored starog 
kreveta i jednog ormana, a mi deca pešačimo i otac 
nas je vodio za ruku. Mi smo doneli tih običaja mal.o 
sa sobom, ali ipak moram da kažem da smo mnogo 
puta štitili .one koji su bili bar donekle ispravni, a ko- 
ji su izloženi ovakvoj persekuciji i ja u svojoj arhivi 
•imam i zahvalnih pisama baš od tih ljudi koji u 
ovome režimu gone svoje kolege. Ali rekao sam, ne 
bi bilo iskreno i ne bih smeo da vam gledam u oči 
ako ne bih priznao greh. Ja sam lično u režimu u ko- 
me sam bio ministar, saradivao na tome da su bila 
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premeštena tri učitelja iz onoga kraja u kome živim. 
Oni su bili premešteni zbog toga jer su lagali i meni 
se smejali u brk. Bili su člaaovi Sokola, naših partij- 
skih organizacija, prestavljali su se kao da su jači i 
veći borci za jugoslovensku ideju od mene samog. Oni 
ne izlaze iz organizacije, nego za vreme opštiuskih 
izbora, 1933 godine, oni su organizovali otpor protu' 
oficielne liste. Nisu imali kuraži da pokažu šta name- 
ravaju u toku dana, već su izašli pet minuta pre šest 
sati posle moga odlaska na stanicu, jer sam ja otišao 
za Ljubljanu. Izišli su na biralište i doveli sobom ko- 
liko im je bilo potrebno — ali su pogrešno izračunali 
— da mogu da otmu opštinu, i ta trojica su bila kaž- 
njena premeštajem. Jedan od njih mi je priznao da je 
bio zaveden, i ja mu onda dam bolji položaj nego što 
je ranije imao. Isto tako i drugi je priznao da je bio 
zaveden, ali njegov premeštaj nisam mogao na ispra- 
vim odmah jer nije bilo slobodnog mesta, obećao 
sam mu da ću to učiniti, jer je priznao da je bio zave- 
den. Treći kolovođa uopšte se nije ni žalio, i zamislite 
više od dve godine bio je van Dravske baaovine, iako 
ima ženu kod kuće. Ni u kuću nije došao. I sad kad 
su ga premestili, ja sam čuo da je zamolio narodnog 
poslanika — g. Ministar će znati sigurno — taj na- 
rodni poslanik zove se Nikola Lazarević, kaluder, i taj 
poslanik zamolio je g. Ministra da ga ne dira nego 
da ga ostavi gde je. Dakle, gospodo, i taj treći kolo- 
vođa koji je njima bio na čelu, bio je nekad moj pri- 
staša i on se borio za vladinu stvar. Ja sam ga spasao 
1926 g. iz ruku župnika Vodopivca iz St. Jurija pod 
Kumom, koji ga je prijavio državnom tužioštvu. G. 
Šilović će znati tehničke reći što to znači zbog »mot- 
nja vere« (Dr. Josip Šilović: Zbog smetanja vere). Za- 
mislite, gospodo, ja sam ga spasio i -doveo u našu va- 
rošicu i dao mu čak mesto blagajnika u filijali kme- 
tijske družbe, pošto je hteo da radi. Ja se ne upuštam 
u to kakva je bila ta njegova akcija na tome mestu, 
ali kako sam rekao malo pre, ipak jedan aktivan Mi- 
nistar ima pravo u ovoj zemlji da ukloni jednog ta- 
kvog čoveka koji ga sramoti i ruži u očima naroda. 
Tu ja lično odgovaram. Inače ja snosim političku od- 
govornost za taj režim k?o i g. Ministar prosvete za 
sadašnji. Ali po mome saznanju nije bilo ni deset pro- 
cenata, pa možda ni pet procenata od toga što se radi 
sad pod vašom odgovornošću. Ja ipak mislim da vi 
lično to i ne odobravate nego da je to delo drugih. 

Činovnici vaši kažu da je prvi i glavni ministar za 
prosvetu za Sloveniju g. Erjavec, drugi je ministar g. 
Krek i tek vi kao treći dolazite na red po toj stvari. 

Gospodo, ja sam ovde rekao u ponedeljak, da ću 
da potsetim na ono što se sada radi u pogledu perse- 
kucije činovništva, a naročito naših učitelja, što liči 
na one persekucije za vreme španskog Torkvemada ili 
za vreme Cara Ivana Groznog, kad je Maljuta čistio 
Rusiju od neprijatelja Cara Ivana Groznog. Jugoslo 
vensko Učiteljsko Udruženje, čije funkcionere vi go- 
nite, ono je izdalo mnogo tih okružnica svojim člano- 
vima, da bi bili upućeni, da bi mogli da se na vreme 
brane i da se o svemu što se protiv njih sprema тГог 
mišu i upute. Tako i ovde čitamo ovako: 

»U nedelju 8 decembra 1935 godine posle rane 
Božije službe održan je zbor stranke J. R. Z. u Kato- 
ličkom Prosvetnom domu pri Svetoj Ani u Slov. go- 
ricama, na kome je kao glavni govornik nastupio 
potpretsednik mariborske opštine g. Franjo Zebot«. 

Znate, to je ugledna ličnost, jer ga je na senator- 
skim izborima g. Korošec kandidirao i smatrao valjda 
za najsposobnijeg da ude u ovu kuću. i on bi imao dfl 
dođe na moje mesto, ali mu birači nisu dali. 

Između ostaloga rekao^ je i ovo: 
»Pre nego što je došla ova vlada na upravu 

države, vladali su kod nas razni »ići«, »čići«, »ciga- 
ni« i »pljačkaši«. Zato smo od njih nasledili samo po- 
gorelštinu. Više godina unazad nije ni jedna vlada ot- 
plaćivala Francuskoj vojne dugove, zato je sadašnja 
vlada snizila činovničke plate, pa je tako mogla lako 
da plati Francuzima kamate na vojne dugove... 

Bog ne plaća svake subote (Božji mlini meljejo 
počasi, pa gotovo). Dužnost naše stranke i vlade je 
velika. Sad ćemo najpre premestiti učitelje i uradićc- 
mo to da će sam narod birati upravitelje škole, a po- 
sle toga menjaćemo pretsednike opština. 

Naš ministar unutrašnjih postova g. dr. Korošec 
neće da odjedared otpusti i premesti sve činovnike, on 
to radi postepeno, da jače boli. Ako đavolu odjedared 
otsečeš ruku, to boli samo jedanput, zato treba po- 
stepeno šeći — najpre nokte, potom prst, potom dru- 
ge prste, komad po komad štipati da više boli. 

Sledeči izbori biće onda kad se više ne budu uči- 
telji i žandarmi mešali u izbore. 

Nekada, kada sam ja išao u školu, mi smo učili 
na primer kako se piše molba, potvrda, testament 
itd. — to što trebamo u životu, sada svega toga više 
ne uče učitelji, već prisiljavaju decu na Sokolstvo. 

Zato vas molim, dragi Anovčani, da se malo str- 
pite, jer sada radimo što možemo da bi se prilike po- 
pravile« itd. itd. 

Dakle, gospodo, vidite da nisam ništa preterivuo 
kada sam ja ovo kazao. I, gospodo, i ovo treba od- 
mah reći, gospodin Erjavec nagovestio je da priprema 
i treći razmeštaj posle Uskrsa, pa će onda reći: Naći 
će se valjda neko mesto i za mene, posle ovakvog 
uspeha, da budem postavljen u malo bolje mesto. Po- 
sle svega ovoga, kad je g. Ministar naveo 274 preme- 
štaja kao neku sitnicu, onda sam ja iz jednog Cirku- 
lara Jugoslovenskog učiteljskog udruženja video, da 
je za vreme ministrovanja gospodina Stošovića. osini 
premeštaja u Dravskoj banovini, bilo premeštenih 
2299 učitelja. Onda, gospodo, nije gospodin Ministar 
tako nevin, kako smo hteli da shvatimo i da ra- 
zumemo. 

Gospodo, ako uzmemo da se je toj sirotoj raji 
oduzimalo nekima mesečno po 5 banki, nekima po 7, 
po 9, pak oženjenima po 140 po 180 dinara, pa kad 
uzmemo da oni teško to podnašaju i kada tom broju 
dodamo troškove ovog raseljavanja i preseljavanja 
naroda, onda ćete videti koliko će vremena trebati otr- 
gavati od ustiju sirotih učiteljskih para, dok se ne na- 
doknadi državnoj kasi ono što koštaju ti premeštaj). 
A zbog čega se vrše ovi premeštaji? Ministar nam je 
ostao dužan odgovor. Ali ako ne bi meni verovali da 
to tako stoji, ja vam skrećem pažnju na pismo g. Ace 
Stanojevića, svakako čoveka, kome treba verovati, 
pcšt.o je on otac i duhovni stvaratelj ovoga što ova 
gospoda u ministarskim klupama uživaju. A g. Aca 
Stanojević kaže ovako: »Ono Sto je učinjeno sa učite- 
ljima dovoljno je da pokaže sa kakvom se ozbiljnoš- 
ću od strane njegove tretiraju glavni radnici na narod- 
noj prosveti. Stotine i stotine učitelja premeštani su 
i gonjeni bez ikakvoga razloga i za njihove premeš- 
taje plaća država milione u ovom teškom i oskudnom 
vremenu. Sve je to radio i radi g. Stojadinović sam, 
na svoju ruku,"bez ikakvog dogovora sa Serom stian- 
ke i sa vodstvom strankinim«. 

Zbog ovakvog rada morao je g. Aca Stanojević 
sa svojim prijateljima da napusti ovo i ovako iedii.-) 
društvo. A, gospodo. Sta je skrivilo to naše učitelj- 
stvo da ga se goni i tako mrzi, a neće da se prizna 
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da ga se goni samo iz partijskih razloga. Ništa drugo 
naše učiteljstvo nije učinilo nego ono čemu ga je 
vaspitao Veliki Kralj Petar. God. 1904 je Veliki Kralj 
Petar Oslobodilac primio ondašnje učiteljsko udruže- 
nje u dvoru i bila je ovde, kako piše hroničar, pri- 
premljena za nekih 200 učitelja u bašti — On je bio 
čovek demokrata! — tako neka mala zakuska, da 
ih primi, da malo s njima razgovara. Kada je došlo 
mesto 200 učitelja 500, tadanji Ministar prosvete u- 
sprotivio se da se ne može toliki veliki broj primiti. 
Kralj Petar je na to kazao: »Otvorite vrata, svi neka 
udu«; i kad su bili ovako okupljeni — makar je sku- 
poceno vreme ali smatram ovo za jednu magna carta, 
za jedan program, ja mislim da usled ovoga zaslužuje 
Kralj Petar da Njegova slika visi i po našim pedagoš- 
kim školama i p.o preparandijama, odmah posle Pe- 
stalocija i drugih velikana na polju pedagogije — 
održao je jedan govor. Šta je reka.o taj veliki peda- 
gog? Evo da čujete: 

»G.ospodo moja, — govorio je Kralj svojim jas- 
nim, zvonkim i prijatnim glasom — vi ste vaspitači 
omladine. Kakvi budete vi onakva će nam biti i omla- 
dina, a kakva bude omladina, biće nam onakav i na- 
rod i njegova budućnost. Pa šta je najvažnije u Lome 
vašem vaspitačk.om poslu? Šta nama kao narodu naj- 
više treba, pa da se u kolu ostalih velikih naroda is- 
taknemo i steknemo priznanja? Trebaju nam jaki mo- 
ralni karakteri, snažne vrline. Bez toga nema napret- 
ka, nema zdrava života, sve je prividno, lažno, izvešta- 
čeno. Naš nar.od ima slavnu prošlost, poznatu i pri- 
znatu. Pa, vidite, sve što imamo u prošlosti, sve što 
je u njoj sjajno i slavno, to je od ljudi visoko moral- 
nih, silno čistih i nenadmašno čestitih u svemu i sva- 
čemu. Junaštvo u odbrani i okršaju, samopreg.oreva- 
nje u ustancima protiv tiranije, čednost u kući i pri- 
jateljstvu, iskrenost u odnosima, neumoinost u radu, 
gajenje vilina uz gusle i kućno .ognjište, uz pušku i 
jatagan, uz vedar i neustrašiv pogled, uz lak skok, 
koji sciže i postiže, uz častan rad i poštenu tekovinu, 
nesebičnost u svemu i predanost za sve što je dobro, 
et.o ukratko, šta je dizalo Srbiju, šta ju je stavljalo 
na prvo mesto ovde na Balkanu i šta joj je stvaralo 
državni napredak, prijatelje, koji su joj se divili, i ne- 
prijatelje, koji su je poštovali. 

— Zato, kao vaspitači — nastavlja Kralj — gle- 
dajte, da odnegujete narodu svome poštene i karakter- 
ne članove društva. U našoj istoriji i u našem narodu 
bilo je mnogo nesreća i zbog oskudice karaktera i 
morala kod ljudi, koji su uticali na sudbinu nar.odnu. 
A to se isto sveti i običnim ljudima, i niih to upropaš- 
ćuje, i njih unakazuje siromaštvo čestitosti, nemanje 
vrlina. 

— Ne dajte, da medu decom raste laž i pritvor- 
stvo. Jer nema gorega zla od lažljiva i pritvorna čo- 
veka. Naročito suzbijajte u vašim školama došaptava- 
nje i špijunažu, koja se docnije razvija i izmeće u naj- 
veću m.oralnu bolest. Špijuni su gori od lopova. Lo- 
pov ukrade i ošteti materijalno. Ali špijun upropašću- 
je mnoge nevine ljude u svakom pogledu. Od njih 
sam i ja patio. Oni mi nisu dali, da Boga nazovem 
svojim rođacima i prijateljima, i ja sam se m.orao 
uklanjati, da se ne susretnem sa kim, da ne bi špijun; 
otrčali i dostavili tamo, odakle bi se nevini ljudi zbog 
videnja sa mnom mogli upropastiti«. 

Tako je mogao govoriti samo jedan Kralj našega 
roda, naše krvi, i ako hoćete naše psihe! A Njegov 
Veliki sin Kralj Aleksandar kazao je, evo faksimila 
ovde. Njegovom rukom pisan, glasi ovako: 

»Jugoslovenski učitelji, prožeti   ljubavlju prema 

svome narodu i svome mučnom ali uzvišenom p.ozivu, 
neimari su narodne duše, njegove nacionalne svesti 
i kulture. 

Da bi u potpunosti odgovorilo željama i nadama 
k.oje u njih polažu njihov Kralj i narod, Jugosloven- 
sko učiteljsko udruženje, sjedinjujući sve današnje i 
buduće jugoslovenske učitelje, treba da bude: žiža 
prosvete, stub jugoslovenskog nacionalizma i potstrek 
za sva lepa stremljenja u budućnosti Jugoslavije«. 

Potpisan je Aleksandar svojeručno, na našem le- 
pom Bledu, 20 VIII 1931 godine. 

I, gospodo, šta je uradilo drugo ovo sada toliko 
progonjeno učiteljstvo, nego ono što su ga učili, 
što su mu kazali, i što su mu stavili kao zadatak nje- 
govog rada dva naša najveća Kralja, pa možda dva 
najveća Kralja u Evropi, koje poznaje istorija. 

A oni se gone iz partiskih razloga. Na onoj cedu- 
lji stoji i ovo: Niko nema ništa protiv nacionalnog 
jugoslovenskog učiteljskog udruženja. Vi znate, da u 
Dravskoj banovini ima 4000 učitelja, koji su članovi, 
a svega 160 učitelja, koji nisu članovi toga društva. Vi- 
dite, gospodo, kakav je moral u toj celoj stvari! Dakle 
kad ih ima 4000 prema 160, odmah može svaki da po- 
godi, gde su pravi, dobri, iskreni Jugosloveni, a gde 
je ono drugo, o čemu se možete poučiti u poznatom 
pozorišnom komadu: »Erzieher Flachsmann«. Mi 
smo ga imali prevedenoga i naš božanstveni 
Cankar ovakove je tipove prikazao za sve vekove u 
svojim »Hlapcima«, i danas ti hlapci postaju gospodari 
situacije, iako stoji zabeleženo u Svetome Pismu, da 
su samo dve stvari koje potresaju svet, i to prvo že- 
na, ako joj se uzme obraz, i drugo hlapci — sluge — 
ako dođu na vlast. 

Hteo bih da vam pružim još nekoliko dokaza da 
nije tačno ono što je kazao g. Ministar. Jugos'oven- 
sko učiteljsko udruženje, koje mi kolosalno imponira, 
izdalo je, kao što sam već kazao, nebrojeno podataka 
•o premeštajima učitelja i učiteljica. U svima tim spi- 
skovima koje neko od vas možda ima, pojedinačno 
i poimenično je utvrđeno kako stoji sa tom statisti- 
kom o kojoj nam je govorio g. Ministar prosvete u 
Finansijskom odboru. Na njegovoj cedulji stoji da je 
oko 160 učitelja u Dravskoj banovini, sa poslednja 
dva ukaza, premešteno po molbi. Jeste po molbi, ali 
po kakvoj molbi? Ovde su faksimili. Vršilac dužnosti 
banskog inspektora u banovini Ivan Štrukelj svojeruč- 
no je pisao pisma i pozivao pojedine učitelje da pod- 
nesu molbu za premeštaj. Mogu se videti imena ljudi 
koje je sve on pozivao da podnesu molbu pa da budu 
premešteni, i dešavalo se, da su mladići sa po neko- 
liko godina službe pozvani bili da podnesu molbu za 
premeštaj na mesta koja su bila popunjena od njiho- 
vih starijih kolega sa 25, 28, pa i 30 godina službe. 
(Ministar bez portfelja Dr. Miho Krek: To nije isti- 
na). To je istina. {Ministar bez portfelja Dr Miho 
Krek: Nije). Vi imate imena i požete videti da je 
tako. Rečeno je da ste Vi drugi po redu posle Erjav- 
ca za to odgovorni. Milo mi je, što ste se javili. To 
potseća na odnos između Porfirija i Raskolnikova u 
poznatom romanu. 

Gospodo, oni kažu da nisu nikoga preme- 
štali zbog sokolske ideje, ali u mome društvu, gde 
sam ja starešina, premestili su načelnika, načelnicu, 
bibliotekara i prosvetara, — sva četvorica učitelja. 
Svi se ne žale i neće da gnjave svoju organizaciju, 
ali zna se koliko je ljudi premešteno, to zna i g. Krek, 
a ko ne veruje, ili koi misli da treba verovati više g. 
Kreku nego meni u tome pitanju, ja primam anketu 
U kojoj bi bio samo jedan naš čovek da to kontroliše!. 
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(Glas iz centra: Cenzura nije dozvolila da se to ob- 
javi). Ona je dopustila samo 50 redaka, i kazala je, 
da je Pucelj bio suviše ličan, a vi znate, gospodo, da 
ja nikad nisam bio ličan, niti to volim. 

Po crkvenom moralu našem svaki treba da se bri- 
ne za to da bračni drugovi žive zajedno. Taj princip 
treba svi da p.oštujemo.(/Vf//z/,star bez portfelja dr. /VI. 
Krek: Vi ga niste poštovali!) Koliko ja znam, ja sam 
ga poštovao. 

Učiteljica Sila-Veber Marija premeštena je iz 
Mirne Peči, srez Novo Mesto, u Sv. Anu, u Slovenske 
Gorice, a njen muž učitelj Sila Milan premešten je iz 
Škocijana, srez Krško, u Prevalje, srez Dravograd. Od 
Škocijana do Prevalja ima u zračnoj liniji 200 kilo- 
metara. 

Učiteljica Tonja — Zav.odnik Ana premeštena je 
iz Mosta, srez Ljubljana grad, u Sveti Jurij — Ljublja- 
na okolina, a muž joj je državni čin.ovnik Čekovnog 
ureda u Ljubljani. Oni imaju sitnu decu, koju je mati 
morala da ostavi kod muža u Ljubljani. A šta se deša- 
valo za vreme našeg režima? Žena nekog partijskog 
prijatelja g. Kreka je učiteljica i venčala se za jednog 
profesora. Ona je uzela jednog dana dete ispod ruke, 
došla na Bled, i plakala s tim detetom kraj vile Suvo- 
bora. Pokušala je da dođe do Njenog Veličanstva 
Kraljice. Nju je spazila jedna dvorska dama onako 
uplakanu, zapitala ju je zašto plače, i ta žena je za- 
molila dvorsku damu da se zauzme za nju da bude pre- 
meštena u Ljubljanu. Ta učiteljica imala je svega 3 go- 
dine službe. Dvorska dama se smilovala na nju i na- 
pisala pismo tadašnjem ministru prosvete g. liliji šu- 
menkoviću, i on je premestio tu učiteljicu u Ljublja- 
nu. Ali, kako nije bilo u Ljubljani praznog mesta, 
trebalo je nekog premestiti, i premeštena je iz Ljub- 
ljane jedna učiteljica sa 27 godina službe. Nastala je 
povika i govorilo se: Gledajte šta rade Pucelj, Kra- 
mer i Marušić. Ja sam tada pitao bana Marušića, zna 
li št.o o tome, i on mi je odgovorio da ne zna. Pitao 
sam i Kramera, ali i on mi je rekao da ništa ne zna o 
tome. Tek posle izvesnog vremena, kada sam razgo- 
varao sam s tom dvorskom damom, .ona mi je prizna- 
la kako je do toga došlo. Dakle, mnogo od onoga 
što se pripisuje našem režimu, došlo je na taj način. 
Možda i vi lično ne .odgovarate za sve, možda ni sam 
Erjavec, nego je možda pojedine premeštaje predlo- 
žio neki seoski partijski odbor, i kazalo se: to traži 
partija, t.o traži »Jeruzalem«, napisan je predlog o 
premeštaju, i persekucija je izvršena. (Ministar pro 
svete Dobrivoje Stošović: Kako se zove ta učiteljica o 
kojoj ste malopre gov.orili?) Znate, g. Ministre, »No- 
mina sunt odiosa«. U njihovom interesu, ja Vas molim 
da me privatno pitate, i ja ću Vam reći. G. Krek 
to zna. 

Učiteljica Tičar — Zdešar Stana premeštena je 
iz jednog sela sreza Ljubljana okolina u Št. Vid na 
Planini, srez Šmarje, 200 kilometara daleko. Učitelji- 
ca Škodlar — Volarič Ivanka premeštena je iz Smled- 
nika, srez Kranj, u Sv. Kunigundu, srez Konjice. Muž 
joj je novinar u Ljubljani, ima sitnu decu, koju mora 
da ostavi kod muža. Opet u vazdušnoj liniji 200 km. 

Eto vidite, tak.o se to radi. Nerazumljivo je da raz- 
dvajaju brak sada oni, koji su se ranije najviše borili 
protiv toga. Zašto je to potrebno, da radi muža pate 
žena i deca. Kome je to u korist? Ako ima školskih 
krivica, treba to svakome saopštiti, sprovesti discip- 
linsku istragu i po utvrđenoj krivici premestiti ih po 
kazni. Ja ne znam ko bi mogao to da opravda. Oni se 
ništa nisu ogrešili, odlično su kvalifikovani, samo oni 
su vaspitavali našu decu   u    jugoslovenskom duhu i 

onako kao što sam napred rekao, kao što su to pre- 
poručivali pokojni Kralj Petar i Kralj Aleksandar. 

Onda, gospodo, jedan vrlo interesantan slučaj 
ima ovde. Vi znate, to sam napomenuo da postoji 
»Domoljub«, a to je organ stranke Korošeca, dakle 
glasilo Slovenačke ljudske stranke za seoski narod, u 
Ljubljani, i on u broju od 2 januara 1936 god. donosi 
sledeči članak. Ali to je jedna sramota pa ja neću da 
on ude i u stenografske beleške, ali je vrlo interesan- 
tan sam natpis koji kaže: »Volja naroda neka se vrši 
takode i na školskom polju«. I gospodo, kako stoji 
sa tom voljom narodnom i kako oni na tu volju gle- 
daju, svedoče ovi slučajevi. 

Mihelčić Ivan, školski upravitelj u Černučama kod 
Ljubljane, vrlo omiljen čovek sa 28 godina službe, ju- 
goslovenski nacionalni i kulturni radnik, premešten je 
iz osvete, jer je nekada svedočio protiv Erjaveca, 
stvarnog Ministara prosvete za Dravsku banovinu, — 
on je premešten u Dobrniče, srez Novo Mesto, ali na- 
rod koji ga voli i koji inače glasa za Slovenačku ljud- 
sku stranku, vidi u tome nepravdu i prikupi toliko 
potpisa, da ako je istinska želja Slovenske ljudske 
stranke da zavlada volja naroda i na školskom polju, 
on je morao biti smesta vraćen natrag. Ali, što je ura 
deno? Gospodin Natlačen i pored takve volje naroda 
rekao je: Znam ja to kako se kupe potpisi. U analog 
nom slučaju upravitelja Herbsta u Mokronogu, kada 
je ban saznao da narod prikuplja potpise, izdao je na- 
log žandarmeriji da se zabrani prikupljanje tih potpi- 
sa i kažnjavao je one koji su te potpise prikupljali. 
(T. Jalžabetić: Samo su petoricu oglobili). I u ovom 
slučaju, o kome se govori učinjena je velika nepravda, 
da ne upotrebim jednu drugu reč. To je slučaj učite- 
ljice i školske upraviteljice Ljudmile Andoljšek tia 
Karlovici. Ona sada ima 11 godina službe. Odlično je 
kvalifikovana ali je bolesna već četiri godine od reu- 
matizma. Ona je ocenjivana odlično, ali, sirotica, kao 
što rekoh, ima taj peh da je bolesna, ima reumatizam 
i zbog toga je morala ići i u Lipik i u Topusko, bila 
je i u inostranstvu, potrošila je sve svoje pare, potro- 
šila je i novac od svojih roditelja tražeći lek i tu na 
Karlovici mogla je samo preko ceste da prede i bila 
je već kod majke, gde joj je bolje nego u hotelu. I 
ona je premeštena, a niko ne zna iz kakvih razloga. 
Ona je zaista bila bibliotekarica Sokola, ali je crkve- 
na pevka pa je čak i seoske devojke vodila kod 
pevanja. Pitajte o tome župnika Ramovša, pa će vam 
on ovo potvrditi. I ona je premeštena u Gotenicu se- 
damnaest kilometara od željeznice, a trideset četiri 
kilometara od najbližeg lekara. Premeštena je u Go- 
tenicu, gde treba da bude muška snaga i gde treba 
znati barem kočevski ako ne već nemački, jer tu ima 
91 kuća, od kojih malo ko razume slovenački. Origi- 
nal o tome imate vi, gospodine ministre. To je pisao 
i stilizirao ne kakav Puceljevac, jer to onda ne bi 
vredelo, nego Rozman Franc i Kraševec Andrej. Oni 
su i prikupili potpise. Dakle, gospodo, odbornici op- 
štinski iz partije g. Kreka. 1 oni mole da se ne dozvoli 
taj premeštaj. Osim njih medu ovim potpisima Ima 
još 25 do 26 vaših vatrenih pristalica, pa čak i po 
mene i po moje zborove opasnih ljudi, a ima 17 od- 
ličnih ljudi koji su vaši. Tu ima 95 potpisa roditelja 
školskih obveznika, školske dece. I, gospodo, ako to 
nije ljudska, narodna volja, onda mi kažite šta je to 
narodna volja, ako to nije ovde u ovom slučaju, gde 
ima 95 potpisa od 110 ljudi. 

Ali, gospodo, ima i drugih   slučajeva.   Gregorc, 
školski upravitelj, sada u Toplicama, ima ceo vek služ- 
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be, on je proveo na ranijem mestu 30 godina. Školske 
ocene su mu odlične, on u narodu radi osim toga još 
i kao voćar i pčelar. Neka naš poštovani starina ovde 
(govornik pokazuje na g. senatora Jalžabetića) kaže 
kako narod poštuje onog učitelja koji ima takva svoj- 
stva i koji se bavi ovakvim stvarima, toliko korisnim 
po narod. Kako sam rekao, takav je slučaj i sa Gre- 
gorcom, on se valjda zamerio jednom od tih seoskih 
partijskih Sovjeta, ili moguće kakvoj »višoj glavi«, pa 
je morao biti premešten na bolje mesto u Mokronog, 
a ne u Dolenjske Toplice, koje je zabačeno mesto. 
Ali on je morao ići. Međutim, gospodo, da vidite u 
kakvom se on žalosnom stanju nalazio. On ima ženu 
sirotu koja pati od reumatizma i koja slomljeaa i 
skrhana bolešću leži već 14 godina u krevetu. Tu mo- 
ra neko da se brine i za njene svakodnevne potrebe, 
pa da je posle nosi i vraća u krevet. Teško se ovakva 
žena poverava nekom drugom nego svom bračnom 
drugu, u koga jedino može u ovakvom slučaju da ima 
poverenje. Ali on je morao biti premešten. I, sirota 
žena molila je, ali je Erjavec kazao: Nema tu korek- 
ture, sve mora biti izvršeno onako kako je potpisaruj. 
Molila je čak i Preuzvišenu Majku i dala molbu na 
Njeno Veličanstvo Kraljicu Mariju, i kad je to p^slc 
bilo dostavljeno g.Erjavcu, on je rekao: Mora da ide. 
27 februara ponovo je predala novu molbu za milosr 
kod Nj. Vis. Kneza Namesnika Pavla u Beogradu. Po- 
slednji drhtavi potpis siromašne žene, 14-godišnje mu- 
čenice, bila je ta molba. 

Ovde je, razume se, i lekarsko svedočanstvo, ne- 
ka k.o od g.g. lekara kasnije to prouči, da vidi u ka- 
kvom se bednom stanju ta sirotica nalazila. Ta molba 
nije predata iz jednostavnog razloga, jer je zamolila 
narodnog poslanika da je svojeručno preda Knezu Na- 
mesniku. On u tome još nije uspeo, kad je dobio, po- 
sle dolaska u Beograd, drugi izveštaj. Od žalosti i 
muka četrnaestogodišnja mučenica je umrla! Ja bih o 
tome mogao da govorim u Kolu Srpskih Sestara, ja 
bih to ir.ogao da govorim u društvu Knjeginje Zorke, 
ja bih mogao to da govorim u Društvu za zaštitu ži- 
votinja, a treba da govorim u Senatu o tom pitanju. 
Gosp.odo, da živimo u doba jednoga Šekspira, imali 
bismo pod naslovom »Gregorec« najlepšu tragediju. 

Za udžbenike treba još da kažem, da želim, 
da gospodin ministar to uredi na neki način. Vi ste 
se složili u Odboru sa Korošcem i Kramerom, a niko 
ne zna u čemu ste se složili i kako stoji to pitanje. (Dr. 
Albert Kramer: Ni Korošec ne zna!) Molio bih da se to 
pitanje uredi što pre sa našim štamparijama, jer .опгг 
su bile naš čuvar u prošlosti, njihov rad je usko pove- 
zan sa kulturom našega naroda, i neka po mom mi- 
šljenju ostane ovako kako je bilo u doba, kada je vla- 
dao onaj strašni režim, kome sam imao čast pripa- 
dati. (Aplauz). 

Потпретседник   др. Мирослач Плој: IVM    UMU 
г. Министар прогвото. 

Mumirrap «/)«гвт'Добривоје Стошовић:Госпо- 
до сонатори, после примвдаба г. Пуц^ља сенагора, 
мога рдличног пријатеља, желео бих да ми дозво- 
лито да кажеИ веволши) речи, jop оу њогоно цри- 
медбе ini рад Мннистарства иросветс створиле једну 
доста тотку импресију на г.г. сонаторо. Monir jo вво- 
ма жао IHTO нешш тако соцоран глао, нити мо je 
Бог обдарио та.чоитом гостикулацнјо r. Иуцоља. да 
С\]\\ Momo sa mru пачпп да одгоиорим na иримодОо 
ВОЈе je ои постампо. A.in можо бити. оно што (Јачи- 
noM iviiica нећу могу да урадим, оио што гостикула- 
цијом nohy моћи да урадим, урадиКу доказима. штр 
јо no мом гхпатању од већег значаја за овај високи 

Дом. Господо сенатори, углавном су четири замер- 
ке које je учинио г. сенатор Пуцољ. Прво преме- 
штаји учитеља у Дравској бановини, друго проме- 
шта/ји учитеља уопште, трећо прогон нацноналнух 
учител>а из Сокола, и четврто прогон Југословен- 
ског учитељског удружења. To су углавном чотири 
замерке. У погледу промештаја учитеља, господо, 
ja сам имао част да изјавим и иред Финансијскпм 
одбором овога високог тела, да Краљовска влада 
жели да од нашег учитељског кадра направи пио- 
нире и агенте народно просвете a никако не пиони- 
ре и агенте појединих личности, и партија ако хо- 
ћете. Ви сте, господо, видели са колико je жучносхи 
говорио г. Министар и сенатор Пуцељ, кад су у пи- 
тању премсштаји учитеља. Ви сте могли видети аз 
те његове жучпости да провејава... (Иван Пуцељ 
Није то жучност, него темпераменат!) ja сам доОно 
тај утисак, да провејава једна нота иартизанства, 
извините што тако морам да кажем. (Др .Алберт 
Крамер:    Учитољиде нису организоване у партнјо!) 

Учитељице нису организоване, a господин се- 
патор Пуцељ наводи премсштаје три учитељице као 
случајеве које je сматрао за нарочито иотребно да 
истакно. (Један глас: Учитељице нису иартизани!) 
Прома томе премештај ових учитељица није ни био 
нити могао бити из партијских разлога. Али остави- 
мо то сада. Видите, господо, са колико жучности он 
третира ове ствари. Ja бих молио господина Пуце- 
ља и осталу господу, да учитеље не третарају као 
људе, који треба да служе овим циљевима. Ако ми 
политичари будемо држали увек пред очима да ти 
људи имају да служе високим циллвима народне 
просвете, имају да служе циљевима оним, које су 
истакли један и други покојни Велики Краљ, чије 
нам je roBopo овдс прочитао г, сенатор Пуцсљ, — он- 
да ja мтмпм ако оставимо учитоље да врше свој 
nocao, бићс много бољо и за народну просвоту и за 
школство и за све нас. 

Господо сенатори, ми се трудимо да убодимо 
све заипторосоване (Иван Пуцељ: Убедито Крека и 
111труксл>а!) и r. Штрукоља и остале, и ja у имо 
Краљевске владе апелујем на Вас. господо сонаторп. 
као што сам аполовао и на нротставнике Народно 
скупштине, да учитељо, ако јо икако могуће, оота- 
niiMo на миру, да врше свој иосао. Ono што je ква- 
роно 18 годпна у овој зомљи. но можомо ми сада по- 
правити за 8 месеци (Др. Марушић: Лопо поправ- 
л«ате!). Али вас могу уверити да сс трудимо. (Јбдав 
глас: Није кварено!). Јесте квапоио. Моглн сто кон- 
статоиатн из говора г. Пуцоља, он јо то сам признао, 
да je из својо околино у сво;о доба, кад јо био на 
власти отерао три учитеља. To jo оно што пам je 
казао, a оио што нам није казао, невнамо. (Др. Кра- 
мер: 61 промсштај je био у три године и то no олу- 
жбеној потроби! Министар бе.з портфеља др. Михо 
Крек: Двадостдваотиуштоно je из службо. — Једаи 
глас: Али су враћени!'Д/иим/тар бе,ч портфсља др. 
Михо Крек:'Иноу враћопи. Промештали оте Оло- 
воицо учитол.е у Јужпу Орбију из Словеиијо. a ne 
из једне у другу баповину. Брјаввц je био у Вучи- 
триу.) 

/7/)тгч)нил;др.ЉубомирТомашић: Молим ro- 
споду да ne прокидауу господииа Мтшистра. 

Министар проовете Добривоје Стошовић (na- 
ставља): Ja бих жолео да вас уверим, да je иамора 
ЕСраљевсве владе да овај тако валсан кадар. тако ва- 
жан ред људи за нашу просвету, оспособи, да ради 
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посао, за који се спремао и за који га народ плаћа, 
a политику — политику ћемо водити ми. 

Да би поткрепио тешке случајеве који су сс 
десили у Дравској бановини, гооподан Пуцељ — a 
то ми je исто речено и у Финансијском одбору — 
нзнео je неколико случајева који су тешки, чак и 
један смртни случај. Дозволите ми, ja овдс случајно 
имам податке, да видите како стоји ствар no па- 
веденим случајевима, a нарочито no OBOU послед- 
њем најтежем случају Грегореца Драгутина. Про- 
читаћу вам званичне податке које имам, a ви ћете 
ценити да ли je то тако страшно, као што сте до- 
били утисак. после говора г. Пуцеља. 
Његов je случај, господо, овај. Грегорец Дра- 

гутин премештен je из Мокронога у Топлице, Срез 
Кршко. Грегорец je политички тероризирао читавс 
општине и учител>е cBajte школе. (Пуцељ: Не би то 
допуштала Словенска људска странка која je била 
у влади!) 

Онда значи да Словенска људска странка води 
врло рђаву политику ако тако брани своје интересе. 

Даље o њему постоје следећи подаци: Гоиио je 
сваку организацију својих политичких иротивника 
и денунцирао честите људе. Својом верском инто« 
леранцијом изазвао je мржњу свих мештана. Поред 
тога, као управитељ школе, игнорисао je ироиио 
Закона o верској настави и mije извришвао наре- 
ђења Министарства просвете. 

Напомињом да Грегороц иде из села, из школс 
са 6 одељења за управитеља школе у варошицу ce 
10 одсљења. Према томе иде на боље место. (Иван 
Пуцељ: Кад га он сам неће онда je то свакако rope 
место! Ja нисам спорио да je премештен у варошицу). 

Грегорецјекмаотешкоболеспу жену Ану, што у 
званичним шодацима није било видљиво и што су 
надлежки референти тек касније сазнали из доцнп- 
јих извештаја. Прека лекарском уверењу Грегорпн 
Ана боловала je од своје 18 године старости на 
зглобном реуматизму, a од 22 године на туберку- 
лози. У иоследњим мессцима тако јо брао вонула 
да се могла свакога дана очекивати њена смрт и у 
фебруару ове године je и умрла. Кад je баноиипски 
uiKOJiCKii падзорних сазнао за стање Грсгорчеве 
жене, задржао je од извршења Ј^ешење o ра-зрешен.у 
од службе Грегорца, супротио вашем тврђоп.у. г. 
Пуцељу, јер сте ви казали пред цслим Сенатом дв 
сам joj отерао мужа a оставио жену да yiipe, Према 
томе linje тачно ono IHTO сте тврдили да сам га од- 
мах отерао, јер дотични надзорпик чим je сазнао да 
му ј(ч жопа тччико болссна, задржао je peiiieii>c o ље- 
roiiOM премештају и он je остао код своје жсис. Ona 
jo na жалост крајсм фсбруара умрла, али то свакакп 
ннјо кривица ни моја. ни ваша. (Граја). 

Гошодо сеиатори, ja сам са великом пажњом 
саслутао вато гово]^ na вас молим да и вв мене 
саслутате, a ja вам стојим на распаложешу да вам 
дам сва потјмзбна објапш^ња. 

У погледу премештаја у Дравској Паиоишт 
морам изјавити ово. Нека мн ве замери г. Крамер 
mro морам користити исте податке које сам Beli m- 
нео и у Фнпапенјеком одбору. 

У Дравској бановшш има укупно 4.180 учи- 
телл. Тачно je да je п^мештено за време мога мипи 
строваља 274 учител>а из Дравске бапонти'. Од тога 
броја no молби je премештено 108 или ('.'i%, a no но- 
треби службе премештено je 106 или 38%. Од тих 
100 премештених no потреби службе, било je њих 
20 учитеља који су на досадањим   местима билп 

прекобројни или нису имали услова no годинама 
службе према одредбама Закопа o чиповппцима § 
101. To су били учитељи који су користили своје 
везе, било политичке, било родбинске, било прија- 
тељске, да добију та места na која no закону нису 
ималп права. Вршећи закон ja сам морао те учи- 
теље, који су заузимали та места противпо закону, 
проместити и довести људе који су испуњавали за- 
копске услове. 

Не само у овом погледу пего и у сваком дру- 
гом погледу ja сам увек примењивао закон. Ja сам 
исто тако имао куражи да у своје време npc 5 до b 
мгггци донесем одлуку којом сам разрошио дужно- 
сти 500 учитеља пародних школа, оно што ниједан 
минпстар npe мене нпје урадио, пиједан од мпниста- 
ра који су дозвољавали да учитељи no G до 8, 10 и 
до 12 год. буду без практнчног иепита. Такоистосам 
постл^ао и у овом случају ne само у Дравској бано- 
ввни него и у свакој баповппи, где су учитељи до- 
лазили na велика места у варошима a нису ималн 
на то права. To сам исто радио у Београду, где су 
неке учитељице једва што су свршиле Учитељску 
школу дошле из ђачке клупе за учитељице у npe- 
стопипу, a други учитељи који су служили 20 до 30 
година у Јужној Србији, a имају деце у гимпазијама 
no другим местима a и у Београду, остали су и na- 
дал^ на својим местима да живе одвојено од своје 
деце може бити у три посебна града. (Др. Крамер: 
Јесу ли увек дошли квалификовани?). Јест, увексу 
дошли само квалифшсовани. Ако има један друк- 
чнји случај, стојим вам na распапожељу. 

Од ових 160 премештепих учитеља 20 су били 
такви, који пису испуњавали услове да служе у 
граду. 32 учитсља као млађи морали су бити npe- 
мештени да би се пачшшло места за старкјс учи- 
теље. Сматрам, да и хумапи и социјалпи разлози 
захтевају да се тако поступа. 12 учитеља морали су 
због псдостојиог вдадања бити згклољешг, 

Господо, имамо овде два случаја, које je г. Ми- 
нистар спомецуо, да je нека г. жуипип iracao n по- 
слао неке податке o пекој учитељици, која. je била 
аремештена. Ja могу pehn.ja с тим младим учите- 
љицама има разнш случајева, a у Есојима ое зау- 
зимају жупници и разни другв људи, и ту греба 
тачпо свв пспитатп upe nero што o томе разгова: 

рамо у Сонату, да се внда, да лв су разлозв 
оправдани. 

Исти ти разлози су постојали и код оппх учи- 
твљица које су са 2 године службе добввале Бео- 
i-рад, Загреб нли који други већи град. Надаље 23 
учитеља, i;<>jn су дошлв у оукоб са месвим станов- 
ништвом и то у такав сукоб да je било у п.пховом 
ннтервоу a н у интересу службе да се укдове ив 
тих мвота, морали су' бити прсметтепи. (Иван 
Пуцељ упада) BII сте 'павелн Тичар Стапу и Ton.a 
Апу. To су два случаја. Протнв Тпчар Стапе има 
мппго тужби из парода, да својим попашап^м дс- 
Mopa.in.ivjo и квари младеж. Пошто je словевачкл со- 
.i.ai; у том иог.кму иајосвтљџвиЈи, трааено je већ ду- 
io (a (v Тпчар прсмгтп n претио je скапдалом. 
(Иван Пуцељ: Јесте лв то нопитали?) To je ипшта- 
ВО. Морамо се трудитн да Пуде болл и у овом поглс- 
iv Ту se вреди дисцшшшока истрага, ту ое мора 
трудитв аородица, и<ч>а м грудити друштво, a разу 
ме се n Мипистар иЈјосвете. 

Toiba Ana, пошто je пмала једапаест годипа слу- 
жбе, no § 101 Закона o чипоипицпма, пије могла да 
остане у Љубдлни, пошто ј(> то увиверзитетска ва- 
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рош. За универзитетску варош тражп се најмањо 
дванаест година службе, и из тога разлога она je мо- 
рала ићи из тог4; места јер није испуњавала закон- 
ске услове. To су та три случаја које je г. Министар 
Пуцељ преставио тако трагично. 

Даље г. Министар Пуцељ напоменуо je да сам 
се окомио на учитеље националисте. Морам да по- 
новим оно што сам казао п у Финансијском одбору: 
ja не делим учитеље у Дравској оановини на наци- 
оналисте и на анационалисте. За мене су сви учнтс- 
љи донде националисти док се не докаже супротно. 
To je једна ствар. Друга ствар je ово. Не стоји да сам 
прогонио Соколство. (Иван Пуцељ: Стоји!) У Драв- 
ској бановини. као што сам малопре изјавио, нмамо 
укупно 4.180 учптеља. To су званични податци из 
Дравске бановино. Изволнте тражити уверење, оно 
копиа света -2.").— динара. ja hy вам издати увсрење. 
Дакле од тих 4.180 учитеља, колико нмамо у Драв- 
ској бановини, припадају соколскнм друштвима 
4.014, што значи да je скоро 90% учлањено у Со- 
колству. Дакле, господо, 4.014 учитеља учлањено 
je у Соколству. Из тога произлази да се не може 
уоиште замислнти никакав премештај у Дравској 
бановини, a да се не дирпе у члаиово Соколстка. To 
je очигледно у погледу учитеља. у Дравској бано- 
вини. 

Даље, речено ми je да гоним Учнтељско удруже- 
ље. Господо. н то не стоји. Ja не знам одакле сте мо< 
гли да добијете таквс водатке, такве информације? 
Ми, господо, који смо шратили борбу у Учитељскои 
удружеау за последњих четири пет годива, кад су 
сви листови и београдски и љубљанскн. na мислиј« 
n загребачки, пратили опу бесомучну борбу између 
два табора учител>а, знамо ко je коме јату ирипадао. 

Не стоји, Господипо Министре Пуцељу, да сам 
ja противник Учитељског удружења, напротив, M>I 
омо вастојали од почетка да они вршо своју дужиосг 
a да се у политику не мешају. To сам наглашавао у 
свавој прилици када сам долазио у додир са прет- 
ставницима тога Удружења, a да je то моје тврђон>о 
тачно, да вх ne гоним. навешћу вам и овај случај. 
Кад сам примио ресор Министарства проовете, ол- 
мах су ме посетили претствалици Учитељског улру- 
жења п изјавили су мн поред осталог да je два чла- 
на њиховог управног одбора прошли режим гонио и 
сменио са њпхоиих ранијих дужности. Једна од мо- 
јих првих одлука као министра била je та што сам 
ту грешку ранијег режима исправио и ова два уч1»- 
геља врахио на њвхаве раније дужности. Јодан од 
п.пх je чак и пошретседник Лугословенског учнтељ. 
еког друштг.а. 

Доживео сам иосло з—4 месеца, да су га два го- 
оподипа давали те податке и вама и другима и трв- 
Кима o томе како сам гонио учитеље и како вжаал 
излазио у сусрет Учитељском улружсп.у. a. као што 
видите, прном својом одлуком ja сам као министар 
наредио да се онн врате na своја места. 

Последња замерка je, господо, у погледу преме- 
ттаја учитеља, уопште, и то je баш навео Господт! 
Мшшстар Пуцељ, да се Учитељско удружење жаЈШ- 
ло, да сам преместио 2.290 учителва у Краљевишт. 

Јесто, господо, тачно јс,'нс знам само да ли je 
тачан тај број. али je приближап, може чак бити да 
je ствараи број мало и веђл, a.m знћ.м као позитев- 
но Да je од тога броја иремештено 1,600 no молби 
И могу вас уворити, тосподо, да сам сам лично — и 
ту iiociiM туну одговорност, како маралну гако и мн- 
торијалну — радио, ве no уобичајеној лракси, да 
(i;c то ррреме господа Е&чешвлв, него сам сс личпо 

трудио да у колнко je било могуће псправим неправ- 
де, које су биле учнњене у разним режимима. Прн 
том послу руководио сам се не само интересима слу- 
жбе већ такође и обзирима социјалним и обзирими 
n потребама породичним, нарочито код старијих у 
читеља, који су заслужили да дођу на боља места. 
Од ових 2.290 премештаја, и$око i.GOO премештено 
je no молби, да бн се задвољила и потреба школе i? 
да би се задовољилн п интереси самих тих учитеља, 
док je онај остатак од 800 било премештено no по- 
треби рлужбе, али такође н онп падају у исту кате- 
гориу као n ona господа из Дравске бановпне. У 
пптању еу или неиспуаени закопски услови. или 
су млађи учитељи моралв да се шжире с тпм да ус- 
тупе места старијим учитељима. n.in су билипо 
срвди неспоразуми између учитеља и грађанства. 
Сматрао сам да je у нптересу n школо и просвете да 
се сви тп случајеви изгладе, да. се једнп преместе 
na места других. У Дравској бановипн пико од учп- 
теља није био премештен из једне бановпне у другу, 
него je само извршена једна рокада у истој банови- 
ни, (Иван Пуцељ: To mije тачио. Премоштено нх je 
8 из једне баповнпе у другу!) Није осам, него чотп- 
ри само. Па ла пх je бпло и 18, то ое не би могло 
узети кас нека necpeha (Иван Пуцељ: A да сам ja 
то урадио. то би била несрећа). Имате учитеље у Ју- 
жпој Србији. којп n ако су премештепи нз пеке дру- 
iv бановине ne сматрају да су тиме страшпо погође- 
ни (Иван Пуцељ: Викало се na мене кад сам једнога 
преместио у Превесту, Моравска баповина!). Ja од- 
говарам само за свој рад. Ви се обрачунавајте са 
онима који су вам то пребацили. 

ETO TO je, господо, што сам сматрао да треба да 
одговорпм na примедбе г. сенатора Пуцеља, иошто 
on својим говором n напоменама, нека ми извшш и 
опрости, није претставио стварп опакве какве су. 
(Иван Пуцељ: Ннкога ппсте уверили да сте ви у 
праву, пего сам ja у праву). 

— Молим то je na г.г. сенаторима да оцене. 
Прегседнпк ap. Љубомнр Томашић: Реч пма 

г, сенатор Ђорђевић. 
Драгослав Ђорђевић: Госполо сепатори, има 

мпого проблема nanio просветне полнтикс, са којима 
бих се у претресу буџета Миннстарства просвете 
могао да позабавим, a нарочито оних уже стручпих, 
i;ojii су у вези са васпитањем нашпх будућих rpa- 
ђана. 

Алп, с обзиром на краткоћу времена, са којом 
морамо да рачупамо, и ne желећи да дискусијом o 
ii|io6,icMiiMa мпппстарства педагогије, како сам и у 
једном своме рапијем говору рекао, од Сената na- 
ii])aBiiM педагошки семинар, дозволите ми, господо 
сенатори, да се у вези са нашом општом државпом 
полптт.ом и једним специјалпим a значајпим по- 
слом; који се сада свршава у Мнпистарству npo- 
свете, задржим само na проблему пациопалног вас- 
питања name омладипе. Ha овоме проблему, који 
пије ужи, стручпи проблем једпога. стручног ресора, 
него ii проблем вшпе овега политички, који као та- 
кав заузима централни положај у општој дрлгавпој 
no штпци једне младе пационалне државе, која се 
тек изграђује. 

II ■vh'io IHTO je проблем пацноналног васпитаља 
папшх будућнх грађана више свега политички npo- 
блем, задржаћу се иарочито на политичкој страпи 
и политичкој важности његовој, како с обзиром na 
••итуацију у свету, тако и na нашу уиутрашњу 
ситуацију. 
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Господо сенатори, ми живимо у времену, када 
се без мало у свима државама света целокупан јав- 
ни живот развија сав у знадима најизразитијег и 
најдоследнијег национализма. Ko je год посматрао 
међународни живот могао je лако уочити факт да, 
нарочито у спољној политици, највеће успехе пока- 
зују баш оне државе, код којих je целокупан уну- 
трашњи живот заснован и диригован најстрожијим 
националним принципима и националним инте- 
ресима. 

Ми живимо у времену таквих међународних за- 
тегнутости услед неизмирљивих интереса великих 
капитала, који су у вечноме сукобу, да се данас 
цео свет, a не само Европа налази у истој ратној 
опасности, у каквој се налазио у 1914 години пред 
светски рат. Што, пак, рат још нвје плануо и што 
he се можда за извесно време ииак успети да од- 
ложи то je зато, што 1914 човечанство није знало 
шта je то рат, na му je скоро насумце прибегло, a 
данас je још жива генерација, која je све страхоте 
једнога модернога рата пребацила преко главе. na се 
свим силама брани и батрга да га бар одложи, ако 
не и сасвим спречи. 

И зато што je целоме свету јасно шта га чека, 
зато се грозничаво брзо решавају сви други уну- 
трашњи проблеми, да би се све моралне и матери- 
јалне снаге државе и нације ангажовале у припре- 
мама за оружану одбрану од једне страховите ратне 
опасности, која^е можда и на крају крајова иеће 
моћи да избегне. 

Ми живимо у времену, када су се државе света 
иочелс јавно падметати у наоружању и прнпремама 
за рат; ми живимо у времену, када иоједшга napo- 
ra, до зуба наоружани, отворено газе преко обавеза, 
иактова и међународних обзира и чипе све, на шта 
ворују да имају права, a за шта су убеђени да им 
други у овом треиутку не могу и не смеју да стану 
на пут. Ми живимо у врвмену, када парламенат Ве- 
ликс Британије, која je на своју штету a и на штету 
светског мира доскора.и сувише озбиљно узимала 
проблем разоружања, да Парламенат мирољубиве 
Велике Британије, тто je карактеристичиије него 
ишта за критичпост светске ситуације, јавно изгла- 
сава милијарде за иотребе претстојсћег рата. 

Тако je данас у целоме свету, a тако je парочи- 
то код неких напшх суседа, код којих je национал- 
ни живот доведен чссто до читавог делиријума. 

Међутим та и таква ситуација у свету, која he се 
— нека се нико не вара, — у том смислу из дана 
у дан све оштријс развијати док најзад ne дође до 
кидања и пуцап.а, та и таква ситуација и нама на- 
меће сличну ситуацију у нашој земљи, вслим слич- 
пу јер наш пациопализам никада не сме да оде до 
цјогаиизма. Дапас принции „ојајне изоловапости' 
(„сплендид изолојши") ne важи вишс пи за Волшсу 
Британију, a камо ли за нас, који смо легли na сред 
друма, који са запада води на исток и којима he 
јодпога дапа бити намстпуто да орунсапом руком 
бранимо овоју родпу груду. 

lll)e пего излојким у каквом сс стању налази 
nam нациоиалпи живот, xohy да ухсажем, колико je 
иаивпо вороватће неких који мисле да he се ипак 
Нввако све лепо свригати у свету и да ипак можемо 
JOHI мало да продрсмамо и без узнемиравања да 
уживамо у благодетима, којих иорсд све сполка iiavf 
иаметиутс кризе ипак има у овој земљи, благода- 
peha даровима 6ојкјим и нашвм крвавом зпоју. 

Доклегод постоји, господо сенатори, каиитали- 
стичко уређепл друштва и држава, дотле he посто- 

Јати непоштедна конкуренција нагомиланих капи- 
тала, која у крајњој линији води оружаном сукобу 
држава и народа. Све што се Чини, да се овакав 
крвави сукоб избетне и пре него што се избегне, све 
je то само и у суштшш пролонгирање сукоба док се 
не дочека. no оном Наполеоновом та.ктичко-страте- 
гијском правилу, да се у oдлyчyjyheм часу и на од- 
JIy4yjyheM месту буде јачи од непријатеља. Зато у 
целокупној историји држава и нација све што су 
оне у мнру радиле било je у крајњој линији — мо- 
рално и материјално спремање за рат, чији je једи- 
ни принцип од увек био: „Или се уклони, или се по- 
клони!" Kao што ђаци no школама све што раде 
— раде да једпога дана положе исшгг и оду даље, 
каогод што једап запатлпја све што ради — ради 
зато да једпога дапа своју робу изпесе na ппјацу 
и да са њом туче своје копкурепте, тако и све др- 
жаве и пароди коглегод постоје данашњп услови 
живота. све што раде на пољу духовпог и матери- 
јалпог живота, раде да најзад и no једломе фатал- 
ном закопу једнога дана положе испит на бојноме 
пољу, да једнога дапа, попут опога запатлије изађу 
на пијацу, али крваву, и да ту уновче своје морал- 
ne и материјалпе вредпости, да ту издрже конкурен- 
цију својих протпвппка. 

Тако je то откако je света n века, na било да се 
народп спремају за о(|)анзивап рат, за какав се не- 
када опремала nama херојска Србија, BO,iehn поли- 
тику ослобођења и уједињења свију Срба, Хрвата 
и Словенаца, или за дефанзивап рат, за какак мора 
дапас nama држава да се спрема. 

0 материјалној спреми парода за његову одбра- 
ну од спољиих пепријатеља брину се onn, у које 
највеће поверење има целокупан nam тропмонп na- 
po,! зајсдпо са пама овде. Зато je o томе пепотребно 
говорпти. 

Али за моралну спрему једпе државе да одоли 
ратпим опаспостпма пма да се брипе цела државна 
политика, a nanoce Мипистарство просвсте. чија je 
ужа дужност оргапизовати нациопално ваопитање 
једпе геперације. 

Међутим право оспособљепости једпога парода 
да изађс као победпик из једпога оружапог сукоба. 
до којега се, попавлЈам. при дапапт.им животпим 
условима, na крају крајева долазп, пема n no може 
бити без здравог, спажног и jaono оријептпсапог na- 
циопалпог и«ивота његовог. 

Али npe него што одем дал>е, и да ми не про- 
макпе, xohy да укажом na иошто, што сваки од иас 
na звао се on Србип, Хрват или Словенац, ста.шо 
мора да држи пред очима. Ми видимо, господо се- 
патори, icaito се — да пипкга друго ne 1Ш5ксм — да- 
нас грубом, оружапом, физкчком силом газе мо- 
ђупародпи уговори, пактови и арапжмапи. na чак 
и onn, na коje су појсдипе дрЈкаве давапс оввчане 
и доброволте своје пристанке. 

Има ли кога у овој земл>п, који позпаје ситу- 
ацпју у свету, у опом свсту дал.см и ближом нама, 
којисе nehe 'запитатп с обзиром na појаве, које само 
олепци ne впде: a шта he бнти, ако сс једпога дана 
и јодпога за нас поиоиољиог тренутка истом том 
оружаном и opramnonaiioM фпзичком силом погазе 
и onn међупародпи уговори који гараитују name 
др'жав11(> грапицо и иашу Д]1жавну терпторију? 

ETO разлога опољно-пошитичке пр^фоде, због 
којих свс IHTO jo озбпл.по, a парочито све тто je ii 
мговорно у овој земљи мора да поклони највећу и 
иајирсчу пажп.у no само оргаиизовап.у здравога II 
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снажнога националног васпитања будућих наших 
грађана, него и данашње наше генерације. 

Али, господо сенатори. и разлози нашег уну- 
трашњег дрлсавног живота налажу нам да овоме ио- 
слу поклонимо сву своју и највећу пажњу. 

Да не улазим у друге детаље овога питања, под- 
влачим да за један народ, a иарочнто за његову 
омладину нема ефикаснијег превентивног средства 
од свију деструктивн11Х лолитичких теорија и по- 
Ј;рета, na претстављале се one у форми ма којег 
;)11зма". него што je снажно нацпоиално васпитање, 
јасна национална свест и жарко национално оду- 
шевљење тога парода и његове омладине. Психо- 
лошки ово питаЈве посматрано, a народским речни- 
ком изражено — национализам према комунизму 
то je — клин клином! 

Исто тако за одржање приицииа монархије, и, 
код нас, за воличину ирннцииа славне дннастије 
Карађорђевића нема ефикаснијег средства од на- 
ционалног васпитања нашега народа, јер све што 
смо као народ и држава постигли'— постиглн смо 
иод мудрим и херојским вођством ове наше народне 
двнастије. 

Међутим. и насупрот свему горе изложеном, 
иаш националнн живот je неоријентисан, неоргани- 
зован и збуњен, a више свега тако анемичаи и мли- 
тав, да му се пулзираље скоро и ne oceha. Мислим 
на наш нациоиалии живот, посматрав ма са кога 
критериума нашега југословенског национализма. 

A HITO je такаи. узрок je у томс што он — n то 
треба мудро и поштено признати — своје животне 
сокове не црпв из дубоких, спонтаних и стихиј- 
ских снага широкпх иародних маса хрватских, срп- 
ских и словеначких, што je л сувише рођен, вођен 
л дијтгован одозго. 

Рекао сам у почетку да je проблем иационал- 
ног васпитања у тесној. оргаиској вези са основним 
проблемина nauier заједничког државног n нацво- 
нално! жнвота. 

И баш зато, што ми тај осповни проблем иашег 
унутрашњег живота, проблем међусобинх односа 
Х]»вата. Срба и Словенаца jom висмо решилн у 
пракси n на сввопште задовољотво, парочпто хрват- 
еких н словеначких народних biaca, баш зато ши-ме 
vidrin na здрав ii целисходав пачип решити тај про- 
блем нашег Југословенског надионално! васпихаља. 

Доклегод ми и теоријски и у ораксв не изве- 
демо начисто појам повог југословенског национа- 
лизма, дотле не мозкемо правилно решити im npo- 
г. HM југословенског националног вашштања наше 
школске омла.дЈт^- 

Доклегод. iiai;. иг рстпмо, са гсристанком сва 
Tpn дела нашег народа, проблем наших међусобЈгах 
односа, права и дужности, доклогод ми Срби и Хр- 
i-.uTii будемо преко јатагана разговарали, доклегод 
се ;,i ааше голико понављано и речима потврђивано 
срдско-хрватско-словеначко братство може рсћи по- 
II.VT .,I'(I|MI;III   Пијопца": 

..•'мијстпо je ОВО name братство, 
Очи иам ое мудпо погледају!" — 

дотле he цскисуиаи nam паднопа.ти живот. без чн- 
јег правилнот развитка нема нн опстанка a камо ли 
напретка у једиој државЕ, остатн неоријентисал, 
без полета, површан, уснл>сн, анемичап. Дотле he се 
народне масе држатв no странк, дотле he оне оста- 
јати у једиој више ii.in тље аржвриввној алотинен- 
uiijii према сваком југоеловенском националном по- 
крету; дотле lie nam југословениш нациошшни жи- 
BCiT битн без ове спонтаиостн, беа ono топ.пше, бсз 

оних стихијских снага овога национализма, који je 
изникао здраво и право из пшроких и дубоких сло- 
јева једнога народа o чијем je не само опште пацио- 
налним него и посебним племенским осећајтша, тра- 
дицијама, правима и дул^ностима дрлсава водила 
рачуна. 

Господо сенатори, ja овако данас говорим, чо- 
што сам 17 годана најактивније учествовао у иашем 
јавном животу и пошто сам у овом погледу „фидо- 
зофију по звездама учио" — да се опет послужим 
Горскнм Вијенцем, тј. пошто сам националпи живот 
на извору посматрао, и то на извору и у Војводшш, 
и у Босни, и у Јужној Србији, где сам дуго година 
држави и народу служио на највишим положајима, 
н у Шумадији, где сам рођсн и где и сада жшзвм, 
a и no свима крајевима наше Отаџбине од Љубллапе 
до Ђевђелије, где сам no општем народном и држав- 
пом послу често одлазио. 

Рекао сам да ми морамо извести начисто појам 
југословенског национализма. Ja сам o овој великој 
томп хтео да говорим у општој буџетској дебати, али 
пошто ми се тада није дала прилика, развићу je na 
другом месту — мислим путем.штампе. Овде могу 
само толпко да речем: за вољу једпог политпчког 
крутог доктрипарства, макар и добропамерпог, ми 
више немамо пи срца, ни нерава, пи рачуна да цео 
иарод држимо у једном напетом стању, у једној 
нервној кризи и узајамној завађености ,где се из 
огорчења. пркоса и пната. јер смо сви потомди Кра- 
љевића Марка. чине и такве ствари, какве се ншшд 
неће чипити, када буде пала ова мора са душе и 
јодних и других и трећих. 

У почетку свога говора нагласио сам да се у 
Министарству просвете сада довршава један велики 
и значајан посао. To je, госиодо сепатори, састав- 
љање и штампаље јединствених уџбоника за све 
ocHOBiio и средње школе у држави, n то уџбеника 
из националних предмета. 

Ja у ово питаве са овога места пећу детаљно 
да улазим. Али морам рећи — нека се у тим уџбе- 
ницима! не претера у југословенствовању! Нека у 
гим уџбеницима нсторија наша буде историја Хрва- 
та, Словепаца и Срба, a не историја Југославије, јер 
псторија Југославије и у буквалном и у ширем, не 
и у оном крајње широком, најпшрем смислу почи- 
ње ток од 1018 године. 

Нека у тим уџбеницима Томислав, Крепшмир, 
Петар Свачић, Матија Губец и њима равни буду ne 
југословенски, него хрватски краљеви, великани и 
мученици. Нека у тим уџбеницима Прешерн, Цан- 
кар и други великани слободно буду словепачки ве- 
лшани. Нека у тим уџбепшџша Немањићи, Кара- 
ђорђе и Милош ne буду југословенски, него српски 
краљевп, цареви, великапи и мучепици. Нека у 
њима она херојска војска na Куманову ne буде ју- 
гословепска, nero српска војска итд. итд. Heica се 
у тим уџбепшџша ne прикривају историјскс чпње- 
пице, пека се у њима ne фалсификује исторпја! 
Нека се то ne чшга пи са једпог моралпог гледишта, 
ни са гледишта једне најреадније дрлшвпе и нацпо- 
налне југословспске политш^е. 

Ми' пемамо потребе да (ј)алсификујемо пашу na- 
циопалну историју nn српску, ни хрватску, пи сло- 
веначку* баш зато, што смо и поред свих индиви- 
дуалпих разлпка, којих и у много nohoj мери има 
код свију других парода, којих има и код мепо и 
код мога рођеног брата, и код вас, и код ваше ро- 
ђепе браће. ипак један n јединствеп народ. Сваки 
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усиех.. свакп напредак хрватског народа нека се 
истакне као успех хрватског народа; свака победа 
хрватског народа у борбн за жнвотнп опстанак нека 
се истакне као усиех хрватског народа. Јер, да није 
било хрватских краљева. хрватске исторнје, хрват- 
ских успеха и победа у дугој историји братскога 
нам народа, не oir данас било хрватског народа, не 
би данас имали са киме да будемо уједињени. не би 
данас имали уз кога да будемо јачи него што Gn- 
смо билн да смо ми Србн самн. без браће Хрвата. 
Баш зато што су сви покретн. сва стремљења, све 
победе у хрватско.ј историји сачувалн од пропасти 
хрватски народ. они су тиме у стварн допрпнели ма- 
кар колико посредно и опстанку Југословена као 
целине. Исто важп за српску и словоиачку истерију. 

Нека се исторпја пзлољлг онако каква je, п иека 
се нашој деци no школама каже: ..Видпте, децо, ови 
нашп великани у iraiuo.j дуго.ј историји радпли су 
на своме терену, у својс време и за свој српски, 
хрватски п словеначки иарод. али баш зато онп су 
у крајњој линији радилп и урадили да су и Орби. 
ii Хрвати и Словенци кроз ове невоље и несреће 
прошли читави и дочекалн. да се данас и живи и 
здрави уједине у својој националној држави Југо- 
славији." 

Варају ое љуто опи, који мисле ла свако при- 
стајање на извеснб националне особености водп ка 
разједиљењу Словенаца. Хрвата и Срба. Само те- 
шко непознавање психологије уопште, a напосе пси- 
хологије маса можо некога навестн на овако по- 
грешне закључке. Не може се волети комшија, ако 
се нс воли брат и син. не могу се волета туђа деца, 
ако се но воле своја, не могу се волети братова 
деца, ако се не воле своја, не могу се ценити бра- 
тови vcuecii, ако сс не цене своји, не може се ценитв 
братова историја, ако се не цени своја! To je при- 
родан, асихолошкв ред ствари. 

Кад je рсч o схватан.у нечега новога, ; сихоло- 
IIIKO je правило да се не могу перципирати нови пој- 
мови, нове ндеје без помоћи тако званих аперцептив- 
IIIIX тј. старих ндеја, које већ имамо, итд. 

Старо je пак педагошко правило, a иолитика je 
социјална педагогија, ооцијално васпитање, т.ј. ду- 
ковно орвформираљв народа, — старо je педагошко 
ЕГравЕло да се нова духовност ROJU ваопитаника мозке 
изградизи само на старој, ослањајући се на стару 
II иастављајући се на стару. 

Ово зато да би се иостјшно, у току врвмена и 
применом читаиог система ширих васиитиих ието- 
да п тсхнпчких наставних средстава, a оолаљајући 
се na природне, индивидуалне псжхичке квалитете 
васгштаника, могла иа ариродан начлв формиратн 
једна његова нова духовиост, према једном напред 
утврђеном г.аспитиом ii.iaiiv. ирограму и ii.ioa.iy. 
Модерна педагогија ое сва базира на принцнпим i 
I;II,() зване индивидагалне психологије, која иде та- 
ко далеко да у нзоору ваопитних метода крајње 
консеквентно рачуна са нндивидуалношћу сваког 
појединачног ваопитаиика. Исто, дооловно важи и 
за национално n државнб васшггање једнога наро 
да no једноме мхштем нацирналном u државном ва- 
спитном узору, 

Ис улазећв даље у ono чисто педагошко [гита- 
t&e, x()liy само да naiviaciiM да у опровођењу нашег 
националнм васпитања, ешо U у практичном спро- 
вођењу политике држвног и народног јединства иа 
pa ;m..! психолошко-педагошких, a не оамо из раа- 

лога политичке тактике, мора се воднти рачуна o 
индивидуалним квалитетима и карактеристикама, 
o индивидуалним осећањпма, осетљивоетима, тради- 
цијама и сл. нашег српског, хрватског и словенач- 
ког народа. Мора, баш ради што бржег, што лакшег 
и што природнијег стаиања тога народа у један доц- 
нијп и јединствени национални југословенски тии. 

Само практичнн педагози знају какав отпор 
даје индивндуалност васпитаника према свима ва- 
сиитпим методама и како се никакав успех у ва- 
спитању не постиже, ако се са том индшшдуално- 
шћу не рачуна. Псто тако само практични и иску- 
сни политичари знају, a наше доба за то има нсу- 
више јасан пример у данашњем н:егативном, нега- 
торском, п ребелном политичком ставу целокуиног 
хрватског народа, на какав се отпор од стра.не јед- 
нога народа наилази, ако се ие водн рачуна o ње- 
говој индивпдуалности. 

Нека се једанпут код нас заиамти, да народна 
душа mije дивља глогпња, на квју можемо нака- 
лемпти и брескву и ћрупшу и кајгију и јабуку, 
како нам кад падие na [гамет! 

Kao IHTO видите, господо сенатори, ronopno сам 
начелно. не ипкримптпиући ннтта. ne оптужујући 
никога. 

A сада, и пре него што сврпгим свој говор. мо- 
ра.м да се осврнем na једну пзјаву. која je ime неки 
даи иала са ове говорппце. Сенатор г. Анђелино- 
вић рекао je ca овога места: „Нека се далас ради 
шта се хоће, алн he се у нашој земљи jom увек nalui 
велики број аристалица noштике Краља А.тексан- 
дра I, по.штпкг пародног   и   државног Јединства". 

Указујући на ову изјаву ja морам да je кори- 
гујгм. управо лопупим: „Нжје нстина да he ое у овој 
земљи nalui само иного, илв n врло, врломного при- 
сталица политике нашега Блаженопочившег Краља 
Александра 1. него je истина да je сав наш народ, 
ашром nami' простране државе за његову полатику 
народног и државног јединства!" 

Прихвати .in се тврђење сећатора г. А.нђелино- 
вића, да за ту аолитику у овој земљв нма само је- 
дав нзвестан, na макар и врло велики број приста- 
,IIIU,I, dina би се, прво, прихватила једна крња исти- 
na. a лруго. опет ћемо се почети да делимо na леги- 
тимисане n монополисане заточенике државног и 
народног јединства n ва све остале, који то ,диоу", 
који су чак и „издајице" народног n државног је- 
динства, 

Ппко паметан н ипко одговорав у рвој земљи 
не ставља у питан-е npiinmm државног и народног 
јединства. Налротив, сваки паметав n оваки одго- 
воран рачуна са п.пм као са фактом. A.m ono, што 
i,, ставља у питање n зашта n можемо и треба да се 
разликујемо, то су м<тодо, то су начини, којих heuo 
се држати у опровођењу практичне политике др- 
жавног n пародпог јединства. 

A да греба мењати те методе, Roje су Сриме- 
њиване ие после G јануара — како неки хопе да 
подвуку — вего више ii.in мап.с од самота почетва 
ствараља државе и од разппх, многобројних влада 
n режима, докаа нам je сама данашња национална 
li   ПОЛИТИЧКа   CTBapHOCT   nama.   КОЈу   mino   lic   МОЖ? 
,I.I одрече. 

Господо сенатори, -UMIO je n иорално je Гшти 
доследан. Алп доследал у ндеалима, a не n у мсто- 
лама за остварење тпх ндеала. A досадашње методе 
ваља мењати! Mn ае смемо у рме једне погрешно 
схваЉене доследности бити као онај тврдоглавн дб- 
кар који je 17 годииа употребљавао једнб nerc ле- 
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кове и примењивао једне исте медицинске методе, 
na и ако му болесник ни за 17 година mije оздра- 
вио, он-ипак неће у име неке доследности да пх 
промени! 

П још нешто морам да кажем, завршујућп свој 
говор. Сматрам за дужност да у' времену када се 
проламају две епохе у историји нашега народа изг 
јавим следеће: 

Прво. Када се људи посвађају. онн се не ком- 
плнментирају. Када će људи узинате, онда они не 
бирају речи,' све лепше од лешпих, да би једни дру- 
гима правили комшшменте, него све црње и горе, 
да Си једнн друге увредили, наружили, оклеветалп. 
И када у roj мсђусобној свађи ввћ до тога дође ;ш 
треба и оружја да се лате. има ли томе лека и какав 
je ту лек? 

Сасвим прост! 
Измирити cei 
И измириће С€ Хрватп са Орбима1 
Друго. Кад je мој рођени и једини живи брат 

у тешкој болести достигао темпера-туру од 40 сте- 
пеин. ja сам тада својим рођеним упшма чуо, да 
MU mije оставио на миру ии ona ии мајку. И шта 
сам ja тада радпо? Нисам довео жанда,рмержју да 
му кундаком поломи вилице и да му клештима иш- 
чупа" језик. него сам довео лисара и видаре да му 
ранс лече и да му темпвратуру смаље. И када су му 
лекари, мудри и искуснп. ране извидали и темпе- 
ратуру' смањили он mije ни зиао — a ja га ниеам 
потсећао — шта ми je у бунилу говорио, и мп смо 
се братски изгрлллп и изљубили. 

Тако he бити и с нша Хрватима и Опбима. 
II најзад. Kao Србив и као Југословен, илн ка- 

ко би г. Aiibc.umoiuili рекао: као Србин југословен- 
еке оријентацијв Ја xoll>7 №шо да каЖРад- У|!ала 

вам, браћо Хрвати, што сте бранећи и обранивши 
своје уже хрватске особености — које mimra ne 
сметају нашем заједничком животу. него напротив 
— vMimu.iii да такве исте наше особености сачувамо 
n мп Срби, и IHTO сте тп; тиме створили психолошке 
предуслове за један здравв и оналши југословенскн 
национализам. (Узвици: Живео!). 

///)rrm)»»;,-др. ЉубомирТомашић:Реч има сс- 
натор г. др. Франгеш. 

Dr. Oton Franjieš: Gospodo senatori, moram pri- 
je svega da se zahvalim Gospodinu Pretsedniku, koji. 
mi je i u mojoj otsutnosti dao reč i ipak dozvolio da 
govorim. 

Zahtjevi, koji se moraju stavljati na našu pro- 
svjetnu politiku dvojaki su: ona treba prvo da udo- 
voljava potrebama naroda i drugo ona mora biti vo- 
dena u nacionalnome duhu. 

U p.ogledu potreba naroda dolaze u prvome redu 
U obzir osnovne škole. Ove su još uvijek uređene je- 
dnako na selu i u gradu, i jednim i drugim je cilj da 
priprave djecu za nauke na srednjoj školi po istom 
naučnom redu, po istome štivu, i opsegu obuke. Ko- 
rektura se je tražila u t. zv. „produžnim tečajevima" 
na selu, odnosno »šegrtskim školama« u gradu, dakle 
opet po istome kalupu za selo i grad. Mi se moramo 
odlučiti na odlučnu promjenu u nižoj pučkoj .obuci 
i to— ja puštam iz vida potrebe grada — po osnovi, 
koju sam davno već predlagao, a koju ponovno danas 
iznosi prof. dr. M. Ivšić: seljačka djeca od 7 do 10 
godina polaze u školu u ljetnim mjesecima kroz 5 
mjeseci, t. j. u doba, kada i slabija djeca mogu da 
dođu do škole, koja je katkad po nekoliko kilome- 

tara od kuće udaljena. Djeca su svršila niža četiri 
razreda, polaze zimi školu kroz dalje četiri godine, a 
ta im daje odnosno ženskoj djeci za kućanstvo stru- 
čnu poljoprivrednu naobrazbu. Ovako ćemo nove ge- 
neracije odgojiti osposobljene za njihovo seljačko 
zvanje i stvoriti mogućnosti naprednijega gospodare- 
nja na selu. Naravski, da za ovakvu obuku treba ospo- 
sobiti i učitelje. To se može na taj način, da svi uči- 
telji i učiteljice nakon apsolvirane preparandije i svih 
potrebnih didaktičkih, pedagoških i opće naobraznih 
predmeta polaze u četvrtoj godini na srednja poljo- 
privredna učilišta gde se obučavaju u temeljima svih 
grana seljačkoga gazdinstva, .odnosno kućanstva. Ova- 
ko obrazovanim učiteljima treba na selu dati školsko 
zemljište na osobnu eksploataciju, a za slučaj premje- 
štanja osigurati odštetu za učinjene investicije, kao 
što je to slučaj sa poljoprivrednim referentima pri 
srezovima. 

Naše srednje škole proizvode apsolvente veoma 
nejednake spreme za visokoškolski studij. To nije. 
začudno: ako maturant iz Prilepa studira na Filozof- 
skom fakultetu u Skoplju i postane suplent u Štipu, 
pak da čitav svoj vek ne dođe ni do Beograda, šta 
takav naučnik može da dade svojim đacima, kakav 
on može biti odgajivač mladeži kroz svih 35 godina 
službovanja? Treba suplente premeštati tako, da upo- 
znadu što više krajeva naše države, da se upoznadu 
sa njezinom prostornom veličinom, sa njezinim pri- 
rodnim osobinama i lepotama, sa historijskim građe- 
vinama i spomenicima slave naše, — tada će se ovi 
moći dignuti nad uske horizonte regionalizma i po- 
stati valjani odgajivači srednjo-škclske omladine. 

Najteže je pitanje naših univerziteta i ostalih vi- 
sokih škola. Naša država sa 14 mil. stanovnika uzdr- 
žava tri univerziteta, dva fakulteta, visoku školu za 
trgovinu, akademiju glazbe i akademiju likovnih 
umetnosti itd. Mi imamo 25 visokih škola (univerzi- 
teta, fakulteta, pedagoških, komercijalnih, umetničkih 
ild.) sa blizu 1000 nastavnika, oko 15.000 polaznika 
od kojih niti 10% ne svršava studij. Svi ti zavodi pro- 
izvode intelektualce u tolikome broju, da oni prelaze 
potrebu našega osiromašenog naroda i našeg skuče- 
noga budžeta. No kraj apsolvenata se u narod vraćaju 
nesvršeni, za odabrano zvanje neosposobljeni ele- 
menti u tisućama, koji su nezadovoljni svojom sud- 
binom i traže bilo koji put, po kojemu će i oni bez 
zakonske kvalifikacije doći do zadovoljavajuće egzi- 
stencije. Ovoj hiperprodukciji se mora stati na kraj, 
možda najbolje na način kako to provodi Bugarska, 
po kojemu se ograničava polazak visokih ^škola na 
najspemnije abiturijente srednjih škola. Ovo je sva- 
kako humaniji način selekcije nego što je današnji, 
koji potpuno asocijalnim metodama visokih školarina 
i ispitnih taksa nastoji smanjiti priliv omladine k viso- 
kim školama. 

Razumljivo je da se proti plaćanju tako visokih 
taksa, koje iznose n. pr. na pravnome fakultetu 1400 
din., na medicinskome i na svim gde se moraju obav- 
ljati vežbe laboratorijama iznose one još mnogo 
više, a ispitne takse se penju u tisuće dinara, diže ot- 
por sa svih strana. 

Pomanjkanje državnih prihoda dovodi neminov- 
no do metoda štednje pri dotiranju visokih naučnih 
zavoda, koje su na uštrb naučnim ciljevima i uspehu 
rada. Ni u laboratorijama, ni u seminarima, ni pri 
vežbama na terenu, ni po naučnim ekskurzijama se 
ne mogu polučivati rezultati, ako dotacije nedostaju. 
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Nu u koliko postoji insuficijencija državnih sredsta- 
va u toliko postoji i hipertrofija u mnogim naučnim 
disciplinama. Imademo oko 16 katedra za arhitektu- 
ru, preko 20 za srpsko-hrvatski-slovenački jezik i li- 
teraturu, blizu dvadeset za povest itd. 

To prelazi sredstva a i potrebe našega naroda, 
čak i u uporedbi sa mnogo bogatijim narodima. Mi 
moramo nastojati da skoncetriramo stalne nauke, 
pak će se tada moći bolje dotirati pojedine katedre, 
seminari, klinike, laboratoriji itd. Za nas je veoma 
zgodno, što imademo za farmakologiju samo jedan 
institut, da imademo samo jednu visoku komercijalnu 
školu, jednu akademiju za likovne umjetnosti i jednu 
za glazbu, itd. Jer se time skoncentrišu naučne snage 
i materijalna sredstva, a, šta je možda isto tako 
važno, amalgamira sav naš podmladak u duhu jedin- 
stva naroda i državne celine. Svi ti mladi Srbi, Hrvati 
i Slovenci, ali i Nemci i Mađari i Slovaci itd. svi ti, 
družeć se u mladim danima za vrijeme školovanja u 
školi i van nje, odnose u život osećaj, da smo ipak 
svi Jugosloveni i da se ponosimo svojom domovinom. 

A šta vidimo da se radi? Kraj sve skučenosti sred- 
stava, kraj sve neosporivosti izloženih argumenata, 
u budžet Ministarstva prosvete uvrštava se suma od 
12,000.000 za ostvarenje Veterinarskog fakulteta u 
Beogradu, baš toliko, koliko je tome budžetu sma- 
njena dotacija prema god. 1934/35. Tako dakle sve 
preostale naučne ustanove dobivaju prema tome oko 
24,000.000 dinara manje nego bi primale po budžetu 
god. 1934/35. Držini da mi nitko neće osporiti pozna- 
vanje ovoga predmeta. Nikad jedan izdatak naših si- 
romašnih budžetskih sredstava nije bio više suvišan 
no što je taj. Samo Jugoslovensko veterinarsko udru- 
ženje donosi 15 XII 1935 rezoluciju u kojoj izjav- 
ljuje, da je Jugoslaviji danas dovoljan- jedan veteri- 
narski fakultet. To su velikim djelom apsolventi za- 
grebačkog, danas jedinog veterinarskog fakulteta, 
koji poznaju njegovo ustrojstvo ali i potrebu za ve- 
terinarima u državi, koju taj jedini fakultet u pot- 
puno dovoljnoj mjeri snabdeva. Da postoje kakovi 
bili stvarni ili nacionalni ili bilo kakovi razlozi, si- 
gurno bi taj zbor najviše interesiranih stručnjaka 
stvorio posve drukčiju rezoluciju. Nu stvarno ovaj 
fakultet potpuno može da pokrije svu potrebu za 
nadopunu i uvećanje kadra veterinarske službe u 
našoj državi, naročito ako se fakultet u Zagrebu iz- 
gradi prema stvarnim potrebama. To bi se dalo uči- 
niti sa daleko manjom svotom, no Što je ona za 
novi veterinarski fakultet u Beogradu. Čemu onda 
taj novi fakultet, čiji su ti interesi, kojima imade to 
dalje cijepanje naših institucija da služi? Potpuno 
mi je nerazumljiv.o kako može tim interesima da 
služi čak i načelnik Ministarstva poljoprivrede, čo- 
vek kojemu bi morala biti sveta dužnost da služi 
onim interesima cjeline naroda, koje sam prije spo- 
menuo, a ne da radi sa toga odličnoga mjesta u skroz 
protivnome smjeru. Neću da iznosim sve one nepro- 
vjerene motive koji su bili .odlučni za pokretanje 
ovoga problema, ali sam uvjeren, da g. Ministar pro- 
svete nije dovoljno obavješten o ovome pitanju i da 
on, da je obavješten, nikad ne bi stvarao ovakovu 
nesavremenu, obzirom na naše materijalne prilike ne- 
shodnu, a na naše nacionalne interese direktno štet- 
nu odluku. Ja apelujem na g. Ministra, da se dade 
svestrano   obavjestiti  pobliže   o   ovome  predmetu a 

dotle da nikako ne pristupa ostvarenju suvišnog, 
iz ništetnih razloga pokrenutoga novoga veterinar- 
skoga fakulteta. Naprotiv držim, da se imadu jedi- 
nom Veterinarskom fakultetu u Zagrebu osigurati 
potrebita sredstva koja će ga u potpunosti osposobiti 
da vrši svoju stručnu i patriotsku zadaću. 

Ograđujem se proti sumnjičenju, kao da bih ja bio 
protiv osnivanja ili izgradnje posebnih načnih in- 
stitucija u Beogradu. Naprotiv: Beograd ima svoj 
centralni biološki zavod za Jugoslaviju, imade Astro- 
nomsku observatoriju, na kojoj mu mogu zavideti ve- 
liki narodi, imade Centralni seizmološki institut, Dr- 
žavnu arhivu itd. Vojnu akademiju. Državnu saobra- 
ćajnu i železničku školu, tečaj za katastarski pod- 
mladak; svi se stručni ispiti za inžinjere i srodna 
znanja koja osposobljuju za praksu, polažu u Beo- 
gradu, čitav niz institucija postoji, čiji je studij i po- 
laganje ispita vezano uz Beograd; neka je, i neka 
bude i dalje tako. Neka se u Sarajevu ili Ljubljani 
diže jedina visoka škola za rudarstvo, neka ostane 
i dalje pomorska akademija u Dubrovniku, neka se 
za sva znanja i umjeća dižu prema potrebi visoke 
škole, ali u okviru naših potreba i sredstava, a i u 
vidu nacionalnih interesa neka se diže uvjek samo 
po jedna takova visoka škola i ta valjano dotira i 
izgrađuje. 

Ako bi ovako postupali, ako bi po potrebi ujed- 
nostručili i neke današnje institute i tako snizili iz- 
datke, onda ne bi moralo doći do tako očiglednoga 
zapostavljanja zagrebačkoga Univerziteta, kakovo 
je ono po ovom predlogu budžeta. Dovoljno je za 
ilustraciju ovoga fakta da navedem kako se za insti- 
tutske novogradnje i snabdevanje instituta u pred- 
ležećemu budžetu osigurava za beogradski Univer- 
zitet 8,000.000 dinara, za zagrebački tri miliona di- 
nara, akoprem zagrebački imade za čitav jedan fa- 
kultet i čitav farmaceutski odio više nego li beograd- 
ski a imade čitav niz započetih a neizgrađenih insti- 
tuta, laboratorija, klinika itd. koji stradavaju jer se 
ne dovršavaju. 

Htio bih svratiti pozornost Gospodina Ministra 
prosvete kao i Ministra za fizičko vaspitanje naroda 
na potrebu da se sportu posveti veća pažnja na vi- 
sokim i srednjim školama. Ne moramo mi odmah 
stvarati organizacije kakve postoje u Engleskoj i Se- 
vernoj Americi, ali svakako je poželjno, da se i u 
nas budi smisao^ za valjan i okrepljujući šport, da se 
priređuju utakmice između srednjih škola, između 
univerziteta itd., jer takove utakmice služe ideji zbli- 
žavanja naše omladine, a tako i najvišim ciljevima 
odgoja mladeži. 

Hoću da naglasim potrebu konačnoga uređenja 
naših akademija za likovnu umetnost i za glazbu, kako 
bi ove polučile stepen visokih škola i tako bolje mogle 
zadovoljiti svojim namjenama. 

Konačno treba da apelujem na Gospodina Mini- 
stra prosvete, da uredi pitanje naših narodnih pozo- 
rišta preko ovlaštenja koja su predvidena u amandma- 
nima, a naročito da kazalištu u Zagrebu omogući da 
se sanira na način koji mu je predložen. 

PretsedniK dr. Ljubomir Tomašić: Prekidam sed- 
niču a nastavak zakazujem u 6 časova posle podne. 

Sednica je prekinuta u 15 časova. 
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Претседник Др.Љубомир Томашић: Господо се- 
натори, паставља се седница тј. наставља се претрес 
буџета Министарства просвете. Реч има штатор г. др. 
Јосип Немец. 

Dr. Josip Nemec: Gospodo senatori, uzimam riječ 
zbog jedne stvarne potrebe, koja se odnosi na grad 
Petrinju, Savske banovine, mjesta mojega boravišta. 
Grad Petrinja imade već više nego 50 godina Učitelj- 
sku školu, koja je odgojila lijepi broj učitelja, koji su 
služili na ponos naše Otadžbine i odgojili clobar pod- 
mladak, služili za razvijanje naše nacionalne svijesti, 
a bilo je medu njima i dobrovoljaca u svjetskom ratu 
za oslobođenje i ujedinjenje. Osim toga grad Petrinja 
imao je i realnu gimnaziju, a kad je došlo ono vrije- 
me da treba da se reduciraju škole, reducirana je naj- 
prije realna gimnazija, a za utjehu nam se govorilo 
da to mora da bude, ali da zato ostaje u Petrinji Uči- 
teljska škola. Ta realna gimnazija prenesena je u su- 
sedni grad Sisak, tako da je ona pokupila sve one 
đake koji su polazili našu školu u Petrinji. Međutim 
počela je da se likvidira i preparandija, koja usljed 
obustave novih upisa ima za dve godine da prestane 
postojati, pa tako stojimo u pogibelji da ćemo ostati 
i bez ove škole.    Ovo je neopravdano i zato što u 

Sisku škola nema dovoljno mesta da primi sve one 
đake koji su bili tamo upućeni. 

Gospodin Ministar se tužio i žalio, kako postoje 
velike neprilike zbog pomanjkanja dovoljnih zgrada. 
Sisačka gimnazija je prepuna, u Petrinji ostala su 
samo 4 razreda, prestaće i preparandija i tako će osta- 
ti u tom gradu velike Ijepe prostorije, a neće biti ni- 
kakove škole, dok Sisak ne može tako veliki broj 
učenika da primi. Usljed toga će nastati velika nepri- 
lika, velika poteškoća i za profesore i za đake i za 
roditelje. 

Grad Petrinja obratio se na g. Ministra prosvete 
s molbom, da se obnovi bar sad realna gimnazija, kad 
ima da prestane učiteljska škola. Taj zahtev potpuno 
je opravdan, jer u Petrinji ima mnogo ureda, ima 
mnogo činovnika, ima mnogo vojske, ima mnogo 
oženjenih oficira, i njihova deca nemaju kud da idu 
u školu, a mi znamo kako je danas teško činovniku 
i oficiru da svoju decu školuju na strani. Svemu tome 
bi se pomoglo i vrlo lako i bez velikih troškova, kad 
bi se otvorila ta četiri viša razreda kao što grad Pe- 
trinja traži. Zgrade su već tu, kao i svi potrebni in- 
strumenti, vodovod, sve što treba jednoj školi; dakle 
ne bi bilo apsolutno nikakvih troškova, već jedino da 



200 XI РЕДОВНИ САСТАНАК — 25 МАРТА  1936 

se izvestan mali broj profesora plaća, mesto u Sisku, 
u Petrinji. Međutim gradska opština obratila se na 
g. Ministra prosvete podneskom u kome ona na sebe 
preuzima nošenje svih troškova koji su skopčani sa 
tom školom, pa prema tome apsolutno ne može biti 
govora da bi finansijska strana bila zaprekom da se 
udovolji toj opravdanoj želi građanstva. 

Cospodo senatori, čitav onaj kraj gravitira u po- 
gledu školovanja u Petrinju, što sad nije moguće 
s obzinom na poteškoće koje opstoje u školi u Sisku. 
Higijenske prilike su povoljne, jer je Petrinja na je- 
dnom zdravom mestu, ima brdina, ima kanalizacije, 
ima vodovoda, asfalta, uopšte je potpuno uređen grad 
ka.o malo koji, a život za đake daleko je jevtiniji no 
igde na drugom mestu, pa je baš usled toga što su 
tako povoljne prilike šteta što je sada đacima one- 
mogućeno da idu u Petrinju. 

Ja sam slobodan. Gospodine Ministre, da vam 
obratim pažnju na ovu malu opštinu grada Petrinje, 
koja je preuzela na sebe dužnost nošenja celokupnih 
troškova, pa vas molim da biste nastojati udovoljiti 
toj svakako opravdanoj molbi i želji građanstva. 

Претседнш др. Љубомир Томашић: Има реч 
г. Министар просвете. 
Мииистар просвете ДобривојеСтошовић:Господо 

оенатори, у вези примедаба које je ставио еенатор 
г. Немец част ми je изјавити следеће. У погледу уки- 
лаи.а учитељеке школе у Петрињи где сада постоје 
свега два разреда, то аначи поти и четврти разред, 
o томо jo донота одлука jom пре три године, што зна- 
чп господо, да ова Краљевска влада није учинила 
никакву неправду варопш Потрињи. Друго, што со 
Tim' укадаља гимназије у Петрињи, г. севжгар нам 
imjr ttaafio кад je та гимназнја укинута. \ко со но 
варам она je укннута jom 1929 године. (Др. Јосип 
Немец:11о арилшш!) Дакле иту ова Краљевска вла- 
ла не Movivi' имати никак-ве одговориогтп. 

Morao бих jom да кажем само mni иожемо ми 
урадпти да се msije на cjfcpes мхгеву v. ееналгора. 
•Ja сам јутрос у своме eiccii03§y взлсжво какиа je си- 
туација у погледу арепарандија у нашој земљи. Ja 
нисам могао ово године дозволити огварање првог 
разреда врепарандије у Петриња из разлога гато у 
Савској naiiomiini MU имамо осам арвпарандија, •х' 
Дравокој баиоиинн пмамо 9 арепарандија, док иеђу- 
TiiM у целој Вардарској бановинв имамо сжега једну 
препарандију. Ако смо мп за неку равноправност, 
онда, господо, треба повости мало рачуна n o Вар- 
дарској бановини. Јер, људи из Вардарсвв бановине 
долазе врло чосто у коптакт оа Мипистром аросвете 
п кажу: Како je могуће да се дозволи да сннови 
nanio паиоиппо не могу да дођу чак да буду im учи- 
iv.hii. него су осуђенн од стране свију режима, na 
'iai,- H o.i оеог рвжима, да у најбољем случају буду 
фамулусв у шко.јама, да буду слуге онвд учитеља, 
војл долазе из других оамоиииа. Ja мислим, господо, 
да IIOTI' се гп г.кјжити ca миом. да су omi потпуно 
у праву. To je, што се тичо арепаравдија. 

Ja сам јутрос такођо изнео и статистичке подат- 
ке како MU стојимо у погледу учитељских калдидата, 
т.ј. пфтсппх учитеља, који чекају на постављењ£1 
већ 4—г> година. Шслим да не бв (5ило много мудро 
иугтпти n дал.о да све ono гимназије примају децу, 
као mio су до оада иримаде, Пи знахе врло добро да 
у арепарандије иду обично деца сиротих родитвлл, 
деца раддика, уопште људи ооцомапптх. Када ми 
већ данас имамо 2.000 молби ва постављења, миолим 
да не Ои било млого мудро повоћавати кадар учи- 
теља и стварати jom већс незадовољство no само 

код кандидата. него стварати још веће незадовољ- 
ство код самих ђачких родитеља, који су очекивали 
9 година да нх синови ирихвате у старим данима. 

Молш Вас, господо сенатори, да ми дозволите 
још да кажем какву политнпу ми водимо у погледу 
препарандија. Када сам дошао у Министарство про- 
свете. ja сам сматрао да и у том погледу треба да 
буде извеснс равноправности. Ми смо донели одлуку 
да со на територијама свих већих бановина оставе 
no три препарандије. a на територнјама мањих баио- 
вина да се оставе no две препарандије. За прво време 
нисмо могли урадити ништа боље, a у будуће видо- 
ћемо ако можемо постепено да уведемо потпуну рав- 
ноправност у погледу броја Школа no бановинама. 

Што се тиче гимназије у Петрињи, као што сам 
нагласио, ми но можемо носити никакву одговор- 
ност. господо сенаторп, за оно што je урађено 1929 
годпне. (Др. Јосип НемецгТо признајем.) У том no- 
гледу могу да вам кажем и ово, да за сада у Мини- 
старсгву просвете имам око 00 молби за отвараље 
гимназија. Један добар део тпх молби испуљава усло- 
ве којо пспуњава и Петриња, a један добар други 
део молбп не испуњава те услово. Данас цео свет из- 
гЛеда да жели да има гимназијо. Зашто? Зато што 
код нас постоје у главном две врсте школовања: 
виша настава и средњошколска настава, која се пре- 
зентира у гимназијама. 

Ja сам јутрос напоменуо у своме експозеу да 
Краљевска влада жели да изврпш реорганизацију 
целокуппог нашег школства, али не у том погледу 
да се iiOBcha број гимназија, него да се створи иови 
Tim школе, која he давати стручњаке нашој земљи, 
којо мп данас немамо и за које морамо да узмемо, 
као IHTO сам нагласио, или странцо илн аматере илк 
самоуке. 

Може бити да ke се тошкоће у погледу петрињ- 
ске гимназије репшти бржо с обзпром да je град, од- 
носно отитина. поднела молбу да сввтрошковесноск 
сама, a ла држава даје бамо наставнике. Сада у том 
погледу не могу да вам кажвм ништа процизио'зато, 
IHTO пмам масу такиих молби из других арајева, a.in 
свакако ако буде могуће, одобриИомо и.м оамоупрап- 
иу пшназиЈу под условом да иосло годину, две или 
гри, као IIITO то обичпо бива, не траже да се иста 
пребацв na државнн буџот. 

UpncrOiiuK др. Љубомир Томашић: Тиме je 
свршвн протрос Раздела V — Мпппгтарства просве- 
■iv. na ii|ir.iii;iiiMo na гласаље. Молим г. нзвестиоца да 
прочита партију I!)."). 

//.■;<,4YT//./«/< Јован Алексић ирочита партију 195. 
Претеедиик др. Љубомир Томашић: Прима ли 

Сенат партпју 19.-)? (Ирпма.) Објавл>ујсм да. јо nap- 
тпја  195 прпмл.гил. 

(За овнм јо Сенат, гласајући седен^м и устаја- 
n.oM o ri;,ii;o,i појодппој партпјп у смцслу чл. 102 
УсЈтава и § o: Закона o пословном реду у Сопату. 
npiiMiio цсо буџст расхода Раздсла V — Мшти- 
старства просвете n то од партијв 190 до закључ- 
но 315х.) 

Тиме јо Сенат примио и Раздсо V — Миннстар- 
ство лросветс. Првлазимо na претрес Раздела VI — 
Мпппстарства niiocT|)aiiiix послова. Молим Госпо- 
дина Претсодника Кралзсвске владс и Мшшстра 
иностраних послова др. Отојадиновића да узмо реч. 

Првтседник Министарског савета u Миниотар 
iniDCTiKiKicr пбсловадр. Милан СтоЈадинови}!: Гооцо- 
до оенатори, o спољној аолвхица КрадБевске владе 
имао сам част да говорим oiiimipniijo пред Финансиј- 
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ским одбором Сената. Toj седници одборској прису- 
ствовао je и јсдан велики број сснатора и стога ми- 
елим да сам, госнодо сенатори, већ довољно и детаљ- 
но обавестио како o главним циљевима наше спољно 
политике, тако и o неким актуелним пнтањима која 
су ових дана на днсвном реду. 

Наша спољна нолитика остајс онаква иста, ка- 
кву сам већ имао част изложитл у дскларацији \\\y,\- 
љевске владе. Сам пак буџет Мииистарства иностра- 
них послова у нсколико je мањи него што je био 
претходне године и стога моллм господу сенаторе да 
тај буџет изволе усвојита онако како je предложен. 

Иретседтскар. ЉубомирТомашић: За реч се je 
јавио г. сенатор др. Анђелиновић. 

Dr. Grga Andelinović: Gospodo senatori, velika 
pitanja koja muče i evr.opsku i svetsku javnost nisu 
našla razjašnjenje u govorima g. Ministra spoljnih 
poslova. Znam da je teška situacija i da rešenje teku- 
ćih političkih pitanja u vanjskoj politici ne mogu da 
nadu ni pretstavnici velikih država, kojima stoje na 
raspolaganje i velika sredstva i velika snaga. Ali ipak 
mislim, da bi Ministar spoljnih poslova Jugoslavije 
mogao da ima o svim tim problemima stalnije i odre- 
đenije mišljenje. 

Naša spoljna politika izgleda kao da je vodena 
van našeg detokruga i van naših snaga, a mi da se 
dajemo voditi događajima i okolnostima van našeg 
domašaja. Ja znam da mi — a ni jače sile od nas ne 
mogu — ne možemo da v.odimo samostalnu vanjsku 
politiku, ali mi bi prema našim snagama, kada bi te 
snage bile sređene, mogli postići, da se naš glas čuje 
u koncertu evropskih država. 

G. Ministar spoljnih poslova u Nanodnoj skupšti- 
ni i Finansijskom odboru Senata dao nam je jedan 
više manje novinski pregled vanjske situacije. Ljudi, 
koji prate našu i stranu štampu, u prvom redu oni 
koji se malo više kritički i dokumentarno bave vanj- 
skom politikom, nisu mnogo mogli ni da nauče ni da 
čuju iz govora g. Ministra spoljnih poslova. M.oje je 
mišljenje, da je g. Ministar spoljnih poslova u ovom 
domu i u .ovim momentima mogao biti mnogo pre- 
cizniji i mnogo dokumentovaniji, jer je stanje u svetu 
tako, da nas može da iznenadi sa vrlo fatalnim doga- 
đajima, prema kojima mi kao narod i država nećenvi 
moći da ostanemo ravnodušni. 

Gospodo senatori, glavna .osnovica naše spoljne 
politike je čuvanje stanja stvorenog ugovorima o 
miru. Tome ima da služi naš savez sa Francuskom, 
kao i savez sa Cehoslovačkom i Rumunijom tj. Mala 
Antanta s jedne strane, a savez sa Riimunijom, Tur- 
skom i Grčkom tj. Balkanski sporazum s druge stra- 
ne. Ja bih bio zahvalan g. Ministru spoljnih poslova 
da nam je ipak dao površni pogled o međusobnim 
odnosima država Balkanskog sporazuma. 

U susednoj i prijateljskoj Grčkoj tretira se u 
javnosti i medu političkim strankama pitanje širine \ 
opsega, tako da kažem, Balkanskog sporazuma tj. u 
koliko i u kojim slučajevima Balkanski pakt veže Grč- 
ku prema ostalim državama potpisnicama. 

Naš odnos prema Grčkoj bazira se ne samo. na 
zajednici interesa, nego i na tradicionalnim vezama 
prijateljstva našeg i grčkog naroda. Ali gosp. Mini- 
star spoljnih poslova mora o ovom pitanju i o gle- 
dištu Grčke voditi računa, jer naši što uži prijateljski 
odnosi prema Grčkoj .ovise u prvom redu o držanju 
same Grčke. Na njenu lojalnost i saradnju imamo pra- 
va računati isto onako i onoliko, kao što i koliko ona 
može na nas da računa. 

Ja sam uveren, da je polemika po ovom pitanju 
više odjek unutarnjih grčkih odnosa, u koje mi niti 
ulazimo niti hoćemo ulaziti, a da je za Grčku Balkan- 
ski sporazum osnovica rada i saradnje na Balkanu, 
kao što je to i za Jugoslaviju. 

Gospodo senatori, dve balkanske države nažalost 
nisu, iz raznih razloga, pristupile Balkanskom spora- 
zumu: srodna nam Bugarska i Albanija. 

Albanija je ovih dana proširila i utvrdila savez 
sa Italijom. Verujem da su širina i opseg obnovlje- 
nog saveza pomalo iznenadili naše Ministarstvo spolj- 
nih poslova. 

Cela naša politika prema Albaniji bazirala se je 
i bazira na principu slobode i integriteta Albanije. 
Prema tome mi imamo samo da sa iskrenim zadovolj- 
stvom pozdravimo svaki korak Albanije, koji — pre- 
ma mišljenju albanskih nadležnih faktora — njezinu 
slobodu osigurava i njezin integritet garantuje. Ali 
naša vanjska politika mora da bude na čisto, da je 
ovime Albanija i finansijski i vojnički usko vezana uz 
Italiju, da je Otrantski prolaz za nas zatvoren i da je 
Albanija u neku ruku postala operacionom bazom 
talijanske politike na Balkanu. 

Gospodo senatori, svečano se naglašava, da je 
front Streže u stadiju obnavljanja. To je bezuslovno 
za mir u Evropi velika dobit, jer dobri odnosi Fran- 
cuske, Italije i Engleske preduslov su opšteg smiriva- 
nja i olakšanja teške atmosfere, koja je ovih zadnjih 
meseca pritisla Evropu. Ali naš bi nam g. Ministar 
spoljnih poslova mogao nešto da kaže i o manifesta- 
cionoj poseti ministra spoljnih poslova Austrije i Ma- 
đarske u Rimu, koji tu optimističku atmosferu Streže 
malo zamračuju svojim revizionističkim tendencama; 
Austrija naglašujući da je pitanje restauracije Habz- 
burga isključivo njena unutarnja stvar, a Mađarska 
ističući otvoreno i prikriveno, u raznim prigodama, 
pitanje integriteta nekadašnje Ugarske. 

Italija, naslonjena na Austriju i Mađarsku u Po- 
dunavlju, a na Albaniju na Balkanu, u direktnom je 
kontaktu sa našom državom u svim našim interesnim 
područjima. Njezina situacija verovatno će biti po- 
jačana ishodom rata u Africi. 

Ne .nameće li se pitanje, gospodine Ministre, da 
pri razgovorima, koje vode naši francuski i engleski 
prajatelji, sudelujemo i mi — direktno ili indirektno 
— da u skladu sa interesima velikih sila efikasno za- 
štitimo i interese naše države. 

Ja sam istakao to moje mišljenje i svojedobno 
u momentu prvih razgovora g. Lavala sa g. Musolini- 
jem. Naš narod i naša država nisu nikada stali u ofen- 
zivnom stavu prema Italiji i tražeći poštivanje svojih 
interesa, spremni su bili da poštivaju i interese svo- 
jih suseda. 

Gospodo senatori! Nemačka g. Hitlera vojnički je 
zaposela Rajnsku demilitariziranu zonu i time povre- 
dila i Versajski ugovor i Pakt Lokama. Francuska je 
s pravom protestirala protiv jednostranog kršenja 
ugovora. 

Mi, sa naše strane, ne možemo nego da iskreno 
želimo, da u ovom pitanju između Nemačke i sila pot- 
pisnica ugovora u Lokarnu, a u prvom redu Francu- 
ske, dođe čim pre do časnog mira i sporazuma. 

Nemačkom narodu iskreno želimo da u društvu 
evropskih naroda preuzme ulogu koja mu po nje- 
govoj snazi i vrednosti pripada. Ali u nikojem slučaju 
ne možemo da od sebe odbacimo obaveze, koje ima- 
mo prema ugovorima, prema Ligi Nareda i prema na- 
šoj tradicionalnoj saveznici Francuskoj. 

Gospodo senatori, dužnost mi je pri tome, da is- 
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taknem dve vrlo važne činjenice, koje specijalno naš 
narod interesuju. i od vitalne su važnosti. 

Prva je, da bi situacija prema Nemačkoj u ovom 
sporu bila mnogo jača, da se u sp^ru Italije kontra 
Abisinije postupilo dosledno prema pravoreku Lige 
naroda. Ovako vrlo lako može da ispadne, da se snaga 
Lige naroda ispoljava samo kad su u pitnju male dr- 
žave, a da prema velikim Liga naroda zna da zatvori 
ne samo jedno nego i oba oka. 

To je, kako rekoh, za nas kao malu državu, koja 
je iskreno pristupila Ligi naroda i koja je ozbiljno 
shvatila svoje obaveze prema istoj i prema čovečan- 
stvu, od vrlo velike važnosti. Ne bih hteo, da mi ispu- 
njavamo sve naše obaveze prema Ligi naroda kad se 
radi o koristi drugih, a kad nama Liga ustreba, da 
ona podbaci, kao što je to već jednom u vrlo kratkom 
periodu naše istorije i podbacila. 

Drugo, a to je u vezi sa onim prvim: pitanje 
sankcija kao primene kaznenih odluka Lige naroda. 
Govori se o eventualnosti primene sankcija i prema 
drugim državama. Mi nikada nismo bežali od svojih 
obaveza. Ali upozoravam na činjenicu da smo mi i u 
pitanju Italije ispunili svoje obaveze, dok Austrija i 
Mađarska nisu. Usprkos toga ni Engleska ni Francu- 
ska nisu povukle iz toga fakta nužne konzekvence, 
na koje su po mom mišljenju bile dužne i politički i 
moralno. 

Izgleda, kao da smo mi našim volovima zvani da 
svršimo ono, što su velike sile imale da svrše svojim 
petroleumom i svojim benzinom. 

Nadam se da je o svemu tome razmišljao gosp. 
Ministar spoljnih poslova. 

Gospodo senatori, pitanje odnosa pojedinih drža- 
va prema Rusiji je poglavlje za sebe. Nesumnjivo teš- 
ko se odlučiti na jedan odlučan korak, dok je Moskva 
ne samo. političko središte Saveza sovjetskih federativ- 
nih republika nego i središte »Kominterna«, koja je 
glavni politički faktor i u unutarnjoj i vanjskoj politi- 
ci Rusije. 

Neću da ulazim u tu stvar, ali moram upozoriti 
na jednu činjenicu, koja u našu vanjsku politiku unaša 
veliku zabunu. Rusija je u istom odbranbenom siste- 
mu u kojem se i mi nalazimo. Ona je politički i voj- 
nički saveznica naših saveznika, Francuske, Čehoslo- 
vačke, Rumunije i Turske. 

Naš Ministar spoljnih poslova morao je u taj od- 
nos uneti malo više jasnoće i nastojati da naša zem- 
lja ne dođe u jedan takav kontradiktorni stav, koji 
nas u jednom odlučnom momentu može dovesti u je- 
dan vrlo prekaran položaj . 

Gospodo senatori, u jednom se potpuno slažem 
sa g. Ministrom spoljnih poslova. To je da je za nas 
povratak Habsburga u Beč ili Budimpeštu akt kršenja 
mira i uzrok novih ratova u Podunavlju, a možda i u 
celoj Evropi. U tim pitanjima naša Vlada treba da bu- 
de nepopustljiva, i prema neprijateljima i prema pri- 
jateljima koji situaciju d^obro ne poznaju. 

Ko želi da mu budemo prijatelji, treba da najprvo 
u tom pitanju pokaže da je naš prijatelj. 

U ovom pitanju ne može da bude ni popuštanja 
ni kompromisa. 

Gospodo senatori, začudno mi je da g. Ministar 
spoljnih poslova ni ovde, ni u svom izveštaju o vanj- 
skoj politici datom u Finansijskom odboru Senata, 
nije ni reči spomenuo o našem odnošaju sa Svetom 
Stolicom. Mi smo nedavno svečano potpisali Konkor- 
dat i preuzeli obavezu, da ćemo taj Konkordat u naj- 
kraćem roku ratifikovati. 

Od kolike je važnosti za nas sredenje naših 
odnošaja sa poglavicom rimokatoličke crkve, suviše 
je da ističem. Oko, 6 miliona katolika u našoj državi 
već 17 godina čeka sredenje odnosa između katoličke 
crkve i države putem Konkordata. Sve nas je obrado- 
vala vest da je konačno obostranim sporazumom to 
postignuto. Uvereni smo bili, da će se Konkordatom 
ne samo srediti odnosi katoličke crkve prema državi, 
nego da će se time uticati i na sređivanje interkon- 
fesionalnih odnosa uopšte, a donekle i stišavanje ple- 
menskih strasti medu Hrvatima i Slovencima. 

Međutim, kao da je čitava stvar pala u vodu. 
Konkordata nema, ratifikacije nema, a nema ni- 

jedne reči o tome u izveštaju g. Ministra spoljnih 
poslova. 

Ovi i ovakovi slučajevi vrlo su retki u diplomat- 
skoj istoriji, osobito u odnosima sa Svetom Stolicom. 
Imali smo Neptunske konvencije, ako se ne varam, ali 
ni tu se nismo dobro proveli. 

Onda se nemojmo čuditi da nesređeni konfesio- 
nalni odnosi, osobito sa katoličkom crkvom, pogorša- 
vaju naše i onako nesređene unutrašnje prilike. 

Ja bih molio ne samo g. Pretsednika Vlade i Mi- 
nistra spoljnih poslova, nego i g. Ministra dr. Ko- 
rošca, koji smatra u neku ruku da pretstavlja sav ka- 
tolički deo našeg naroda, da u tom pitanju uzme učeš- 
ća, uloži sav svoj upliv i nastoji svom svojom energi- 
jom da se to pitanje reši ispravno i korisno po crkvu 
i državu. 

Gospodo senatori, evropska situacija je vrlo teš- 
ka. Čitav svet se nalazi u previranju. Pitanje demili- 
tarizacione zone na Rajni i povreda ugovora Lokarno, 
pitanje anšlusa i restauracije u Austriji, italijansko- 
abisinski sukob i spor Engleske i Italije na Sredozem- 
nom moru, sukob na skrajnjem Istoku i zaoštrenost 
rusko-japanskih odnosa, to su sve problemi koji prete 
da upale svet strasnijim ratom od onoga kojeg smo 
nedavno preživeli. 

Ekspanziona politika Italije, Nemačke i Japana, 
triju velikih i radenih naroda, s jedne strane, a.bolj- 
ševistička ofanziva Rusije s druge strane, drmaju te- 
meljima postojećeg stanja i prete postaviti svet na 
nove osnovice, kojima vrednost još ne znamo. 

U tim teškim momentima bilo je očekivati da će 
nam visoka Vlada, da će nam g. Ministar spoljnih po- 
slova dati jedan opširniji, jedan dokument.ovan izve- 
štaj o našoj spoljnoj situaciji. U tim momentima naš 
narod treba da ima veliku pribranost i jak osećaj na- 
cionalne solidarnosti. Mali narodi i male države u 
opasnosti su da u jednom velikom sukobu budu satr- 
vene, ili bar bačene u vrtlog, iz kojeg će teško čitave 
da se izvuku. 

Mi moramo stoga, gospodo senatori, u prvom re- 
du nastojati da sredimo naše unutarnje prilike i sav 
narod uverimo, da mu je spas i sigurnost samo u za- 
jednici i saradnji. Vlada g. dr. Milana Stojadinovića 
nije u tom pogledu bila na visini. 

U prvom redu moramo osobitu pažnju posvetiti 
našem oružanju i vojsci, bez koje ne možemo da ima- 
mo reči ni u miru, ni u ratu. 

Stare oprobane saveze sa prijateljima iz Male an- 
tante i Balkanskog sporazuma treba još jače utvrditi. 
Osloniti se još više na velike saveznike iz Svetskog 
rata, tradicionalnu prijateljicu Francusku i Englesku, 
koja je po svom sastavu i organizaciji najveća garan- 
cija mira u svetu. 

Koliko god Liga naroda nije ni iz daleka odgo- 
vorila svom velikom pozivu, to je ipak jedini forum 
u kome se mogu i moraju da rešavaju sva sporna pi- 
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tanja medu narodima. Mi moramo ostati na toj legal- 
noj osnovi saradnje država, velikih i malih, u punoj 
ravnopravnosti. Ako iziderao iz toga okvira, bacamo 
Evropu i ceo svet u nove bezizlazne ratove koji prete 
smrću civilizaciji i kulturi čitavog čovečanstva. 

Gospodo senatori, imao bih još da govorim o 
instrumentima, kojim se naše Ministarstvo spoljnih 
poslova služi u svom radu. Drugim recima morao bih 
da podvrgnem kritici personalnu politiku g. Ministra 
spoljnih poslova. Ali ne volim govoriti o ličnim pi- 
tanjima. 

Upozoriću ga sam.9, da je ovo jugoslovenska dr- 
žava, dakle država Srba, Hrvata i Slovenaca, i da je u 
interesu našeg prestiža i našeg pretstavljanja prema 
vanjskom svetu da se i u organizaciji naših pretstav- 
ništva na strani vidi, da odgovornost za našu vanjsku 
politiku preuzima čitav narod. Ne tražim ja ključ, a 
najmanje plemenski ključ, ali tražim pravicu i ravao- 
pravnost. To sam tražio kod svih ministara vanjskih 
poslova bez razlike. 

Ne da se ničim, — g. Ministra ne krivim nego 
ističem jedno principijelno, gledište — opravdati ova- 
kav nesrazmer hrvatskih i slovenačkih činovnika u 
Ministarstvu spoljnih poslova i kad bih hteo mogao 
bih izneti vrlo teških primera. 

U interesu narodne stvari je da celi narod oseti 
da je on n.osilac države i državne politike. To je u pr- 
vom redu potrebito kad se radi o našoj vanjskoj 
politici i pretstavništvima u inostranstvu. Ja se nadam, 
da će g. Ministar spoljnih poslova u ovom pitanju pri- 
miti naše sugestije. 

Gospodo senatori, mnogo i duga bi se dalo go- 
voriti o našoj vanjskoj politici, kao! i o našoj vanjskoj 
situaciji, naročito u ovim teškim momentima koje da- 
nas preživljuje Evropa. Mogu samo da kažem da s 
našim radom nisam osobito zadovoljan. Uveren sam 
da bi se dobrom voljom i ozbiljnim nastojanjem dalo 
postići, da mi u Balkanskom sporazumu i Maloj antan- 
ti igranuo drugu ulogu nego što je igramo. Dosledno 
tome, da bi mi prekc ta dva velika sistema saveza 
mogli postići, da se naša reč čuje jače u velikom kon- 
certu evropskih naroda. Mi se donekle zadovoljavamo 
podređenim položajem, koji ne odgovara ni našoj 
faktičkoj snazi ni pravnom stanju stvari. 

Moram priznati, gospodo senatori, sa osobitim 
zadovoljstvom, da je sa strane faktora, koji su nad 
kritikom ovoga Doma, učinjeno mnogo i postignuto 
mnogo na polju spoljne politike. Ali praktičnu prime- 
nu, politiku dana i detalja, vodi Kraljevska vlada i 
Ministarstvo spoljnih poslova. Ono mora da iskoristi 
sve uspehe, koje parlamentarno neodgovoirni faktori 
postizavaju u korist naše zemlje. Međutim toga ne vi- 
dim u dovoljnoj meri. Ne vidim dovoljno i ne osećam 
u našoj vanjskoj politici našeg Ministarstva spoljnih 
poslova. Zasenjuju nas i manji saveznici i manje 
države. 

Kad je govor o detaljima, onda bi mogao da spo- 
menem jedan od tolikih: na primer neobični demanti 
Konferencije pretstavnika država Male antante i Bal- 
kanskog sporazuma pod pretsedništvom g Tituleska 
u Ženevi o pitanju francusko-nemačkkog sukoba u 
Rajnskoj zoni. 

Mimogred budi rečeno, ni naša propaganda u ino- 
stranstvu nije m dovoljnoj visini. 

U jednu reč: ja bih želeo -- znajući da u ovom 
Ministarstvu, kao i u Ministarstvu vojnom, vežu nas i 
vladu, većinu i manjinu i sve stranke, "ipak drutje veze 
nego u drugim Ministarstvima, o kojima možemo da 
se u granicama naše unutrašnje politike obračunamo 

— ja bih želeo, da ova bespretencijozna i iskrena kri- 
tika nade odjeka kod visoke vlade 1 Ministra inostra- 
nih poslova. 

Uveren sam, da je bilo neophodno nužno da se u 
ovim teškim momentima, koje proživljuje cela Evro- 
pa, koje — možemo da kažemo — preživljuje ceo svet, 
celo čovečanstvo, kaže sa strane g. ministra jača reč. 
Mislim da je bilo nužno u ovim danima i potrebno 
malo otvorenije, malo šire, malo dokumentovanije za- 
interesovati i Narodno pretstavništvo, a naročito ovaj 
Dom, a i ćelu našu javnost. Ja bih želeo stoga u našoj 
spoljnoj politici više smišljenosti, više stava i više ini- 
cijative, koja dolikuje jednoj vojnički jakoj državi od 
15 miliona stanovnika sa ovakvim geografskim po- 
ložajem. 

Uprkos svemu tome, pošto glasam za izveštaj ve- 
ćine Finansijskog odbora, glasaču i za budžet Mini- 
starstva spoljnih poslova, ne vezujući uz ovo glasa- 
nje i poverenje Vladi g. Stojadinovića. (Odobravanje). 

Pretsednik   dr. LJubomir Tomašić: Reč ima senator 
g. Hribar. 

Ivan Hribar: Gospodo senatori, dosadašnja naša 
politika Min. iaostranih poslova nije nam zadavala 
mnogo briga, naročito otkako postoji Senat gde smo 
imali prilike da dozvoljavamo proračune za Ministar- 
stvo inostranih poslova, pa smo mogli samo sa rado- 
šću konstatovati da je svaki Ministar radio sasvim 
u našim intencijama i da je vanjska politika naše dr- 
žave išla putem, koji je jedino pravilan, t. j. putem 
mira. Sadašnja vanjska politika išla je za tim da se 
obezbedi mir i trajan razvitak naših tekovina posle 
svetskoga rata. Naša je osnovica bila, kako je utvrdio 
već i g. predgovornik: veza sa Francuskom, veza sa 
Malom antantom i sa Balkanskim sporazumom. Ova 
naša veza mora biti osnovica i nadalje za svu našu 
vanjsku politiku. 1 g. Ministar Pretsednik, kad nam 
je u Senatu izlagao svoje stanovište o vanjskoj poli- 
tici, potvrdio je da se i on upravlja po ovim pravilima 
i da će po njima raditi. To su pravila koja je osobito 
čvrsto ucrtao u našu spoljnu politiku naš Blaženopo- 
čivši Kralj Ujedinitelj, koji je u radu za mir, na SvoTne 
putu, koji je imao taj svetski mir još više da utvrdi, 
našao čak i Svoju mučeničku smrt. 

Gospodo senatori, meni se čini da ove godine ne 
možemo biti sa radom Ministarstva inostranih poslo- 
va tako zadovoljni kako smo bili do sada. Meni se 
čini da naša vanjska plitika ne ide onako mirno i ona- 
ko lepo oaom istom stazom sa kojom smo bili do 
sada tako zadovoljni. Ne zamerite mi ako uporedim 
dosadašnje vodenje naše vanjske politike sa veličan- 
stvenom slikom kada puni mesec plovi po jasnom pla- 
vom nebeskom svodu. Do sada je to bila najlepša slika 
u domu našeg državnog gospodarstva. Ali, čini mi se 
da su se na horizontu počeli pokazivati mali oblači- 
ći, koji polako prelaze i na onu lepu sliku o kojoj sam 
sada govorio. 

Gospodo, ja sam stavm prekjuče neku interpela- 
ciju. Ovu interpelaciju stavio sam radi toga, jer mi se 
baš čini da sa ove strane neka pogibelj preti kojoj bi 
se mogli izvrgnuti. Pošto bi sama interpelacija došla 
Bog zna kada na rešavanje i do znanja ovog visokog 
doma, ne čekam da dođe na dnevni red jedne od bu- 
dućih sednica, koja Bog zna kada će biti posle ovoga 
svršenog posla sa državnim gospodarstvom, zato ću 
sebi dozvoliti da vam ovu interpelaciju-, koja je u te- 
snoj vezi sa našom vanjskom politikom, pročitam. 
Interpelacija glasi ovako: 

„Interpelacija senatora Ivana Hribara na gospo- 
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dina Pretsednika Ministarskog saveta i Ministra ino- 
stranih dela g. dr. Milana Stojadinovića... 

Pretsednik dr. Ljubomir Tomašić: Molim g. go- 
vornika da ne čita interpelaciju. 

Pretsednik Ministarskog saveta i Ministar inostra- 
nih poslova dr. Milan Stojadinović: Ja nemam ništa 
prcitiv da g. senator pročita ovu interpelaciju, jer ću 
odmah da dam odgovor. 

Ivan Hribar: Ja ne mogu da razumem kako mo- 
že g. Pretsednik u raspravi... 

Pretsednik dr. Ljubomir Tomašić: Kad resorni 
ministar pristaje, pristajem i ja. 

Ivan Hribar: Zahvalan sam g. Pretsedniku Vlade. 
G. Pretsednik Senata neka zna, da mi se njegov postu 
pak čini neopravdan. Interpelacija nije dugačka, pa 
ako bi bila još dulja ne bih se dao prekidati, pošto 
mi se čini važna, i pošto kao senator vršim svoju duž- 
nost, koju poznam te mi zat.o nije potrebno da se o 
njoj podučavam ni od koga, pa ni od g. Pretsednika 
Senata. 

Pretsednik Ministarskog saveta i M'nlstar Inostra 
nlh poslova dr. Milan Stojadinović: Inače je interpe- 
laciji priznato prvenstvo, prema tome imaćete zbilja 
prvenstvo i dobićete odmah odgovor. 

Ivan Hribar (pnodužava čitanje): »Po novinskim 
vestima, koje imaju značaj oficioznih obaveštenja, 
zaključila je Vlada sa tvrtkom Krupp iz Essena ugo- 
vor, ipo kojem će ta tvrtka u zeničkoj železarni insta- 
lisati valjarnu do 800 mm profila. 

Sa opšte državnog gledišta treba izgradnju železar- 
ne u Zenici svakako pozdraviti. Ipak pri prosuđivanju 
okolnosti, po kojima se ima obratovanje tog tvor- 
ničkog podhvata proširiti, nastaju pitanja, koja kako 
u socijalnom tako u političkom pogledu uzbuđuju 
nehotice stanovite bojazni. 

Železarna u Zenici ostaće decničko društvo, či- 
ja deonička glavnica će se od dosadanjih Dinara 
1,250.000 povisiti na Din. 15 milijona. Od deonica 
ostaće ih 10°/» u privatnim rukama, dočim će ih 90% 
preuzeti država. Novinske vesti ne kažu da li i even- 
tualno koliko će se deonica dodeliti i tvrtci Krupp, 
te joj na taj način omogućiti stanovito stalno vršenje 
upliva na poduzeće. 

Nejasnost je također u tome, hoće li tvrtka 
Krupp samo dodati za proširenje obratovanja potreb-.. 
ne strojeve i sprave ili preuzeti također vodenje 
obratovanja i u kakvom opsegu. Ako bi se imalo 
tvrtci Krupp prepustiti obratovanje u puhom ili tako- 
đer samo ograničenom opsegu, mogla bi nastati po- 
gibao, da bi nameštavala u Zenici svoje direktore, 
inžinjere, majstore i kvalifikovane radnike. To bi 
značilo, da bi u sadanjoj općenitoj krizi i besposlici 
mnogi inostrane! oduzimali našim državljanima sraz- 
rnerno dobro plaćene položaje, što bi sasvim prirodno 
moralo u zemlji izazivati negiodovanje i nezadovolj- 
stvo. Apstrahujući od štete, koju bi nam naseljavanje 
inostranog — kaošto je poznato vanredno ekspanziv- 
nog — življa moglo nameti u narodnom pogledu, 
mg'o bi na drugoj strani boravljenje inostranih na- 
meštenika na poverljivim položajima u našoj zemlji 
u izvesnim okolnostima sa državnog gledišta biti ne- 
pećudno, ako ne možda i pogibeljno. 

Drugo pitanje, koje također zabrinjuje, je emi- 
netno socijalnog značenja. Mi imamo pored Zenice 
u državi još tri železare: u Jesenicama, u Štorima 
kod Celja i u Guštanju. Važne su sve tri i zaslužuju, 
da vlada i država posvećuju njihovomu uspevanju svu 
pažnju. Od osobite važnosti pak je železara u Jeseni- 
cama.  Iz njenog se je  naime namešteništva   razvila 

prvašnja neznatna tržna opština u gradsku opštinu, 
koja po broju stanovništva zauzimlje treće mesto 
medu gradovima Slovenije. Bojazan nastaje, da će 
proširena Zenicđ pored onih glavnih uloga, za koje 
će biti novim strojnim i opremnim nabavkama ospo- 
sobljena, hteti u izdašnoj meri izrađivati sve vrste 
željezarskih fabrikata, te time praviti ostalim želje- 
zarnama konkurenciju, koja bi po njihove namešte- 
nike — radnike i činovnike — a verovatno i po cele 
opštine mogla imati kobnih posledica. 

Iz svih ovih razloga dozvoljujem si upraviti na 
Vas, Gospodine Pretsedniče, i Ministre inostranih 
ooslova 

INTERPELACIJU: 
1) Ima li po ugovoru sa Kraljevskom vladom 

tvrtka Krupp iz Essena dobiti stanovit broj deonica 
Zeničke železarne i — u jestnom slučaju — koliko? 

2) Ima li tvrtka Krupp iz Essena po ugovoru sa 
Kraljevskom vladom preuzeti čitavo ili možda deli- 
mičmo obratovanje železarne u Zenici i u potonjem 
slučaju u kakvom opsegu? 

3) Hoće li se Kraljevska vlada pobrinuti za takvo 
obratovanje Zeničke željezarne, da se ne bi dovodile 
ostale tri željezarne u državi u pogibao? 

4) Je li dama sigurnost, da će kod željezarne u 
Zenici prvenstveno biti namešteni domaći direktori, 
inžinjeri, majstori i kvalifikovani radnici?« 

Pošto sam, gospodo, pročitao ovu interpelaciju, 
treba da se sa nekoliko reči osvrnem na to, kako je 
po izveštajima u novinama, koji su valjda lansirani 
bili sa one strane koja je stvar potakla i izvela, do 
ugovora sa firmom Krupp u Essenu došlo. 

Naši su državljani prodali različitu robu Nemač- 
koj i to za veće svote tako da je Nemačka ostala za 
ovu robu po kliringu dužna sumu od 450 miliona di- 
nara. Ovo se dugovanje već ističe prošle godine. 

Za ugovor koji je sklopljen sa tvrtkom Krupp na- 
vodi se sada kao glavni razlog, da se je htelo u neko- 
liko ova zamrznuta potraživanja u Nemačkoj likvidi- 
rati na korist naših isporučioca robe, koja nije bila 
od Nemaca plaćena. To je, gospodo, samo jedan mali 
razlog zato, jer od 450 miliona firma Krupp sa na- 
bavkom '.ovih stvari, o kojima sam malo pre govorio, 
ima da nam podmiri samo 130 miliona. Sve ostalo 
Nemačka bi ostala još uvek dužna. Poznato je da u 
poslednjim godinama Nemačka vrlo rado izbegava 
plaćanje svojih dugova. Ona je, kako znamo, samo 
Poljskoi dužna preko 3 milijarde dinara u našem 
novcu. Ja sam u god. 1932 u ткмпе opširnom izve- 
štaju za Senat upozorio na to kako su Nemci vesto 
znali iskoristi svoj položaj posle Svetskog rata, oslo- 
bađajući se svojih obaveza da isplate ome sume koje 
su bili dužni platiti u ime reparacija, pa i nama, na 
taj način, da su se jednostavno lišili tih obaveza iz- 
javljujući da ne megu više platiti. I tako vesto su 
stvar izveli da je n.pr. Francuska sama sebi platila re- 
paracije koje je primila od Nemačke. Nemci su se 
naime zaduživali u Francuskoj, u Engleskoj i u Se- 
vernoj Americi i konačno proglasili da ne mogu svoje 
dugove platiti. Išlo se je sa time tako daleko da, po- 
red reparacija koje su imali platiti nama i drugim 
državama, pošto su isposlovali reviziju ovoga plaća- 
nja tako da je na njegovo mesto stupio Davvisov 
plan, — taj plan proglase za tako teško opterećenje, 
da ga ispuniti ne mogu. 

Kad smo mi, gospodo, stupili u vezu sa Nemač- 
kom, onda je bilo veliko veselje j doista je Nemačka 
kupovala dosta naše izvesne robe, i da je sve to pla- 
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tila bilo bi dobro. Ali mi smo se suviše hrzo veselili, 
jer smo saznali da Nemci ne plaćaju. I ja se bojim 
da su Nemci već unapred mislili na to da dođu k nama 
kao Grci u Troju, da je ovaj dug imao poslužiti da se 
njihove velike firme, koje izrađuju materijal za vojne 
potrebe, kao što je firma Krupp u Essenu, tim lakše 
uvuku, ja bih rekao, pnošvercuju u našu zemlju. 

Gospodo senatori, mi smo videli da su Nemci po- 
novo slali u Poljsku svoje državnike u lov, i to, kako 
je svet brzo pog.odio, ne u običan lov, nego da u Bje- 
loveškim šumama teraju političkog medveda! Nama 
u ovakove Lovove ne mogu dolaziti. Ali je bilo prilike 
da su ti njihovi državnici, koji su išli u lov u Poljsku, 
dolazili i k nama i čini mi se da su kod nas sa svojim 
istupom i sa poklonima, sa k.ojima nisu štedili, nači- 
nili značajan utisak. 

Pošto sada pak ne plaćaju svoje dugove, treba 
napomenuti i imati pred .očima, da oni iz petnih sila 
rade u Kruppovoj tvornici u Essenu i u svim drugim 
tvornicama oružja, pa da će taj novac, koji ne pla- 
ćaju ni nama, ni Poljskoj ni drugim državama, sigur- 
no upotrebiti u tu svrhu kao i zato da svoju voj- 
nu mornaricu ponovno u velikom opsegu izgrade. Tu 
pak, se bojim, kod ugovora sa Kruppom, da ovde ne 
bi bilo nešto drugo po sredi. Zar je isključeno, da po 
tračnicama koje će firma Krupp izrađivati, ako se njoj 
prepusti vodenje obrata u Zenici, ne dođu k nama i 
njeni topovi, koje firma Krupp izrađuje više nego 
druge stvari. Ne mogu, da ne skrenem Vaše pažnje 
na to, da bi to moglo eventualno za nas biti vdo 
pogibeljno, jer bi mogli zbog toga trpeti prijateljski 
odnosi, koje imamo sa Francuskom i Malom An- 
tantom. 

Gospodo, snebivao sam se, kad sam u Hrvatskoj a 
sada i u Srbiji naišao na mišljenje, da mi zapravo od 
Francuske nemamo ništa, da nas ova naša saveznica 
u gosp.odarskom obziru nikako ne pomaže. Ovo je 
mišljenje neverovatno jako prošireno u narodu. Do- 
pustite mi pri tom da ispričam malu, ali poučnu re- 
miniscencu. Ja sam u proleću 1913 godine naišao na 
slično mišljenje u bugarskom narodu protiv Rusije. 
Po nekim kanalima, za koje sam odmah odgonetnuo 
•otkuda dolaze, vršen je na javno mišljenje Bugarske 
uticaj u tom smislu, da Bugarska od Rusije ništa ne 
može očekivati, i da je zato pametnije da se osloni 
na Austriju. Zabolelo me je u srcu i zgranuo sam se 
nad tolikom nezahvalnošću. Pa znao je sav svet, da 
Bugarska ima za svoje oslobođenje i sav svoj držav- 
ni život da zahvali samo bratskoj Rusiji. Sada vi- 
dimo nešto slično i kod nas i bojim se, da bi to 
moglo i za nas imati takvih kobnih posledicai, kao 
što je ono držanje i širenje mišljenja protiv Rusije 
imalo kasnije za bratsku Bugarsku. 

Gospodo, uvek moramo imati pred očima i ni- 
kada ne smemo zaboraviti, da je samo Francuska bila 
ona, koja je spasila srpsku vojsku za vreme Svetsko- 
ga rata. Bila je takode neka druga država којч je 
imala moralnih obaveza prema teško napaćenoj Kra- 
ljevini Srbiji i koja je pomoć također obećala, ali kad 
su srpski vojnici na pola mrtvi na junačkom putu 
kroz Albaniju stigli do mora, lađa one države nije 
bilo da im pruže pomoć te ih povrati u život. Onda 
je na telegrafsku molbu Francuska poslala dostatan 
broj lađa, da preostalu srpsku vojsku spasi. A i ci- 
vilno srpsko stanovništvo, koje je bežalo iz svoje 
domovine pred neprijateljima, prevezla je u Južnu 
Francusku i Alžir. Tako je spasila srpsku vojsku i 
time je spasila srpski narod. 

Dapače je Francuska išla još dalje, francuski je 

narod stvorio za decu izbeglica iz Srbije srpske škole 
i brinuo se tako da ne ostaju bez spreme. Ako kome 
ima srpski narod da je zahvalan, sigurno je to fran- 
cuski narod. To se nikada ne sme da zaboravi. Ne 
smemo pustiti iz vida ni to, da su na Kumanovu i pred 
Bitoljem u vreme Balkanskoga rata Šnajderovi to- 
povi nadgruvali Kruppove topove, koje su Turci pro- 
tivu njih postavili u poziciju. To ne bi smelo nikada 
da se zaboravi i ja govorim o tome zato, jer se bo- 
jim, da bi mogao Krupp pokušati, da nas usreći svo- 
jim topovima. Moja bojazan je u toliko veća, јет 
znam da je za Zenicu bilo i drugih ponuđača. Škodini 
zavodi su se zauzimali da se njima preda narudžbina 
strojeva i opreme za Zenicu. A Škodini zavodi su te- 
sno povezani sa firmom Šnajder-Krezot. Oni su tako 
tesno povezani, da ako bismo angažovali Škodine 
zavode, mi bismo učinili ljubav češkome kao i fran- 
cuskome narodu. Tvrdo sam uveren da će politika 
mira koja se osniva na našem prijateljstvu i savez- 
ništvu sa Francuskom i sa Malom Antantom, kao što 
i sa njihovim saveznicima, biti pobedonosna, pa je 
zato puno bolje ako gledamo da sve porudžbine či- 
nimo u onim državama, sa kojima živimo u prijatelj- 
stvu i sa kojima smo u savezništvu. 

Reklo mi se, istina Bog, da su Škodini zavodi 
bili nešto skuplji. Ali se je ipak moglo pokušati, da 
snize svoju ponudu, u čemu ne dvojim da bi se bilo 
uspjelo. Ne zamerite mi dakle, gospodo, ako se ne 
mogu obraniti misli, da su Nemci uspeli angažovati 
našu Vladu baš za firmu Krupp. U Kraljevini Srbiji vo- 
dila su se, gospodo, dva načina vanjske politike: jedan 
Karadordevski, drugi Obrenovićevski. Karadordevski 
način politike naslanjao se uvek na Francusku i na 
slovenske narode; Obrenovićevski način politike osla- 
njao se uvek na Austriju i time posredno na Nemač- 
ku. To je i dovelo do toga da je konačno došlo do 
Svetskog rata, koji je Nemačka izazvala zajedno sa 
Austrijom, da bi Srbiju pokorila i oduzela joj njenu 
samostalnost. Ja se bojim, gospodo moja, da se opet 
ne ide polagano na ovakav način u Obrenovićevsku 
politiku, i ja bih molio g. Pretsednika i Ministra ino- 
stranih dela, da promisli kakve je posledice rodila ta 
politika u prošlosti i da opet predemo na onu pravu 
Karadordevsku politiku. 

Gospodo-, baš danas donose listovi izveštaje o 
teškoćama u radu naše i nemačke delegacije za ure- 
đenje trgovinskog i platnog saobraćaja. Kako vam je 
poznato, sastali su se naši i nemački delegati u Za- 
grebu, da se dogovore o uređenju trgovinskog i plat- 
nog saobraćaja. 

U izveštaju koji je danas donela »Politika« i 
koji je očevidno inspirisan od članova naše delega- 
cije, u crnim bojama prikazuje se kako stvar stoji 
u pogledu toga "trgovinskog i platnog saobraćaja. 
Čini mi se da Nemci ne popuštaju, da hoće prvo da 
ne plate onaj dug koji imaju, i drugo, da gledaju da 
im bude omogućeno da i dalje dobavljaju robu od 
nas, a da ne plate. 

Na drugoj strani, jedan drugi beogradski list 
»Vreme« u današnjem broju prikazuje drugu vrlo in- 
teresantnu stvar iz Nemačke, naime, o Schachtovom 
ultimatumu i o nameri da se nemačka marka de- 
valvira. 

Ja na ovo upozoravam Gospodina Ministra ino- 
stranih poslova i molim ga da obrati pažnju daljnjim 
razgovorima sa Nemačkom. Može biti da ću ja već 
danas dobiti od Gospodina Pretsednika vlade ugodne 
odgovore kako će se u Zenici raditi, da li će se Kruppu 
prepustiti da ima upliva u dioničkom društvu na rad 
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u Zenici, ili ne, da li je naša država pridržala sve 
reparacije. Ako je tako, onda bi, po mom mišljenju, 
sasvim dovoljno bilo da se onih 130,000.000 dinara 
upotrebe da se nemački kliring smanji, ali da se ne 
čine nikakve daljne narudžbine kod nemačke firme Krupp 

Gospodo, vesti o kojima sam govorio da sam 
čuo u Zagrebu i da čujem i ovde u srpskim krugo- 
vima, da nama Francuska kao prijateljska država 
nikakvu koncesiju ne daje u privrednom pagledu, te 
vesti su doduše opravdane i mi svi žalim.o da nema- 
mo sa Francuskom, kako bismo lako imali pored 
političkih još i ovakvih gospodarskih veza, kakve bi 
obostranim političkim vezama odgovarale. 

Ali, gospodo, ko je tome kriv? Ja sam na to upo- 
zorio još 20 oktobra u svome govoru, napominju- 
jući da je krivica na strani našeg Ministarstva trgo- 
vine i Ministarstva inostranih poslova, pošto se nisu 
pobrinuli da bism.o imali ne samo dobno političko, 
nego i gospodarsko zastupstvo, koje bi imalo duž- 
nost da se pobrine, kako bi naš gospodarski svet 
stupio u vezu sa francuskim gospodarskim svetom. 

Imao sam prilike osvedočiti se, da su naši ugo- 
v.orači za trgovinski ugovor sa Francuskom stali na 
stanovište, da se politika ne sme umešati u prego- 
vore, nego da možemo od Francuske samo onoliko 
koncesija zahtevati koliko im mi možemo pružliti 
protivkoncesija. 

Ja ovo mišljenje ne mogoh usvojiti, jer sam 
imao osvedočenje da je politika p-od izvesnim okol- 
nostima takode protuvrednost, i imao sam uspeha. 
Gospodo, u sv.om govoru prilikom otvaranja nove 
sesije Senata rekao sam da bi Vlada trebala u Parizu 
i Pragu, gde smo baš kod poslednje sesije Male an- 
tante ovoga meseca postigli jako lepe uspehe, a za- 
tim možda u Bukureštvu, pa m.ože biti i u drugim 
prestenicama stranih država kao n.pr. u Londonu, da 
ima nameštene kod naših poslanstva i trgovačke ata- 
še-e, koji ne bi smeli samo registrovati i potvrđivati 
pasoše i u Beograd slati kojekakve tabele Ministar- 
stvu inostranih dela, koje se- obično u fijoci zatvore 
da ne dođu više na pregled, nego bi morali stupiti 
u trgovačke veze sa tamošnjim firmama i sami de- 
lati u tome pravcu da se trgovačke veze sa velikim 
firmama ostvare. Ja opet preporučujem g. Ministru 
inostranih dela, kao i g. Ministru trgovine i indu- 
strije, da se za tu stvar interesuju, Mi smo bili u Pa- 
rizu sjajno zastupljeni politički, ali ne i u gospodar- 
skom pogledu i to je krivica naša, jer smo imali 
17 godina vremena da stvaramo sa prijateljskim fran- 
cuskim narodom gospodarske veze koje bi nam bile 
od velike koristi. 

Gospodo, ja svršavam. Mi pojedinci smo nekada 
kao idealisti nadovezivali veze između pojedinih slo- 
venskih nanoda. Rado nam se spočitavalo, da smo r.o- 
mantici. Svetski rat posvedočio je, da taj romantizam 
nije ostao bez plodova. Ti plodovi su naše nove na- 
rodne države. Sada, hvala Bogu, ovoga romantizma 
ne treba više. Sada možemo voditi slovensku državnu 
realnu politiku, ali moramo gledati da tome realizmu 
pridu sve slovenske države. Ja upozorujem, gospodo, 
na politiku sadašnjeg prezidenta Cehoslovačke Repu- 
blike g. dr. Eduarda Beneša i njegovog prethodnika 
veleštovanog i u svemu svetu cenjenog g. prezidenta 
Masaryka. Oni su zaključili, još pre nego što je bio 
sklopljen ugovor između Francuske i Sovjetske Ru- 
sije, ugovor Cehoslovačke sa Sovjetskom Rusijom. 
Gospodo, o Sovjetskoj Rusiji teško je govoriti. Zna- 
mo, da tamo prilike nisu takve da bi nam bile oso- 
bito simpatične, ali nešto je sigurno, gospodo. Sovjet- 

ska Rusija pretstavlja danas ruski narod i taj ruski 
narod danas je moćniji nego je ikada u svojoj isto- 
riji bio. Ona velika revolucija, ono stradanje, ono 
iskušenje koje je došlo na ruski narod, stvorilo je sa- 
svim novo pokolenje i to pokolenje biće mnogo jače, 
pošto je prekaljeno u stradanjima i iskušenjima. So- 
vjetska Rusija pretstavlja danas veliku slovensku silu, 
koja može jedanput zadiviti svet. Nisu badava išli 
Erio i Laval u Rusiju, a zatim i Idn da se osvedoče 
na licu mesta kako je tamo. Oni nisu došli sa lošim 
iskustvima natrag. Da su Francuzi došli sa lošim isku- 
stvima natrag, oni sigurno ne bi ni preporučivali 
pakt sa Sovjetskom Rusijom. I da je Idn bio razoča- 
ran, ne bi bio engleski Generalštab onako ostenta- 
tivno primio sovjetskog maršala Tuhačevskog. I naša 
prijateljska Rumunija otvorila je granice ka Rusiji i 
stupila u gospodarski savez sa njome. 

Kako se čuje i kako sam mogao saznati lanjske 
godine, sva je prilika, da će isti ugovor, kako ga je 
sklopila Čehoslovačka, sklopiti i Rumunija sa Rusi- 
jom. A možemo li kraj ovakvih prilika izostati mi? 

Ja molim Gospodina Ministra inostranih poslo- 
va, da o toj stvari promisli i neka se pri tome seti: 
šta iziskuje od nas realna slovenska politika? 

Ja imam nadu, da će se i Poljska, koja je u- dav- 
nim vremenima vodila imperijalističke ratove sa Ru- 
sijom, vratiti u slovensko kolo, pa ako i bratska Bu- 
garska to učini, onda će to biti ona prava slovenska 
politika, koja će najviše pripomoći tome da se oču- 
vaju tekovine kulture i napori čitavoga sveta, da se 
očuvaju mir i blagostanje u svetu. 

Ja ovim, gospodo senatori, zaključujem sa na- 
pomenom, da smatram za svoju dužnost, da kao pa- 
triota, koji sam od rane mladosti, — čim sam došao 
do osvedočenja o velikoj ulozi Slavenstva i o buduć- 
nosti koja Slavenstvu pripada — radio na slavenskoj 
politici i na slavenskom zbližavanju, i pošto sada u 
mojim starim godinama možda poslednji put govo- 
rim medu vama, smatram za dužnost da dignem glas 
za slavensku spioljnu politiku Kraljevine Jugoslavije. 
(Odobravanje). 

Pretsednlk dr. Ljubomir Tomašić: Reč ima g. 
Pretsednik Kraljevske vlade i Ministar inostranih po- 
slova. 

Претседник Мииистарског савета u Митстар 
иностраних пословаДр Милан Стојадиновић: Гоопо- 
до сои.ггпри. дозволите да одгопорим pa иеколико 
ргчи господи предговорницима г. др. Анђвлиновићу 
n г. Хрибару. 

Ja liv почети прво са аарвнтезом, коју je v'ni- 
иио г. др. Хрпоар. кад Je гоиорно o иитању Зенице, 
једном питап.у. којо no опада строго у спољиу ио- 
Јштику, али noniTo jo r. колсга. Хрпбар јутрос упу- 
Tim nam na мене .niMiio, na Претоедника владе, ид- 
терпелацију o томе, п аошто je Краљевска влада 
npiiMii.ia првенство и тражену хптпост, ja мислим, 
да и Сенат неће имати ништа протин тога, да на 
ову интерпелацију збвгља првенствено n хитно од- 
гопорим. 

Гооподив колега Хрибар упутио ми je нокомико- 
пптања п ДОвВОЛИТе ла пх imiiomiM п да na CBaKO 
од тпх питања ОДГОВОрим. 

Прво je [штање: „Има ли ио уговору са Краљвв- 
оком кладом твртка Круп вз Kivna, добити стаао- 
ВИТН број дгопица ;i('iiii4Kc жс.пмаре и ако да, ко- 
,1ИКО?" 

Прпо, Краљовскл илада као Крал.гиска. плада no 
npami ппкакаи уговор оа фирмом Круп. Taj угопор 
— како сам обапсштсн од Мшшстпл '"ума — у TOICV 
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je да направи Зеница дионичарско друштво, у коме 
додуше држава има претежан број акција, али Кра- 
љевска влада свакако не прави никакав уговор са 
фирмом Круп. 

Што се тиче пак броја акција које би се усту- 
пиле фирми Круп, ja изјављујем да уопште није 
питање o томе да фирма Круп добије ма једну је- 
дину акцију друштва Зеница A. Д. 

Друго je хгатање: „Има ли твртка Круп из Есе- 
на по уговору са Краљевском владом преузети чи- 
таво или можда делимично обратовање железарно 
у Зеници и у потоњем случају у каквом опсегу?" 

Ha друго питање одговарам, да апсолутно ни- 
какво обратовање ни делимично ни читаво не по- 
стоји, нити je у програму да буде уступљено фирми 
Круи из Есена. 

Троћо питање: „Хоће ли се Краљевска влада 
иобринути за такво обратовање зеничке железарне. 
да со no би доводиле остало три железарне у дрл?ави 
у погибао?" I »j 

To оу а^олозарне у Јесеницама. у Шторама и у 
Гуштању; г. Министар шума и рудника ми јо саоп- 
тптио, да технички уређаји који со спромају за жо- 
лезарну у Зеници толикога су обима и величипо. да 
нећо тангирати рад других жолезарна кг.јо радо дру- 
го мање профило ного железарна у Зоиици. Свакако 
Краљовока влада водиће рачуна, да јодва нова жо- 
лозариа но би вршила конкуронциу и уииштавала 
оно које Boh постоје. 

Четврто je пигање: „Je ли дана сигурност, да 
hc код железарне у Зеници ирвенствсно бити наме- 
штени домаћн директорн, инжиљери, мајстори и 
квалификшани радници?" 

Фирма Круп лиферујс само извоснс машине 
које остају код нас, али у жолозарни у Зоници неће 
бпти 11оста1!л>с1[ ниједан њихов инжињор, мајстор 
ни радник. Тамо остају сви наши људи. To je нашо 
домаће предузеће у које со фирма Круп нема ншпта 
да Moma. само тто нам лифорујо потрсбаи материјал. 

Ja иам захваљујем, г. колога, што ото ми дали 
прилике ла покажем иоколико инторооаитних иола- 
така у поглоду ове ствари. Ja hy вам окроиути иа- 
жи.у, да стварно повећањо железарне у Зопици ннје 
никакво ствараље нити пропшрење какве нове фа- 
брике оружја. Ш ради се o лифоровап,у Tonoiia. Т,\ 
имају да со раде трогери за мостово, шине за звелез- 
нице већега ирофила него тто ое сада израђују у 
iiamoj земљи. Мн смо досада увозили 20СГ,000.000 
дииара прорађенога гвожђа из иностранства, мч 
који имамо врло волико и богате руднике гиожђа 
у земљи. Ми смо у случају томо. да дапао увозимо 
iipoi)al)oii бакар из иностранства, и ако имамо један 

•од иа/јноћих бакарних рудника у нашој држави — 
Пороки рудиик. Ми даиас увозимо из иноотрапства 
алумипиум, иако имамо рудниве бокоита у namoj 
■земљи. Ми омо дапао у том незавидном положају да 
упознмо из гностранства месинг, Еако имако и циак 
и бажЈар у na moj земљи, од којих се орави мооипг. 
Краљевска влада сматра да трвба учинити крај та- 
квој привредној политици да ми изнозимо у iino- 
странотво same сировине, na да после увозимо пре- 
рађевине тих иотих сировина п дајвмо за Н)их довизо. 
Једна од тих тачака да оо поираии такиа рђава до- 
садаља привредна политика, јооте и плаи o ироти- 
poii>y жолозаро Зоиица A. Д.'Прома томо, нијо ии- 
како реч o томе да се купују покакви топови од 
фирмо Круп. 

Апсолутпо у програму naiiior наорузкања но ;io- 
■гтоји намера да се куиују ма какви TOIIOHH OI фирмо 

Круп, нити уопште из Немачке. Што се тиче оада- 
шњег уговора с том фирмом, он стварно датира из 
1931 годипо. Краљевска влада je још тада била ре- 
шила, да со од те исте фирме Круп набаве ове ин- 
сталацијо, и то на рачун репарација, али je дошао 
Хуверов мораториум, и тај уговор пропао. Алн оно 
што je било добро 1931 године. ja мислим да може- 
мо сматрати да je добро у овоме питању и 1936 го- 
дине. Ja мислим да можете бити задовољни овим 
обавештоњем. и мислим да je, с обзирсм на то да 
имамо у Немачкој око 500 милиона замрзнутих ди- 
нара у маркама, било и мудро и корисно те марке 
иретворити у машине, које he повећати нашу про- 
дукцију и подићи привредну снагу вашег народа и 
наше државе. 

Ja мислим, г. колега, да с оваквим одговором 
можете бити потпуно задовољни. 

Иван Хрибар: Задовољан сам. 
Претседнпк Мишстарског савета u Министар 

тостранш послова др. Милан Стојадиновић: Тиме 
сам дао одговор на ову хитну интерпелацију сена- 
тора r. Хрибара. 

Желим сада да одговорим на неколико питања 
спољно политике. Ja сам o вашој опољној политици 
детаљно говорио у Фипансијском одбору Сената, са- 
ошптио оам и неке ствари поверљиве природе, али 
ипак сматрам за дужност да одговорим r. кологи др. 
Анђелиновићу na иеке тачке које je он поентирао, 
које со уоеталом често и у јавности третирају, и 
које ћо овакако интеросовати и господу сенаторе. 

Ирво јо питањо Грчко и њоиог учошћа у Бал- 
каноком иакту. 0 томе питању со води велика и 
жнва кампања и дискусија у грчкој штампи, али и, 
прома мојим информацијама. тој кампањи и дисву- 
еији ио трспа иридавати сувишо велики значај. Ми 
морамо имати у виду да у Грчкој постоји слободна 
штамла, да ceo свима питањима говори олободно. 
За нае јо инторосантно и мипгљењо јавпог мњења 
у Грчкој. али je за нас меродавнијо и важнијо зва- 
ннчно глодитто грчко Владо. Ja вам скрећем иажњу, 
господо оонатори. иа Проотопу беееду којом јо Краљ 
отворио седницо грчког парламента. To je било пре 
неколико дана. У тој Простоној беседи уговор o Бал- 
канском споразуму истакпут je као један од важ- 
них ипотрумоната спољне политико Краљевино Грч- 
ко. Са таквом изјавом ми можемо апсолутно битч 
задовољни и држати ое те декларације. До сада у 
иоглоду држања званичне Грчко у томо читању ни- 
каквих промопа пијо било. 

ПТто оо тичо Совјотоко Русије, чуо сам овде но- 
колико мшпљења и идеја. Ja сам објаспио у Финан- 
оијоком одбору разлоге зашто Краљевска влада не 
оматра опортувим да у овом моменту обновн дипло- 
матоко однооо оа Совјотоком Руоијом. Te сам разло- 
ге дотал>во у Одбору из.чожио, и отога не бих јколоо 
да се на и>их враћам. A што се тиче наших савез- 
ппка из Мало аптаито: Румупијо и Чехословачке. 
они потиуио знају Tiamo гледшпте, као и ми н>нхово. 
Нама оу позпати н.ихови одноои са Руоијом. и. npo- 
ма томо, и такав став бар до оада и за сада није чтг- 
пио никакво ноприлико ни иама, вити патпим савез- 
иипима. Ja. миолим. гооиодо. да из тих разпога ke 
би било иотробио да вшпе и дотаљнијо улазим у 
ово пита1г.о. 

ПТто оо тиче Коикордата са Оветом Столицом, 
позиато јо да je баш за вромо мојо Владе тај Кон- 
корлат попгасан у Риму. КраљевсЕа влада у том 
питању апоолутпо вијо промопила своје гледшвто. 
КраЈБввска влада сматра да чим тохштчки ^ло мо- 
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гућно да се ратификује тај Конкордат, она he изаћи 
са њиме пред Парламенат, пред Народну скупштину 
и Сенат. Ja се надам да на то дуго нсћемо чекати. 

Г. колега Анђелиновић je казао још нсколико 
ствари, које je сматрао интсресантним, управо пи- 
кантним, као што je деманти o састанку у Женеви 
лод претседништвом г. Тутулеска. Ja сам се оградио 
од тог комуникеа, јер су то исто учинили и наши 
савезници Турци и Грци, a и сам г. Тутулеску. Но- 
винарска вест, лансирапа у Женеви, није била пот- 
]1уно тачна, и оно што сам ja иајучтивије, најблал^е 
и најлепше могао рећи, рекао сам: да ми o томе ни- 
шта није познато! Ta ствар je дакле опоразумно уре- 
ђена са нашим савезницима. и у том погледу није 
било никакве непријатности ни за њих, ни за нас. 
M ii смо, господо, a то je најважније. иступили са- 
гласно н споразумно са својим савезницима, и пре- 
ма томе ови мали комуникеи иовииарски HHitaito 
нису утицалн на наше основио гледиште у том ии- 
тању. Мала антанта je и у Лопдону као и у свима 
досадашљим питањима била увек н потпуно са- 
гласна. To важи и за Балкански споразум. 

Гоеподо, IHTO ое тиче иитања- чиновништва у 
Мииистарству спољних помова, верујто да je и 
моја тежња да ту што већи број наших спрсмних 
људи буде престављено и то како у самом Миии- 
старству тако и у нашим заступствима на страни. 
Најзал лпчност r. Хрибара п г. АнђелиновиНа, којн 
су бнлн наши Мпшк-три на страни, доказује да се 
код нас од увек водило рачуна, да ne само Срби 
иего и Хрвага u Словепци. дакле Југословени, буду 
нашн Министри на страни н наши дипломатски чи- 
новници. И шихово присуство на овој говорнш^ 
баш je пајбољи доказ да се то гледиште свестрало 
поштује. Али. господо, иије vuci; лако паћи канди- 
дате. II то je, верујте, једшш разлог да се узимају 
људи воји могу да дођу на та места. Најмање ja во- 
дим рачуна o томе да ли je то Србии. Хрват или 
Словенац. Ja мислим да (žun за г. Авђелиновића 
nnji' било згодно да on као векл интегралнн Југо- 
словев даје једав говор који личн ва једал алемен- 
ски кључ. Ja hy sac потсетитв да сам и у Фннан- 
сијском одбору говорио o потреби оснивааа послан« 
стиа у Скандинавскш! земљама. Једал ол 1;олега no- 
казао je на г.Анђелиновића n рекао: „Ево вам једног 
одличног мшшстра за Скандинавске земл>е!" Ja сам 
то одмах примво, али je г. Аиђелиновић одбио. To 
су техничке незгоде a тешкоће n ja молпм да мп ве- 
рујстг, да je далеко од мене, аомноао o веком кључу 
и o неком заттостављању Хрвата, пли Словенаца 5" 
корист Срба. To je ствар na коју ja ппкада нисам 
помислио, јер ja у Министарству.водим само рачуна 
o спосо^ооанша и личнвм квалификацЕЈам£ц n нв 
o чему другоме. 

Господив Анђелиновић je рекао, да наша земља 
не води самоеталну ролитику, да смо мл мало усам- 
л>ени, да се nam глас у европском концерту не чује 
добро, како бн ое могао чутн и како то одгоиара sa- 
moj онази п iiamcM географском аоловсају, 

Да се разумемо. гогподо. Ако г. AiibiMiiiKnuiii 
оматра да je европски концерт п пвтање Абисшшје 
и сукоб због Рајне, ja мистм да су то шшља, која 
су мало даље од нашпх граница и да мн висмо ту 
позванв да iHtiiiMo приу реч n да вграио прву уло- 
гу. Ми смо далеко од Абиоиније и од поделе коло- 
иијалппх маидата. To су питан.а која се пас mj 
тичу. Ми мо&емо 'амо желети да се одржава мир. 

ПТто се тнче иоложаја због Ловарнског иакта, 
ту еу У npnoM реду иитерееовапе друге еиле.  иот- 

писнице пакта, a ми ћемо у том питању заузети 
свој став у споразуму са нашим савезницима, али 
није ту наша улога да водимо прву реч. Ja мислим 
да ми треба да будемо у ирвом роду балканска и у 
главиом средњеевролска сила, да гледамо шта се де- 
шава око паших граница и да ту играмо једну од, 
првих улога. Ja вас могу уверити да je наш поло- 
жај ту потпупо афирмиран. Ja вас потсећам на кон- 
ференције и састанке и на посете, које смо не само- 
ми учинили, него којс су и нама чин>ене. To све по- 
казује значај, који придаје нашој држави цео свет, 
a сиецијално суседне земље. Ja вас могу уверити 
да ми можмо бити мирии у томе иогледу. Никада, 
господине Апђелииовићу, спољни иоложа;] Југосла- 
вије није био јачи, него што je дапас! (Бурно одо- 
права1ве). 

Претссдник др. Љубомир Томашић: Има реч 
сенатор г. Анђелиповић због личног објашњвња. 

Др. Грга Анђелиновић: Ja захваљујем у првом 
реду г. ПретседнБку Владе на обавештењима која. 
су била врло интересантна н конкретна, иитересаит- 
иија него ли je био његов говор у Народпој скуп- 
штини и у Одбору Сеиата. Ja ћу само летимице да, 
се осврнем на његове речи, јер ми je време и сувише 
кратко.   * 

>',^pi!OM реду долази питање конкордата K'on- 
КордатеЈе пред неколнко месеци склопд>ен, na со 
могла i;-p(;;j то време да спроведе ратификацпја. Обе- 
han,a''i'. Министра ипоетрапих послова и пачпп како. 
пх.јр далас дао. личв мпого на једпо продужаваље, 
MMI' може да се развуче врло дуго. 

Претседнш др. Љубомир Томашић: Господине 
(■спаторе, држите се лпчпог o6jaiiin>en>a. 

Претседнш Владс др. Милан Стојадиновић: Je 
ли то шпшвење целога Клуба? 

Др, Г.рга Анђелиновић To je моје мишљење, ja 
то говорим у своје mie. 

Конкордат je склошБев n потппсап, и то што on 
nnje ра/тафиЕОвал, взазнва врло сдађв тумачења у 
јавности. AKO je у том конкордату нешто што није 
одговарало интересима наше земље, и ако je Влада 
погрепшла, то je друга ствар... 

Претгсднпк др. Љубомир Томашић: Молим вас 
да се ограпичнте само на лично објашњеље. 

Др. Грга Анђелиновић: Констатирам тањеницу, 
да ми Господив Министар пије одговорпо у питању 
A/ioannje. To je за  мсш' врло важно. 

Мочио бих да Mii ое довволи, да Бажвм још пе- 
niTo и o пптању нмвновања Хрвата n Словенаца, 
Ja сам Југословен, птмм nn спптетпчкп a nn иптс- 
срални, него реалнв Југословев (Смех). A то аначи 
КОНкретно: ла у na inoj спол.пој полптпцп треба да 
дође ДО изражаја чптаи парод. свв лелоип парода 
n CIMI крајевн. ll.nj*' решено iiiiTaii>e с. тиме ако омо 
MU. нкс ii.in iiiicii.ion. бнли у иностралству n ако 
мам се iionoiiiio n.vba да пдгмп у иносгранство. Стим 
сг не pniiaiM проблем. Ja могу да будем захвалал 
за понуду n за евентуалну жељу г. Министра, алв 
мој je захтги да свн .UIOHII парода дођу до изра- ' 
■.i.aja. n да ое тергт nan.cicc аолитике, који je врло 
TevKai; n војн ne може nn једно пле^ само да сткчг, 
подели и заједничкн сноси. Ja верујем да Господин 
Претссдппј; Владе као Министар оиол.пих послопа 
ne води веку гпецијалпу полптпку арогањања. To 
нисам nn рекао, He бацам одговорност nn sa једног 
министра валосе n nn на једну владу. Ja еам само 
упозорно, да бп у пп-трееу државпо политике бпло 
ДОбро, да и од Хриата и Глоиепаца као и од пречап- 
скпх Срба буде IHTO вите л>уди  у дипломатекој u 
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конзуларној служби. Ja бих молио, да се води ра- 
чуна o тој реалној политици, јер сви грађани, који 
сносе терет и који иду у војску. треба да имају 
права и на те тзв. благодети као и да терете сносе 
110Д.једнако. Онда he и одговорност бити подељена, 
a и само смиривање поћи ће убр-зашш темпом, 
бржим него uiTO je то до сада ишло. To je оно што 
ми сви жслимо. 

ПретсеФнпк др. Љубомир Томашић: Пошто се 
нико више није јавио за реч. то закључујем претрес 
Раздела VI — Министарства иностраних послова, и 
прелазимо на гласање. Молим гооподина известиоца 
да чита редом партнје. 

ИзвестклацЈован Алексић прочита партију 316. 
Претседник др. Љубомир Томашић: Прима ли 

Сенат партију 3IG? (Прима). Објављујем да je пар- 
тија 310 примљена. 

(За овим je Сенат, гласајући седењем и устаја- 
њем o свакој појединој партији у смислу чл. 102 
Устава и § 67 Закопа o иословном реду у Сенату. 
примио цео буџет расхода Раздела VI — Министар- 
ства инострапих поелова, и то од партије 317 доза- 
кључио партије 336.) 

Тиме je Сенат иримио Раздео VI — А1инистар- 
ство инострапих послона. Прелазимо на претрес 
Раздела VII — Миннстарство унутрашњих послова. 
Реч има г. Мвнистар уиутрашњнх послова. 

Minista/ unutrašnjih poslova dr. Anton Korošec: 
Gospodo senatori, poslovanje Ministarstva unutra- 
šnjih piosiova bilo je prošle kalendarske godine nor- 
malno. U organizaciji toga Ministarstva nije bilo ni- 
kakvih većih promena. 

Nova postavljenja resorn.og osoblja vršena su u 
toku ove budžetske gradine vrlo ograničeno i ukoliko 
je za to bi!.o budžetske mogućnosti. 

Penzionisanja službenika vršena su u najužem 
obimu i po prethodnoj datoj saglasnrasti Ministra fi- 
nansija. U penziju su većinom stavljeni službenici, 
koji su navršili zakonom predvideni broj godina 
službe ili kod kojih je prethodno utvrđena fizička ne- 
sposobnost za obavljanje službe, ili koji su se u toku 
službovanja pokazali kao nesposobni za vršenje iste. 

Disciplinskoj i krivičnoj odgovornosti službenika 
poklanja se naročita pažnja i o tome se vodi posebna 
evidencija u Ministarstvu. Po svima prijavama i žal- 
bama na rad činovnika čine se proveravanja i izvi- 
đaj! u cilju utvrđivanja istinitosti navoda u njima i 
odgovornosti službenika u pitanju, koji se za teže po- 
vrede službene dužnosti stavljaju pod disciplinski sud. 

Radu na administriranju i svršavanju predmeta 
obraća se potrebna pažnja. Podnose se mesečni izve- 
štaji o broju svršenih i nesvršenih predmeta u mini- 
starstvu. 

Poslovi oko prijema i otpusta iz državljanstva 
vršeni su u smislu propisa postojećeg zakona o držav- 
ljanstvu od 21 IX 1928 god. Iz evidencije koja se o 
tome vodi vidi se da je u traku 1935 god. primljeno 
1320 lica (1934 god. 1150 lica), a otpuštenih 165 lica 
(1934 god. 150 lica). 

Istupilo je iz državljanstva Kraljevine na osnovu 
§ 55 Zakona o državljanstvu oko 63 porodice. Ovo 
su Nesloveni koji su izjavili želju, da napuste državu 
i da se nasele u svoju nacionalnu državu Albaniju ili 
Tursku. Međutim ove porodice koje su izgubile dr- 
žavljanstvio Kraljevine Jugoslavije podnesenim izjava- 
ma nisu se mogle izseliti. Veći broj tih porodica i da- 
nas se još nalazi na našoj teritoriji pošto Turske i Al- 

banske konsularne vlasti odbijaju da viziraju iselje- 
ničke pasoše. 

Izgubilo je državljanstvo Kraljevine Jugoslavije 
na osnovu § 28 Zakona o državljanstvu (30 godišnjim 
odsustvom) 2120 lica. 

Stupanjem na snagu Zakona o opštinama i Za- 
kona o gradskim opštinama pitanje opštinskog član- 
stva — zavjčajnosti — rešeno je jednobraznozacelu 
Kraljevinu, te je u mnogome olakšaao rešavanje 
spornih zavičajnosti kao i primena Zakona o držav- 
ljanstvu u koliko stoji u vezi sa zavičajnošću. 

Poslovi oko promene imena obavljeni su po pro- 
pisima Zakona o ličnim imenima od 19 II 1929 god. 
U toku prošle godine promenjeno je rođeno ime 
19 osoba na osnovu čl. 19 pomenutog Zakona, po 
kome Ministar unutrašnjih poslova izuzetno može do- 
pustiti promenu rođenog imena, kad za to postoje 
naročiti razlozi, a ne protivi se propisima molio- 
čeve vere. 

Povereno mi Ministarstvo vodi nadzor nad samo- 
upravnim vlastima i ustanovama i stara se o njihovom 
unapređenju i njihovom funkcionisanju. Veći deo 
rada posvećivan je u toku ove budžetske godine po- 
slovima oko izvršavanja Zakona o opštinama i Zako- 
na o gradskim opštinama, te je u tu svrhu donet veći 
broj ukaza, uredaba i odluka, kojima su izvršavana 
naređenja ovih zakona. 

Izvršni policijski službenici do sada su bili raspo- 
ređivani kod uprava policija po sedištima banovina 
i kod nekih pretstojništava, a sada postoji namera 
da se pri Upravi grada Beograda za egzekutivnu. 
službu uvede državna policijska straža, koja stoji pod 
disciplinskom vlašću starešine, koji joj izdaje naloge, 
te za pravilno izvršenje tih naloga više garancija daje 
državna policijska straža, koja dobija specijalnu struč- 
nu spremu za vršenje svoje službe. 

Tako ćemo žandarme koji su u Beogradu upo- 
trebiti na drugim mestima za njihovu službu, a tu 
ćemo uvesti policiju civilnu kao što je u Zagrebu i 
drugim gradovima naše domovine. 

Sad mi dozvolite, gospodo, da se još osvrnem na 
neke govore, koji su se .održali u ovome Domu, ovde 
u dvorani ili u Finansijskom odboru. 

Osobito su se mnogo puta imenovale p.otrebe 
donošenja pclitičkih zakona, i to na prvom mestu iz- 
born.og zakona. Politički izborni zakoni mogu biti 
ili izborni zakon za Senat ili izborni zakon za Narodnu 
skupštinu, ili izborni zakon za gradske opštine ili iz- 
borni zakon za seoske opštine. 

Što se tiče seoskih opština, mislim također pred- 
ložiti Narodnom pretstavništvu jedan zakon, dopun- 
ski zakon, pošto mislim da ipak treba uvesti tajno 
izborno pravo. 

Što se tiče izbornog zakona za gradske opštine, 
mislim da treba takode izmeniti dosadašnji zakon i 
da se biraju svi članovi gradskih veća a ne da vlada 
imenuje jednu trećinu u gradskim većima. Mi misli- 
mo da je to odiozno i da nije baš od velike koristi. 
Izborni zakoni za gradske opštine i za seoske opštine 
gotovi su i mi čekamo samo priliku, da ih možemo 
podneti Narodnom pretstavništvu. 

Ove godine imamo sigurno, pošto zakon tako 
zahteva, izbore u seoskim opštinama, i ti će se izbori 
vršiti na jesen, mislim meseca oktobra. 

Što se tiče izbora u gradskim opštinama, gde još 
uvek vlada imenuje gradska veća, ja mislim da se, ta- 
kođer, približava vreme, gde ćemo kazati, da se i tu 
može ići na izbore. Znate, da smo se bojali, da u ve- 
ćim gradovima prilike još nisu tako sređene, da bi 
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mogli ići na izbore i da bi izbori dali one rezultate 
k.oje svaka vlada može da očekuje od njih. 

Što se tiče izbornog zakona za Narodnu skup- 
štinu, znate, da je on skoro svršen i već je g. Pjet- 
sednik naše Vlade kazao da mi iz dvojakih razloga 
nismo mogli doneti na vreme taj zakon. Vi svi znate 
da smo se borili sa Narodnim pretstavništvom da do- 
bijemo njegovo poverenje, i to nikad nismo bili si- 
gurni, a tek sada je nastupila ta prilika da je u izgle- 
du, da m.ožemo i takav zakon doneti. Ja mislim, kako 
je u Senatu, to svi najbolje znamo, da su ovde na- 
stale izvesne poteškoće. A drugo je da moramo uvek 
gledati, ako donesemo zakon, da je u čitavoj državi 
atmosfera podesna za izbore. Mi ćemo ove g.o.dine 
imati jednu izbornu psihozu radi opštinskih izbora. 
U devet banovina će biti opštinski izbori. I t.o će se 
ostvariti, i sigurno će se nešto ostvariti od te tzv. 
izborne psihoze. Da li je sada vreme, da li su strasti 
u našem političkom živ.otu već tako stišane, da bi 
se mogli izbori vršiti za Narodnu skupštinu? — Ja 
mislim da niko nema kuraži i hrabrosti da to danas 
kaže. Ali kad se vidi .da je ta atmosfera ugodna, onda 
nećemo ni sa predLogom Zakona ni sa izborima dugo 
čekati. 

Dalje bi još moglo biti reči o izbornom zakonu 
za Senat. Međutim, o tome do sada nikako iz .ovoga 
Doma ni iz naroda nije izražena želja. Radi toga do 
sada na tome nismo ni radili. 

Jedan dalji politički zakon .0 kome se takode 
mnogo govori, jeste Zakon o zborovima, udruženji- 
ma i dogovorima. Mnogi zahtevaju s jedne strane 
ovaj Zakon o udruženjima, zborovima i dogovorima, 
a na drugoj strani prebacuju nam da je toga već 1 
suviše, tih zborova i dogovora, da smo suviše u tome 
pogledu popustili i dali mnogo slobode u tom pravcu. 
Međutim, sve što smo radili u pogledu na zborove 
do sada, mi nismo radili ništa drugo nego ono što je 
propisano po zakonu koji mi nismo doneli. Mi smo 
se strogo držali i držimo Ustava i zakona koji su do- 
neseni pod drugim režimima. I ja smatram, kao što 
sam već rekao, da nije osnovana ta primedba koja 
nam se nabacuje, da ima mnogo zborova, da nije tre- 
balo dozvoliti tolike zborove, jer mi smo dozvoljavali 
i dozvoljavamo u tome pravcu samo onoliko slobode 
koliko to zakon dopušta. A na drugoj strani oni koji 
zahtevaju novelaciju Zakona o zborovima i dogovo- 
rima, oni koji učestvuju u praktičnom životu i prak- 
tičnoj politici, znaju da je danas u tome pogledu sta- 
nje skoro onako isto kao što je bilo pre 6 januara. 
Ali oni pri tome misle na drugo, da bi trebalo doneti 
Zakon o partijama, odnosno da bi se dalo više slo- 
bode za osnivanje novih partija. Ja o tome neću sada 
govoriti jer- to je povezano sa Izbornim zakonom, 
tako, da se o tome ne može doneti odluka bez Izbor- 
nog zakona, niti se Izborni zakon može doneti od- 
vojeno od Zakona o osnivanju političkih stranaka. 

Treći zakon za koji se takode zahteva da se brzo 
donese, to je Zakon o štampi. Zakon o štampi takode 
nije naša Vlada donela, nego smo ga mi nasledili. Mi 
rado priznajemo da je to jedan strog zakon, jedan 
cštar zakon — »dura lex sed lex« — ali mi ga se mo- 
ramo držati... 

Što se tiče, gospodo senatori, ovoga pitanja mo- 
rate imati na umu da je štampa u svakoj zemlji od- 
jek političkoga života u toj zemlji. I ja vas pitam da 
li je naš današnji politički život već takav da ga mo- 
žemo sasvim slobodno fotografisati preko naše štam- 
pe? Ja držim da dokle se potpuno ne smire strasti u 
našem političkom životu, da nam toliko dugo morate 

dozvoliti da još za neko vreme oklevamo sa dono- 
šenjem ovoga Zakona. 

Mnogo se, gospodo senatori^ govori o cenzuri i 
protivu njenoga rada i nastupa. Međutim, cenzura u 
pravom smislu reči ne postoji. Jer kad bi postojala 
onako kako je zakonom predvidena (u doba rata itd.), 
ne bi mogao ni jedan list, niti ma kakva publikacija 
izlaziti. Dakle cenzura ne postoji, ali vi pri tome mi- 
slite na tzv. predcenzuru ili na dragovoljno donoše- 
nje listova u Presbiro da se tamo signiraju, da se 
štampaju. To je jedan dragovoljni postupak. Ta pred- 
cenzura, to je samo jedan savetodavni organ za naše 
listove. Listovi radi strogosti Zakona o štampi sami 
žele i mole da imaju predcenzuru da mogu slobodno 
izlaziti, jer ako ne bi bilo toga savetodavnog organa 
koji se zove predcenzura ili cenzura, nazovite je kako 
hoćete, listovi bi bili u mnogo težoj situaciji. (Jovo 
Banjanin: Strašno ste naivan čovek!) Obično mi se 
to ne kaže. (Smeh.) 

Kao što rekoh cenzura ne postoji. Postoji samo 
to po zakonu da se državnom tužiocu odnosno poli- 
cijskoj vlasti, gde istoga nema, moraju se tamo pod- 
neti prvi primerci i sa rasturanjem može se početi 
čim se debije potvrda o podnošenju. Zabrana može 
tek kasnije nastupiti kad državni tužilac pročita list, 
odnosno časopis, i ako nade nešto' u njemu. To, dakle, 
ne pretstavlja nikakav momenat cenzure, jer podno- 
šenje ne zadržava rasturanje. 

Ovaj režim nije obvezan da donese novi zakon. 
Svaki list može da izlazi bez cenzure. (Jovo Banjanin: 
Koliko se puta dnevno šalju novinama upute što sme- 
ju pisati?) T.o je savetovanje. Za svaku priliku se 
mora dati direktiva. (Glas: Za svaku priliku ne smemo 
pisati o Kralju.) Može se pisati onako kako je do- 
pušteno. 

Prema tome ovde može doći u pitanje samo pri- 
mena odredaba Zakona o štampi. U tom pogledu 
jasno je, da je cd dolaska ove Vlade nastupilo znatno 
olakšanje i ublaženje u primeni rigoroznih propisa 
ovoga zakona. To se najbolje ogleda u samoj fizio- 
nomiji današnje štampe, međutim prigovori govor- 
nika, da su u štampi sputavane patriotske i nacional- 
ne manifestacije, a da su naprotiv ostavljane slobodne 
ruke opasnoj demagogiji sa socijalnim pitanjima, ra- 
zornoj akciji i ispadima protiv Ustava i državnih in- 
teresa, ne odgovaraju ni u koliko stvarnom stanju 
stvari. Zvaničnim podatcima lako je utvrditi da ne po- 
stoji nijedan slučaj zabrane nekoga lista ili publika- 
cije zbog nacionalnih ili patriotskih manifestacija, a 
da se svi slučajevi zabrana tiču baš levičarske, de- 
struktivne, antidržavne i antiustavne propagande. 
Iako je Kraljevska vlada u pogledu štampe postojeći 
zakon primenjivala najliberalnije do krajnih granica 
mogućnosti, u suzbijanju ove razorne akcije prime- 
njivala ga je najrigoroznije. (Prigovori.) Ja mislim, 
da smo mi najliberalniji od svih režima koje smo na- 
sledili. 

Predbacilo se nama također, da smo mi dozvolili 
partijski život. Mi smo Vlada koja opet hoće u demo- 
kraciju, doduše polako, ali ipak u demokraciju. Ne 
može se kazati, da smo mi dozvolili takav partijski 
život koga do sada nije bilo. Mi nismo povećali broj 
stranaka. Dozvolili smo samo dve stranke. (Glas: 
Samo svoje.) Mi smo dozvolili dve stranke u partijr 
sko-političke svrhe i to Jugoslovensku radikalnu za- 
jednicu i Ljotićev »Zbor«. Istina je pak, da ni jedna 
ni druga organizacija nije ni plemenska, ni verska i 
radi toga odgovara propisima našega Zakona 0 udru- 
ženjima i zborovima. 
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Istina je pak, da sva naša javnost još nije ski- 
nula ni bacila stare naočare, kroz koje je godinama 
gledala partikularne političke organizacije. Njene 
naočare još su zaprašene i sada ne vidi opsežne, nove, 
svedržavne stranke. 

Ako se hoće iz autoritativnih režima vratiti opet 
u demokratske prilike, mislimo da je potreban par- 
tijski život. Razume se šarao po sebi, da hoćemo 
stranke, koje su u svom jezgru, u svom programu 
zdrave, saobražene u svima tačkama Ustavu i zako- 
nima u političkom, kulturnom i socijalnom p.9gledu. 

Ne poričem da se kod nas pojavljuju i ilegalne 
akcije, ali se protiv njih postupa svim sredstvima koje 
nam stoje na raspoloženju. 

Nije istina da vlada haotično stanje u našem po- 
litičkom životu. Nemira i nereda većeg obima uopšte 
nije bilo. Bilo je sukoba, ali vlasti su svuda ostale go- 
spodar situacije. I ti sukobi, ukoliko su bili politički, 
a ne iz drugih motiva, posledica su neverovatno 
velikom marljivošću organiziranog huškanja našifi 
političkih protivnika, koji se nisu ustručavali da za- 
pale osobito verske, plemenske i političke strasti u 
masama dobronamernog naroda. 

Kad bi svi politički faktori radili na smirenju i 
stišavanju, ne bi bilo ni jednog incidenta iz političkih 
razloga i konsolidacije, a država bi tako napredovala 
da ne bi bilo teško da resimo sva naša važnija unu- 
trašnja pitanja. 

Protiv svih koji su se ogrešili o zakon, protiv 
svih se postupa. 

Vlasti drže državnu vlast čvrsto u svojim rukama 
i bile su svuda na svom mestu. Nije istina da se ma 
gde pokazala potpuna pasivnost državnih organa pre- 
ma otvorenom vredanju najvećih svetinja države i 
nacije i prema neprikrivenom radu protiv osnovnih 
zakona državnog i socijalnog poretka. 

Nesumnjivo je, i niko 'mi neće prigovoriti, da 
naša Vlada znači jedan nov režim. U prirodi samoj 
leži da svaki režim hoće da ima organe koji ga ne 
sprečavaju u postizanju njegovih ciljeva, zbog čega 
su neke promene same po sebi razumljive. Ali mi mi- 
slimo, i to nam zameraju mnogi naši prijatelji, da 
smo u tom pravcu bili tako obzirni, da se još uvek 
ne ispoljava svuda u egzekutivni pravac, kojim naša 
Vlada hoće da ide. O kakvim progonima uopšte ne 
može biti govora, a premeštaji su tako malobrojni, 
da je jasno da su izvršeni samo po najnužnijoj služ- 
benoj potrebi. 

Treba pogledati samo u Beograd: po svima važ- 
nim državnim institucijama, kao n.pr. u Hipo'tekar- 
noj banci, u Agrarnoj banci, u Poštanskoj štedionici, 
svuda ima ljudi koji nisu našega mišljenja, pa ih ipak 
ne progonimo, nego ih ostavljamo da rade. 

Pitali su me takode i u Finasijskom odboru da 
kažem nešto o državnom i narodnom jedinstvu. Ova 
Vlada drži se Ustava i zakona. Šta je narodno i dr- 
žavno jedinstvo po Ustavu i postojećim zakonima, 
nalazi se u sledečim zakonima: 

Prvo, u Ustavu, čl. 16: državne škole moraju da- 
vati moralno vaspitanje i razvijati državljanski! svest 
u svrhu narodnog jedinstva i verske trpeljivosti. 

Član 29 Ustava: Kralj je zatočnik narodnog je- 
dinstva i državne celine. 

Član 59 Ustava: Svi članjivi Narodnog prefstavni- 
štva polažu zakletvu, da će Krahu biti verni i čuvati 
iznad svega jedinstvo naroda i nezavisnost države i 
celinu državne oblasti, 

Član 3 Ustava: Službeni jezik je srpsko-hrvatsko- 
slovenački. 

Član 13 Ustava: Ne može biti udruživanja na 
verskoj ili plemenskoj osnovi u paraske svrhe. 

Drugo, Krivični zakon, poglavlje :> krivičnim de- 
lima protiv opstoja države i njenog uređenja, ne upo- 
trebljava izraze državno ili narodno jedinstvo. 

Ipak, u § 94 ta'\ 4 navodi: Ko čini... da se Kralje- 
vina... i neki njen deo spoji sa kojom stranom drža- 
vom, ili da se neki njen deo izdvoji iz celine i po- 
stane samostalna država. 

Treće, Zakon j zaštiti države, član 5: Ko draži 
na razdor medu plemenima ili društvenim redovima 
ili... izaziva raspoloženje za plamensku razdvojenost 
ili plemenski razdor. 

Član 7 zabranjuje politici« stranke sa plemen- 
skim obeležjem. 

Četvrto, Zakon o izborima narodnih poslanika. 
Član 18 obavezuje narodne poslanike, da moraju ču- 
vati državnu celinu i raditi za narodno jedinstvo. 

Peto, zakletve po Zakonu o činovnicima nemaju 
sličnih odredaba. (Milan Popović: Mi znamo da ima 
zakona, samo nema zakonitosti!) Ne znate vi. Ja to 
još nisam čuo iz vaših usta! 

Šesto, Zakon o štampi. Član 19 zabranjuje šire- 
nje i prodaju novina ako se štampanim spisom iza- 
ziva mržnja protivu države kao celine, verski ili ple- 
menski razdor. Isto predviđa čl. 47, koji se drži kazne- 
ne sankcije za takav prestup. 

Sedmo, Zakon o narodnim školama. § 1 kaže: 
Narodne škole i državne ustanove, kojima je zada- 
tak, da poukom i vaspitanjem u duhu državnog i na- 
rodnog jedinstva i verske trpeljivosti spremaju uče- 
nike. Slično predviđa i Zakon o učiteljskim školama 
i. drugim školama. 

Osmo, Zakon o udruženjima, zborovima i dogo- 
vorima zabranjuje društva za telesno vaspitanje na 
plemenskoj osnovi. (Milan Popović: Hoće li dozvoliti 
cenzura da se to objavi u »Slovencu«?) Hoćemo ju 
moliti! — (Veselost u sali.) 

Kraljevska vlada je svesna toga šta od nje traže 
Ustav i Zakoni u pogledu na državno i narodno je- 
dinstvo. Konstatujem, da se Kraljevska vlada ni jed- 
nim aktom nije ogrešila u tom pogledu o Ustav i za- 
kone i neće se ni u buduće ogrešiti. 

Pred našim očima lebde velike reči, koje je izgo- 
vorio Njegovo Veličanstvo Blagopokojni Kralj Alek- 
sandar i kojima je shvatanje jugoslovenstva najbolje 
formulisano. Njegovo Veličanstvo Kralj 29 novembra 
1929 godine dopisniku »Rajtera« Harisonu dao je ovu 
definiciju: 

»Odgovarajući na moje pitanje — tako piše Ha- 
rison — da li razvoj jugoslovenskog jedinstva sadrži 
u sebi uništavanje individualnosti onih elemenata, 
koji ga sačinjavaju. Njegovo Veličanstvo mi je rekao: 
Ne. Kao što ni činjenica, da ste vi Britanac, ne čini 
vas ni manje Englezom ili Škotlandaninom. Hrvati će 
i dalje biti Hrvati, Srbi — Srbi, Slovenci — Slovenci, 
a svi će biti ponosni što su Jugosloveni.« 

Time završavam svoj govor. (Živo odobravanje 
i pljeskanje). 

Претседнш Др. Љубомир Томашић: Пошто се 
иико није јакио за реч, прелазимо на гласање. По- 
зииам взвестиоца г, Алексића да изволи читати по- 
једине партије. 

Ибвестилац Јован Алексић прочита партију 
337. 

Претседник др. Љубомир Томашић: Прима ли 
Онат прочитану партију? (Прима.) Објављујем да 
je партија 337 примљена. 



212 XI  РЕДОВНИ САСТАНАК — 25 МАРТА  1936 

. (За овим je Сенат, гласајући седоњем и устаја- 
њем o свакој појединој партији у смислу чл. 102 
Устава и § (57 Закона o пословном реду у Сенату, 
примио цео буџет расхода Раздела VII — Мини- 
старства унутрашњих иослова, н то од партије 338 
до закључно партије 382.) 

Тиме je буџет Раздела VII — Министарства 
унутрашњих послова примљен. Прелазимо на пре- 
трес Раздела IX — Министарства војске и мор- 
нарице. 

Реч ина r. Министар војске и морнаЈзице. 
MuHucrup војске u морнарице армијски ђснерал 

Љубомир Марић: Гослодо сенатори, иред вама je 
иредлог буџета војске и морнарице за "буџетску 
1930/37 годину. 

У Финансијском одбору Сената имао сам част 
да овај педлог изложим и у детаљу. Том прили- 
К0х\[ дао сам и потребна објашњења и образложења 
како у погледу укупне буџетске цифре, тако и у по- 
гледу детаљног распореда буџетских кредита на no- 
једине потребе. 

Овога пута, пред пленумом Сената, сматрам за 
иотребно да укратко проаратим буџетски предлог 
као целину, додирујући извесне моменте, који he, 
мислим, допринети бољем и потпунијем схватању 
потреба наше војне силе, a уједно послужити ла се 
потпуније разумеју ирилике из којих je иредлог ре- 
зултирао овакав какав je. 

Очигледна je истина, госиодо, да величина тро- 
шкова, који се на издржавање и опрему војно силе 
кодносе -- или величина војнога буџета — стоји у 
управној сразмери са величином те војие силе и раз- 
BiFjeiioiniiv ii.cne организације. A ова последња — 
т. ј. величина војне силе — у зависности je од више 
чињеница, међу којима на III)BO место долазе општи 
пли географско-политички и географско-стратегнски 
иоложај name земље и сиецијалне прилике у којима 
се ona налази. 

Кад погледамо сптуацијх у Бојој се nama вели- 
ка ii Molni.i Краљевина Југославијја аалази видећемо: 

Да je она млада држава, пуна живота и онаге, 
жељна мира и сигурности, да би своје неоопорно 
велике способнооти и своја огромна богатства раави- 
ла до максимума п тиме створила onaj битпи преду- 
слов за напредак в благостање свога навода. 

Ga друге стране Краљевина Југославџја посма- 
трана са међунарадно-политичког и ca војничког 
гледшпта, валааи се у јвдном досха твшком поло- 
жају. Она се налази na раскрсници светских кому- 
иикацнја и у центру спољних, за нас неповољиих 
гвнденција и аоиирацвја. Њене су граетце врло ду- 
гачке: већим делом отворепе и природом незаштЈГ- 
hene те у толико више изложепе. 

Под оваквим приликама, a с погледом на при- 
JIIU;C око нас п у свету уошите. иама je, очсвидно, 
потребно да имамо довољно јаку војну силу, која te 
бити способна да буде поуздана залога сигурности 
државда и чувар венога мирнога раввоја и напретка, 
који се даклс може развијати и учврстити само под 
заштитом војне силе. 

Господо сенатори. будите уверени да ми и данас 
располажемо таквом војном силом, која натпм при- 
ликама в погребама одговара. Mu имамо војиу силу 
добро оргашпоиану и формирану, у доволјПО.) мори 
обучену п васпптаиу у духу јединетва мисли и осе- 
haja иапшзЕ иојппчкпх врлвна, које су наша тради- 
unja. n задахпуту осЉаЈима најјвипцрЈ дужпости 
према Краљу и Отаџбиип. 

Ona почпва иа цоузданим n пспптаиим темел.и- 

ма, Koje joj je поставио њен стваралац, непооедими 
Витешки Краљ Александар I Ујединитељ. 

Али, господо, да би наша војна сила била сва- 
кога часа потпуно на висини тешких задатака који 
њу очекују у једном ратном сукобу, она мора битн 
наоружана и у довољној мери оиремљена свима са- 
временим средствима за борбу и живот, средствима 
која су врло разноврсна, многооројна a при томе и 
скупоцена. Она не сме изостајати у томе иогледу 
иза осталих. Јер у колико je боље наоружана и 
опремљена, у толико he и њено самопоуздање бити 
јаче и у толико he ca мање жртава моћи да извриш 
задатке, који joj буду били постављени. A да je ово 
тачно, уверићете се, ако само замислите од две про- 
тивстављене силе, једну са борним колима, мотори- 
зацијом и јаком авијацијом, a другу без ових сред- 
става. Ова последња, na ма и са најјачим војничким 
врлинама, неће имати изгледа на неке успехе. 

Госаодо сенатори, предложени воуни буџет из- 
носи свега 2 милијарде и 309 милиона динара. A кад 
се из њега елиминира цифра од GO милиона динара, 
иредвиђена за исплату возарине дрисавним желез- 
ницама и бродарству. која je као нова унета у иро- 
јект буџета, a до сада није уношена, и која he се 
уосталом показати као приход код Министарства 
саобраћаја, онда излази да ствариа цифра војних 
расхода износи приближно 2 милијарде и 250 ми- 
лиона динара. 

Па И оа оваквим буџетом литање je да ли he се 
моћи да одговори свима потребама војне силе, и, 
према свему што je речено, не би се могао дати пот- 
пуно потврдан одговор. Јер морамо имати на уму, 
да није реч само o пормалном, мирнодопском издр- 
жаваљу војне силе него и o и.епом паоружаљу и 
опреми свима потребним средствима, која су много- 
бројна и скуиа и за ратЈШтребна. Али како су name 
вкономско-финансијоке прилике такве. да налажу 
jom увек крајњу штедњу и редукцпју свих изда- 
такапа пеоиходпу мору, то je н onaj буџетски пред- 
лог, којп јскао првобитна пројект износио 2 мили- 
јарде и 418 милиопа динара, na je хек после редук- 
цвгје у диа маха оведен иа садашњу цифру, у ствари 
морао битц изра1)ев као компромис између оправда- 
пнх захтева војне гпле, с једне стране, и потреГпшх 
обзира иа name финансијско стање, с друге стране. 
Можемо, upi'Ma томе, peha да овакав буџвт претстав- 
ља само onaij мнпимум потребппх средстава, Koja су 
веопходпа за лшвот и уетчпаи рад војног оргализ- 
ма, na n за iberono дс«иран.е оним што je најпотрсб- 
није, али у исто врсме и мипимум који одговара са- 
даппвим пашим финансијскнм могу11ностима. И npe- 
M;i томг оиако стриктпо одмереп војпи буџет ие би 
могао да се смањи пи за најмаљу суму, a да тиме ne 
буду Довед&ни у пптаље. тако рвћи, животпи ипте- 
реси name војие организације. Све без чега се могло 
— то je inocTaiuhciio. снс IHTO се пкако могло сма- 
њити смап>еио je, тако да je предложепп буџет ре- 
зултат крајњег напора војне управе у правцу штсд- 
ii.r. уз тежњу, с друге стране, да ое војној оили ск-.и- 
гура onaj пеопходпи мипимум без кога ona аисолут- 
iio ne може да буде. 

Овдс морам да папомепгм. да 11])едложепи бу- 
џет, као и овај до сада важећл, показују извеоно no- 
већоње у одпосу na војпе буџете последп.их neico- 
лико годипа. Ha и ако то доввћадал ни!је иного зпат- 
no, ono niiaic чини пего олакшаље и учиршћујо 
нашу веру, да претотавницн пашега парода као и 
сам'парод nam, порсд свакидашае малифестације 
своје љубави и понереша,    које raje према cnojoi 
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војсци и мориарици, својој у;)даници, не штсдо нити бе.    Напротив,    верујем да увиђате да су тражена 
жале материјалне жртве, које за њу подносе. средства посве скромно одмерена, рекло би се пре — 

Господо сснатори, после овога, иако кратког из- и то из обзира према нашим финаисијским теписо- 
лагања. надам се да ћете се и сами уверити. да бу- ћама — и сувише скромно. Ово се најбоље да уочи- 
џетска средства, која народна одбрана тражи, нису ти, ако би се уооредили војии буџети наше државе 
велика, кад сс имају на уму ошпте прилике око нас и осталих. 
и у свету као и наше спсцијалнс приликс и иотре- 

ДРЖАВА Број 
становништва 

Јачина 
војске 

Службени податци o          Претворен у 
буџету војне силе                  динаре: 

Однос нашег 
вој. буџета 
према стра- 
ним израже- 

но   у 
динарима 

Италија 
42 мплиона 

и 
530 хиљада 

430.626 Италијан. лира 
5.223.642.697 18.961.822.990 1:8,2 

Пољска 33 милиона 320.000 злота 
1.163,414.700 9.656,342.010 1:4,4 

Румунија 19 милиона 233.200 леја 
11.553,574.539 5.014.251.350            1:2,2 

Француска 41 мнлиона 680.000 франц. франака 
10.009.945.703 29.028,842.539        '1:12.5 

* 

Чехословачка 14 милиона 128.256 чехосл. круна 
1.340,014.000 2.458,925.690 1:1,06 

ми 14 милиона 141.840 2.309,397.737 

Материјалне жртве, које народ и држава иод- 
носе за своју војску и морнарицу, a преко њих у 
ствари за своју безбедност, неминовне су, али, го- 
сиодо, оне неће бити узалудне. Hama војна сила, KO- 
JOJ ви поклаљате пуно иоверељс и чији напори ita. 
усавршаваи.у у свима правцима прате са симиати- 
јама цоо nam иарод, трудиће се, ко и до сада, да 
рправда то поверење и сачува симиатије ваше својом 
одапом ii IIC.VMO|VIIOM службом Краљу и Отаџшши и 
својом будном roTOBOiiihv на крајјње залагаље и ио- 
ЖЈггиоиаи.с за одбраиу иапшх гралица И тскоиниа, 
које je nam народ ог])ом1пш жртвама и аотоцима 
крви својих најбољих сииова искупио. 

Стога вас, господо, молим да иредлол?они војии 
буџот npiiMiiTo у пуиом износу како je предложен. 

Првтседнш др. Љубомир Томашић; 'За реч се 
Јаиио г. Иавле Вујић. 

Павле Вујић: Гооподо, дозволите ми да рочом 
ноколико срдачних речи онако како то говори човок 
који добро познаје и војоку и њше велике и свете 
задаткс. У врсмспу од 1918 г. до даиаг, једино je вој- 
ска радила онако како треба да ради. Једино je вој- 
cica унела да вршв организацију Rojaije нашу веиљу 
уздигла високо. Војска јо та. i;oja jo стпорича од 
nanio дрзкаве јвдну опажпу и моћну државу, ona jo 
схворила тај беочуг који нас овако држи порел свих 
неслога ко(јо сс код nac ca иромоиа na вромо јаил>ају. 
Мепи je мнло, што и сада, као и увек pamnjo. MOI v 
рећи да цоо напг народ без разлшсе пломопа вв- 
рује у nainv ВОЈСКу, јер јо ona главпп бранилац name 
Отаџбшге. (Пљесак и узвици: ЛСивела!) Ово пеко- 
л1ико речи, господо сопатори, имале су за цпл^ да вам 
продложим, да o буџету Мпппгтаротиа војске no дп- 
скутујемо. Иако номамо право акламацијом да 
лопосомо буџет, господо сснатори, ja вас молим, 
да се без дискусије примп буџет Миппотаротпа вој- 
ске и M()]»iiai>nno, a у исто време зајодппчки да 
клшшомо: Jiviinco пам nani младп Крал. Иотар III 
(Ови ееиатори устају и бурпо кличу: Живео!) 

Претседиик др. Љубомир Томашић: Ирима ли 
Оенат предлог г. сенатора Вујнћа, да се буџет Ми- 
нистарства војске и морнарице прими без дискуси- 
је? (Прима). Према томе објављујем да je Раздео IX 
— Министарство војске и морнарице прихваћеп. 
(Аплауз и усклици: Живела војска!) 

Господо сенатори, прекидам седницу до 21.30 
оатп. када ћемо прећи на претрес буџета Министар- 
ства (I)iiiiaiicHJa. 

СЕДНИЦА JE НАСТАВЉЕНА У 21.30 ЧАСОВА 

Пpcrccdinii: лр. Љубомир Томашић: Господо се- 
натори, настављамо седницу. Прелазимо на претрес 
Раздела VIII — Мипистарство финансија. Реч има 
r. Тваистар фннансвја. 

Министар фииансија Душан Летица: Гоаподо 
оенатори, аредлог буџета Министарства финанспуа 
рађев je no истпм [финцшшна itao и цео буџетскп 
предлог за 1936/37 годину. У тсхпичком погледу, 
финансијсжа адмннистрација чини једну целину са 
прпиродшш вредузећима која сладају ,V надлежност 
iMnniioT|)a ((тпапспја. Целокуппи расходи овог Раз- 
Д€Ла ИЗНОСС 797,922.500 .um. n.m за 28,108.151 дин. 
мап.с од садашљм буџета. Лични расходи износо 
.'M)r1.ss!).(i27 дипара или 38%. a материјалпи динара 
491,022.974 или 02%. Код саме адмипистрације, на 
297,874.285 лппара. лнчпи расходи изнбсе Sl%, a ма- 
Topnja.Tiin 19%, док код прпвродпих подузоћа, на 
500,048.316 динара лични расходи износе 13%, a ма- 
геријалнн 87%. Број службеничкот особља који пот- 
пада под росор Мпппотаротва (()инанскја заједно са 
привреднЕМ [тредузећима, износи 16.837 лица. Од 
тога броја, Мпппотаргтрд- фЕвавснја као цонтрали. 
припада 2.250 лица, Финансијским дирекцијама са 
пореским управама 11.784 лица. Управн мопопола 
96] лпцо. Државпој хипотекарној банци са фи.тија- 
лама 794 лица. Поштанској штедионици са ФилЈгја- 
лама 731 лицо, Правобраоншптву 140 лнца. Држав- 
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ном добру „Беље" и „Тополовац" 116 лица и Фа- 
брици шећера на Чукарици 55 лица. Концептних 
чиповника, дакле са факултетском оирсмом, имамо 
765 или 4.54%, рачуноких чиновника има 1.291 или 
7.07%, пореских 1.610 или 9.56%, царинских 528 
или 3.13%, катастарских 510 или 3.03%, архивских 
чиновника има 1.225 или 7.28%, чновничких при- 
правшша 1.780 плн 10.57%, званичника има 5.345 
или 31.75% (већина у Фивансијској контроли), слу- 
житеља има 714 или 4.24%, дневничара 2.696 или 
16.01%, неразврстаних (државна добра 94 или 
0.56%), чиновника у Финансијској коитроли 279 
или 1.60%. 

За финансијску адмшшстрацију иредвиђено je 
у новом предлогу буџета за 10,825.467 динара рас- 
хода мање од садашњег буџета. Ова уштода учшвена 
je ca доста напора с обзиром на улогу финансијске 
управе у државној адмииистрацији. Надлсжност Ми- 
ннстра финансија, како у погледу израдо тако и у 
погледу извршења државног буџета, у тесној je вези 
са свима другим ресорима. Управа фипансијског ре- 
сора no обимности и комиликованости иослова на 
првом je мосту у државној управи. Ona обухвата 
рачуноводно благајннчку службу, службу пореску, 
катастароку, управу државних дсКкра, управу др- 
жаг.пих моноиола. службу no држаипим дуговима, 
службу правобранидачку, слулабу буџетску, као u 
надзор n контролу над авш струкама. 

Рачунско-благајничка струка у погледу ажур- 
ности MovKv иас задовољити. У свакој троћој десе- 
TiiHii месеца, ми имамо дефинитивно сређене и про- 
ањижене резултате финансираља ирошлог меоеца, 
резултате које ј*1 одрбрила и визирала Главна кон- 
трола. У погледу нз^де заврпших рачуна n општнх 
државних рачуна, наше државно рачуиоподство 
креће се данас у оквиру законом обележених грани- 
na. Требало ie много напора и труда да се до ових 
резултата дођо. 

Далас смо seh у иоложају да имамо пред На- 
родном скупштином завртше рачуне n за последње 
рачунске године, тако. да нам се no може одрећи 
ажурност nn у овом пОгледу. 

Практична аримена новог Закона o државпом 
рануноводству изискује аитав виз важних претход- 
нпх рилња без i;()jiix сс његово аравшшо нзвршивање 
n.■ да im замислити. Услед нове измене техпичког 
састова државиог буџста, и сам овај закон Mopaiie 
<■<■ iio.iiipHn рсипзији, зато je и рок, ступања na снагу 
оног закона одложен до i априла 1937 године. 

У свом шталшаном експозсу пзпоо сам детал.по 
апализу држапппх пореза no врстама. a у усменом 
екопозеу ука^ао сам и на смерове на којима тенди- 
рају нвпосрвдни n пос.јмздни порези у свсту и код 
nar'. У lumicM буџвТСКОМ предлогу за годппу 1936/87 
удео поггосредпих и посредних iiojK^a изгледа овако: 

i) недосреднн аореаи, no одбитку скупног ио- 
pesa на аословнв арбмет, Езноое у округлој цифри 
1.891   Mii.i. дпп. или 17.0%. 

2) посреднн порези (трошарина, царина, таксе 
II СКуПНИ ПОрез) 3.47  МПЛ. ДИН. ПЛП  29.56%; 

3) мопополп no одбптку рожпјскпх троткова 
(расхода) износе 1.589 мпл. дпп. алв 15.42%; 

4) привредна аредузећа изноое 8.364 мил. дппа- 
jm или 32.40%; 

5) остали    приходп    нзносе 122 мил. дин. или 
1.19%. 

Паука je f'aiviacna у томо. да je сувшпе упрош- 
ћена ona дефиницвја,, no којој су ншосреднв аорезв 
„демократскн" a посредни „антидемократски". Ком'- 

бинација ове две врсте пореза у циљу њиховог уза- 
јамног коригања и допуњавања, питање je конкрет- 
них финансијских и економских прилика. Не постсује 
у овом погледу крута и непромснљива правила, која 
би важила за све пршшке и све земље. Француска 
je сигурно земља, где сс највише тежило правом „по- 
реском дсмократизму". Па ипак, и данас су тамо 
посредни порези скоро двоструко већи него ншо- 
средни. Значи, да разлози финансијске нужде често 
морају да потж-пу у страву обзире социјалне правде. 

У богатим земљама иомерање у корист посред- 
пих пореза на штету непосредних, иравда сс и no- 
растом куповне онаге, оживљењем послова, појача- 
њем промета добара. У сиромашпнјим зсмљама, у 
каје спада и наша, ово номерање према посредним 
порезима je последица државне нужде, јер наша 
земља има мало богатства, које би омогућавало по- 
раст непосредних пореза. Последњих година a до 
краја 1934 годвне наша пороска адмвнистрацвја т\ш- 
жнла je од обвезника непосредних аореза један пре- 
терано велики наешр, којп onn нису могли поднети. 
-Зато се морало пристутшти смањењу аарескдх те- 
рета na тој страни. Ово смањоње терота код непо- 
средвих по^еза, извршево у току 1935 годиве, као 
и извођоље јавппх радова, имало je за последицу 
взвесав скромап, алн весумљив пораст вослова n 
промста, што jo oiioT омогућило спажппјн прилив 
посродппх пореза, у^првом реду трошарине. 

Ja сам, у напред изнетом одлосу поједпнпх фи- 
скалппх првхода у предлогу буџета за 1936/37 цео 
приход од скуппог пореза на пословнп вромет свр- 
стао у посредве ворезе, мада он не опада у потпупо- 
сти у ову пореску категорију. Према томо. вв пово- 
ћање пореза аа аословнв вромет не можс се у целом 
ii:iii()cy тротпратп као повећањо терета посредвих no- 
реза. Најзад, треба иодити рачуна в o томо. да ее у 
групв аосредвш пореза не валазе једвно и искљу- 
Mimo дажбине, које оптерећују обвезвика у обрнутој 
сразм§рв орема в>еговој ековомској свази, пптп да 
п.пма подлеже само предмети вајпшпе потребе. .N'^- 
MiiMo за пример само скупви аорезкојипога^а лув» 
сузне артикле. Њега алаћају ао-правилу ековомоки 
најјачв слојеви, којп вначе, no бв билв доволло чи 
праиодпо опорезовали. Звачи, да n међу восредним 
1!()1>о:;11М.1 пма такг.пх који гу ае само пздатпи no 
СВОМе офскту. noro KOJU :!а.1()иол>авају начело no- 
роске праидо. у иотој мо|)и колико и најправодипјп 
велосредвв порез, 

lllro се тпчо пореоке адмивиограције, ona je ва- 
стојала, да бфвкасвост ваплате помпри са тавич- 
вошћу n дужппм обзирима apeua пореским ошезни- 
цпма. взбегавајућв сваку шиБаву и сваку претера- 
iiocT. У овом погледу водвло се рачува o сугестија- 
ма. n првдлозима вадлежниз прнврбдавд кругова 
i,,lo ауторвтативних претсгаваива порескда обвезни- 
ка, у кчујој сарадљв pannjo nnjo бпло mi помена. 0 
(loanpoM na поотпгпутп успех у паплати пореској у 
току upom. lo календарске године, успох, који je CI- 
MO за вреДЕОСТ извршопог попуста na зомл.аршш и 
течеввва мап.п од раније године, пореска управа мо- 
жо да се iionocii. да јо од i.821.232 пописа, колико 
их je извршила 1934 године, свела тај број na 814.573 
пописа у годипи 1935 n.in за 1,000.059 пописа мање 
no у годипи 1935. Исто тако порбока je управа број 
пзвршопих продаја због дуговапл пореза са 20.807 
случајева у год. 1934 свела на 4.513 или за 10.354 
продаја мапл no у год. 1934. И ових 4.513 njioiaja 
пзиртгпо je арећуТЕО гпоразумпо са портшм оП- 
везвиЦЕма. Прома томе je попис, у поређељу са год. 
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1934, вршен у год. 1935 само у 44,3%, a продаја само 
у 30,9%. A кад се упоређење изврши са бројем ста- 
вака (рачуна) у пореоким главним књигама које из- 
носе за 1935 год. 4,171.491, показује се, да je попис 
извршен у непуних 20%, a шродаја у 0,11%. Ови ре- 
зултати најочитије показују колшш je данас поре- 
ски шараф подуштен, и како се и поред тога умеш- 
ним постуицима чшреске управе могу да даду задо- 
вољавајући резултати.   . 

Царинска служба из године у годину изграђује 
се и као чувар фискалних интереса и као фактор у 
вођењу наше привредне, a напосе трговинске по- 
литике. До године 1925 наша царинска политика у- 
прављана je претежно према интересима фиска. Te 
године поднет je предлог Закона o општој царинској 
тарифи. Он je одмах стављен у живот, те се и данас 
налази у примени са свим својим доцнијим измена- 
ма и допунама. Предлог Закона o општој царинској 
тарифи донет je непосредно пред закључивањем се- 
рије трговинских уговора и ниспирисан je духом за- 
штите у циљу подизања и развијања наше домаће 
индустрије. МеђутимЈ следствено обавезама које je 
наша држава шреузела као чланица Друштва наро- 
да, no зашвученим конвенцијама o упрошћаваљу ца- 
ринских формалности, као и извесним сугестијама 
односно међународне унификације царинских про- 
писа, данас се у моме ресору интензивно ради на 
рефсрми царинског Закона и царинске тарифе. A, 
да би се још upe доношења новог царинског законо- 
давства могло одговорити живим потребама садаш- 
њице, и да би се отклонили извесни недостаци у 
ностојећим прописима, царинска управа олакшава 
царинске формалности и акомодира своје поступке, 
према указаној потреби. 

Цариие морају бити разумне. Забране ремете 
промет, a дају привилегисан положај, што није по- 
жељно ни с погледом на интересе потрошача, лра- 
вилан развој домаће индустрије у пшрем смислу, na 
ни с гледишта фискалног. Мудром тарифском иоли- 
тиком обезбеђује се правилан развитак наше иро- 
изводње, аграрне као и иидустријске, a омогућује се 
u пуиа размена добара у трговинским међупарод- 
ним односима. 

И наша катастарска струка у пуном je нашну 
свога рада. Од 10 милиона хектара колико je 1919 у 
нашој држави износила површина зсмљишта без ка- 
тастра, покривспо je досад триангулацијом 7 мнлио- 
на хектара; детаЈвпо je премереио 3 милиона хекта- 
ра, a катастарски су операти израђени за 2 милиона 
хектара. Данас имамо катастар земљишта свих оп- 
штина за сво бановине, сем за Моравску, Вардарску 
и Зетску бановину. У Моравској бановиии почео je 
детаљан иремер нрошле године. 

ПремсЈКзио je око иола милиона хектара. У Вар- 
дарској бановини постоји катастар у шест срезова, 
a у Зстској je израђен само за три срсза. У 1935/36 
годипи т])иаигулацијом je иокривсна поврпшиа од 
1,100.000 хектара. Детаљно je премереНо 460.000 
хектара. Класично je 480.000 хектара у 314 оиштипа 
са 721.000 парцола. Операт je израђсн за 390 оп- 
штииа, 88.000 воседовних листова, 720.000 парцела 
и 521.000 хектара. Извршспа je таква организација 
радова да he у наредној годики рсзултати премера 
бити иојачани боз иовећаља буџетских издатака a 
исто тако и резултати класирања и израда катастар- 

•ског операта. 
Иаредне буџетско годиис шосветиће се парочита 

[гажња раду катастарских устапова у Дунавској и 
Савској баиовинп. У ту сврху повећаиа су буџетска 

средства у границама ошптих расхода за катастар, 
a створиће се могућност, да и самоуправе могу су- 
деловати код обнове катастра земљишта у тим обла- 
стима. 

За државна добра „Беље'" и „Тополовац" пред- 
виђени су расходи са 62,055.450 динара или само за 
406 динара мање од садашњег бупета. Приходи су 
предвиђени са 75,410.000 динара или са 2,112.700.— 
више од садашњег буџета, Према томе од њих се 
очекује чист приход у износу од 13,354.550.— дин. 

Чисти приходи државног имања „Бел.е" крета- 
ли су се овако: 

1929/30 16,711.402.97 динара 
1930/31 12,728.176.30 
1931/32 13,272.348.06 
1932/33 6,785.469.13 
1933/34 11,262.206.65 
1934/35 12,726.554.06 

Иако расходи ових државних добара према са- 
дашњој години нису повећани, у предлогу буџета за 
1936/37 предвиђене су знатне суме за нове инвести- 
ције у сврху иовећања добитка. И у прошлој годинн 
инвестиције у овом добру биле су обилне. Проведена 
je инсталација у фабриии шећера за израду шеће- 
ра у коцкама. Подигнуто je више господарских згра- 
да. Пољопривреда je произвела веће количине ииду- 
стријског биља и у властитој се режији прерађује 
лан и конопља. Рационално се искоришћује рибар- 
ство. Без повећања буџетских расхода ове године 
ириступиће се подизању дирекчијске зградо, као и 
HOBOI' магацина за шећер, појачаће се одбранбени 
насипи и оправиће сс привредна жељезница. Дугого- 
дишњим стручним радом основана je на „Бељу" нај- 
већа југословенска станица за селекцију биља, Roja 
je до сада дала народу преко 500 вагона одличног 
семена разних културних биљака, У 1935 годиии 
ова стаиица je произвела селекционисаног семсна 
шећерне репе толико, да може покрити целу потребу 
тога семена у држави. 

Државна фабрика шећера у Београду једна je од 
најстаријих наишх фабрика шећера. Расходи њезини 
предвиђени су у новом ттредлогу буџета са 36,164.000 
динара, или за 1,436.000.— динара мање од садаш- 
њег буџета. Приходи су прорачунати са 42,912.950 
дднара или мање за 5,407.050.— динара од садаш- 
њег буџста. Према томе очекује се чист вишак при- 
хода са 5,748.950 динара. Ово државно предузеће 
ради на комерцијалиој бази успешио и стално и ак- 
тивно. Сем добити коју постиже на својим послови- 
ма и која улааи у састав дрлшвних прихода, оно слу- 
жи држави као регулатор цена шећериој решги и ше- 
h.cp.v на домаћем трлшшту. Извишка приходасваке 
године обиавља се фабричка машииерија и усаврша- 
ва пачин израде шећера. 

У предлогу буџета расхода за монополску упра- 
ву смањени су према садашњем буџету за 18,063.492 
динара. Износ предвиђених расхода у 366,322.283 
динара узима се као производни трошак монопол- 
ске управе. Према предвиђеним монополским при- 
ходима показује сс чист вишак 'прихода Управе мо- 
нопола у износу од 1.589 милиона динара. Од пред- 
ниђених расхода пада на личне расходе 21,004.243 
динара или 5,73% на материјалне расходе 345,318.040 
динара или 94.27%. Међу материјалним расходима 
налазе се и кредити за ануитетску службу монопол- 
ског зајма од округло 59 милиона динара. 

Послованое буџетског одељења Министарства 
фипансија обухвата и послове no самоуправним бу- 
џетима, 'jep финансирање самоуправних тела мора 
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бити стално координирано са државном финансиј- 
ском иолитиком. Доскора су, међутим, самоуиравне 
финансије претстављале несређену област, jep су 
самсуиравпа тела у разним покрајинама разнород- 
но газдовала. Huje лотребно нарочито истицати ко- 
лико je то било штетно кољико no народну привреду, 
толико и no фискалпе интересе саме државе. И ако 
још ne постоји једап јединствепи закоп o финанси- 
рању самоуправних тела, који би нормирао рад, ка- 
ко општина тако и бановина у овој материји, на 
један иодробап и ирецизан начин, ипак je, доноше- 
њем Закона o градским општинама, иостигнут у 
овом погледу велики нанредак. Ha основу овога За- 
кона донет je 4 јануара т. г. Правилник o финанси.]- 
ском пословању у оиштинама, који je пзвршно ио- 
требну уннфикацију у финансирању оиштинских 
самоуправа и укинуо многе иотиуно иреживеле про- 
иисе у иракси. Уредба o бановинским трошаринама, 
као новитет, донета прошле године, уродила je од- 
личним плодом, дајући један ефекат од преко 40 ми- 
лиона динара. Њоме су финансијски извори бано- 
вина знатно и солидно појачани. Овај je резултат 
још значајнији, кад се има у виду да се бановински 
буџетски дефицити неиосредно реперкутирају на др- 
жавну благајницу, на коју су до сада иадали герети 
субвенција бановинама. 

У ресору државних дугова имали смо од јесенас 
до сад да свладамо опсежне и деликатне задатке око 
регулисања наших државних дуговних односа са 
иностранством. 0 резултату тога деловања имао сам 
част већ раније да известим Сенат. Норед тога и ре- 
довних иослова no служби државних зајмова у ово- 
ме одељењу води се још и контрола кредита no зај- 
мовима за јавне радове. 

Ми можемо са задовољством да забележимо и 
резултате, које пам je у државпо-благајнпчком по- 
словању аружила последњих дана и наша новчана 
цијаца. За само шест дана без икаквих напора, без 
икакве ^екламе, no слободној вољи наша je пијаца 
уписада 200 милиона тромесечних i% благајничкЈнх 
записа. Уписиваље би се и даље наставило, да није 
устављено jep je била потпуно покривена расписа- 
на арва i'Miini.ja од 200 милнона. Овај успех најбољн 
je аргушнат поверења, које се указује према држав- 
ним финансијама и овој омишљено организованој 
акцији око оживљења нашег привредног жпвота. 
Hama Народиа баика за извршен»е оиог уписа опрем- 
но je ставила на расположење своју од.шчпу орга- 
низацију, a нашо обе државне новчане институције 
( премне стоје да сваком имаоцу ових олагајничкнх 
записа послуже ескоитом у свако доба. Можемо се 
надати, да ho овом спретном опорацијом отсад изла- 
зити на површину и бити стављане на расдоложеве 
нашој привроди. TipcKo државис благајнице, и веће 
врвдности готовог новца, које су повучене, ло сал 
којвкуда бескорионо лелмле. 

Оа ово пар рочн, гооподо сенатори, дозволите 
itB да вас замолим да гласате за буџет мога ресора. 

Претседнт џр. Љубомир Томашић: Пошто се 
нико нијо јавио за роч, закључен je претрес no раз 
делу Vlil. Прелазимо na гласање. Молнм Госиодппа 
известиоца да чита рсдом партије раздела Мипистар- 
ства Финансија. 

И.звеетилацЈоЂан Алексић прбЧИТа парТИЈуЗвЗ. 
JlfercedHiiKдр. Љубомир Томашић: Прима ли 

Сонат прочитаиу иартпју 383? (Прима). Објавл>ујем 
да je партија 383 примљвна^ 

(За овимјеСенат, гласајукисвден>1вм и устајаи.см 
o гвакој поједипој партнјн у омислу чл. 10-2 Устава 
и § 67 Закона o поеловпом реду у Сспату. прпмпо 

цео буџет расхода раздела VIII — Мипистарства 
финапсија, и то од партпје 384 до закључно партије 
400 ш/19.) 

Тиме je Сенат примио и раздео VIH. 
Прелазимо на претрес предлога буџета држав- 

них лрихода. Пошто се нико није јавио за реч, мо- 
лим г. известиоца да лрочита партију по партију. 

Извести.шц Јован Алексић. прочита партију i. 
Претседникџр. Љубомир Томашић: Прима ли 

Сенат партију 1? (Прима). Објављујем да je партија. 
1 примљена. 

(За овим je Сенат, гласајући седењем и устаја- 
њем o свакој појединој партији у смислу члана 102 
Устава и § 07 Закона o послсјном реду у Сенату, 
прнмио цео предлог буџета држивних прихода и то 
од партије 2 до закључно партије 23.) 

Према томе je иримљен Раздео државних при- 
хода. Прелазимо на Раздео ХУН — Буџетски ре- 
зервни кредити. Ношто се нико није јавио за реч, 
молим г. известиоца да прочита партију 818. 

Известилац Јован Алексић- прочита партију 814. 
Претседник др. Љубомир Томашић: Прима ли 

Сенат партију 814? (ПриЈма). Објављујем да je пар- 
тија 814. примљена. Молнм г. известиоца да прочн- 
та партију 815. 

Известилац Јован Алексић прочита партију 815. 
Претседник др. Љубомир Томашић: Прима ли 

Сенат партију 815? (Нрима). Објављујем да je иар- 
тија 815. примљена. Молнм г. извесгиоца да чита 
даље. 

ИзвестилацЈован Алексић прочита партију 816. 
Претссдник др. Љубомир Томашић: Прима ли 

Сенат партију 81 (i? (Прима). Објављујем да je иар- 
тлја 81G 11римл>ена. — Тиме je лримљен л Раздео 
ХУП — Буџетскл резервлл кредлтл. 

Гослодо селаторл, данашњу седиицу закљу- 
чује.м. 

Милутин Драговић: Господине претседниче! Се- 
ват je долео одлуку да ради, да би владл дао могућ- 
лостл да ла време сврлл! буџет. Мл хоћемо да ра- 
дпмо, да бл могли да свршлмо, али влада саботвра 
л неће да ради. 

Претседник ji$. Љуђомнр Толашић: Увозореи 
сам да лема кворума. 

Милутин Драговић: A како je лмало кворума 
да лримлмо ово? 

Претседник др. Љубомир Томашић: Кворум je 
30, a лема овде ли r. г. миплстара члјл булетл до- 
лазе на ред. 

Милутин Драговић: To зпачл да влада саботвр;) 
nocao у Селату. 

Претседник др. Љубомир Томашић: Не г. сена- 
торе! 

Према томс, следећу седницу заказујсм за су- 
тра у 9 часова. 

Војислав Протић: Господине претседниче, мо- 
лим за реч. 

ПреШседникдр. Љубомир Томашић: Опростите 
г. сепаторе закључена je седпица, a иисам опазио 
да гражите реч. 

Заказујем седницу за сутра у п часова са сле- 
дећим дневним редом: 

i) Настанак претреса eraseiiiTaja Финаноиоког 
одбора o предлогу буџета државних прихода и рас- 
хода са предлогом Фипаисијског закона за 1930/37 г.; 
2) претрес гзвепггаја Имуиптетског одбораод 21 мар- 
та 1936 г. бр. 021 o захтеву Млнистра правде за из- 
давал^ сенатора суду. 

Констатујем да су приоутиа 24 сепатора. 
Оедница ]е з&кључвна у 22.25 часова. 


